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(1100/IND/NKL) 

माननीय अध्यक्ष: प्रश्न संख्या-281. 

… (व्यवधान) 

श्री गौरव गोगोई (जोरहाट) : अध्यक्ष जी, यदि आप दवजय दिवस पर कुछ कहते तो अच्छा होता।… (व्यवधान) 

(प्रश्न 281) 

श्री चन्द्र प्रकाश जोशी (चचत्तौड़गढ़) : माननीय अध्यक्ष जी, गढ़ तो दित्तौड़ है, बाकी तो सब गदढ़या है। दित्तौड़गढ़ 

एदिया का सबसे बड़ा दकला है। इसका बहुत गौरविाली इदतहास रहा है। इससे मीरा, पन्ना, महारानी पद्मावदत 

और महाराणा प्रताप का गौरविाली इदतहास जड़ुा है। प्रधान मंत्री जी ने मीरा जी के 525वें वर्ष पर ऐदतहादसक 

महत्व के स्थानों पर बड़े कायषक्रम दकए हैं। मैं माननीय मंत्री जी से जानना िाहता ह ं दक क्या दित्तौड़गढ़ में भी 

मीरा जी के नाम पर बड़ा स्मारक बनेगा? दित्तौड़ के िगुष पर एक वैकदपपक मागष की लम्बे समय से मांग है। क्या 

इस मांग पर सरकार दविार कर रही है। 

माननीय अध्यक्ष : माननीय मंत्री जी। आप संदक्षप्त में प्रश्न और जवाब होने िादहए तादक सभी प्रश्न पूछे जा सकें । 

श्री गजेन्द्र स िंह शेखावत : माननीय अध्यक्ष जी, माननीय सिस्य ने आपके माध्यम से बहुत ही महत्वपूणष प्रश्न 

पूछा है। भक्त दिरोमदण  मीरा बाई का 525वां जन्म जयंती दिवस माननीय प्रधान मंत्री जी के मागषििषन में मंत्रालय 

ने आयोदजत दकया है। मीरा बाई जी के जीवन से जड़ेु िार महत्वपूणष स्थान, उनका जन्म स्थान - मेड़ता, जहां 

उनकी िािी हुई - दित्तौड़गढ़, जहां उन्होंने भदक्त की - व ंिावन और जहां उनका महापररदनवाषण होकर ईश्वर में 

एकाकार हुई ं- द्वारका में, इन िारों स्थानों पर बड़े कायषक्रम मीरा जी की स्म दत में करने का दनश्चय हुआ था। तीन 

स्थानों पर कायषक्रम हो िकेु हैं और माननीय सिस्य की जानकारी के दलए बताना िाहता ह ं दक दित्तौड़गढ़ में 

आगामी 21, 22 और 23 तारीख को एक बड़ा कायषक्रम आयोदजत दकया जाने वाला है। 

 महोिय, जहां तक स्मारक बनाने का दवर्य है, ऐसा कोई भी प्रस्ताव वतषमान में मंत्रालय के पास 

दविाराधीन नहीं है। वैकदपपक मागष के दलए दजला कलेक्टर ने एक पत्र दलखा है। माननीय सिस्य ने भी पत्र दलखा 

है। हमने राज्य सरकार से उस पत्र के आधार पर एक बार अपनी तरफ से एक स्जदस्टव डीपीआर बनाने के दलए 

आग्रह दकया है दक वे डीपीआर भेजें। उसके बाि मोन्यूमेंट्स दप्रजवेिन एक्ट के प्रावधानों के अनरुूप दविार करके 

आगे दनणषय कर पाएगंे, लेदकन अभी वह बहुत ही प्रारदम्भक अवस्था में है इसदलए इस पर अभी दकसी तरह की 

दटप्पणी नहीं की जा सकती है। 

माननीय अध्यक्ष : ठीक है। आज माननीय सिस्य और मंत्री जी, क्या एक नया प्रयास कर सकते हैं दक संदक्षप्त 

में प्रश्न पूछें और संदक्षप्त में जवाब िें। हमें आज कोदिि करनी िादहए दक कैसे 20 प्रश्न पूछ सकें । 

 श्री पडोले, आप सिन में इतनी बार बोलें हैं, दजतनी बार कोई नहीं बोला है। 

डॉ. प्रशाांत यादवराव पडोले (भन्द्डारा-गोंचदया) : धन्यवाि अध्यक्ष जी। आपकी क पा हमेिा रहेगी। मैं आपके 

माध्यम से प्रश्न पूछना िाहता ह ं दक सरकार महारानी लक्ष्मीबाई राष्ट्रीय स्मारक उन्नयन में स्थानीय समिुायों 

को िादमल करने और इसे पयषटन स्थल बना कर रोजगार स जन के रूप में दवकदसत करने के दलए क्या कोई 

प्रयास कर रही है? 

श्री गजेन्द्र स िंह शेखावत : अध्यक्ष जी, महारानी लक्ष्मीबाई जी का स्मारक ग्वादलयर में बना है। वह ग्वादलयर 

का नेिनल मोन्यूमेंट नहीं है, लेदकन ग्वादलयर की नगरपादलका उसका संरक्षण करती है, लेदकन अभी इस तरह 

का कोई दविार मंत्रालय में दविाराधीन नहीं है। 

(इदत) 
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(1105/RV/VR) 

(प्रश्न 282) 

SHRI SAGAR ESHWAR KHANDRE (BIDAR): Thank you, Speaker, Sir, for 

giving me an opportunity to speak. I come from the Kalyana-Karnataka region 

which is a very backward region. We are protected by Article 371 (J) of the 

Constitution, which gives us a special status in employment. A lot of job 

migration happens in our region. From my Lok Sabha constituency itself, a lot 

of youth after finishing their degree go to Hyderabad, Pune and Bangalore to 

work. 

 Sir, I would like to ask the Central Government whether it is doing 

anything to identify these regions, where maximum job migration is happening, 

to ensure that employment is given to the youth in Tier-II and Tier-III cities. 

डॉ. मन ुख मािंडसवया : माननीय अध्यक्ष जी, वतषमान समय में रोज़गार की अनेक िाखाए ंभी 

उपलब्ध हुई हैं और अनेक प्रकार के एजकेुिन और दस्कपस भी डेवलप हुए हैं। इन दस्कपस और 

अपनी आवश्यकता के अनसुार िेि का कोई भी नागररक न केवल अपने िेि में, बदपक वह सारी 

िदुनया में जाकर रोज़गार के दलए प्रयास कर सकता ह ैऔर रोज़गार प्राप्त कर सकता है। इसदलए 

कोई भी व्यदक्त, िाहे वह कपयाण-कनाषटक का हो, िाहे वह कनाषटक के दकसी भी भाग का हो, वह 

हैिराबाि जा सकता है और हैिराबाि के लोग भी कपयाण-कनाषटक में या उसे जहां भी 

ऑपोच्यूषदनटी उपलब्ध हो, वहां वे जा सकते हैं। 

SHRIMATI MALVIKA DEVI (KALAHANDI): Sir, what are the schemes being 

given and the steps being taken up by the Government to increase the 

opportunities for employment for the people of Kalahandhi and Nawapara? 

माननीय अध्यक्ष : जो प्रथम बार सांसि िनुकर आए हैं, आज उन सभी माननीय सिस्यों को 

सप्लीमेंटरी प्रश्न पूछने का मौका दमलेगा। 

डॉ. मन ुख मािंडसवया : माननीय अध्यक्ष जी, कालाहांडी के दलए या िेि के दकसी िहर के दलए 

कोई अलग योजना नहीं बनायी जाती है, लेदकन रोज़गार-स जन के दलए भारत सरकार द्वारा जो 

भी योजनाए ंलागू हैं, उन सारी योजनाओ ंका लाभ कालाहांडी को भी दमल सकता है। 

(इदत) 
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(Q.283) 

DR. THOL THIRUMAAVALAVAN (CHIDAMBARAM): Hon. Speaker, Sir, I 

have received the reply. The hon. Minister has informed that 73.2 per cent 

of all workers engaged in the non-agriculture sector were in the informal 

sector during the period from July 2023 to June 2024.  

 There are several critical steps that the Government need to take to 

streamline the informal economy. Policy measures such as enhancing 

access to finance, providing skills training, securing property rights and 

extending legal protections can help transition of informal economy into 

formal sector.  

 From the reply, I understand that the Government is focused on 

registering and taxing workers in the informal sector. Women workers 

constitute a significant share of this sector. However, they lack job 

protection. Being largely semi-skilled or unskilled, they are in urgent need to 

get skill training.   

 Sir, through you, I would like to ask the hon. Minister what measures 

the Government has taken to provide legal protection to workers in the 

informal economy. How many workers have received skill development 

training so far? 

श्री पिंकज चौधरी : माननीय अध्यक्ष जी, भारतीय अथषव्यवस्था वतषमान समय में औपिाररक 

अथषव्यवस्था की ओर तेजी से बढ़ रही है। इसके कारण िेि की आबािी का एक बड़ा दहस्सा 

सामादजक सरुक्षा के िायर ेमें कवर हो रहा है। इसी कारण, उन्होंन ेआदथषक दस्थरता और 

सामादजक सरुक्षा का बेहतर कवरेज दमल रहा है।  

 जहां तक माननीय सिस्य का सवाल है दक क्या प्रयास दकए गए हैं, तो अगर आप िेखें 

तो हम ‘उद्यम’ पोटषल लेकर आए, दजसमें 5.5 करोड़ एम.एस.एम.ईज़. रदजस्टडष हुए और उन्हें 

औपिाररक सेवाओ ंसे ऋण प्रादप्त की सदुवधा प्राप्त हो रही है। वहीं हम ‘ई-श्रम’ पोटषल लेकर 

आए, दजसमें दपछले तीन वर्ों में ही 30.46 करोड़ श्रदमकों को पंजीक त दकया गया। अगर आप 

ई.पी.एफ.ओ. के डेटा को िेखें तो वर्ष 2014-15 में जहां 15.84 करोड़ लोगों ने रदजस्रेिन 

कराया, वहीं वर्ष 2022-23 में 29.88 करोड़ लोगों न ेरदजस्रेिन कराया। 

 इस प्रकार सरकार का यह लगातार प्रयास है दक लोगों को औपिाररक सेक्टर में लाया 

जाए।  
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(1110/SAN/GG) 

DR. THOL THIRUMAAVALAVAN (CHIDAMBARAM): Hon. Speaker, Sir, 

since a large proportion of workers in the informal economy is women, I 

would like to ask the hon. Minister what measures have been taken to 

provide health facilities to these workers.  

What steps has the Government undertaken to reduce the gender 

gap and increase the participation of women workers in the formal sector? 

श्री पिंकज चौधरी : माननीय अध्यक्ष जी, जहा ंतक सामादजक सरुक्षा का सवाल है, अगर 

िेखें तो अनौपिाररक क्षते्र में भी हमारी सरकार लगातार काम कर रही है। तमाम योजनाओ ं

के तहत, जो माननीय सिस्य ने उनके स्वास्थ के दलए बात की है, तो पूर ेिेि में प्रधान मंत्री 

जन आरोग्य योजना के तहत अनौपिाररक क्षेत्र के लोगों को भी कवर दकया जा रहा है। 

डॉ. आनन्द्द कुमार गोंड (बहराइच) : माननीय अध्यक्ष जी, परम आिरणीय प्रधान मंत्री जी 

के नेत त्व में भारत की अथषव्यवस्था दवश्व में पािंवे स्थान पर पहंुि गई है और जपि ही यह 

तीसर ेस्थान पर पहंुिने वाली है। इस बढ़ती हुई अथषव्यवस्था में सूक्ष्म, लघ ुऔर मध्यम 

उद्यमों का बहुत बड़ा योगिान है। 

 मैं माननीय दवत्त राज्य मंत्री जी से जानना िाहता ह ं दक एमएसएमई सैक्टर के 

औपिाररकीकरण के दलए सरकार क्या प्रयास कर रही है? 

श्री पिंकज चौधरी : माननीय अध्यक्ष जी, मैंने पहले ही बताया दक हमने जो पोटषल लॉन्ि 

दकया है, उसके तहत कहीं न कहीं भारी व दि उसमें हुई है। अगर िखेें तो एमएसएमई का 

िायरा जहां वर्ष 2015 में 21.9 लाख था, वहीं वर्ष 2024 में यह बढ़ कर के 5.5 करोड़ हो 

गया है। 

           (ends) 
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(Q.284) 

DR. K. SUDHAKAR (CHIKKBALLAPUR): Hon. Speaker, Sir, the 

SAMADHAN portal has been a very significant digital initiative of the 

Government in recording and resolving the disputes between workmen, 

industry management and trade unions. Additionally, there are also State-

level mechanisms to address such disputes. I would like to ask the hon. 

Minister, in this regard, how the Ministry of Labour and Employment is 

collaborating with the State Labour Departments to align SAMADHAN with 

regional grievance redressal mechanisms for better efficiency.  

डॉ. मन ुख मािंडसवया: अध्यक्ष महोिय, समाधान पोटषल कंपनी, कंपनी में काम करने वाले 

कामगार, उसके सैलरी ररलेदटड इश्यूज़, उसके गे्रिटुी ररलेदटड इश्यूज़, आदि का रोबस्ट रूप 

में समाधान करने के दलए वर्ष 2019 में बनाया गया था। दकसी भी व्यदक्त को कोई भी दग्र वांस है, 

तो वह समाधान पोटषल पर रदजस्टर करा सकता है और समय पर ही उसका दनपटान हो जाए, 

उसके दलए प्रयास दकया जाता है और उसके साथ काउंसदलंग की जाती है। उसके दलए कें द्र 

सरकार और राज्य सरकार, िोनों साथ दमल कर काम करते हैं। एक रोबस्ट व्यवस्था और 

दसस्टम बना हुआ है। वहां अपनी दग्रवांस और अपना इश्यू को रख कर उसका समाधान दनकाला 

जा सकता है। 

DR. K. SUDHAKAR (CHIKKBALLAPUR): Hon. Speaker, Sir, we know that 

workers in the unorganised sector constitute more than 80 per cent of the 

total workforce. So, I would like to understand in this regard, though we have 

the e-Shram portal, whether we can consider the unorganised sector and 

try to inculcate or involve them in the new portal SAMADHAN that is 

available now. Can we integrate both e-Shram and SAMADHAN and 

ultimately have one digital platform?  

 By now, the upgradation of SAMADHAN portal should have been 

done. What are the steps the Ministry has taken to upgrade the SAMADHAN 

portal?  

डॉ. मन ुख मािंडसवया : अध्यक्ष महोिय, यह सबसे महत्वपूणष दवर्य है। फॉमषल और इनफॉमषल 

िोनों प्रकार का एम्पलॉइमेंट होता है। जो इनफॉमषल सैक्टर में होते हैं, उनका आज के दिन तक 

रदजस्रेिन नहीं था। लेदकन मोिी गवमेंट ने सारे इनफॉमषल सैक्टर में काम करने वाले कामगारों 

को सूिीबि करने के दलए ई-श्रम पोटषल का दनमाषण दकया है। आज मझु ेबताते हुए खिुी हो रही 
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है दक इनफॉमषल एदक्टदवटी से जड़ेु हुए 30 करोड़ से अदधक ऐसे लोगों ने अपना रदजस्रेिन 

कराया है। उनका भी कोई दग्रवांस है, उनाका भी कोई इश्यु है, ररडे्रसल के दलए भी वे समाधान 

पोटषल पर जा सकते हैं। केवल फॉमषल सैक्टर के लोग ही नहीं, इनफॉमषल सैक्टर के लोग भी 

वहां समाधान के दलए अप्लाई कर के अपने इश्यु को ररज़ॉपव कर रहे हैं।   

(1115/MY/SNT) 

प्रो. वर्ाा एकनाथ गायकवाड़ (मुम्बई उत्तर-मध्य) : सम्मानीय अध्यक्ष महोिय, एमएसएमईज 

के 85 हजार से अदधक मामले समाधान पोटषल पर लंदबत हैं। इसमें 26,876 करोड़ रुपये की 

िेयता भी िादमल है। एमएसइएफसी के फैसले के बावजूि कंपदनयों का भुगतान नहीं दमल पा 

रहा है। सरकार एमएसएमई को तेजी से न्याय दिलाने के दलए और अपीलों की प्रदक्रया को जपि 

करने के दलए क्या किम उठा रही है?  

डॉ. मन ुख मािंडसवया : अगर दकसी भी कंपनी और एम्प्लॉइज के बीि में इश्यू हो तो उसको 

ररडे्रस करने के दलए समाधान पोटषल के तहत प्रयास हो रहा है। उसमें से भी, क्योंदक यह दववाि 

का दवर्य बन जाता है, कई बार इश्यूज ररजॉपव नहीं होते हैं तो वे दरब्यूनल में िले जाते हैं। 

दरब्यूनल को तो हम इंटीमेट नहीं कर सकते हैं, लेदकन दपछले तीन महीने से आज तक समाधान 

पोटषल के तहत जो ररडे्रसल रटे था, वह 60 से 65 परसेंट एवरेज था। दपछले तीन महीने से एक 

जमु्बेि के रूप में काम दकया जा रहा है। दपछले तीन महीने का जो डेटा है, उसमें 80 परसेंट से 

ऊपर ररडे्रस हो रहा है तादक कोई कामगार हो, कोई इस्टैदब्लिमेंट हो, कोई रेड यूदनयन हो, 

उनका इश्यू समाधान के तौर पर दनपटाया जा सके और उसको समय पर भगुतान हो जाए। 

अगर उनका कोई इश्यू हो तो उसका भी समाधान भी हो जाए। 

माननीय अध्यक्ष: माननीय मंत्री जी, आप एक प्रयास यह भी कीदजए श्रम का दववाि न्यायालय 

तक कम पहंुिे, क्योंदक वहां पर दववाि काफी लंबे समय तक लंदबत रहते हैं। एक बार लॉ 

दमदनस्टर से बात करके इसके दलए प्रयास करना िादहए, तादक उनकी समस्या का दनपटान 

टाइम-बाउंड हो जाए। 

डॉ. मन ुख मािंडसवया : सर, इसके दलए हम प्रयास करेंगे। 

चवचि और न्द् याय मांत्रालय के राज्य मांत्री; तथा  िं दीय कायय मिंत्रालय में राज्य मिंत्री (श्री 

अजुयन राम मेघवाल) : महोिय, हम िोनों साथ बैठकर इसके दलए प्रयास करेंगे। 

SHRI ANIL YESHWANT DESAI (MUMBAI SOUTH-CENTRAL): Thank you, 

Speaker Sir, for allowing me to ask a supplementary on this question. 

 The SAMADHAN Portal is categorised State-wise, Central-wise, and 

year-wise also. May I know this from the hon. Minister? Under EPFO, there 

are accounts of labourers from different MSMEs, and more so, from 

medium-size enterprises. On the SAMADHAN Portal, there are hundreds 
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and thousands of complaints regarding their accounts which are very 

essential for the labour to meet their regular requirements and in the 

emergencies also. The SAMADHAN Portal somehow is not answering to 

that. A lot of shortcomings and a lot of inadequacies are there. How will that 

be coordinated? How will the labour requirements be fulfilled? 

डॉ. मन ुख मािंडसवया : अध्यक्ष जी, यह दवर्य महत्वपूणष है, क्योंदक सामान्य कैटेगरी के 

एम्प्लाइज जब ईपीएफओ के िायरे में आता है, 15 हजार के अंिर दजनकी सैलरी है, वे 

ईपीएफओ के िायरे में आते हैं। उनका ईपीएफओ में पैसा भी कटता है और वहां उनके पैसे का 

दहसाब-दकताब रखा जाता है। जब उनको पैसे की आवश्यकता होती है, तब वह वहां से पैसा ले 

लेता है। उस वक्त उनको कई दग्रवान्सेज भी होती हैं। इस पोटषल की वजह से कई बार उसको 

समस्या भी होती थी। 

 अध्यक्ष महोिय, उनकी समस्या को हम समझते हैं दक अपने पैसे को दनकाल कर 

उपयोग करने के दलए उसको दिक्कत नहीं होनी िादहए। उनको पैसे दनकलाने के दलए सदुवधा 

होनी िादहए। इसके दलए हम क्या कर सकते हैं? इसके द्वारा दडदजटल प्लेटफॉमष के द्वारा सारी 

प्रोसेस हो रही हैं। उसको और रोबस्ट करन ेके दलए प्रयास दकया जा रहा है। जब उसको अपना 

पैसा वापस लेना है, इसके दलए उसको कोई दिक्कत न हो, उसका इंरी करना है, उसके 

अकाउंट में दकतने पैसे पड़े हुए हैं, उसकी कोई छोटी-मोटी गलती हो तो उसे ठीक करना है। 

इन सारी िीजों को रोबस्ट करके बैंक लेवल का एक ईपीएफओ ररडे्रसल दसस्टम हो, तादक 

ईपीएफओ की सारी गदतदवदधयााँ हो सकें , उसके दलए ईपीएफओ थ्री जीरो वजषन लाया जा रहा 

है। मािष महीने तक उनके दग्रवान्स को 100 परसेंट ररजॉपव करने की कोदिि की जा रही है। 

आज उसमें अच्छा प्रोगे्रस भी हो रहा है। 2.1 के तहत आज लास्ट एक साल से जो दिकायते 

थीं, उनमें 50 परसेंट कटौती हुई है। 

(इदत) 
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(Q. 285) 

DR. BYREDDY SHABARI (NANDYAL): Thank you, Speaker Sir. 

 In the reply given by the hon. Minister, there is a mention about the climatic 

intervention project that has been in the dairy sector. 

(1120/AK/CP) 

 This was started in the year 2016 under the rule of Telugu Desam Party, 

but this project could not be completed due to the inefficiency of the previous 

Government. This project was supposed to be completed by 2021. I would like 

to ask this from the hon. Minister. What steps have been taken to complete this 

project? 

श्री भूपेन्द्र यादव : अध्यक्ष महोिय, माननीय सिस्या ने दजस क्षेत्र के बार ेमें पूछा है, इसमें आधं्र 

प्रिेि के तीन दजले अनंतपरु, नेपलौर और दवजयनगरम में, डेयरी में क्लाइमेट िेंज के कारण होने 

वाले पररवतषन के कारण यह प्रोजेक्ट िरुू दकया गया है। प्रोजेक्ट अभी ऑनगोइंग है। इस प्रोजेक्ट में 

टोटल टागेटेड बेनीदफदियरीज़ 5,025 हैं। इस प्रोजेक्ट के माध्यम से इन तीनों दजलों में दविेर् रूप 

से जो क्लाइमेट रगेलुेिन है, कैटल के बार ेमें जो फॉडर और बाकी िीजों हैं, उनमें इंपू्रवमेंट दकया 

गया है। यह प्रदक्रया जारी है और इसका काम िीघ्र ही पूरा हो जाएगा।  

DR. BYREDDY SHABARI (NANDYAL): Sir, my Constituency, Nandyal, has the 

highest rainfall deficit, that is, about 89 per cent. Out of 29 Mandals, 28 Mandals 

are rainfed Mandals and 16 Mandals have been declared severely drought-hit 

areas. I come from Rayalaseema region where the AP Disaster Management 

Authority has declared about 54 Mandals from Rayalaseema region as drought-

hit areas, and these unique climatic conditions and untimely rainfalls in 

Rayalaseema region have remained a very serious issue.  

I would like to ask this from the hon. Minister. Are there any additional 

schemes and alternative financial benefits for the Rayalaseema region? I am 

asking this because we have to get our farmers out of debt-trap. Thank you. 

 

श्री भूपेन्द्र यादव : अध्यक्ष महोिय, जहां तक नेिनल एक्िन प्लान और क्लाइमेट िेंज की बात  है, 

इसके माध्यम से आंध्र प्रिेि में इन तीन दजलों के दलए कायषक्रम िरुू दकया गया है। अगर कोई 

स्पेदसदफक स्टेट एक्िन प्लान ऑफ क्लाइमेट िेंज है, तो उसे अपने राज्य सरकार के द्वारा पता 

कर सकते हैं। 

माननीय अध्यक्ष : फस्टष टाइम के मेंबर ऑफ पादलषयामेंट भी बहुत अच्छी तरह से सप्लीमेंरी प्रश्न 

पूछ रहे हैं। 

 श्री चमाला किरण िुमार रड्ेडी। 
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SHRI CHAMALA KIRAN KUMAR REDDY (BHONGIR): Speaker Sir, thank you 

very much for giving me this opportunity. I would like to ask this from the hon. 

Minister in regard to my State of Telangana, which is facing severe drought in 

regions such as Nalgonda, Karimnagar, Belgaum and Nizamabad. However, 

under the National Adaptation Fund for Climate Change, only Mahbubnagar 

District has received funding for drought mitigation with an allocation of Rs. 24 

crore. What is the current status of expenditure of these Rs. 24 crore in 

Mahbubnagar? Additionally, are these plans getting into other districts which are 

also drought-affected like Nalgonda and Karimnagar under NAFCC in the near 

future? Thank you very much. 

श्री भूपेन्द्र यादव : अध्यक्ष महोिय, इस एडैप्टेिन प्लान के दलए 847 करोड़ रुपय ेिार क्षेत्रों के 

दलए दिए गए थे, पहला क दर् क्षेत्र के दवकास के दलए, िूसरा जल प्रबंधन के दलए, तीसरा ईको दसस्टम 

और बायो डायवदसषटी के दलए और िौथा फॉरसे्री के दलए। उस कायषक्रम के अंतगषत, जहां तक 

तेलंगाना का दवर्य है, महबूब नगर में क दर् कायष के दलए दिया गया था, दजस पर अभी कारषवाई जारी 

है।  

माननीय अध्यक्ष : डॉ. मंजूनाथ बेस्ट कादडषयोलॉदजस्ट डॉक्टर हैं। कभी जरूरत होगी तो आप उनसे 

सलाह ले सकते हैं। 

 डॉ. सी. एन. मंजूनाथ। 

DR. C. N. MANJUNATH (BANGALORE RURAL): Many thanks to the hon. 

Speaker for giving this opportunity to ask a question from the hon. Minister of 

Environment, Forest and Climate Change.  

 Today, in our Constituency, a lot of elephant intrusions are happening 

across the segments of Bannerghatta, Sathanur and Kanakapura, and the 

elephants are killing the farmers and also destroying the crops. I want to ask this 

from the hon. Minister. How much fund is released towards preventive measures 

from the CAMPA Fund? The CAMPA Fund has got sufficient money. I would 

request the hon. Minister to release money from the CAMPA Fund to erect a 

barricade along the 70 kms stretch to prevent elephant intrusions so that this 

sort of killing and death due to trampling does not occur.  

(1125/UB/NK) 

 The other thing is that if a Forest Department employee dies, the 

compensation is about Rs. 25 lakh but if a farmer dies, the compensation is only 

Rs. 15 lakh. There should be an equal compensation for the farmer.  
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Also, I request the hon. Forest Minister to immediately release some 

grants from the CAMPA fund to erect a barricade to prevent the elephant 

intrusion.  

श्री भूपेन्द्र यादव: माननीय अध्यक्ष महोिय, जो मूल प्रश्न है, वह एडाप्टेिन के संबंध में है, वतषमान 

में क्लाइमेट िेंज के कारण एडाप्टेिन में सूखा आदि का दवर्य है, यह उसके संबंध में है। जहां तक 

हादथयों का प्रश्न है, उन्होंने हादथयों के उत्पात के दवर्य में मानव म त्य ुके बार ेमें कहा है और कैं पा 

फंड के बार ेमें दडमांड की है। वह इससे अलग दवर्य है। माननीय सिस्य अपने संसिीय क्षेत्र का दवर्य 

दलखकर कर िेंगे तो हम उसका समाधान करेंगे और मैं उनको गाइडलाइन भी उपलब्ध करा िूगंा। 

DR. PRABHA MALLIKARJUN (DAVANAGERE): I would like to ask the hon. 

Minister, what specific steps is the Government taking to ensure that 

Karnataka’s drought-prone districts receive adequate funding and priority under 

the National Adaptation Fund for Climate Change (NAFCC), especially 

considering their vulnerability in the recent years?  

श्री भूपेन्द्र यादव: माननीय अध्यक्ष महोिय, कनाषटक के दलए अलग से फंड उपलब्ध कराया जा रहा 

है, इस फंड के अंतगषत कोई व्यवस्था नहीं है।   

SHRIMATI PRIYANKA GANDHI VADRA (WAYANAD): Sir, I would like to add 

to the question on the man-animal conflict.  

In my constituency of Wayanad, in the past one year, 90 people have 

been affected by this conflict, and just yesterday, there was an attack by wild 

animals or wild elephant. I would like to ask the hon. Minister to increase the 

compensation especially for farmers and ordinary people who are being affected 

by this man-animal conflict.  

श्री भूपेन्द्र यादव: माननीय अध्यक्ष महोिय, माननीय सिस्या ने जो प्रश्न पूछा है, वह मूल प्रश्न से 

अलग है। उनका वायनाड तीन तापलुका क्षेत्रों में है, मानंतवाड़ी, सपुतानबथेरी और व्यदथरी में है। मैं 

वहां खिु गया था, हम लोगों ने पूरी टीम बनायी थी। हमार ेद्वारा वहां पर एडदमदनस्रेिन और फॉरसे्ट 

दडपाटषमेंट द्वारा एकीक त रूप से कायष दकया गया था। यह कंस्टीट्यूएिंी केरल, तदमलनाडु और 

कनाषटक का एक बड़ा क्षेत्र है, उसके संयकु्त क्षेत्र के अतंगषत यह कंस्टीट्यूएिंी आती है। िंूदक यह प्रश्न 

मूल प्रश्न के साथ नहीं जड़ुा है, लेदकन हमारी सरकार द्वारा दकए गए कायष की कॉपी मैं उनको उपलब्ध 

करा िूगंा।  

(इदत) 
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(प्रश्न 286) 

श्री सुिीर गुप्ता (मन्द्दसौर) : माननीय अध्यक्ष जी, मेर ेप्रश्न का समाधान कारक उत्तर दिया ह ैऔर 

यूदनवदसषटी ग्रांट्स कमीिन ने 21 ऐसी फजी यूदनवदसषटीज को वेबसाइट पर डाला है। जो 

यूदनसदवषज फजी दडग्री उपलब् ध करातीं है, ऐसी यूदनवदसषटीज को दसफष  धोखाधड़ी में ही रखा गया 

है। क्या मंत्रालय इनकी सजाओ ंको सख्त करने के दलए कोई दसफाररि करगेा तादक सामान्य 

धोखाधड़ी शे्रणी से उठकर ऐसे बच्िे जो फजी दडग्री प्राप्त करके अपना जीवन बबाषि कर लेते हैं, 

ऐसी यूदनवदसषटीज के दलए सख्त सजा करने का प्रावधान करेंगे?  

डॉ.  ुकान्द्त मजूमदार : अध्यक्ष महोिय, मैं आपके माध्यम से माननीय सिस्य को बताना िाहता 

ह ं दक दिक्षा कन्करेंट दलस्ट में आता है। लॉ एडं ऑडर मूलत: स्टेट का दवर्य है। यह स्वाभादवक 

है यूजीसी हर सेिन के पहले जो फेक यूदनवदसषटीज हैं, उनकी दलस्ट अपनी वेबसाइट पर जारी 

करता है। इसके साथ-साथ जो ररक्गनाइज्ड यूदनवदसषटीज हैं, उनकी भी दलस्ट यूजीसी की 

वेबसाइट पर रहता है। हम समय-समय पर स्टेट गवनषमेंट्स को लेटर दलखते हैं, दपछले अकू्तबर में 

हमारी सदिव साहब ने सारी राज्य सरकारों को दलखा दक आपके स्टेट में फलां-फलां फेक 

यूदनवदसषटीज हैं, आप इसकी व्यवस्था कीदजए।  

मैं आपके माध्यम से माननीय मेंबसष से भी दनवेिन करना िाहता ह ं दक जब भी सेिन की 

िरुूआत होती है, माननीय सिस्य बहुत ररप्यूटेड लीडसष हैं, उनका सोिल मीदडया बहुत एदक्टव 

रहता ह,ै उसे स्टूडेंट्स भी फॉलो करते हैं।   

(1130/SK/SRG) 

 मैं आपके माध्यम से अनरुोध करता ह  ंदक  वे अपने सोिल मीदडया में फेक यूदनवदसषटीज़ 

की दलस्ट रखें तादक  उस राज्य के दवद्यादथषयों को पता िले दक उनके राज्य में कौन सी फेक 

यूदनवदसषटी है और वे जालसाजी में न आए।ं 

श्री सुिीर गुप्ता (मन्द्दसौर) : सर, इसे पोटषल पर गया है लेदकन फेक यूदनवदसषटीज की दलस्ट भी 

िें। अगर हमें वैसे ही पता है दक  ये फेक यूदनवदसषटीज़ हैं तो इनको बंि करने के दलए क्या सख्त 

सजा नहीं िी जानी िादहए? आपने जो पोटषल पर डाला है, वह दजलेवार दवभादजत नहीं है। पूर ेिेि 

की यूदनवदसषटीज़ को बच्िे नहीं िेख पाते हैं। क्या आप पोटषल को सधुार कर उन सूदियों को 

दजलेवार करेंग?े क्या आप ऐसे राज्यों के नाम घोदर्त करेंग े दजनको आपने सूदित दकया और 

उसके बावजूि यूदनवदसषटीज़ कायषरत हैं? आपने इसका समाधानकारक उत्तर तो दिया, लेदकन 

यूदनवदसषटीज़ को राज्यवार दवभादजत नहीं दकया जो मेर ेमूल प्रश्न  में था।  

डॉ.  ुकान्द्त मजूमदार : माननीय अध्यक्ष जी, मैं माननीय सीदनयर मैम्बर को बताना िाहता ह  ं

दक  पूर ेिेि में लगभग अभी 21 फेक यूदनवदसषटीज़ हैं। मैंने पहले ही प्रश्न का उत्तर दिया है दक  लॉ 

एडं आडषर स्टेट का मैटर है। हम डायरके्टली जाकर हस्तके्षप करेंगे तो दफर फेडरल स्रक्िर पर 

प्रश्न आ जाएगा। मेर ेपास दलस्ट है, मैं इसे स्टेटवाइज पढ़ िेता ह ं। 

माननीय अध्यक्ष: माननीय सिस्य ने पूछा है दक  क्या आप ऐसा करने वाले हैं? 
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… (व्यवधान) 

डॉ.  ुकान्द्त मजूमदार : मैं उनके सझुाव को नोट कर लेता ह ं। मेर ेपास स्टेटवाइज ब्यौरा है। मैं 

माननीय सिस्य और बाकी सिस्यों, दजन्हें भी जानकारी िादहए, वह उपलब्ध करा िूगंा। 

 मझुे लगता है दक  यूजीसी टाइम टू टाइम व्यवस्था लेती ह ैऔर हम ररट पेदटिन भी करते 

हैं, कोटष में भी जाते हैं लेदकन मूलत: लॉ एडं आडषर स्टेट का दवर्य है। हम उनसे आग्रह कर सकते 

हैं दक आप व्यवस्था लें। अगर स्टेट व्यवस्था लेगी तो उसके ऊपर धोखाधड़ी के केदसज होंगे।  

 माननीय सिस्य ने जो सुझाव दिया ह,ै मैंने उसे नोट कर दलया है। 

माननीय अध्यक्ष: श्री धैयषिील संभाजीराव माणे जी! 

… (व्यवधान) 

प्रो. सौगत राय (दम दम) : क्या यह दलस्टेड है? 

माननीय अध्यक्ष: िािा, मैं इतनी गलती नहीं करता, आप करते होंगे। 

… (व्यवधान) 

श्री िैयाशील सांभाजीराव माणे (हातकणांगले) : माननीय अध्यक्ष जी, माननीय मंत्री ने फेक 

यूदनवदसषटीज़ के बार ेमें उत्तर दिया है। जैसा अभी सीदनयर मैम्बर ने जो कहा ह,ै मैं उनके सवाल 

में कुछ एड करना िाहता ह ं दक  सरकार ने दपछले िस सालों में दकतनी फेक यूदनवदसषटीज़ पर 

कारषवाई की है? ऐसे बहुत बच्िे हैं दजनका भदवष्ट्य िांव पर लगा हुआ है। िूरिराज गांवों में 

एडवटाषइजमेंट्स की जाती हैं और उन्हें िेखकर बच्िे एनरोल कर लेते हैं। उनको पता नहीं होता 

दक ऑथोराइज क्या ह ैऔर अनआथोराइज क्या है। इसमें क्लेररटी लाने के दलए सरकार क्या कर 

रही ह?ै अगर बच्िों ने एडदमिन दलया और पासआउट हो गए हैं तो उनके भदवष्ट्य के बार ेमें 

सरकार क्या सोि रही ह?ै 

डॉ.  ुकान्द्त मजूमदार : मैं आपके माध्यम से माननीय सिस्य को अवगत कराना िाहता ह ं दक  

हम आिरणीय प्रधान मंत्री नरने्द्र मोिी जी के नेत त्व में 12 फेक यूदनवदसषटीज़ बंि कर िकेु हैं। 

हमने वर्ष 2014-24 तक, िस सालों में 12 फेक यूदनवदसषटीज़ बंि की हैं जबदक  वर्ष 2004-2014 

में दसफष  पांि फेक यूदनवदसषटीज़ ही बंि की गई थीं।  

 माननीय सिस्य के सवाल का जो िूसरा दहस्सा ह,ै मैंने पहले ही अवगत कराया ह ैदक  हम 

टाइम टू टाइम राज्यों को बोलते हैं। मेरा माननीय सिस्यों से अनरुोध ह ैदक आप अपने के्षत्र के 

लोगों को सेंसटाइज करें, सोिल मीदडया के माध्यम से करें। 

माननीय अध्यक्ष: आपने इसके बार ेमें पहले बोल दिया है। 

… (व्यवधान) 

SHRI SALENG A. SANGMA (TURA): Sir, we know that it is every parents 

dream that their children become somebody. But the fact is that these kinds 

of fake institutions are destroying the future of our youths.  
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Mr.  Speaker, Sir, through you, I would like to ask the hon. Minister, 

whether any kind of compensation will be given to these ill-fated or unlucky 

children whose fate is already at stake. 

SHRI SUKANTA MAJUMDAR: Sir, I think this question is quite similar to the 

previous one. As I mentioned, now according to the UGC Act, we recognize 

the universities either by Section 2F or Section 3. Other than that, sometimes 

some people open such kind of institutions which may either may or may not 

bear the name of a ‘university’. 

(1135 /KDS /RCP) 

 But from time to time, we also notify them.  As you know, it is the duty 

of the State Government to take action because law and order is the pivotal 

function of the State Government. … (Interruptions) The question is a 

repetition.  So, what can I do?  

डॉ. चशवाजी बांडाप्पा कालगे (लातूर) : धन्यवाि स्पीकर सर, मैं लातूर िनुाव के्षत्र से आता ह  ं

और माननीय दिक्षा मंत्री जी से मैं यह पूछना िाहता ह ं दक क्या सरकार कुछ नए कें द्रीय दवद्यालय 

भारत में खोलने जा रहा है? यदि हां, तो लातूर जैसे दपछड़े के्षत्र में नया कें द्रीय दवद्यालय बने।  

माननीय प्रधान मंत्री जी ने पदब्लक मीदटंग में कहा था दक कोई बड़ा इंस्टीट्यूट लातूर के दलए िेंगे। 

इसके दलए क्या कुछ कारषवाई हो रही है?  

डॉ.  ुकान्द्त मजूमदार : सर, जैसा दक आपको पता ह ैदक यह डायरके्टली प्रश्न से संबंदधत नहीं 

है। यह प्रश्न फेक यूदनवदसषटीज से संबंदधत है। कें द्रीय दवश्वदवद्यालय अभी तक लगभग 56 हैं, जो 

दिक्षा मंत्रालय के अंिर हैं। … (व्यवधान) I think, my colleague Shri Jayant Chaudhary 

is there.  He will answer that. 

माननीय अध्यक्ष : आप क पया ऐसे डायरके्िन मत दिया करें दक जयंत िौधरी जी, आप उत्तर 

िें।  

जयंत िौधरी जी।  

… (व्यवधान) 

कौशल सवका  और उद्यमशीलता मिंत्रालय के राज्य मिंत्री; तथा सशक्षा मिंत्रालय में राज्य मिंत्री 

(श्री जयिंत चौधरी) : अध्यक्ष जी, वैसे यह प्रश्न मुख्य सवाल से जड़ुा हुआ नहीं है। यह कें द्रीय 

दवद्यालय से संबंदधत सवाल है। अभी-अभी कैदबनेट ने 85 कें द्रीय दवद्यालयों के प्रस्तावों को 

अनमुदत िी है।  

(इदत) 
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(प्रश्न 287) 

श्री  ौसमत्र खान (सिष्णपुुर) : सर, मामला एक साल परुाना है। मेर ेराज्य में दवष्ट्णपुरु में मैंने 

िेखा दक बाहर के राज्यों में आपने पैसा अलॉट दकया है। दबष्ट्णपुरु आदकष योलॉदजकल सव े

ऑफ इंदडया के अंिर ही आता है। 3 हजार 275 करोड़ रुपया िेि िेि के 23 राज्यों में 

सैंक्िन्ड हुआ है। दबष्ट्णपुरु मॉन्यूमेंट दडदस्रक्ट के दलए िनेश्वर धाम मंदिर, रासमंि, दबष्ट्णपुरु 

लालजी मंदिर आदि के दलए क्या कोई प्रावधान है? इनके दलए कुछ भी पैसा सैंक्िन नहीं 

हुआ है, तो इसके पीछे क्या कारण है?  

श्री गजेन्द्र स िंह शखेावत : अध्यक्ष महोिय, मैं माननीय सिस्य का उत्तर िेने से पूवष सिन 

की जानकारी में एक दवर्य लाना िाहता ह ं दक महाभारत कालीन के सवाषदधक सूक्ष्म प्रमाण 

जहां राखीगढ़ी के आदकष योलॉदजकल एस्कवेिन से दमले हैं, उसके िो ऐसे मूपस को अभी नए 

प्रोटेक्टेड मॉन्यूमेंट्स के रूप में दपछले सप्ताह अदधसूदित दकया गया है।  

 माननीय सिस्य ने दबष्ट्णपुरु मंदिर … (व्यवधान) नहीं, नहीं, मैं आपके ज्ञानवधषन के 

दलए दनवेिन कर रहा ह ं। दबष्ट्णपुरु मंदिर पररसर को लेकर माननीय सिस्य ने प्रश्न दकया है। 

आदकष योलॉदजकल सव े ऑफ इंदडया के अधीनस्थ कुल दजतने मॉन्यूमेंट्स हैं, उनके 

रखरखाव, उनके अपकीप मेन्टीनेंस, उनके कन्जवेिन को लकेर प्रत्येक वर्ष एक प्रोग्राम 

बनाया जाता है। उसमें से जहां दजतनी आवश्यकता है, उसके अनसुार फंड्स का एलोकेिन 

दकया जाता है। हर-एक प्रोटेक्टेड मॉन्यूमेंट को हर साल कन्जविेन की आवश्यकता नहीं है, 

लेदकन जब जैसी जहां आवश्यकता है, तो प्राप्त सूिनाओ ंके आधार पर फंड एलोकेिन उस 

तरह स ेहोता है। फंड का एलोकेिन न स्टेटवइज होता है, न मॉन्यूमेंटवाइज होता है। It is 

requirement based. ररक्वायरमेंट के आधार पर फंड्स एलोकेट दकए जाते हैं।  

श्री  ौसमत्र खान (सिष्णपुुर) : सर, मेरा िसूरा प्रश्न यह है दक क्या दबष्ट्णपुरु दसटी को नैिनल 

हेररटेज दसटी घोदर्त दकया जा सकता है? क्योंदक इससे इसको भी पदब्लदसटी दमलेगी, जो 

अच्छा है।  

श्री गजेन्द्र स िंह शेखावत : अध्यक्ष महोिय, अभी तक इस तरह का कोई प्रस्ताव मंत्रालय 

के दविार में नहीं है, लदेकन दबष्ट्णपुरु मंदिर समूह को पहले स ेही वपडष हेररटेज कमेटी द्वारा 

अदधसूदित दकए जाने हेत ुटेंटेदटव दलस्ट में पहले से ही भारत सरकार की तरफ स ेप्रस्ताव 

वहां  भेजा जा िकुा है।  
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(1140/MK/PS) 

डॉ. सांचबत पात्रा (पुरी) : धन्यवाि अध्यक्ष महोिय। प्रधानमंत्री संग्रहालय एवं पसु्तकालय की 

एक वादर्षक आम बैठक एजीएम में इस मदु्दे को उठाया गया था दक भारत के प्रथम प्रधानमंत्री 

पंदडत जवाहर लाल नेहरू और कुछ महत्वपूणष व्यदक्तत्व जैसे एडदवना माउंटबेटन, जगजीवन 

राम, और जयप्रकाि नारायण जी के मध्य पत्रािार हुआ था। मगर, वर्ष 2024 के आरभं में इस 

एजीएम की मीदटंग अथाषत कायषवाही व त्तांत में यह उपलेख है दक एक व्यदक्त एम.वी.राजन, मािष, 

2008 में इस संस्थान में आए और कुछ िस्तावेजों को दिदित दकया गया। उन दिदित िस्तावेजों 

को इस संस्थान के तत्कालीन दनिेिक की अनुमदत से मई, 2008 में तत्कालीन यूपीए अध्यक्षा 

को 51 काटषन बॉक्स में भरकर भेज दिया गया। … (व्यवधान) सभी िस्तावेज हमारे राष्ट्र के 

इदतहास को समझन ेके दलए आवश्यक है। मैं माननीय सस्क दत  मंत्री जी से िाहता ह  ंदक इस 

मामले की सत्यता की जांि करवाए ंतथा पूवष प्रधान मंत्री पंदडत जवाहरलाल नेहरू से जड़ेु इन 

सभी कागजातों को वापस प्रधानमंत्री संग्रहालय में उपलब्ध कराए।ं… (व्यवधान) 

श्री गौरव गोगोई (जोरहाट) : अध्यक्ष महोिय, यह प्रोसीदडंग से एक्सपंज होना िादहए।              

… (व्यवधान) 

श्री गजेन्द्र स िंह शेखावत: माननीय अध्यक्ष महोिय, िूंदक प्रश्न संिदभषत प्रश्न है। सम्माननीय 

सिस्य ने जो प्रश्न पूछा है, वह कहीं संबि नहीं है। यह उनका सझुाव है। मैंने उनका सझुाव 

दलखकर रखा है और उस पर उदित कारषवाई की जा सकती है। 

(इदत)  

 

माननीय अध्यक्ष : क्वैश्चन नम्बर – 288, श्रीमती ज्योत्स्ना चरणदास महंत जी। 

… (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : नहीं माननीय सिस्य, मैंने उनको रोक दिया था। 

श्रीमती ज्योत्स्ना चरणदास महंत जी। 

… (व्यवधान) 

 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सिस्यगण, जो नये माननीय सिस्य हैं, उनसे मेरा आग्रह है दक वे 

प्रयास करें दक जो संबंदधत प्रश्न है, उस संबंदधत प्रश्न के आस-पास ही प्रश्न पूछें। 

… (व्यवधान) 
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(प्रश्न 288) 

श्रीमती ज्योत्स्ना चरणदास महांत (कोरबा) : अध्यक्ष महोिय, दिपली के प्रिूर्ण की दस्थदत 

से बितर दस्थदत मेर ेलोक सभा के्षत्र कोरबा की है। वहां एयर क्वादलटी 400 है, जो डैंजर का 

गभीर लेवल है। यह पॉवर प्लांट के कारण हो रहा है। इसमें एसीसीएल, बापको और एनटीपीसी 

के वैस्ट प्रोडक्ट हैं और फ्लाई ऐि है। उनसे दिक्स तो बनती हैं, लेदकन कई गनुा ज्यािा राखड़ 

पैिा होती है और उसको हर जगह फें क दिया जाता है। उसके कारण वहां पर बहुत सारी 

बीमाररया ंहो रही हैं और वाय ुतथा पानी प्रिूदर्त हो रहा है। वहां पर कोयले का लिान और 

एनटीपीसी में दबजली आदि का लाभ तो सरकार ले रही है, लेदकन बिले में हमारे यहां की 

जनता को दसफष  बीमारी िे रही है, दजसमें अस्थमा, टीबी, बोन टीबी और कैं सर जैसी गंभीर 

बीमारी है। 

 महोिय, मैं आपके माध्यम से मंत्री जी से जानना िाहती ह ं दक इस तरह से जो हमारे 

यहां गंभीर समस्या है, यहां तक तक दक वहां ओपीडी में डेली 500 मरीज वाय ुसे प्रिूदर्त होकर 

आ रहे हैं, उसके दलए सरकार की क्या सोि और उसके दलए सरकार ने क्या प्लान दकया है, 

तादक, हमें इस प्रकार की बीमारी और प्रिूर्ण से दनजात दमल सके? धन्यवाि। 

श्री भूपेन्द्र यादव : अध्यक्ष महोिय, जहां तक वाय ुप्रिूर्ण का दवर्य है, हमार ेयहां लगातार 

मॉदनटररगं की जाती है। मॉदनटररगं करके उसकी पूरी सूिना जनता के बीि में रखी जाती है। 

िेर् कारषवाई राज्य सरकार को करनी होती है। 

श्रीमती ज्योत्स्ना चरणदास महांत (कोरबा) : माननीय अध्यक्ष महोिय, मेरा बार-बार यही प्रश्न 

है। मैं इस प्रश्न के बारे में लोक सभा में कई बार बोल िकुी ह ं। मझुे समझ में नहीं आता है दक मेर े

के्षत्र की जनता के दलए यह सरकार क्या करना िाहती है। यदि कुछ करना िाहती है तो उसके 

दलए जवाब िे। 

श्री भूपेन्द्र यादव : माननीय अध्यक्ष महोिय, िेि के 130 िहरों में नेिनल क्लीन एयर प्रोग्राम 

िलाया जाता है। उसके अंतगषत उन दजलों में जहां पर वाय ुप्रिूर्ण की समस्या है और 130 

िहरों में जहां इस प्रकार की समस्याए ंहैं, उनके समाधान के दलए हम दवत्तीय सहायता उपलब्ध 

कराते हैं और राज्यों को प्रोत्सादहत भी करते हैं। हम सभी दजलों में जहां पर वाय ुप्रिूर्ण के 

अनेकों कारण होते हैं, इंडस्री उसका एक कारण है, व्हीकल पॉप यूिन, डस्ट और वैस्ट 

मैनेजमेंट भी उसका कारण है, हम उसकी कैपेदसटी दबदपडंग के दलए भी कायषक्रम िलाते हैं और 

जो अच्छा कायष करते हैं, उनको प्रोत्सादहत करते हैं।   

(1145/SPS/SMN) 

एडवोकेट चन्द्र शेखर (नगीना) : माननीय अध्यक्ष जी, धन्यवाि। मैं आपके माध्यम से मंत्री जी 

से पूछना िाहता ह ं दक दपछले तीन वर्ों में मेर ेलोक सभा के्षत्र नगीना में गुलिार के हमलों को 

रोकन ेके दलए सरकार ने वन्य जीव प्रबंधन और मानव वन्य जीव संघर्ष पर दकतनी धनरादि 
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खिष की है? इन दनदधयों का उपयोग दकस प्रकार दकया गया है और इनका क्या प्रभाव रहा है? 

क्या सरकार ने धन के उपयोग की दनगरानी के दलए कोई तंत्र स्थादपत दकया है? 

 माननीय अध्यक्ष जी, आप नए सिस्यों का हौसला बढ़ा रहे हैं, इसदलए आपका भी 

आभार व्यक्त करता ह ं।  

श्री भूपेन्द्र यादव : माननीय अध्यक्ष महोिय, यह प्रश्न वाय ुप्रिूर्ण के संबंध में है, लेदकन 

माननीय सिस्य ने जो प्रश्न पूछा है, वह एनीमल कॉदन्फ्लक्ट के बारे में पूछा है। उनके के्षत्र में 

तेंिएु की समस्या है। वह मझु से िो दिन पूवष भी दमले हैं। यह उनके के्षत्र की समस्या का दवर्य 

है, जो इस प्रश्न के अंतगषत नहीं आता है। उनके के्षत्र का दवर्य इस प्रश्न से अलग है। हम इसको 

बाहर सलुझाएगें। … (व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आप सब ज्ञानवान मत बदनए। जब बोला है दक स्पीकर गलती नहीं करता 

है तो नहीं करता है।  

डॉ. अमर चसांह (फतेहगढ़ साचहब) : स्पीकर साहब, मैं माननीय मंत्री जी से पूछना िाहता ह ं 

दक मेरी कॉन्स्टीट्यूएसंी श्री फतेहगढ़ सादहब से िरुू होकर लदुधयाना िहर से होता हुआ एक 

बड्ुढा नाला िररया है। वह सतलुज िररया में जाता है। उस नाले में इतना प्रिूर्ण है दक कैं सर, 

यूरदेनयम, फ्लोराइड और पता नहीं उसमें क्या-क्या दमल रहा है। उसके दलए पंजाब सरकार 

बहुत सालों से कोदिि कर रही है। क्या केन्द्र सरकार बुड्ढा नाला को साफ और स्वच्छ बनाने 

की कोदिि करगेी? 

 िूसरी बात यह है दक क्या केन्द्र सरकार ने पाटष बी की एग्जम्प्िंस की स्टडी कराई है या 

नहीं? मंत्री जी आपने उसका जवाब नहीं दिया है। क्या आप आगे स्टडी कराएगें? 

श्री भूपेन्द्र यादव : माननीय अध्यक्ष महोिय, यह एयर पॉपयूिन का दवर्य है। यह स्पेदसदफक 

प्रश्न आपके संसिीय के्षत्र से संबंदधत है। उसके दलए आप अदतररक्त रूप से दमल सकते हैं।  

श्रीमती अचनता नागरचसांह चौहान (रतलाम) : क्या मंत्री जी यह बताने की क पा करेंगे दक 

कागज न होने के कारण वर्ों से खेती कर रहे लोगों को मध्य प्रिेि में वन भूदम के पटे्ट नहीं दमले 

हैं। क्या उनके दलए कुछ सोिा है?  

श्री भूपेन्द्र यादव : माननीय अध्यक्ष महोिय, यह दवर्य वन भूदम के पट्टों के संबध में है। माननीय 

सिस्या को मध्य प्रिेि सरकार के द्वारा वन भूदम के पटे्ट उपलब्ध कराए जाते हैं। अगर वह वहां 

प्रयास करेंगे तो ज्यािा अच्छा होगा। मध्य प्रिेि में सबसे बड़ी संख्या में वन भूदम के पटे्ट उपलब्ध 

करवाए गए हैं। इसके बारे में सामने वालों को भी पता होगा। 

(इदत) 
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(Q.289) 

SHRI G. KUMAR NAIK (RAICHUR): Thank you Sir for the opportunity.  

 I am glad to hear from the hon. Finance Minister that banks in 

Karnataka are operating robustly and that the interest subvention is 

helping reduce farmers’ interest burden by three per cent for timely 

repayments.  

 I would like to bring to your kind notice that cooperative banks in 

Karnataka supported by NABARD and the State Government provide 

around Rs. 25,000 crore in short term loans at zero per cent interest to 

over 35 lakh farmers annually.  

 In this connection, my question is this. With the short-term refinance 

loan limit for Karnataka reduced from Rs. 5600 crore to Rs. 2340 crore, 

how will the Government ensure that the cooperative banks continue to 

provide zero per cent interest loan to marginal farmers? Will the Ministry 

consider alternative mechanisms or additional financial support to prevent 

these farmers from resorting to high interest rates from private lenders 

which will severely impact their financial stability?  

(1150/MM/RP) 

श्री पांकज चौिरी : माननीय अध्यक्ष जी, माननीय सिस्य ने अपने प्रश्न में ही कहा दक 

कनाषटक में सब कुछ ठीक िल रहा है। मैं बताना िाहता ह ं दक वर्ष 2023-24 में कनाषटक में 

ग्राउंड लेवल के्रदडट 2.07 परसेंट था। दपछल ेवर्ष की तलुना में करीब 18.26 परसेंट की 

बढ़ोतरी हुई है। जहां तक दकसी लोन का सवाल है अगर आप िखेें, जब से यिस्वी नरने्द्र 

मोिी जी इस िेि के प्रधान मंत्री हुए हैं, उनका दविेर् फोकस खेती-दकसानी पर रहा है। वर्ष 

2014 में ग्राउंड लेवल के्रदडट 7.3 लाख करोड़ था, वहीं वही वर्ष 2024-25 में वह बढ़कर 

27.5 लाख करोड़ दकया गया है। 

श्री जी. कुमार नायक (रायचूर) : सर, मेरी आिंका यही है दक राज्य और राष्ट्र के स्तर पर 

ऊपर-ऊपर िेखने से कुछ आकंड़े दछप जाते हैं। Several reports have pointed out 

that the PSL lending by the commercial banks are more concentrated in 

the urbanised regions, having higher share of branches compared to the 

backward and rural areas.  Hence, the Rural Cooperative Banks which 

cater primarily to the farmers’ needs need to be provided with greater 
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amount of low-cost funds which now has been reduced due to increase in 

PSL by commercial banks.  I agree with what the hon. Minister has said.   

 Sir, I would like to know whether the Union Government has 

analysed the per capita PSL in aspirational districts which tend to have 

lower PSL credit, particularly, by private sector banks on which the 

Government seems to be relying now. What steps have been taken by the 

Government to increase PSL credit in aspirational districts?  There are two 

aspirational districts in my constituency in Karnataka. That is why I have 

this specific question. What action can be taken to ensure that the 

aspirational districts do get the credit as desired?  It is not enough to look 

at the national point of view, and the State point of view.  Please come 

down to dry and arid areas of Karnataka, and the aspirational districts of 

Karnataka.  

श्री पांकज चौिरी : माननीय अध्यक्ष जी, मैंने पहले ही बताया है दक दकसानों के दलए हमारी 

सरकार लगातार प्रयास कर रही है और जहां तक माननीय सिस्य का प्रश्न है दक छोटे 

दकसानों को ऋण नहीं दमल रहा है, मैं बताना िाहता ह ं दक छोटे और सीमांत दकसानों के 

खातों की संख्या में दपछले तीन वर्ों से लगतार व दि हो रही है। अगर वर्ष 2021-22 में िेखें 

तो 11.67 करोड़ खाते थे, वहीं वह वर्ष 2023-24 में बढ़कर 13.6 करोड़ खाते हो गए। केवल 

खातों की बात नहीं है, अगर वर्ष 2021-22 में िेखें तो 1059976 करोड़ रुपये दवतररत दकए 

गए थे, वहीं वर्ष 2023-24 में 1439991 करोड़ रुपये के लोन छोटे और सीमांत दकसानों को 

दिए गए। 

(इदत) 
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(प्रश्न 290) 

श्री चवष्णु दयाल राम (पलामू) : धन्यवाि अध्यक्ष जी, जनजातीय के्षत्रों में होम स्टे पयषटकों की 

संख्या बढ़ती जा रही है और इस दििा में भारत सरकार के पयषटन मंत्रालय द्वारा एक अच्छी 

पहल की गयी है। ऐसे गांवों में जहां पयषटन की क्षमता है, करीब एक हजार होम स्टे को दवकदसत 

करने के दलए योजना बनायी गयी है। मैं माननीय मंत्री जी से आपके माध्यम से जानना िाहता 

ह ं दक झारखंड जैसे जनजातीय बाहुपय राज्य में ऐसे होम स्टे की दकतनी संख्या है और उसके 

दलए दकतनी धनरादि आवंदटत करने का प्रस्ताव है। 

श्री गजेन्द्र स िंह शेखावत : माननीय अध्यक्ष जी, माननीय प्रधान मंत्री जी के नेत त्व में 

जनजातीय के्षत्र के लोगों की आजीदवका और उनके जीवन स्तर में सधुार करने के दलए एक 

व हि योजना जनजातीय उत्तम ग्राम अदभयान के नाम से प्रारम्भ की गयी है। उसी के एक उपांग 

के रूप में, उसी को सपोटष करते हुए टूररज्म दमदनस्री ने एक हजार होम स्टे बनाने का प्रस्ताव 

रखा है, दजसमें पांि लाख रुपये एक नया होम स्टे बनाने के दलए और पांि लाख रुपये एक 

कम्यदुनटी फैदसदलटी सेंटर बनाने के दलए, between the home stays और तीन लाख रुपये 

अगर कोई होम स्टे दकसी अपग्रडेिन के दलए आवश्यक होता है तो उसके दलए िेने का हमने 

प्रावधान दकया है। अभी राज्य सरकारों से इस तरह के प्रस्ताव आमंदत्रत दकए गए हैं। एक बार 

पूर ेप्रस्ताव आ जाने के बाि ही कौन से राज्य में दकतने होम स्टे एलोकेट होंगे, उसके बार ेमें 

कोई ठोस वक्तव्य मैं यहां िे पाऊंगा। 

(1155/YSH/NKL) 

श्री चवष्णु दयाल राम (पलामू) : अध्यक्ष जी, यद्यदप पयषटन को दवकदसत करने की प्राथदमक 

जवाबिेही राज्य सरकारों और केन्द्र िादसत प्रिेिों की है, तथादप भारत सरकार के द्वारा ‘स्विेि 

ििषन स्कीम’ और ‘प्रसाि स्कीम’ के अंतगषत दवत्तीय सहायता प्रिान की जा रही है। झारखण्ड 

राज्य के इको सदकष ट टूररज्म को दवकदसत करने के दलए 30.44 करोड़ रुपये की रादि िी गई 

थी।  

 अध्यक्ष महोिय, मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से जानना िाहता ह ाँ दक उस 

रादि का दकस प्रकार उपयोग दकया गया? क्या पूरी रादि का उपयोग दकया गया या नहीं दकया 

गया और अगर नहीं दकया गया तो उसके क्या कारण थे? इस दििा में पूरी रादि का उपयोग 

हो, उसके दलए माननीय मंत्री जी क्या कारषवाई करने का प्रस्ताव रखते हैं?  

श्री गजेन्द्र स िंह शेखावत : माननीय अध्यक्ष महोिय, ‘स्विेि ििषन स्कीम’ के तहत 

‘Development of Eco Tourism circuit at Dalma-Betla National Park’ के दलए 

भारत सरकार से जो प्रोजेक्ट सैंक्िन दकया गया था, it was one of the 76 projects 

sanctioned in total, दजनकी कुल लागत लगभग 5200 करोड़ रुपये एस्टीमेट की गई थी। 
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इसमें से लगभग 4,994 करोड़ रुपये ररलीज दकए जा िकेु हैं। इस पदटषकुलर प्रोजेक्ट में भी 33 

करोड़ 44 लाख रुपये का एस्टीमेटेड प्रोजेक्ट सैंक्िन दकया गया था, दजसमें से 28 करोड़ 

रुपये अब तक ररलीज दकए जा िकेु हैं। 76 प्रोजेक्ट्स में से 75 प्रोजेक्ट्स, 100 प्रदतित 

दफदजकली कंप्लीट हो िुके हैं, ऐसा राज्यों ने हमें संसूदित दकया है। इसके बार ेमें अगर माननीय 

सिस्य और भी दवस्तार से जानकारी िाहते हैं तो उनका मेरे कायाषलय में स्वागत है। वे कभी 

भी आ जाए।ं हम इसके बार ेमें बैठकर जो भी जानकारी माननीय सिस्य को िादहए होगी, उनको 

उपलब्ध करवा िेंगे।  

श्री िवल लक्ष्मणभाई पटेल (वलसाड) : माननीय अध्यक्ष जी, मैं आपके माध्यम से माननीय 

मंत्री जी का मेरे लोक सभा के्षत्र वलसाड में वलसाड, नवसारी और डांग की तरफ ध्यान 

आकदर्षत करना िाहता ह ाँ। मेर ेके्षत्र में तीथल, नारगोल बीि, उमरगाम बीि, दवपसन दहपस, 

सापतुारा और डॉन दहल के साथ-साथ रामायण से जड़ेु हुए िबरी धाम और उनाई माता जैसे 

पदवत्र तीथष स्थान भी हैं।  

 अध्यक्ष महोिय, मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से पूछना िाहता ह ाँ दक सरकार 

की इन्हें ‘स्विेि ििषन योजना’ में िादमल करने की कोई योजना है? अगर योजना है तो हमार े

के्षत्र को यह एक नई दििा िेने का काम करेगी।  

श्री गजेन्द्र स िंह शेखावत : माननीय अध्यक्ष जी, मैं सम्माननीय सिस्य का एक बहुत अच्छे 

प्रस्ताव और बहुत पोटेंदियल वाले के्षत्र के बारे में ध्यान आकदर्षत करवाने के दलए धन्यवाि 

िेना िाहता ह ाँ। जैसा दक हम सब की जानकारी में है दक टूररज्म प्राइमरली स्टेट की दजम्मेिारी 

है। राज्य सरकार इस पर प्रस्ताव बनाकर भेजे तो दनदश्चत रूप से तय प्रावधानों के तहत उस 

पर कारषवाई करने का प्रयास, जो उपलब्ध संसाधन हैं, उनके तहत करने का प्रयास हम कर 

सकते हैं।  

(इदत)  
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(pp. 23-30) 

(Q.291) 

SHRI G. SELVAM (KANCHEEPURAM): Thank you, hon. Speaker Sir, for giving me 

this opportunity.  

 How many individuals have benefitted from skill development initiatives 

conducted through employment exchanges in the last three years? 

डॉ. मन खु मािंडसवया : माननीय अध्यक्ष महोिय, मूल प्रश्न दस्कल डेवलपमेंट दमदनस्री से है, लेदकन मैं 

बताना िाह ंगा दक िेि में दजस तरह से मैन्यफैुक्िररगं सेक्टर बढ़ रहा है, सदवषस सेक्टर बढ़ रहा है, उस 

दस्थदत में राज्य सरकार की ओर से, सेन्रल गवनषमेंट की ओर स ेनम्बर ऑफ टाइप के इदनदिएदटव्स और 

आईआईटी के द्वारा उसको रेदनंग िी जाती है।  

 वतषमान समय में इस बजट में भी प्रधान मंत्री जी ने िो लाख करोड़ रुपये के खिष से 4.1 करोड़ 

जॉब दनमाषण का लक्ष्य रखा है। उसमें भी दस्कल डेवलपमेंट एक महत्वपूणष दवर्य रखा गया ह।ै दस्कल 

डेवलपमेंट और दस्कल एनहांसमेंट के दलए हर सके्टर में कलस्टर बेस्ड दस्कदलंग हो, उसके दलए हब और 

स्पोक की व्यवस्था के द्वारा, दजस एररया में दजस टाइप की इंडस्रीज़ हैं, दजस टाइप की दस्कल की 

आवश्यकता है, वैसा ही दसलेबस बनाकर उनकी रेदनंग की व्यवस्था की गई है।  

SHRI G. SELVAM (KANCHEEPURAM): Are there any plans to expand the scope of 

skill development and counselling programmes through employment exchanges in 

tier-2 and tier-3 cities? 

डॉ. मन ुख मािंडसवया : अध्यक्ष महोिय, दस्कल डेवलपमेंट को रोजगार के साथ जोड़ने के दलए हमने 

नेिनल कररयर सदवषस पोटषल को इंटीगे्रट दकया है। उसमें हमने ई-श्रम पोटषल को भी इंटीगे्रट दकया है। उसमें 

दस्कल डेवलपमेंट दमदनस्री के पोटषल को भी इंटीगे्रट दकया गया है, तादक जहां दजस टाइप की दस्कल वाली 

मेनपावर उपलब्ध ह,ै उसको इंटीगे्रट करके नेिनल कररयर सदवषस पोटषल के द्वारा एम्प्लॉयर और एम्प्लॉइज 

को जोड़कर उसको अपने कररयर के दलए अपॉच्यूषदनटी दमले, रोजगार के दलए अपॉच्यूषदनटी दमले, उसके 

दलए प्रयास दकया गया है। 

(1200/RAJ/VR) 

माननीय अध्यक्ष : श्री राजीव राय, आप अपनी बात एक सेकें ड में पूदछए, अब बारह बजने वाल ेहैं। 

श्री राजीव राय (घोसी) : सर, माननीय मंत्री जी बता रहे थे दक दपछले तीन वर्ों में दकतने लोगों को 

रोजगार दमला।  

 मैं यह जानना िाहता ह  ंदक तीन वर्ों में दकतने लोगों की कटौती हुई, छंटनी हुई और दकतने लोग 

बेरोजगार हो गए, दजसका डेटा क्या अभी सरकार के पास है और क्या सदंविा पर नौकरी करने वालों को 

स्थायी करने का आपका कोई दविार है? 

डॉ. मन खु मािंडसवया : अध्यक्ष महोिय, रोजगार के साथ जड़ुना और उनके दलए और अच्छी जगहों पर 

रोजगार की अपॉिुषदनटी हो, तो वहां माइगे्रट होना, यह स्वभादवक है, लोग जड़ुते भी रहते हैं और कई लोग 

िूसर ेजॉब्स भी ज्वाइन करते रहते हैं।           (इदत ) 

 

प्रश्न काल  माप्त  
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स्थगन प्रस्ताव की सूचनाओ ंके सबंंध में वववनर्णय 

1201 बजे 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण,  मझेु कई माननीय सदस्यों द्वारा कई विषयों पर स्थगन 

प्रस्ताि की सूचनाए ंप्राप्त हुई हैं। विन माननीय सदस्यों की स्थगन प्रस्ताि की सूचनाए ंप्राप्त हुई हैं, 

प्रो. सौगत राय, श्री राजेश रजंन, श्री विजयकुमार उर्फ  विजय िसंत, डॉ. एम. के. विष्ण ुप्रसाद, श्री 

अरविंद गणपत सािंत, श्री बी. मवणक्कम टैगोर, श्री गौरि गोगोई, श्री धमेन्द्र यादि, डॉ. मोहम्मद 

जािेद, श्री कोवडकुन्द्नील सरुशे और श्री के. राधाकृष्णन। मैंने स्थगन प्रस्ताि की वकसी भी सूचना 

के वलए आज अनमुवत प्रदान नहीं की है। 

------      

सभा पटल पर रखे गए पत्र 

1202 बिे 

माननीय अध्यक्ष : अब पत्र सभा पटल पर रखे िाएगंे।  

श्री गिेन्द्र वसंह शेखाित िी। 

THE MINISTER OF CULTURE; AND MINISTER OF TOURISM (SHRI 

GAJENDRA SINGH SHEKHAWAT): Sir, I beg to lay on the Table:- 

(1) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

National Museum Institute of History of Art, Conservation and 

Museology, Noida, for the year 2022-2023, alongwith audited 

accounts. 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the National Museum Institute of 

History of Art, Conservation and Museology, Noida, for the year 

2022-2023. 

(2) Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (1) above. 

(3) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Tibet House, New Delhi, for the year 2022-2023. 

 (ii) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English versions) of the 

Tibet House, New Delhi, for the year 2022-2023, together with 

audit report thereon. 

 (iii) A copy of Review (Hindi and English versions) by the Government 

of the working of the Tibet House, New Delhi, for the year 2022-
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2023. 

(4) Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (3) above. 

(5) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Sahitya Akademi, New Delhi, for the year 2023-2024, alongwith 

Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Sahitya Akademi, New Delhi, 

for the year 2023-2024. 

(6) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Victoria Memorial Hall, Kolkata, for the year 2023-2024, alongwith 

Audited Accounts. 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Victoria Memorial Hall, Kolkata, 

for the year 2023-2024. 

(7) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Indian Museum, Kolkata, for the year 2023-2024, alongwith 

Audited Accounts. 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Indian Museum, Kolkata, for 

the year 2023-2024. 

(8) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

National Culture Fund, New Delhi, for the year 2022-2023, 

alongwith Audited Accounts. 

(9) A copy each of the following Notifications (Hindi and English versions) under 

sub-section (6) of the Section 20E of the Ancient Monuments and 

Archaeological Sites and Remains Act, 1958:- 

 (i) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for Lakha 

Mandal temple and images in its vicinity, Village Lakha Mandal, 

Tehsil – Chakrata, District Dehradun, Uttarakhand 

 (ii) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for Ancient 



16-12-2024               RJN Uncorrected / Not for publication       283 

Excavated Sites and Remains, Village Khawli Sera, Purola, District 

Uttarkashi, Uttarakhand. 

 (iii) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for 

Cemeteries, Mauza Kydganj, District Prayagraj, Uttar Pradesh. 

 (iv) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for the site 

of the Stupa and Monastery of the Sakyas at Piprahwa (Tehsil, 

District Siddharth Nagar, Uttar Pradesh). 

 (v) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for “Two 

tombs, viz., the first octagonal and known as the tomb of 

Muhammad Momin, the ‘Ustad’, now empty, and the other square 

and known as the tomb of Haji Jamal, his pupil; the latter 

contains 5 graves inside and one on a platform outside” Nakodar, 

District Jalandhar, Punjab. 

 (vi) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for Ancient 

site and Buddhist Stupa, Sanghol, District Fatehgarh Sahib, 

Punjab. 

 (vii) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for 

Imambara of Asaf-ud-Daula, Masjid connected with Asaf-ud-Daula 

and Rumi Darwaza close to Asaf-ud-Daula Imambara at 

Hussainabad, Tehsil Lucknow Sadar, District Lucknow, Uttar 

Pradesh. 

 (viii) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for The 

Dome of Shah Nawaz Khan, Burhanpur, Madhya Pradesh. 

 (ix) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for 

Hammam Khana, Chowk Mohalla, Burhanpur, Madhya Pradesh. 

 (x) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for The 

Bridge over Beta (Behta) River and the temple attached to it, 

Tikaitganj, (Tehsil-Malihabad, District – Lucknow, Uttar Pradesh). 

 (xi) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for Mounds 

locally known as Penahia Jhar, Kharahua Jhar, Ora Jhar situated 

on the road from Balrampur near the ancient remains of Saheth-

Maheth (Shravasti), District – Balrampur, Uttar Pradesh. 
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 (xii) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws The Group 

of Temples known as Brindaban Chandra’s Math Guptipara, 

District – Hooghly, West Bengal. 

 (xiii) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for Lord 

Cornwallis Tomb, Ghazipur, Uttar Pradesh. 

 (xiv) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for Bibi 

Sahib’s Masjid, Burhanpur, Madhya Pradesh. 

 (xv) The National Monuments Authority Heritage Bye-laws for Ancient 

Site known as Fazilnagar Ka Kot comprised in survey plot Nos 

766, 782 and part of survey plot Nos 757, 758 and 759, District – 

Kushinagar, Uttar Pradesh. 

--- 

 

कौशल विकास और उद्यमशीलता मतं्रालय के राज्य मतं्री; तथा वशक्षा मतं्रालय में राज्य मतं्री 

(श्री जयंत चौधरी) : अध्यक्ष महोदय, मैं वनम्नवलवखत पत्र सभा पटल पर रखता ह ं :- 

(1) राष्रीय अध्यापक वशक्षा पररषद अवधवनयम, 1993 की धारा 33 के अंतगफत राष्रीय 

अध्यापक वशक्षा पररषद (संशोधन) वनयम, 2024 जो वदनांक 12 जलुाई  के भारत के 

राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 384(अ) में प्रकावशत हुए थे, की एक प्रवत 

(वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(2) उपरोक्त (1) में उवललवखत पत्रों को सभा पटल पर रखने में हुए विलम्ब के कारण 

दशाफने िाला वििरण (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(3) (एक) राष्रीय उद्यवमता एिं लघ ु व्यिसाय विकास संस्थान, नोएडा के िषफ 

2023-2024 के िावषफक प्रवतिेदन की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी 

संस्करण) तथा लेखापरीवक्षत लेखे। 

 (दो) राष्रीय उद्यवमता एिं लघ ु व्यिसाय विकास संस्थान, नोएडा के िषफ 

2023-2024 के कायफकरण की सरकार द्वारा समीक्षा की एक प्रवत 

(वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(4) (एक) राष्रीय व्यािसावयक वशक्षा एिं प्रवशक्षण पररषद, नई वदलली के िषफ 

2023-2024 के िावषफक प्रवतिेदन की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी 

संस्करण) तथा लेखापरीवक्षत लेखे। 

 (दो) राष्रीय व्यािसावयक वशक्षा एिं प्रवशक्षण पररषद, नई वदलली के िषफ 

2023-2024 के कायफकरण की सरकार द्वारा समीक्षा की एक प्रवत 

(वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 
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(5) (एक) समग्र वशक्षा, पदुचेुरी के िषफ 2023-2024 के िावषफक प्रवतिेदन की एक 

प्रवत (वहंदी तथा अंगे्रजी संस्करण)।  

 (दो) समग्र वशक्षा, पदुचेुरी के िषफ 2023-2024 के कायफकरण की सरकार द्वारा 

समीक्षा की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(6) (एक) निोदय विद्यालय सवमवत, नोएडा के िषफ 2023-2024 के िावषफक 

प्रवतिेदन की एक प्रवत (वहंदी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

 (दो) निोदय विद्यालय सवमवत, नोएडा के िषफ 2023-2024 के िावषफक 

लेखाओ ं की एक प्रवत (वहंदी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा उन पर 

लेखापरीक्षा प्रवतिेदन। 

 (तीन) निोदय विद्यालय सवमवत, नोएडा के िषफ 2023-2024 के कायफकरण की 

सरकार द्वारा समीक्षा की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(7) (एक) केन्द्रीय विद्यालय संगठन, नई वदलली के िषफ 2023-2024 के िावषफक 

प्रवतिेदन की एक प्रवत (वहंदी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

 (दो) केन्द्रीय विद्यालय संगठन, नई वदलली के िषफ 2023-2024 के िावषफक 

लेखाओ ं की एक प्रवत (वहंदी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा उन पर 

लेखापरीक्षा प्रवतिेदन। 

 (तीन) केन्द्रीय विद्यालय संगठन, नई वदलली के िषफ 2023-2024 के कायफकरण 

की सरकार द्वारा समीक्षा की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(8) (एक) स्टासफ, मध्य प्रदेश के िषफ 2020-2021 एिं 2021-22 के िावषफक 

प्रवतिेदन की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा लेखापरीवक्षत 

लेखे। 

 (दो) स्टासफ, मध्य प्रदेश के िषफ 2020-2021 एिं 2021-22 के कायफकरण की 

सरकार द्वारा समीक्षा की एक-एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(9) उपरोक्त (8) में उवललवखत पत्रों को सभा पटल पर रखने में हुए विलम्ब के कारण 

दशाफने िाले  दो वििरण (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(10) (एक) स्टासफ, राजस्थान के िषफ 2022-23 के िावषफक प्रवतिेदन की एक प्रवत 

(वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा लेखापरीवक्षत लखेे। 

 (दो) स्टासफ, राजस्थान के िषफ 2022-23 के कायफकरण की सरकार द्वारा 

समीक्षा की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(11) उपरोक्त (10) में उवललवखत पत्रों को सभा पटल पर रखने में हुए विलम्ब के कारण 

दशाफने िाला वििरण (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(12) (एक) तेलंगाना समग्र वशक्षा, हैदराबाद के िषफ 2022-2023 के िावषफक 

प्रवतिेदन की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा लेखापरीवक्षत 

लेखे। 
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 (दो) तेलंगाना समग्र वशक्षा, हैदराबाद के िषफ 2022-2023 के कायफकरण की 

सरकार द्वारा समीक्षा की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(13) उपरोक्त (12) में उवललवखत पत्रों को सभा पटल पर रखने में हुए विलम्ब के कारण 

दशाफने िाला वििरण (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(14) (एक) समग्र वशक्षा, लद्दाख के िषफ 2020-2021, 2021-2022 और 2022-2023  

के िावषफक प्रवतिेदन की एक-एक प्रवत (वहंदी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

 (दो) समग्र वशक्षा, लद्दाख के िषफ 2020-2021, 2021-2022 और 2022-2023  

के कायफकरण की सरकार द्वारा समीक्षा की एक-एक प्रवत (वहंदी तथा अंगे्रजी 

संस्करण)। 

(15) उपरोक्त (14) में उवललवखत पत्रों को सभा पटल पर रखने में हुए विलम्ब के कारण 

दशाफने िाले तीन वििरण (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

----- 

वित्त मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री पंकज चौधरी): अध्यक्ष महोदय, मैं वनम्नवलवखत पत्र सभा पटल 

पर रखता ह ं :- 

(1) भारतीय प्रवतभूवत और विवनमय बोडफ अवधवनयम, 1992 की धारा 31; प्रवतभूवत 

अनबंुध (विवनयमन) अवधवनयम, 1956 की धारा 31 की उप-धारा (3) और वनक्षेपागार 

अवधवनयम, 1996 की धारा 27 के अंतगफत भारतीय प्रवतभूवत और विवनमय बोडफ 

(दस्तािेजों का सत्यापन) (संशोधन) विवनयम, 2024, जो वदनांक 28 निंबर, 2024 

के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सेबी/एलएडी-एनआरओ/जीएन/2024/212 

में प्रकावशत हुए थे, की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)।  

(2) भारतीय प्रवतभूवत और विवनमय बोडफ अवधवनयम, 1992 की धारा 31 और वनक्षेपागार 

अवधवनयम, 1996 की धारा 27 के अंतगफत भारतीय प्रवतभूवत और विवनमय बोडफ 

(वनक्षेपागार और प्रवतभागी) (तीसरा संशोधन) विवनयम, 2024, जो वदनांक 30 निंबर, 

2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सेबी/एलएडी-

एनआरओ/जीएन/2024/213 में प्रकावशत हुए थे। 

(3) भारतीय प्रवतभूवत और विवनमय बोडफ अवधवनयम, 1992 की धारा 31 के अंतगफत 

वनम्नवलवखत अवधसूचनाओ ंकी एक-एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण):- 

 (एक) भारतीय प्रवतभूवत और विवनमय बोडफ (प्रवतभूवतयों की पनुखफरीद) (दूसरा 

संशोधन) विवनयम, 2024, जो वदनांक 20 निंबर, 2024 के भारत के 

राजपत्र में अवधसूचना संख्या सेबी/एलएडी-

एनआरओ/जीएन/2024/210 में प्रकावशत हुए थे। 

 (दो) भारतीय प्रवतभूवत और विवनमय बोडफ (मचेंट बैंकर) (संशोधन) विवनयम, 

2024, जो वदनांक 29 निंबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना 

संख्या सेबी/एलएडी-एनआरओ/जीएन/2024/214 में प्रकावशत में हुए थे। 
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(4) वसक्का वनमाफण अवधवनयम, 2011 की धारा 25  के अंतगफत वनम्नवलवखत 

अवधसूचनाओ ंकी एक-एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण):- 

 (एक) वसक्का वनमाफण (डॉ. पंजाबराि उर्फ  भाऊसाहब देशमखु  की 125िीं 

जयंती के अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2023, 

जो 21 वदसम्बर, 2023 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

सा.का.वन. 905(अ) में प्रकावशत हुए थे। 

 (दो) वसक्का वनमाफण (रामकृष्ण वमशन की स्थापना के 125 िषफ के अिसर पर 

स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2023, जो 21 वदसम्बर, 

2023 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 906(अ) में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (तीन) वसक्का वनमाफण (खरतरगच्छ सहस्राब्दी, संस्थापक जैनाचायफ श्री वजनेश्वर 

सूरी के अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2023, 

जो 23 वदसम्बर, 2023 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

सा.का.वन. 914(अ) में प्रकावशत हुए थे। 

 (चार) वसक्का वनमाफण (डॉ. हरकृेष्ण महताब की 125िीं जयंती के अिसर पर 

स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2023, जो 29 वदसम्बर, 

2023 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 926(अ) में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (पााँच) वसक्का वनमाफण (कनाफटक बैंक के 100 िषफ के अिसर पर स्मारक 

वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2023, जो 29 वदसम्बर, 2023 के 

भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 927 (अ) में प्रकावशत 

हुए थे। 

 (छह) वसक्का वनमाफण (िाइब्रेंट गजुरात वशखर सम्मेलन के 20 िषफ पूरा होने के 

अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 02 

जनिरी, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 4 

(अ) में प्रकावशत हुए थे। 

 (सात) वसक्का वनमाफण (स्िगीय श्री कपूफरी ठाकुर की 100िीं जयंती के अिसर 

पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 22 जनिरी, 

2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 56(अ) में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (आठ) वसक्का वनमाफण (गणतंत्र वदिस समारोह के 75िें िषफ के अिसर पर 

स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 23 जनिरी, 

2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 60 (अ) में 

प्रकावशत हुए थे। 
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 (नौ) वसक्का वनमाफण (उत्तर प्रदेश के शाहजहााँपरु के श्री राम चंर जी की 

125िीं जयंती के अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 

2024, जो 31 जनिरी, 2024  के भारत के राजपत्र में अवधसूचना 

संख्या सा.का.वन. 80(अ) में प्रकावशत हुए थे। 

 (दस) वसक्का वनमाफण (श्रीला भवक्त वसद्ांत सरस्िती गोस्िामी प्रभपुाद की 

150िीं जयंती के अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 

2024, जो 01 र्रिरी, 2024  के भारत के राजपत्र में अवधसूचना 

संख्या सा.का.वन. 84(अ) में प्रकावशत हुए थे। 

 (ग्यारह) वसक्का वनमाफण (भगिान महािीर के 2550िें वनिाफण महोत्सि के अिसर 

पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 23 र्रिरी, 

2024  के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 127(अ) में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (बारह) वसक्का वनमाफण (मझगांि डॉक वशपवबलडसफ वलवमटेड की स्थापना के 

250 िषफ के अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 

2024, जो 12 माचफ, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

सा.का.वन. 178(अ) में प्रकावशत हुए थे।  

 (तेरह) वसक्का वनमाफण (भारतीय ररजिफ बैंक की स्थापना के 90 िषफ के अिसर 

पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 19 माचफ, 

2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 218(अ) में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (चौदह) वसक्का वनमाफण (बॉम्बे स्टॉक एक्सचेंज के 150 िषफ पूर ेहोने के अिसर 

पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 11 जलुाई, 

2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 382(अ) में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (पंरह) वसक्का वनमाफण (भारत के उच्चतम न्द्यायालय की स्थापना के 75 िषफ के 

अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 11 

जलुाई, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 

383(अ) में प्रकावशत हुए थे। 

 (सोलह) वसक्का वनमाफण (कलेगनार डॉ. एम. करुणावनवध की जन्द्मशती के अिसर 

पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 12 जलुाई, 

2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 393(अ) में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (सत्रह) वसक्का वनमाफण (एच.एच. श्री माताजी वनमफला देिी की जन्द्म शताब्दी के 

अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो वदनांक 
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6 वसतम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 

539(अ) में प्रकावशत हुए थे। 

 (अठारह) वसक्का वनमाफण (भारतीय स्टेट बैंक, मुंबई मखु्य शाखा भिन शताब्दी िषफ 

के अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 

वदनांक 11 वसतम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

सा.का.वन. 563(अ) में प्रकावशत हुए थे। 

 (उन्द्नीस) वसक्का वनमाफण (श्री स्िामीनारायण मंवदर, िडतालधाम वद्वशताब्दी 

महोत्सि के अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 

2024, जो वदनांक 11 वसतम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 564(अ) में प्रकावशत हुए थे।  

 (बीस) वसक्का वनमाफण (राजभाषा के हीरक जयंती िषफ के अिसर पर स्मारक 

वसक्के जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो वदनांक 11 वसतम्बर, 

2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 565(अ) में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (इक्कीस) वसक्का वनमाफण (कें रीय रेशम बोडफ के स्थापना िषफ के अिसर पर स्मारक 

वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 18 वसतम्बर, 2024 के 

भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 578(अ) में प्रकावशत 

हुए थे। 

 (बाईस) वसक्का वनमाफण (जैन आचायफ श्रीमद बवुद्सागर सरुीश्वरजी महाराजजी की 

150िीं जयंती के अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 

2024, जो वदनांक 4 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना 

संख्या सा.का.वन. 686(अ) में प्रकावशत हुए थे।  

 (तेईस) वसक्का वनमाफण (वबरला प्रौद्योवगकी एिं विज्ञान संस्थान, वपलानी की 

हीरक जयंती के अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 

2024, वदनांक 4 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना 

संख्या सा.का.वन. 685(अ) में प्रकावशत हुए थे।  

 (चौबीस) वसक्का वनमाफण (भगिान वबरसा मुंडा जी की 150िीं जयंती के अिसर 

पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो वदनांक 12 

निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 

700(अ) में प्रकावशत हुए थे। 

 (पच्चीस) वसक्का वनमाफण (पाश्वफनाथ  भगिान के 2900िें जन्द्म कलयाणक के 

अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 18 

निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 

711(अ) में प्रकावशत हुए थे।  
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 (छब्बीस) वसक्का वनमाफण (पाश्वफनाथ  भगिान के 2800िें वनिाफण कलयाणक के 

अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 18 

निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 

710(अ) में प्रकावशत हुए थे। 

 (सत्ताईस) वसक्का वनमाफण (मैसूर मेवडकल कॉलेज एिं अनसंुधान संस्थान के 

शताब्दी समारोह के अिसर पर स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) 

वनयम, 2024, जो 25 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 728(अ) में प्रकावशत हुए थे। 

 (अट्ठाईस) वसक्का वनमाफण (डॉ. हरकृेष्ण महताब की 125िीं जयंती के अिसर पर 

स्मारक वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 19 निम्बर, 

2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 714(अ) में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (उनतीस) वसक्का वनमाफण (संविधान की 75िीं िषफगांठ के अिसर पर स्मारक 

वसक्का जारी वकया जाना) वनयम, 2024, जो 20 निम्बर, 2024 के 

भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 718(अ) में प्रकावशत 

हुए थे। 

(5) क्षेत्रीय ग्रामीण बैंक अवधवनयम, 1976 की धारा 30 की उप-धारा (2) के अंतगफत 

वनम्नवलवखत अवधसूचनाओ ंकी एक-एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण):- 

 (एक) आंध्र प्रदेश ग्रामीण विकास बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा 

(संशोधन) विवनयम, 2024, जो वदनांक 27 अगस्त, 2024 के भारत 

के राजपत्र में अवधसूचना संख्या एपीजीिीबी-एसआर-संशोधन/2024 

में प्रकावशत हुए थे। 

 (दो) आंध्र प्रगवत ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2023, जो वदनांक 27 वसतम्बर, 2024 के  भारत के 

राजपत्र में अवधसूचना संख्या 904/एपीजीबी/पीएचआरडी/डीएर्एस में 

प्रकावशत हुए थे।  

 (तीन) अरुणाचल प्रदेश ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा 

(संशोधन) विवनयम, 2024, जो वदनांक 28 अकू्तबर, 2024 के भारत 

के राजपत्र में अवधसूचना संख्या एपीआरबी/जीएन/142/1677 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (चार) असम ग्रामीण विकास बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 6 अगस्त, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या एजीिीबी/पीईआर/ईएसटीटी-बी/01/2024-25 में 

प्रकावशत हुए थे।   
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 (पााँच) बंवगया ग्रामीण विकास बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 9 वसतम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या बीजीिीबी/एचओ/एचआर/4637/2024-25 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (छह) बडौदा गजुरात ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयमन, 2024, जो वदनांक 10 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या र्ा.सं. बीयूपीबी/एचओ/एचआरएम/ 

06/17631019 में प्रकावशत हुए थे। 

 (सात) बडौदा यू.पी. बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 

2024, जो वदनांक 19 वसतम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या बीयूपीबी/1019 में प्रकावशत हुए थे। 

 (आठ) छत्तीसगढ़ राज्य ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा 

(संशोधन) विवनयम, 2024, जो वदनांक 18 अकू्तबर, 2024 के भारत 

के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सीआरजीबी/ एचओ/ एचआर/ 

1094/2024-25 में प्रकावशत हुए थे। 

 (नौ) दवक्षण वबहार ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 6 अगस्त, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या र्ा.सं. डीबीजीबी 1/2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (दस) वहमाचल प्रदेश ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 11 जलुाई, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या एचपीजीबी/एचओ/एचआरडी/2024 में प्रकावशत 

हुए थे तथा वदनांक 25 जलुाई, 2024 की अवधसूचना संख्या 

एचपीजीबी/एचओ/एचआरडी/2024 में प्रकावशत उसका एक शवुद्पत्र 

(केिल अंगे्रजी संस्करण)।  

 (ग्यारह) जे एडं के ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 22 अगस्त, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या जेकेजीबी/एचओ/एचआरडीडी /2024-

25/2978 में प्रकावशत हुए थे। 

 (बारह) झारखंड राज्य ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 19 वसतम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या जेकेजीबी/सेिा/( संशोधन)/2024-25 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (तेरह) कनाफटक ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 15 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र 
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में अवधसूचना संख्या र्ा.स. एनबी.एचओ.आईडीडी.नीवत/ 

182/316(सेिा विवनयम)/2024-25 में प्रकावशत हुए थे।  

 (चौदह) कनाफटक विकास ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा 

(संशोधन) विवनयम, 2024, जो वदनांक 8 अकू्तबर, 2024 के भारत के 

राजपत्र में अवधसूचना संख्या एनबी.एचओ.आईडीडी.नीवत/ 

182/316(सेिा विवनयम)/ 2024-25 में प्रकावशत हुए थे।  

 (पंरह) केरल ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 

2024, जो वदनांक 11 वसतम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या केजीबी/सेिा विवनयम (संशोधन)/1/2024 में 

प्रकावशत हुए थे।  

 (सोलह) मध्य प्रदेश ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 14 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या र्ा.स. एमपीजीबी/एचओ/एचआरडी/2041/ 

सेिा(संशोधन)/2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (सत्रह) मध्यांचल ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 4 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या एचआरडी/2024-25/683 वदनांक 30.10.2024 

में प्रकावशत हुए थे। 

 (अठारह) महाराष्र ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 13 वसतम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या एमजीबी/सेिा विवनयम (संशोधन)/2024 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (उन्द्नीस) मेघालय ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 4 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या एमईजीआरआरबी/ सेिा (संशोधन) विवनयम, 

2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (बीस) वमजोरम ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 1 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या एमआरबी/2024-वमजोरम ग्रामीण बैंक (अवधकारी 

और कमफचारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (इक्कीस) ओवडशा ग्राम्य बैंक (अवधकारी एिं कमफचारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 

2024, जो वदनांक 21 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या सीएच/एचआरडी/831/2024-25 (संशोधन) 

विवनयम, 2024  में प्रकावशत हुए थे। 
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 (बाईस) पविम बंग ग्रामीण बैंक (अवधकारी एिं कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 17 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या पीबीजीबी/एचओ/सीएचएम/पीएडी/300/2024-

25 में प्रकावशत हुए थे। 

 (तेईस) प्रथमा यूपी ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 11 जलुाई, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या र्ा.स. पीयूपीजीबी.1/2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (चौबीस) पंजाब ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 10 जलुाई, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या एचओ :एचआरडी:2024/3357  में प्रकावशत हुए 

थे। 

 (पच्चीस) राजस्थान मरुधारा ग्रामीण बैंक (अवधकारी एिं कमफचारी) सेिा 

(संशोधन) विवनयम, 2024, जो वदनांक 19 वसतम्बर, 2024 के भारत 

के राजपत्र में अवधसूचना संख्या आरएमजीबी/एसआर 

संशोधन/10/2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (छब्बीस) सप्तवगरर ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 12 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या र्ा.स. एचओ/एचआरएम/ डीओपी-जीओआई 

/84/2024-25 में प्रकावशत हुए थे। 

 (सत्ताईस) सिफ हररयाणा ग्रामीण बैंक (अवधकारी एिं कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 10 वसतम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या एचओ/एचआरडीडी/2024/1891 में प्रकावशत 

हुए थे। 

 (अठ्ठाईस) सौराष्र ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 22 अगस्त, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या एसजीबी/एचओ/पीईआर/19638/2024 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (उनतीस) तवमलनाडु ग्राम बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 13 वसतम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या टीएनजीबी/2024 में प्रकावशत हुए थे । 

 (तीस) तेलंगाना ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 21 अकू्तबर , 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या टीजीबी सेिा विवनयम संशोधन 2024 में 

प्रकावशत हुए थे। 
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 (इकतीस) वत्रपरुा ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 9 अकू्तबर , 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या टीजीबी.1/2024 में प्रकावशत हुए थे । 

 (बत्तीस) उत्कल ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 15 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या पीईआर/242 में प्रकावशत हुए थे तथा वदनांक 8 

निम्बर, 2024 की अवधसूचना संख्या पीईआर/1733 में प्रकावशत 

उसका एक शुवद्पत्र।  

 (तैंतीस) उत्तरबंग क्षेत्रीय ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 15 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या र्ा.स. यूबीकेजीबी.1/2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (चौंतीस) उत्तर वबहार ग्रामीण बैंक (अवधकारी एिं कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 27 अगस्त, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या एचओ/एचआरडी/17/24-25/1151 में प्रकावशत 

हुए थे। 

 (पैंतीस) उत्तराखंड ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 25 जलुाई, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या यूजीबी/एचओ/2024-25/पीईआर/661 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (छत्तीस) विदभफ कोंकण ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 11 वसतम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या िीकेजीबी/एचओ/एचआरडी/एमआरएस/2024-

25/25 में प्रकावशत हुए थे । 

 (सैंतीस) आंध्र प्रदेश ग्रामीण विकास बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 

2024, जो वदनांक 24 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या र्ा.स. एपीजीिीबी-पीआर-संशोधन-2024 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (अडतीस) आंध्र प्रगवत ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024, 

जो वदनांक 4 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना 

संख्या 1020/एपीजीबी/पीएचआरडी/डीएर्एस/2024 में प्रकावशत हुए 

थे। 

 (उनतालीस) अरुणाचल प्रदेश ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 

2024, जो वदनांक 28 अकू्तबर , 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या एपीआरबी/जीएन/142/3936 में प्रकावशत हुए थे। 
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 (चालीस) आयाफितफ बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024, जो वदनांक 

21 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

आयाफितफ बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (इकतालीस) असम ग्रामीण विकास बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 

2024, जो वदनांक 14 अकू्तबर , 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या एजीिीबी/पीईआर/ईएसटीटी-बी/08/03/2024-25 

में प्रकावशत हुए थे। 

 (बयालीस) बंगीय ग्रामीण विकास बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 

2024, जो वदनांक 21 अकू्तबर , 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या बीजीिीबी/एचओ/एचआर/5700/2024-25 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (तैंतालीस) बडौदा गजुरात ग्रामीण बैंक (अवधकारी और कमफचारी) सेिा (संशोधन) 

विवनयम, 2024 जो वदनांक 10 अकू्तबर , 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या र्ा.स. बीजीजीबी/एचओ/एचआरएम/06/1763 

में प्रकावशत हुए थे। 

 (चिालीस) बडौदा राजस्थान क्षेत्रीय ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) 

विवनयम, 2024, जो वदनांक 10 अकू्तबर , 2024 के भारत के राजपत्र 

में अवधसूचना संख्या एचआरएम/एचओ/2024-25/252 में प्रकावशत 

हुए थे। 

 (पैंतालीस) बडौदा यूपी बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024  जो 

वदनांक 16 अकू्तबर , 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

र्ा.स. बीयूपीबी/24-25/158 में प्रकावशत हुए थे। 

 (वछयालीस) छत्तीसगढ़ राज्य ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 

2024 जो वदनांक 18 अकू्तबर , 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या सीआरजीबी/एचओ/एचआर/1161/2024-25 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (सैंतालीस) दवक्षण वबहार ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 

जो वदनांक 8 अकू्तबर , 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना 

संख्या डीबीजीबी/2/2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (अडतालीस) एलाक्िाई देहाती बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 22 अकू्तबर , 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

ईडीबी/714/संशोवधत पेंशन विवनयम, 2018 में प्रकावशत हुए थे। 

 (उनचास) वहमाचल प्रदेश ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 
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2024 जो वदनांक 23 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या एचपीजीबी/एचओ/एचआरडी/2024/पीईएन-1 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (पचास) जेएडंके ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 14 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

जेकेजीबी/एचओ/एचआरडीडी/2024-25/4359 में प्रकावशत हुए थे। 

 (इक् यािन) झारखंड राज्य ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 

2024 जो वदनांक 6 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या जेआरजीबी/पेंशन (संशोधन)/2024-25 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (बािन) कनाफटक ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 6 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

8/4/2024-आरआरबी में प्रकावशत हुए थे। 

 (वतरपन) कनाफटक विकास ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 

2024 जो वदनांक 1 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या केिीजीबी/पेंशन विवनयम/2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (चौिन) केरल ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 1 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

केजीबी पेंशन विवनयम (संशोधन)/1/2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (पचपन) मध्य प्रदेश ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 

जो वदनांक 14 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना 

संख्या र्ा.स. एमपीजीबी/एचओ/एचआरडी/2042/पेंशन 

(संशोधन)/2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (छप् पन) मध्यांचल ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 4 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

कावमफक (पेंशन)/डीकेएम/24-25/57 में प्रकावशत हुए थे। 

 (सत् तािन) महाराष्र ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 5 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

र्ा.स. 8/20/2010-आरआरबी में प्रकावशत हुए थे। 

 (अठ्ठािन) मवणपरु ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 28 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

र्ा.स. एमआरबी/ईपीआर/2/2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (उनसठ) मेघालय ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 4 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 
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र्ा.स. एमईजीआरआरबी/पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024  में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (साठ) वमजोरम ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 1 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

जीजेडटी-एमआरबी/पीएसएन-एएमएम/2024-25/01 विवनयम, 2024 

में प्रकावशत हुए थे। 

 (इकसठ) नागालैंड ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 4 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

एनआरबी/पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (बासठ) पविम बंग ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 17 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

र्ा.स. पीबीजीबी/एचओ/सीएचएम/पीएडी/301/2024-25, 2024 में 

प्रकावशत हुए थे। 

 (वतरसठ) प्रथमा यूपी ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 

जो वदनांक 10 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना 

संख्या र्ा.स. पीयूपीजीबी 2/2024 में प्रकावशत हुए थे। 

 (चौसठ) पंजाब ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 10 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

र्ा.स. एचओ:एचआरडी: 2024/4363 में प्रकावशत हुए थे।   

 (पैंसठ)   राजस्थान मरुधाारा ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) 

विवनयम, 2024 जो वदनांक 22 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या आरएमजीबी/पीआर संशोधन/19/2024 में 

प्रकावशत हुए थे।   

 (वछयासठ)    सप्तवगरी ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 22 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

एचओ/एचआरएम/डीओपी-जीओआई/86//2024-25 में प्रकावशत हुए 

थे।   

 (सडसठ)   सिफ हररयाणा ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 

जो वदनांक 14 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना 

संख्या एचओ/एचआरडीडी/2024/2016 में प्रकावशत हुए थे।   

 (अडसठ)    सौराष्र ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 21 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

एसजीबी/एचओ/पीईआर/20282/2024 में प्रकावशत हुए थे।   

 (उनहत्तर) तवमलनाडु ग्राम बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 
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वदनांक 22 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

टीएनजीबी/पेंशन(संशोधन)/041024/2024 में प्रकावशत हुए थे।   

 (सत्तर) तेलंगाना ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 01 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

तेलंगाना ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन विवनयम, 2018  में प्रकावशत 

हुए थे।   

 (इकहत्तर) वत्रपरुा ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 28 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

र्ा.सं. टीजीबी.1/2024 में प्रकावशत हुए थे।   

 (बहत्तर) उत्कल ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 15 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

पीईआर/252 में प्रकावशत हुए थे।   

 (वतहत्तर) उत्तर बंग क्षेत्रीय ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 

2024 जो वदनांक 16  अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या र्ा.सं. यूबीकेजीबी.2/2024 में प्रकावशत हुए थे।   

 (चौहत्तर) उत्तर बंग क्षेत्रीय ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 

2024 जो वदनांक 18   अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या एचओ/टीबीसी/17/2024-25/646 में प्रकावशत हुए 

थे। 

 (वपचहत्तर) उत्तराखंड ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 

जो वदनांक 24 अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना 

संख्या र्ा.सं. यूजीबी/एचओ/2024-52/पीईआर/1133 में प्रकावशत 

हुए थे।   

 (वछहत्तर) विदभफ कोंकण ग्रामीण बैंक (कमफचारी) पेंशन (संशोधन) विवनयम, 

2024 जो वदनांक 01  अकू्तबर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या िीकेजीबी/पेंशन (संशोधन) विवनयम, 2024 में 

प्रकावशत हुए थे।   

(6) बैंककारी कंपनी (उपक्रमों का अजफन एिं अंतरण) अवधवनयम, 1970/1980 की धारा 

19 की उप-धारा (4) के अंतगफत वनम्नवलवखत अवधसूचनाओ ंकी एक-एक प्रवत (वहन्द्दी 

तथा अंगे्रजी संस्करण) :- 

 (एक) बैंक ऑर् बडौदा (अवधकारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 2024 जो वदनांक 

29 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या र्ा. सं. 

एचओ/एचआरएम/116/2714 में में प्रकावशत हुए थे।   

 (दो) बैंक ऑर् इंवडया (अवधकारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 2024 जो वदनांक 
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4 वदसम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

बीओआई/एचओ/एचआर/आईआर/एमकेबी/एल-324(अ) में प्रकावशत हुए 

थे।   

 (तीन) बैंक ऑर् महाराष्र (अवधकारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 4 वदसम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या र्ा. 

सं. एएक्स1/एसटी/ओएसआर/119/2024-25 में प्रकावशत हुए थे।   

 (चार) इंवडयन बैंक (अवधकारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 2024 जो वदनांक 4 

वदसम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या र्ा. सं. 

आईबी/जी-10/1/2024-25(अ) में प्रकावशत हुए थे।   

 (पााँच) इंवडयन ओिरसीज बैंक (अवधकारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 2 वदसम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या र्ा. 

सं. एचआरएमडी/एसयूपी/177/01/2024-25(अ) में प्रकावशत हुए थे।   

 (छह) केनरा बैंक (अवधकारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 2024 जो वदनांक 28 

निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या एचआरडब्लयू 

पीएम 6114 2024 में प्रकावशत हुए थे।   

 (सात) सेंरल बैंक ऑर् इंवडया (अवधकारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 27 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

सीओ/एचसीएम/आईआरपी/2024-25/295 में प्रकावशत हुए थे।   

 (आठ) यूको बैंक (अवधकारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 2024 जो वदनांक 27 

निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

एचओ/ईएसटी/2024-25/570 में प्रकावशत हुए थे।   

 (नौ) पंजाब नेशनल बैंक (अवधकारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 29 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या र्ा. 

सं. एचआरडीडी/पीओएल/ओएसआर(अ) में प्रकावशत हुए थे।   

 (दस) पंजाब एडं वसंध बैंक (अवधकारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 26 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या र्ा. 

सं. पीएसबी/एचआरडी/ओएसआर/2024-25/01 में प्रकावशत हुए थे।   

 (ग्यारह) यूवनयन बैंक ऑर् इंवडया (अवधकारी) सेिा (संशोधन) विवनयम, 2024 जो 

वदनांक 27 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

सीओ/ईआरडी/पीडी/798/2024 में प्रकावशत हुए थे।   

(7) संविधान के अनचु्छेद 309 के अंतगफत माल और सेिा कर अपीलीय अवधकरण (समूह 

‘ग’ कमफचाररयों की भती, िेतन तथा सेिा के अन्द्य वनबंधन और शतें) वनयम, 2024, 

जो वदनांक 21 जून, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 

340(अ) में प्रकावशत हुए थे, की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा एक 
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व्याख्यात्मक ज्ञापन।   

(8) उपरोक्त (7) में उवललवखत पत्रों को सभा पटल पर रखने में हुए विलंब के कारण दशाफने 

िाला वििरण (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) । 

(9) केन्द्रीय उत्पाद शलुक अवधवनयम, 1944 की धारा 38 की उप-धारा (2) के अन्द्तगफत 

वनम्नवलवखत अवधसूचनाओ ंकी एक-एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण):- 

 (एक) सा.का.वन.743(अ) जो वदनांक 3 वदसम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

प्रकावशत हुए थे, और वजनके द्वारा वदनांक 30 जून, 2022 की अवधसूचना 

संख्या सा.का.वन. 496(अ) का वनरसन वकया गया है, तथा एक 

व्याख्यात्मक ज्ञापन। 

 (दो) कें रीय उत्पाद शलुक (संशोधन) वनयम, 2024 जो वदनांक 3 वदसम्बर, 

2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 745(अ) में 

प्रकावशत हुए थे, तथा एक व्याख्यात्मक ज्ञापन। 

(10) सीमा शुलक अवधवनयम, 1962 की धारा 159 के अंतगफत अवधसूचना संख्या 

सा.का.वन. 744(अ) जो वदनांक 3 वदसम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में प्रकावशत 

हुई थी तथा वजसके द्वारा वदनांक 30 जून, 2022 की अवधसूचना संख्या सा.का.वन. 

500(अ) का वनरसन वकया गया है, की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा 

एक व् याख् यात् मक ज्ञापन। 

(11) कें रीय माल और सेिा कर अवधवनयम, 2017 की धारा 166 के अंतगफत वनम्नवलवखत 

अवधसूचनाओ ंकी एक-एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण):- 

 (एक) का.आ. 5063(अ) जो वदनांक 26 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

प्रकावशत हुआ था, वजसके द्वारा वदनांक 31 जलुाई, 2024 की अवधसूचना 

संख्या का.आ. 3048(अ) और वदनांक 29 निम्बर, 2024 की अवधसूचना 

संख्या का.आ. 5128(अ) में प्रकावशत उसके शवुद्पत्र में कवतपय संशोधन 

वकए गए हैं, तथा एक व् याख् यात् मक ज्ञापन। 

 (दो) का.आ. 3048(अ) जो वदनांक 31 जलुाई, 2024 के भारत के राजपत्र में 

प्रकावशत हुआ था, वजसके द्वारा सीजीएसटी अवधवनयम, 2017 की धारा 

109 की उप-धारा (1), (3) और (4) द्वारा प्रदत्त शवक्तयों का उपयोग करते 

हुए (एक) 1.9.2023 से माल और सेिा कर अपीलीय अवधकरण 

(जीएसटीएटी) की स्थापना, (दो) नई वदलली में जीएसटीएटी की प्रधान 

पीठ के गठन, और (तीन) जीएसटीएटी की कई राज्य पीठ के गठन को 

अवधसूवचत वकया गया है तथा एक व् याख् यात् मक ज्ञापन। 

 (तीन) सा.का.वन. 729(अ) जो वदनांक 25 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

प्रकावशत हुए थे तथा वजनके द्वारा वदनांक 19 जून, 2017 की अवधसूचना 

संख्या सा.का.वन. 02/2017-कें रीय कर में कवतपय संशोधन वकए गए हैं 
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तथा एक व् याख् यात् मक ज्ञापन। 

 (चार) का.आ 5091(अ) जो वदनांक 27 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में 

प्रकावशत हुआ था वजसका आशय डीजीजीआई द्वारा जारी कारण बताओ 

नोवटस के वलए समान न्द्यायवनणफयन प्रावधकारी वनयुक्त करना है तथा एक 

व् याख् यात् मक ज्ञापन। 

 (पांच) सा.का.वन.735(अ) जो वदनांक 27 निम्बर, 2024 को भारत के राजपत्र में 

प्रकावशत हुए थे तथा वजनका आशय मवणपरु राज्य में व्यापार का प्रधान 

स्थान पंजीकृत व्यवक्तयों के वलए अकू्तबर, 2024 के माह के वलए र्ॉमफ 

जीएसटीआर-3ख प्रस्ततु करने की वनयत तारीख बढ़ाना है तथा एक 

व्याख्यात्मक ज्ञापन। 

(12) सीमाशलु क टैररर् अवधवनयम, 1975 की धारा 9क की उप-धारा (7) के अंतगफत 

अवधसूचना संख्या सा.का.वन.749(अ) जो वदनांक 04 वदसम्बर, 2024 के भारत के 

राजपत्र में प्रकावशत हुई थी तथा वदनांक 05 वदसम्बर, 2024 की अवधसूचना संख्या 

सा.का.वन. 751(अ) में प्रकावशत उसके शवुद्पत्र वजनका आशय अवधसूचना की 

तारीख से 06 माह की अिवध के वलए चीन जनिादी गणराज्य तथा वियतनाम से 

“टेक्सचडफ टेम्पडफ कोटेड तथा अनकोटेड ग्लास” के आयात पर प्रवतपाटन शलुक 

लगाना है, की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा एक व् याख् यात् मक ज्ञापन। 

(13) आयकर अवधवनयम, 1961 की धारा 296 के अंतगफत आयकर (दसिां संशोधन) 

वनयम, 2024, जो 29 निम्बर, 2024 के भारत के राजपत्र में अवधसूचना संख्या 

739(अ) में प्रकावशत हुए थे, की एक प्रवत (वहन्द्दी और अंगे्रजी संस्करण) तथा एक 

व्याख्यात्मक ज्ञापन। 

(14) सामान्द्य बीमा कारबार राष्रीयकरण अवधवनयम, 1972 के अध्याय-पांच के खंड 17 के 

अंतगफत सामान्द्य बीमा (अवधकाररयों के िेतनमानों और सेिा की अन्द्य शतों का 

यवुक्तकरण) संशोधन योजना, 2024 जो वदनांक 6 वदसम्बर, 2024 के भारत के 

राजपत्र में अवधसूचना संख्या का.आ. 5257 में प्रकावशत हुई थी,की एक प्रवत (वहन्द्दी 

और अंगे्रजी संस्करण)।   

(15) संविधान के अनचु्छेद 151(1) के अतंगफत माचफ, 2022 को समाप्त हुए िषफ के वलए 

भारत के वनयंत्रक-महालेखापरीक्षक का प्रवतिेदन - संघ सरकार (िावणज्य)- िषफ 2024 

का प्रवतिेदन संख्या 12 (अनपुालन लेखापरीक्षा वटप्पवणयां) की एक प्रवत (वहंदी तथा 

अंगे्रजी संस्करण) । 

(16) (एक) भारतीय बीमा विवनयामक और विकास प्रावधकरण, हैदराबाद के िषफ 

2023-2024 के िावषफक प्रवतिेदन की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी 

संस्करण)। 

 (दो) भारतीय बीमा विवनयामक और विकास प्रावधकरण, हैदराबाद के िषफ 
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2023-2024 के कायफकरण की सरकार द्वारा समीक्षा की एक प्रवत (वहन्द्दी 

तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(17) िषफ 2023-2024 के वलए क्षेत्रीय ग्रामीण बैंकों के कायफकरण की सरकार द्वारा की गई 

समेवकत समीक्षा की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

-------- 

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF ENVIRONMENT, FOREST 

AND CLIMATE CHANGE; AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 

EXTERNAL AFFAIRS (SHRI KIRTI VARDHAN SINGH): Sir, I beg to lay on the 

Table:- 

(1) A copy of the Notification No. S.O. 353(E) (Hindi and English versions) 

published in Gazette of India dated 29th January, 2024 making certain 

amendments in the Notification No. S.O. 489(E) dated 1st May, 2003, 

issued under sub-section (1) and (3) of Section 3 of the Environment 

(Protection) Act, 1986. 

(2) Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in 

laying the papers mentioned at (1) above. 

(3) A copy of the State Pollution Control Board (Manner of Nomination 

and other Terms and Conditions of Service of Chairman) Rules, 2024 

(Hindi and English versions) published in Notification No. 

G.S.R.727(E) in Gazette of India dated 25th November, 2024 under 

sub-section (3) of Section 63 of the Water (Prevention and Control of 

Pollution) Act, 1974. 

(4) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of 

the Govind Ballabh Pant National Institute of Himalayan 

Environment, Almora, for the year 2023-2024, alongwith 

audited accounts. 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Govind Ballabh Pant 

National Institute of Himalayan Environment, Almora, for the 

year 2023-2024. 

--- 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF EDUCATION; AND 

MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF DEVELOPMENT OF NORTH 

EASTERN REGION (SHRI SUKANTA MAJUMDAR): Sir, I beg to lay on the 

Table:- 

(1) A copy of the Central University of Jharkhand (Addition) Statutes, 

2024 (Hindi and English versions) published in Notification No. F.No. 

CUJ/Statute/I/2010/Part/II in Gazette of India dated 17th May, 2024 

under sub-section (2) of Section 43 of the Central Universities Act, 

2009 

(2) A copy each of the following Notifications (Hindi and English versions) 

under sub-section (2) of Section 44 of the Pondicherry University Act, 

1985:- 

 (i) Notification No. PU/LC/Amendments/2023-24/F.No.39-

12/2023-CU-I published in Gazette of India dated 5th 

December, 2023, making certain amendments, mentioned 

therein, to Statute 1 of the Pondicherry University Act, 1985. 

 (ii) Notification No. F.39-4/2019-CU I dated 03.02.2021 

published in Gazette of India dated 23rd November, 2021, 

making certain amendments, mentioned therein, to Statutes 

of the Pondicherry University Act 1985. 

 (iii) The Pondicherry University (Amendment) Statutes 2021 

published in Notification No. F.No.F.39-4/2019-CUI/dated 

03.02.2021 in Gazette of India dated 9th November, 2021. 

 (iv) The Pondicherry University (Amendment) Statutes 2019 

published in Notification No. F.No.39-4/2019-CU-I dated 

6.12.2019 in Gazette of India dated 26th November, 2022.  

(3) Three Statements (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at Item No. (ii to iv) of (2) above. 

(4) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of 

the School of Planning and Architecture, New Delhi, for the 

year 2023-2024. 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 
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Government of the working of the School of Planning and 

Architecture, New Delhi, for the year 2023-2024. 

(5) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of 

the University of Hyderabad, Hyderabad, for the year 2023-

2024. 

 (ii) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English versions) 

of the University of Hyderabad, Hyderabad, for the year 

2023-2024, together with audit report thereon. 

 (iii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the University of Hyderabad, 

Hyderabad, for the year 2023-2024. 

(6) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of 

the Jawaharlal Nehru University, New Delhi, for the year 

2023-2024. 

 (ii) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English versions) 

of the Jawaharlal Nehru University, New Delhi, for the year 

2023-2024, together with audited accounts. 

 (iii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Jawaharlal Nehru 

University, New Delhi, for the year 2023-2024. 

(7) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English versions) of the 

Nagaland University, New Delhi, for the year 2022-2023 together with 

audit report thereon. 

(8) Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in 

laying the papers mentioned at (7) above. 

(9) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of 

the Shastri Indo Canadian Institute, New Delhi, for the year 

2020-2021, alongwith audited accounts 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Shastri Indo Canadian 

Institute, New Delhi, for the year 2020-2021. 
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(10) Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in 

laying the papers mentioned at (9) above. 

(11) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of 

the National Institute of Technical Teachers Training & 

Research, Bhopal, for the year 2023-2024, alongwith 

audited accounts. 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the National Institute of 

Technical Teachers Training & Research, Bhopal, for the 

year 2023-2024. 

(12) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of 

the National Institute of Technical Teachers Training and 

Research, Chandigarh, for the year 2023-2024, alongwith 

audited accounts. 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the National Institute of 

Technical Teachers Training and Research, Chandigarh, 

for the year 2023-2024. 

(13) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of 

the National Institute of Technical Teachers Training and 

Research, Kolkata, for the year 2023-2024, alongwith 

audited accounts. 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the National Institute of 

Technical Teachers Training and Research, Kolkata, for the 

year 2023-2024. 

(14) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of 

the Board of Apprenticeship Training (BOAT), Northern 

Region, Kanpur, for the year 2023-2024, alongwith audited 

accounts. 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 
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Government of the working of the Board of Apprenticeship 

Training (BOAT), Northern Region, Kanpur, for the year 

2023-2024. 

(15) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of 

the Indian Institute of Management, Raipur, for the year 

2023-2024, alongwith audited accounts. 

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Indian Institute of 

Management, Raipur, for the year 2023-2024. 

(16) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of 

the Indian Institute of Management, Bombay, Mumbai, for 

the year 2023-2024. 

 (ii) A copy of the Annual Audit Accounts (Hindi and English 

versions) of the Indian Institute of Management, Bombay, 

Mumbai, for the year 2023-2024, together with audit report 

thereon. 

 (iii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Indian Institute of 

Management, Bombay, Mumbai, for the year 2023-2024. 

--- 

 

कॉरपोरटे कायय मतं्रालय में राज्य मतं्री; तथा सड़क पररिहन और राजमागय मतं्रालय में राज्य 

मतं्री (श्री हर्य मल्होत्रा) : अध्यक्ष महोदय, मैं वनम्नवलवखत पत्र सभा पटल पर रखता ह ं :- 

(1) भारतीय प्रवतस्पधाफ आयोग, नई वदलली के िषफ 2023-2024 के िावषफक लेखाओ ंकी 

एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंग्रजेी संस्करण) तथा उन पर लेखापरीक्षा प्रवतिेदन। 

(2) 31 माचफ, 2024 को समाप्त िषफ के वलए कंपनी अवधवनयम, 2013 के कायफकरण और 

प्रशासन के िावषफक प्रवतिेदन की एक प्रवत (वहन्द्दी तथा अंग्रेजी संस्करण) । 

------- 
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STANDING COMMITTEE ON CONSUMER AFFAIRS,  

FOOD AND PUBLIC DISTRIBUTION   

5th and 6th Reports 
 

SHRIMATI KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): Sir, I beg to lay 

the following Reports (Hindi and English versions) of the Standing Committee 

on Consumer Affairs, Food and Public Distribution: - 

(1) Fifth Report on Demands for Grants (2024-25) of the Ministry of 

Consumer Affairs, Food and Public Distribution (Department of 

Consumer Affairs). 

(2) Sixth Report on Demands for Grants (2024-25) of the Ministry of 

Consumer Affairs, Food and Public Distribution (Department of Food 

and Public Distribution). 

--- 

माननीय अध्यक्ष : आइटम नम्बर, 9 श्री बसिराि बोम्मई – उपवस्थत नहीं। 

 श्री रूर नारायण पाणी। 

 

 

श्रम, वस्त्र और कौशल ववकास सबंंधी स् थायी सवमवत  

पहला से तीसरा  प्रवतवेदन 

 

श्री रुद्र नारायर् पार्ी (धेन्कानल) : अध्यक्ष महोदय, मैं श्रम, िस्त्र और कौशल विकास संबंधी 

स् थायी सवमवत के वनम्नवलवखत प्रवतिेदन (वहन्द्दी  तथा अंगे्रजी संस्करण) प्रस्ततु करता ह ं:- 

(1) श्रम और रोजगार मंत्रालय की ‘अनदुानों की मांगें (2024-25)’ के बार ेमें पहला प्रवतिेदन। 

(2) िस्त्र मंत्रालय की ‘अनदुानों की मांगें (2024-25)’ के बार ेमें दूसरा प्रवतिेदन। 

(3) कौशल विकास और उद्यमशीलता  मंत्रालय की ‘अनदुानों की मांगें (2024-25)’ के बार े में 

तीसरा प्रवतिेदन। 

 

------ 
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STANDING COMMITTEE ON CHEMICALS AND FERTILIZERS 

1st to 5th Reports 

 

SHRI KIRTI AZAD (BARDHAMAN-DURGAPUR): Sir, I beg to lay the 

following Reports (Hindi and English versions) of the Standing Committee 

on Chemicals and Fertilizers (2024-25):- 

(1) First Report on Action Taken by the Government on the 

observations/recommendations of the Committee contained in their 

Forty Sixth Report (Seventeenth Lok Sabha) on ‘Insecticides & 

Pesticides – promotion and development including safe usage – 

licensing regime for insecticides’ pertaining to the Department of 

Chemicals and Petrochemicals, Ministry of Chemicals and 

Fertilizers. 

(2) Second Report on Action Taken by the Government on the 

observations/recommendations of the Committee contained in their 

Fiftieth Report (Seventeenth Lok Sabha) on ‘Promotion of Medical 

Device Industry’ pertaining to the Department of Pharmaceuticals, 

Ministry of Chemicals and Fertilizers. 

(3) Third Report on 'Demands for Grants (2024-25)’ pertaining to the 

Department of Fertilizers. 

(4) Fourth Report on 'Demands for Grants (2024-25)’ pertaining to the 

Department of Chemicals and Petrochemicals. 

(5) Fifth Report on 'Demands for Grants (2024-25)’ pertaining to the 

Department of Pharmaceuticals. 

--- 
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STANDING COMMITTEE ON CHEMICALS AND FERTILIZERS 

Action Taken Statements 

SHRI KIRTI AZAD (BARDHAMAN-DURGAPUR): Sir, I beg to lay on the Table Six Action 

Taken Statements (Hindi and English versions) showing Final Action Taken by the 

Government on the recommendations contained in the following Action Taken Reports of 

the Standing Committee on Chemicals and Fertilizers (2024-25):- 

(1) Action Taken Statement on Forty-seventh Report of the Standing Committee 

on Chemicals and Fertilizers on Action Taken by the Government on the 

observations/ recommendations of the Committee contained in their 

Thirty-ninth Report (17th Lok Sabha) on ‘NANO fertilizers for sustainable crop 

production and maintaining soil health’ of the Department of Fertilizers. 

(2) Action Taken Statement on Forty-eighth Report of the Standing Committee 

on Chemicals and Fertilizers on action taken by the Government on the 

observations/recommendations of the Committee contained in their Fortieth 

Report (17th Lok Sabha) on ‘Demands for Grants (2023-24) of the Department 

of Fertilizers’. 

(3) Action Taken Statement on Fifty-first Report of the Standing Committee on 

Chemicals and Fertilizers on action taken by the Government on the 

observations/recommendations of the Committee contained in their Forty-first 

Report (17th Lok Sabha) on ‘Demands for Grants (2023-24) of the 

Department of Chemicals and Petrochemicals’. 

(4) Action Taken Statement on Forty- Fifth Report of the Standing 

Committee on Chemicals and Fertilizers on action taken by the Government 

on the observations/ recommendations of the Committee contained in their 

Forty- Second Report (17th Lok Sabha) on ‘Demands for Grants (2023-24)’ of 

the Department of Pharmaceuticals. 

(5) Action Taken Statement on Fifty-second Report of the Standing Committee 

on Chemicals and Fertilizers on action taken by the Government on the 

observations/ recommendations of the Committee contained in their 

Forty-third Report (17th Lok Sabha) on ‘Planning for fertilizers production and 

import policy on fertilizers including GST and import duty thereon’ of the 

Department of Fertilizers. 

(6) Action Taken Statement on Forty-ninth Report of the Standing Committee on 

Chemicals and Fertilizers on action taken by the Government on the 

observations/recommendations of the Committee contained in their Forty-

fourth Report (17th Lok Sabha) on ‘Fertilizers Subsidy Policy and Pricing 

Matters including need to continue Urea Subsidy Scheme’ of the Department 

of Fertilizers.   ----- 
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STANDING COMMITTEE ON COAL, MINES AND STEEL 

Final Action Taken Statements 

 

SHRI ANURAG SINGH THAKUR (HAMIRPUR): Sir, I beg to lay the following Final Action 

Taken Statements (Hindi and English versions) of the Standing Committee on Coal, Mines and 

Steel:- 

(1) Thirty-second Report (17th Lok Sabha) on action taken by the Government on the 

observations/recommendations contained in Twenty-eighth Report (17th Lok Sabha) 

on ‘Demands for Grants (2022-23)’ relating to the Ministry of Steel. 

(2) Thirty-third Report (17th Lok Sabha) on action taken by the Government on the 

observations/recommendations contained in Twenty-ninth Report (17th Lok Sabha) on 

‘Demands for Grants (2022-23)’ relating to the Ministry of Mines. 

(3) Thirty-fourth Report (17th Lok Sabha) on action taken by the Government on the 

observations/recommendations contained in Thirtieth Report (17th Lok Sabha) on 

‘Demands for Grants (2022-23)’ relating to the Ministry of Coal. 

(4) Thirty-fifth Report (17th Lok Sabha) on action taken by the Government on the 

observations/recommendations contained in Thirty First Report (17th Lok Sabha) on 

the subject ‘Development of Aluminum and Copper Industries in the Country’ relating 

to the Ministry of Mines. 

(5) Forty-first Report (17th Lok Sabha) on Action Taken by the Government on the 

observations/recommendations contained in the Thirty-sixth Report (17th Lok Sabha) 

on the subject ‘Skill Development in Steel Sector’ relating to the Ministry of Steel. 

(6) Forty-second Report (17th Lok Sabha) on Action Taken by the Government on the 

observations/recommendations contained in the Thirty-seventh Report (17th Lok 

Sabha) on the subject ‘Import of Coal –Trends and Issue of Self Reliance’ relating to 

the Ministry of Coal. 

(7) Forty-third Report (17th Lok Sabha) on Action Taken by the Government on the 

observations/recommendations contained in the Thirty-eighth Report (17th Lok 

Sabha) on ‘Demands for Grants (2023-24)’ relating to the Ministry of Coal. 

(8) Forty-fourth Report (17th Lok Sabha) on Action Taken by the Government on the 

observations/recommendations contained in the Thirty-ninth Report (17th Lok 

Sabha) on ‘Demands for Grants (2023-24)’ relating to the Ministry of Mines. 

(9) Forty-fifth Report (17th Lok Sabha) on Action Taken by the Government on the 

observations/recommendations contained in the Fortieth Report (17th Lok Sabha) on 

‘Demands for Grants (2023-24)’ relating to the Ministry of Steel. 

--- 
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(1205/KN/SAN) 

लोक महत्ि के अविलम्बनीय मदेु्द 

 

माननीय अध्यक्ष : शून्द्य काल के दौरान लोक महत्ि के अविलम्बनीय विषय को मैं 

उठाने की अनमुवत दे रहा ह ं। मझुे आशा है वक सदन सहयोग करगेा। हम दो-दो वमनट 

में अपनी बात कहें। काफी वदनों से शून्द्य काल नहीं हुआ है और कई माननीय 

सदस्यों का आग्रह है। 

… (व्यिधान) 

श्री धमेन्द्र यादव (आज़मगढ़) : सर, तीन वमनट की व्यिस्था है। … (व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : नो। 

डॉ. सजंय जायसवाल (पविम चम्पारर्) : अध्यक्ष िी, संविधान के विस्कशन की 

चचाा में राज् य सभा के एक सांसद का नाम गलत ढंग से वलया गया है। 

माननीय अध्यक्ष : आप एक वमनट बैवठये। आप दो बिे के बाद अपना विषय 

उठाना, शून्द्य काल में नहीं। 

 मेरा आग्रह है वक आप शून्द्य काल में दो वमनट में अपनी बात कहें। िो विषय 

वदए हैं, उस विषय पर अपनी बात रखें। हम शून्द्य काल व्यिवस्थत तरीके से चलाना 

चाहते हैं।  

कई माननीय सदस्य नए हैं, िो अपने संसदीय क्षेत्र के विषयों को उठाना 

चाहते हैं। मझु ेआशा ह ैवक आप सब चेयर को सहयोग करेंगे। 

श्री उम्मेदा राम बेनीिाल िी। 

 

  

 

 Please see p.     for list of Members who have associated 
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श्री उम्मेदा राम बेनीवाल (बाड़मरे) : माननीय अध्यक्ष महोदय, आपने मझेु मेर ेसंसदीय क्षेत्र के 

अवत महत्िपूणा मदेु्द पर बोलना का समय वदया, इसके वलए मैं अपने संसदीय क्षेत्र की िनता की 

तरफ से आपका आभार व्यक्त करता ह ं। 

 मैं आपके माध्यम से सरकार का ध्यान आकवषात करना चाह ंगा वक मेर े संसदीय क्षेत्र 

बाड़मेर, िैसलमेर, बालोतरा में सोलर, विंि और थमाल पलांटों के माध्यम से देश में सबसे ज्यादा 

वबिली का उत्पादन होता है। लेवकन ‘दीये तले अंधेरा िाली’ कहाित वसद्ध हो रही है। लोगों को 

घरलूे एि ंकृवष काया हेत ुपयााप्त मात्रा में वबिली नसीब नहीं हो पाती है, विससे वकसानों को रबी की 

बिुाई करने में देरी हो रही है। नहरी क्षेत्र में भी वबिली की गम्भीर समस्या है। फव्िारा पद्धवत से 

विवगगयों के माध्यम से, लाइट नहीं वमलने की ििह से, वकसान अपनी बिुाई नहीं कर पा रहे हैं। 

वकसानों को मात्र दो-तीन घंटे वबिली वमलती है और िह भी कम िोल्टेि होने की ििह से, उनकी 

मोटरें िल िाती हैं, विससे वकसानों का उसकी ररपेयररगं के वलए बहुत खचाा आता है। ट्ांसफामार 

िलने के बाद महीनों भर उनको ररपलेसमेंट नहीं वकए िाते हैं और लाइनें फॉल्ट हो िाती हैं तो 

वकसानों को दफ्तरों में चक्कर लगाने पड़ते हैं। एफआरिी टीमें सही ढंग से काम नहीं करती हैं। 

पयााप्त मात्रा में वबिली नहीं वमलने के कारण उपि … (व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, आप बैवठये। 

श्री उम्मेदा राम बेनीवाल (बाड़मेर) : मरेी आपके माध्यम से मांग है वक  वकसानों को समय पर 

पूरी वबिली वमले। आरिीएसएस स्कीम के तहत िो िीएसएस बन रहे हैं, उनको तरुतं प्रभाि से 

बनाया िाए। वकसानों को पूरी वबिली वमले, इसके वलए फीिरों को दरुूस्त वकया िाए। ट्ांसफामार 

नए लगाय ेिाए और नए िीएसएस बनाए, तावक वकसानों को घरलूे वबिली और एग्रीकल्चर के 

वलए वबिली समय पर वमलती रहे। … (व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, पलीि आप बैवठये। 

श्री उम्मेदा राम बेनीवाल (बाड़मेर) : करीब 75 हिार लोग आि भी अंधेर ेके अंदर हैं और उनको 

नए कनैक्शन वदए िाए। 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, आप पहली बार चनुकर आए हैं। कई विषय राज्यों के रहते हैं। 

हमारी कोवशश होनी चावहए वक हम िो केन्द्र के विषय हैं, उनको सामान्द्य रूप से उठाए।ं अगर 

राज्य-केन्द्र के विषय हों तो आप उठा सकते हैं। आपको यह प्रयास करना चावहए। 

श्री एन. के. पे्रमचन्द्रन िी। 

SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Hon. Speaker, Sir, once in a 

while, my name is coming in the draw of lots. Since only 20 Members are 

successful, kindly allow some more time to at least those who figure in the list.  
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Sir, I thank you very much for affording me this opportunity to raise the 

issue of Employees’ Pension Scheme, 1995. I draw the attention of the Labour 

Minister, through you, to the grave irregularity and injustice shown to the poor 

workers of this country. I have been fighting this cause since 2014. Several 

representations, interventions and submissions were made in this House, but 

unfortunately, nothing positive is coming from the Labour Ministry.  

 On 04.11.2022, the Supreme Court gave a full-fledged judgement by 

virtue of which the employees are entitled to receive a higher pension under 

the Employees’ Pension Scheme. Even after the lapse of two years, so far one 

per cent of the total persons, who have given the applications, has got higher 

pension in the State of Kerala. As per the media reports, only two per cent 

people have got higher pension. The total number of applications already 

submitted till August 7, 2024 is 17,48,775. 

(1210/SNT/VB) 

 The EPFO has given higher pension only to 8,401 people. Kindly see 

that even after two years of the Supreme Court judgement, the Employees’ 

Provident Fund Organisation is taking a very negative attitude towards the 

workers, and not giving higher pension. So, my submission is higher pension 

has to be given at the earliest. 

 Also, regarding the calculation of pension, a new method of calculation 

has been taken into account, that is, pro rata basis of allocation. It has been 

divided into two parts, that is, pension before 01.09.2014 and pension after 

01.09.2014. It is against the Act; it is against the scheme; and it is against all 

norms. So, that has to be reconsidered. 

 The final point is regarding the minimum pension. In the 16th Lok Sabha, 

I had given a Private Member Resolution. The whole House had unanimously 

consented to it and a recommendation has already been given. So far, the 

minimum pension has not been increased. So, I request for the enhancement 

of the minimum pension. These three issues have to be considered. 

श्री उज्ज्िल रमण वसहं (इलाहाबाद) : माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं आपके माध्यम से सरकार 

का ध्यान िैन समदुाय के पवित्र पूिा स्थल वगरनार पिात की ओर आकवषात करना चाहता ह ूँ।  

 िैन समाि अवत अल्पसंख्यक है। िैन समाि का हमेशा से ही राष्ट्ट्-वनमााण में अहम 

योगदान रहा है। िैन धमा के अनयुावययों पर वकस न वकसी रूप से प्रहार वकया िाता रहा है। 

वगरनार पिात की पाूँचिीं टॉप, िो िैन धमा के 22िें तीथंकर भगिान नेवमनाथ की मोक्ष स्थली है। 
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िहाूँ पर भगिान नेवमनाथ के मोक्ष कल्याणक वदिस, 13 िलुाई को िैन समाि के लोगों को वनिााण 

लािू चढ़ाने से रोका गया। भारतिषीय वदगम्बर िैन तीथा कमेटी के सदस्यों ने बताया वक पूिा-

अचाना की सामग्री- बादाम आवद भी रोकी िा रही है।  

 मैं आपके माध्यम से, सरकार से परुिोर अपील करता ह ूँ वक िैन समदुाय के धमा तीथा और 

संस्कृवत को संरवक्षत और सरुवक्षत करने के वलए िैन बोिा की स्थापना की िाए। 

 धन्द्यिाद। 

श्री चन्द्र प्रकाश चौधरी (वगररिीह) : माननीय अध्यक्ष महोदय, झारखण्ि राज्य में पाूँच िनिावतयों 

की क्षेत्रीय भाषाए-ं संथाली, कुड़ुक, मुंिारी, हो, खवड़या, कुड़माली, खोरठा, पचपरगवनया और 

नागपरुी बोली िाती हैं। इनमें से वसफा  संथाली भाषा को आठिीं अनसूुची में शावमल वकया गया है। 

िबवक आठ अन्द्य िनिातीय और क्षेत्रीय भाषाओ ंको शावमल नहीं वकया गया है। वकन कारणों से 

इन भाषाओ ंको छोड़ा गया है? भारतीय भाषा संस्थान द्वारा इन पर क्या शोध हुआ है? राष्ट्ट्ीय 

वशक्षा नीवत के तहत इन भाषाओ ंको कैसे बढ़ािा देने की योिना है?  

 मैं आपके माध्यम से, सरकार से यह िानना चाहता ह ूँ क्योंवक कुड़माली भाषा झारखण्ि, 

बंगाल, असम और ओविशा राज्यों में लगभग 3 करोड़ कुड़मी और अन्द्य समदुायों द्वारा बोली 

िाती है। आगामी िनगणना भाषा कॉलम  में कुड़माली भाषा के स्थान पर कुड़माली थार को रखा 

गया िबवक कुड़माली भाषा को अन्द्य रूप में रखा गया है। कुड़माली भाषा झारखण्ि राज्य की 

वद्वतीय रािभाषा के रूप में भी दिा है। कुड़माली भाषा का पठन-पाठन झारखण्ि और पविम बंगाल 

राज्यों के दो विश्वविद्यालयों द्वारा भी करायी िाती है।  

श्री सतपाल ब्रह्मचारी (सोनीपत) :  माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं आपके माध्यम से, माननीय 

पररिहन मंत्री िी से ररक्िेस्ट करना चाहता ह ूँ वक िींद-पानीपत रोि का वनमााण काया लगभग 15 

िषों से लंवबत है। िहाूँ िबल इंिन की सरकार है। मैंने पहले भी इसके वलए ररक्िेस्ट वकया था, 

विसका ििाब वमला था। माननीय गिकरी िी की नज़रों से िह रोि कैसे बच गया, क्योंवक िह 

रोि भी एन.एच. है। उसका कारण यह बताया गया वक हररयाणा सरकार द्वारा रोि के वकनार ेके 

पेड़ों की कटाई नहीं करायी गयी है।  

 आपके माध्यम से, माननीय मंत्री िी से मेरा पुन: आग्रह है वक िींद-पानीपत रोि, िो बहुत 

ही महत्िपूणा रोि है, यह हररयाणा के मध्य भाग को िोड़ने िाला रोि है, इसके बार ेमें आप सब 

िानते हैं, इसवलए उस रोि के वनमााण काया को पूरा कराया िाए। 

 महोदय, आपके माध्यम से मेरी एक और अपील है।… (व्यिधान) 

(1215/PC/AK) 

माननीय अध्यक्ष : श्री राम प्रसाद चौधरी िी। 

… (व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : सतपाल िी, ऐसे नहीं होता है, आप वसफा  अपना विषय रखा कीविए। 

… (व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : श्री राम प्रसाद चौधरी िी – आप बोवलए। 
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… (व्यिधान) 

श्री राम प्रसाद चौधरी (बस्ती) : मान्द्यिर, मैं आपकी अनमुवत से कहना चाहता ह ं वक हमार ेपूिी 

उत्तर प्रदेश में वकसानों के वहत के वलए िषा 1978 में दो विलों के वलए सरयू पररयोिना शरुू की 

गई थी। िषा 1982 में इसे पूिी उत्तर प्रदेश के दस विलों में लागू करने का काम वकया गया था और 

‘राष्ट्ट्ीय सरयू पररयोिना’ के नाम से शरुू वकया गया था।  

 मान्द्यिर, लगभग दस हिार करोड़ रुपए की लागत से यह सात हिार वकलोमीटर की यह 

नहर बनी हुई है। 11 वदसंबर, 2021 को इस देश के माननीय प्रधान मंत्री िी ने बलरामपरु में 

पहंुचकर इस नहर को राष्ट्ट् को समवपात वकया था।  

 मान्द्यिर, मैं आपके माध्यम से कहना चाहता ह ं वक आि भी िो पूिी उत्तर प्रदेश के विले 

हैं, िैसे बहराइच, गोंिा, बलरामपरु, श्रािस्ती, बस्ती, संत कबीर नगर, वसद्धाथा नगर, गोरखपरु, 

महारािगंि, ऐसी िगहों पर िब पानी िाता है, तो नहर की कटान होती है। वकसानों की हिारों 

एकड़ िमीन में िलभराि हो िाता है। चाहे रबी की फसल हो, चाहे धान की रोपाई का समय हो, 

वकसान अपनी फसल कर नहीं पाता है।  

 मान्द्यिर, मैं आपके माध्यम से भारत की सरकार के िल शवक्त मंत्री िी से मांग करना 

चाहता ह ं वक िे पनु: इसका सिे कराकर िो मेन नहर है, उसको पक्का करने का काम करने का 

कष्ट् ट करें। बहुत से वकसानों का अभी मआुििा बाकी है, उसे देने का काम भी सरकार कर।े  

 इन्द्हीं शब्दों के साथ आपको बहुत-बहुत धन्द्यिाद देते हुए मैं अपनी बात समाप्त करता ह ं। 

 धन्द्यिाद। 

1218 बिे    (श्रीमती संध्या राय पीठासीन हुई)ं 

श्रीमती शोभनाबेन महने्द्रवसहं बारैया (साबरकांठा) :  आदरणीय सभापवत महोदया, धन्द्यिाद 

वक आपने मझेु शून्द्य काल में अपना विषय रखने का मौका वदया।  

 महोदया, मैं आपके माध्यम से हमार ेयशस्िी प्रधान मंत्री श्री नरने्द्र मोदी िी और सड़क 

पररिहन और रािमागा मंत्री िी का आभार व्यक्त करती ह ं, विन्द्होंने हमार े साबरकांठा और 

अरिल्ली विलों से गिुरने िाले शामलािी-वचरोिा नेशनल हाईिे के काया को पूणा करने के वलए 

454 करोड़ रुपए िैसी भारी धनरावश आिंवटत की है।  

मैं इसके वलए हृदय से उनका आभार व्यक्त करती ह ं। इसी के साथ मैं माननीय मंत्री िी का 

ध्यान आकवषात करना चाहती ह ं वक ितामान में यह काया बहुत तेिी से चल रहा है, लेवकन मझेु 

िनता और वहम्मत नगर की नगर पावलका की िनता से अनरुोध प्राप्त हुआ है वक हाईिे नंबर – 

48, िो वहम्मत नगर की नगर पावलका से गिुरता है, उसके कारण पीने के पानी की पाइप लाइन, 

गटर लाइन और गैस लाइन को बार-बार तोड़ना पड़ता है, विससे सरकार के पैसों का अपव्यय 

होता है।  

अत: ितामान में िारी इस काया के दौरान इन सभी भूवमगत पाइपलाइनों की उवचत 

व्यिस्था की िाए, ऐसी मेरी प्राथाना है। इसके अवतररक्त विले से गिुरने िाले हाईिे पर प्रांवति 

तालकुा के रसूलपरु गांि का अंिरपास स्िीकृत नहीं हुआ है। इसके कारण आसपास के चार-पांच 
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हिार लोगों एिं वकसानों को आिागमन में असवुिधा होती है। इसके अलािा वहम्मत नगर तालकुा 

के वपपलोदी और वभलोड़ा तालकुा के गिादर कंपा के पास अिंरपास नहीं होने के कारण आम 

िनता को कवठन परशेावनयों का सामना करना पड़ता है। इसवलए, इन तीनों स्थानों पर 

अंिरपासेज़ स्िीकृत वकए िाए।ं    

इसके अलािा हाईिे पर वस्थत सभी पलुों के आसपास सविास-रोि्स बाररश के कारण 

बारबंर टूट िाती हैं। इसवलए, इसे आरसीसी तकनीक से बनाया िाए, ऐसी मेरी प्राथाना है। 

 धन्द्यिाद। 

(1220/IND/UB) 

डॉ. प्रशांत यादवराव पडोले (भन्डारा-गोंवदया) : महोदया, आि हमार ेवलए बहुत गिा का वदिस 

है। आि ही के वदन 16 वदसम्बर, 1971 में हमने पावकस्तान पर िीत पाई थी और बांगलादेश का 

वनमााण वकया था। पूिा प्रधान मंत्री श्रीमती इंवदरा गांधी िी ने यह संभि कर वदखाया था। आि 

दभुाागय देवखए वक हालात बदल गए हैं। बांगलादेश के वहंदओु ंपर अत्याचार हो रहे हैं और हम कुछ 

नहीं कर पा रहे हैं। बांगलादेश में वहंदू मंवदरों और धावमाक स्थलों पर हमले बढ़ रहे हैं। बांगलादेशी 

सनातनी समदुाय को िर है वक िहां की कट् टरपंथी सरकार वकसी भी स्तर तक वगर सकती है। 

मंवदरों में मूवतायां िलाई िा रही हैं। वहंदू पररिारों की सम्पवत्तयों को नुकसान पहंुचाया िा रहा है। 

उनकी धावमाक स्ितंत्रता पर हमला हो रहा है। यह न केिल मानिावधकार का उल्लंघन है बवल्क 

हमार ेपड़ोसी देश के साथ हमार ेऐवतहावसक और सांस्कृवतक संबंधों पर प्रश्न भी उठाता है। भारत 

सरकार की विम्मेदारी यह सवुनवित करने की है वक बांगलादेश हो या विश्व का कोई भी देश हो, िहां 

वहंदू सरुवक्षत रहें और सम्मावनत िीिन व्यतीत कर सकें । 

 महोदया, दूसरी तरफ पावकस्तान की िेल में बंद कुलभूषण यादि का मामला हर भारतीय 

के वलए वचंता का विषय है। अंतरााष्ट्ट्ीय न्द्यायालय के आदेश के बाििूद पावकस्तान ने उनके प्रवत 

न्द्याय का उपहास वकया है। यह न केिल अंतरााष्ट्ट्ीय कानून का उल्लंघन है बवल्क मानिता के 

वखलाफ अपराध भी है। मेरा सिाल है वक क्या सरकार बांगलादेश में वहंदओु ंकी सरुक्षा के वलए 

बांगलादेश सरकार से विशेष िाताा करने की योिना बना रही है? पावकस्तान की िेल में बंद 

कुलभूषण यादि की सरुवक्षत िापसी सवुनवित करने के वलए सरकार ने क्या ठोस कदम उठाया है? 

मैं दो िाक्य बोलकर अपनी बात समाप्त करंूगा। 

 

“चपु रहो तो पत्थर, बोलो तो बगाित, यह कैसा समय है।  

यह कैसी बांगलादेश और पावकस्तान की वसयासत है 

मोदी िी इस चक्रव्यूह को कब तोड़ेंगे। ” 
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SHRI GURMEET SINGH MEET HAYER (SANGRUR): I thank you, Ma’am 

Chairperson that you have given me the opportunity to speak on an important 

matter of Urgent Public Importance.  Sports have played a vital role and have a 

glorious history in Punjab.  Many players from Punjab have set records that 

have not yet been broken. 

 Ma’am, Balbir Singh Sr. had scored 5 goals in hockey in Olympic games 

final.  Udham Singh ji won 3 gold medals and one silver medal in Olympics.  

The first individual Olympic Gold medal was won by Abhinav Bindra ji from 

Punjab. 

 Ma’am Chairperson, there is a scheme of ‘Khelo India’ of Central 

Government.  But Punjab is granted a paltry sum under this Scheme.  We 

have given wonderful players to the country in Olympic games and Asian 

games.  Out of over 650 players in Indian contingent, over 50 players belonged 

to Punjab and over 20 players had won medals for the country.  It is 20% of 

total medals won by the country.  In Olympics too, our hockey team won a 

medal.  However, adequate funds have not been granted to Punjab. 

 We in Punjab have only 2% population of the total population of India.  

However, we bring 20% medals for the country.  More money is allocated to 

other States.  These States do not provide any medal to the country.  Gujarat 

was given over Rs.400 crore.  UP was provided over Rs.400 crore. 

 So, I urge upon the Government that funds should be allocated to States 

for sports on the basis of their performance so that such States can perform 

much better in future. 

SHRI MADDILA GURUMOORTHY (TIRUPATI): Madam, I would like to bring 

to your attention several railway developmental issues in my Parliamentary 

constituency.  

Firstly, establishing a third railway line between Renigunta and Gudur is 

essential to ease the current congestion in the railway traffic. Three is a dire 

need for early completion of the Pudi-Yerpedu railway line. I would also like to 

request the hon. Minister to restore the train stoppages at Vendodu, 

Naidupeta, and Sullurupeta, which were suspended after COVID-19 came. 

 

 

 Original in Punjabbi 
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(1225/RCP/RV) 

Additionally, the widening of the underpass near Ambedkar Nagar in 

Gudur is very essential to decrease the traffic bottlenecks in Gudur town. 

Thirdly, introduction of a Vande Bharat sleeper train between Tirupati and 

Visakhapatnam is very much needed for pilgrim traffic. Moreover, the new train 

services connecting Tirupati with Varanasi and Ayodhya will meet the rising 

demand of pilgrims. 

Lastly, regular MEMU services connecting Tirupati, Nellore and Kadapa 

are much needed.  This is because there are seven industrial SEZs.  So, it will be 

very helpful for my Parliamentary constituency. 

Thank you, Madam.  

श्री अरुर् गोववल (मेरठ) : िय श्री राम! 

 माननीय सभापवत महोदया, िहां मैंने अपने िीिन के 50 साल गज़ुार ेहैं, उसके बार ेमें, यानी 

वफल्म एण्ि टीिी इिंस्ट्ी के बार ेमें सदन के सामने कुछ हािा फैक्ट्स रखना चाहता ह ं।  

 इस इंिस्ट्ी में िो नींि के पत्थर होते हैं, िे छोटे और मंझोले कमाचारी होते हैं, टेवक्नवशयन्द्स 

और छोटे कलाकार होते हैं। इन कलाकारों और श्रवमकों का बहुत शोषण होता है। िहां िो कॉन्द्टै्क्ट्स 

होते हैं, िे अवधकतर वफल्म वनमााताओ ंऔर वनदेशकों के पक्ष में होते हैं। इन पर भारत सरकार और 

राज्य सरकार के श्रम कानून लागू होने चावहए। इन्द्हें सवुिधाए ंवमलनी चावहए, िसेै काम के वनधााररत 

घंटे, फायर सेफ्टी, इलेवक्ट्कल वमसहैप से बचन ेकी सवुिधा होनी चावहए। वनधााररत समय के पिात् 

इनके वलए ओिरटाइम की व्यिस्था होना चावहए। श्रम कानून के अनसुार इनके वलए अिकाश, मवहला 

कामगारों को प्रसूवत अिकाश, वचवकत्सा सवुिधा वमलनी चावहए। अपने िीिन के संध्या काल में िब 

इन कवमायों की आय का कोई साधन नहीं रहता, उस समय सभी सरकारी कानूनों के अन्द्तगात इन्द्हें 

सवुिधाए ंवमलनी चावहए, िसेै प्रोवििेंट फंि, ग्रैच्यूटी, श्रवमक अस्पताल की सवुिधा इत्यावद । इन लोगों 

के वलए एक स्टैण्ििा कॉन्द्टै्क्ट तैयार होना चावहए और वनमााताओ ंके वलए उस कॉन्द्टै्क्ट को साइन 

करना आिश्यक बना वदया िाए।  

महोदया, छोटे कलाकार वफल्म वनमााण के बहुत अवनिाया अंग होते हैं। मेरा माननीय आई. 

एण्ि बी. वमवनस्टर और श्रम मंत्री िी से आग्रह है वक दोनों मंत्रालयों को वमलकर उनके द्वारा एक 

कमेटी का गठन वकया िाए, िो इन िका सा को िे सभी सवुिधाए ं वदला सके, िो वकसी भी दूसरी 

इंिस्ट्ी के िका सा को वमलती हैं। 

 िय श्री राम! 

श्री प्रदीप पुरोवहत (बारगढ़) : सभापवत महोदया, मैं विस लोकसभा संसदीय क्षेत्र के लोगों का यहा ं

प्रवतवनवधत्ि कर रहा ह ं, िह देश का और ओविशा का एक सबसे वपछड़ा क्षेत्र बारगढ़, पदमपरु लोक 

सभा क्षेत्र है।  

 महोदया, मैं देश के यशस्िी प्रधान मंत्री नरने्द्र मोदी िी को और देश के रले मंत्री अवश्वनी 

िैष्ट्णि िी को धन्द्यिाद दनेा चाहता ह ं। कई सालों से िहां कई सरकारें आई ंऔर कई सरकारें गयीं, 
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पर िहां के लोगों की बरगढ़-नआुपाड़ा रले पररयोिना की िो मांग थी, िह पूरी नहीं हो पा रही थी। 

मैं देश के यशस्िी प्रधान मंत्री िी एिं अवश्वनी िैष्ट्णि िी को धन्द्यिाद देना चाहता ह ं वक उन्द्होंने देश 

के सबसे वपछड़े क्षेत्र में 2,926 करोड़ रुपये की लागत से 138 वकलोमीटर की बरगढ़-नआुपाड़ा 

रले लाइन को सैंक्शन वकया है।  

महोदया, यह पररयोिना पविमी ओविशा के वलए एक मील का पत्थर सावबत होगी। इसके 

साथ ही यह पररयोिना िहां रोज़गार-सिृन में भी अपना महत्िपूणा योगदान देगी। इसवलए मैं 

माननीय रले मंत्री िी से अनरुोध करता ह ं वक इस पररयोिना के वलए भूवम अवधग्रहण की प्रवक्रया 

को शीघ्र प्रारभं वकया िाए। इसके अवतररक्त पररयोिना के वनमााण काया में कोई भी विलम्ब न हो 

और इसे समय-सीमा में अच्छे तरीके से पूरा वकया िाए, तावक उस क्षेत्र के लोग शीघ्र ही इस 

पररयोिना का लाभ उठा सकें । 

(1230/GG/RCP) 

डॉ. मोहम्मद जावेद (वकशनगजं) : मिैम चेयरमैन, यह सब्िेक्ट सभी से ताल्लकु रखता है, िह है 

एमपीलैि्स फंि। मैिम, यह िषा 1993 में शरुू हुआ और पांच लाख रुपय ेप्रवत एमपी, प्रवत िषा 

वदया िाता था। उसका लाभ देख कर पांच सालों में इसको चालीस गनुा बढ़ा कर दो करोड़ रुपये 

सालाना, हर एमपी के वलए हर क्षेत्र में कर वदया गया। मैिम, वपछले 14 सालों से पांच करोड़ रुपये 

से एक नया पैसा नहीं बढ़ाया गया है। पांच करोड़ रुपया िो िषा 2011 में बनता था, मंहगाई बढ़ 

गई, एम्पलॉयमेंट की दर बढ़ गयी, मटीररयल की कॉस्ट बढ़ गयी, िीएसटी बढ़ गया। मैं एक 

िानकारी और शेयर करना चाहता ह ूं वक  रािस्थान में एक एमएलए को 40 करोड़ रुपये वमल रहे 

हैं, वबहार, िो सबसे गरीब प्रदेश है, िहां 24 करोड़ रुपये वदए िा रहे हैं, झारखंि में तीस करोड़ 

रुपये वदए िा रहे हैं और वदल्ली में तो 105 करोड़ रुपये वदए िा रहे हैं। पंिाब में 70 करोड़ रुपय े

वदए िा रहे हैं। यह एमएलए को वदया िा रहा है, मतलब एक एमपी सेगमेंट में है।  

 इस सरकार से मेरी गज़ुाररश होगी वक हर एररया के िेिल्पमेंट के वलए कम से कम 40 गनुा 

नहीं तो 10-12 गनुा बढ़ा कर 50-60 करोड़ रुपये प्रवत एमपी, प्रवत िषा बढ़ाया िाए और िीएसटी 

कंपोनेंट को यहीं पर काट कर भेिा िाए, तावक पूरी रकम से िहां पर काम हो सके। यह मरेी 

प्राथाना है। … (व्यिधान) 

एडवोकेट वप्रया सरोज (मछलीशहर) : माननीय सभापवत  िी, मैं आपके माध्यम से माननीय रले 

मंत्री िी का ध्यान नॉदान रलेि ेके िलालगंि रलेिे स्टेशन, िनपद िौनपरु, उत्तर प्रदेश की ओर 

आकृष्ट करना चाहती ह ूं। यह रलेिे स्टेशन अपनी शे्रणी के अन्द्य रलेिे स्टेशनों की तलुना में रिेन्द्यू 

के दृवष्टकोण से अत्यवधक महत्िपूणा है। इस रलेिे स्टेशन से केराकत तहसील, मवण याऊं तहसील, 

वपंिरा तहसील तथा वसरकोनी िैसी अन्द्य िगहों से लोग आ कर टे्न पकड़ते हैं। पूिा में इस स्टेशन 

पर िरुणा एक्सपे्रस टे्न का ठहराि था, िो वक कोरोना काल में बंद कर वदया गया। िरुणा 

एक्सपे्रस टे्न के ठहराि के समय पर ही शटल एक्सपे्रस टे्न नंबर 20401 और 20402 का 

संचालन िाराणसी से लखनऊ तथा लखनऊ से िाराणसी के बीच में वकया िा रहा है। अफसोस 

की बात यह है वक  दोनों शटल एक्सपे्रस टे्नों का िलालगंि रलेिे स्टेशन पर ठहराि न होने से 
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यहां की आम िनता को अत्यवधक कवठनाइयों का सामना करना पड़ रहा है। इसके अलािा रलेि े

को रिेन्द्यू का भारी नकुसान हो रहा है। ऐसी वस्थवत में मैं माननीय रले मंत्री िी से वनिेदन करती ह ू ं

वक  शटल एक्सपे्रस टे्न नंबर 20401 और 20402 के ठहराि की स्िीकृवत िलालगंि रलेिे 

स्टेशन पर प्रदान की िाए। इससे न केिल क्षेत्र की िनता को राहत वमलेगी, बवल्क रलेिे का 

रािस्ि भी बढ़ेगा और क्षेत्र का समग्र विकास होगा। 

श्री वदलेश्वर कामैत (सुपौल) : सभापवत महोदया, मेर े संसदीय क्षेत्र वबहार के सपुौल विले के 

अंतगात राघोपरु प्रखंि के वसमराही बािार के मध्य होते हुए उत्तर से दवक्षण एनएच 106 - बीरपरु 

से बीहपरु तथा पूरब से पविम 4 लेन एनएच 57 (ितामान में एन. एच 27) िाती है। उक्त सड़क के 

वसमराही चौराहे पर बराबर दघुाटनाएूँ होती रहती हैं एिं आिागमन भी बावधत रहता है तथा िान-

माल की भी काफी क्षवत होती है।  

अतः िनवहत में सदन के माध्यम से भारत सरकार के सड़क पररिहन मंत्री िी से मैं आग्रह 

करता ह ूं वक  उक्त चौराहे पर रोि ओिर वब्रि का वनमााण वकया िाय। 

SHRI ARUN NEHRU (PERAMBALUR): Madam Chairperson, thank you for 

giving me the opportunity to speak.   

 Madam, I want to draw the attention of the House to an important point, 

which is the requirement of a railway line through my constituency Perambalur 

in Tamil Nadu. The advantages have been explained time and again on the 

need for the railway line which is the only non-railway region in Tamil Nadu. All 

the other sectors have a railway line within a 40-kilometre radius. But this 

railway line of approximately 160 kilometres can help the nation to grow in two 

ways.  

(1235/SMN/MY) 

 It has the largest non-leather footwear factory in the county. 50000 people 

are going to be employed in that factory.   

 Second, the largest amount of maize production in the country happens in 

Perambulur, Madam, which is about five lakh metric tons. Now, a connecting 

railwayline will help people to go to the factory and also improve agricultural 

productivity thereby increasing the contribution to the national growth.  

 I urge, through you Madam, the Railway Minister to please expedite this 

project for the growth of the nation.  

 Thank you, Madam.  
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SUSHRI PRANITI SUSHILKUMAR SHINDE (SOLAPUR): Hon’ble Madam 

Chairperson, thank you, I want to raise an important issue related to my city Solapur. 

A parallel water pipeline work has been pending for the last many years in Solapur. 

So, the water supply is irregular and only a few days a week, it is being supplied. 

Hon’ble Nitin Gadkariji and Chief Minister of Maharashtra both are very good friends 

and they should sit together to resolve this problem. This work has been still pending 

just because of the issues of compensation for land acquisition. The authority had 

approved it few years back, but it is still incomplete as the appropriate compensation   

must be given to the farmers for their lands. Today, Ujani Dam is full, but the people of 

Solapur are deprived of drinking water. Potable water is being supplied only once or 

twice a week. So, the NHAI and State Government should sit together and solve this 

issue with mutual co-operation. They keep-on making tall promises during election 

campaign but it is still unfulfilled.Water in the adjoining villages like Vibidar, Kolekati, 

Savaleshwar, Karamba is highly polluted because the adulterated chemical water is 

being discharged by MIDC, Chincholi. The ground water is highly polluted in this area 

and people cannot do farming. So, the Central Government should find a solution to 

this problem immediately. We have demanded for textile park in Solapur city many 

times. But Hon’ble Prime Minister has not fulfilled his promise. Hence, the Central 

Government should develop a textile park in Solapur as early as possible. Thank you.  

SHRI ASADUDDIN OWAISI (HYDERABAD): Thank you, Madam.  

 The Places of Worship Act, 1991 imposes a non-derogable obligation towards 

enforcing a commitment to secularism under the Constitution. The law is hence a 

legislative instrument designed to protect the secular feature of the Indian Constitution 

which is one of the basic features of the Constitution. Non-retrogration is the 

foundational feature of the fundamental constitutional principles of which secularism is 

the core component. The Places of Worship Act is thus, a legislative intervention 

which preserves non-retrogration as an essential feature of our secular values.  

Historical wrongs cannot be remedied by people taking the law in their own hands. In 

preserving the character of the Places of Worship Act, Parliament has mandated in 

certain terms that history in its wrongs shall not be used as an instrument to oppress 

the present and future.  

 Madam, this was said in the seven-judge constitutional bench in the Judgement 

of Babri Masjid Vs. Ram Mandir. I demand the Government to execute the laws made 

by the Parliament; its non-enforcement is a violation of Parliament’s sovereignty.  

  

 

 Original in Marathi 
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Madam, 12 egregious cases have been filed against masjids and dargahs to convert 

or change their character which includes Baba Budangiri dargah in Karnataka; Bija Mandal 

masjid, Vidhisha, Madhya Pradesh; and Badruddin Shah dargah in Bhagpat. The Modi 

Government must give a clear answer as to his commitment to implement the defending 

laws in Parliament. The Modi Government must file a reply in the Supreme Court defending 

the law in the interest of the country and to uphold Parliament’s sovereignty. 

 Madam, I demand that this Government does not take this country back to the 

era of 1800 and 1900s which was a very dark period in the history of our country.    

 मैिम, कहीं ऐसा न हो वक लम्हों ने ख़ता की और सवदयों ने सज़ा पाई। मैं हुकूमत स ेइस बात की 

मतुालबा करता ह ं वक ऐसी तंज़ीमों की हरवगज़ वसयासी तौर पर सरपरस्ती न करें, िो इस मलु्क को 

कमज़ोर करना चाहत ेहैं। बहुत-बहुत शवुक्रया। 

श्री धमेन्द्र यादव (आज़मगढ़) : सभापवत िी, मैं आपके माध्यम स ेमंिल आयोग की वसफाररश के बार ेमें 

चचाा करना चाहता ह ं। मंिल आयोग की वसफाररश विस समय लागू हुई थी, िह सामाविक और शैक्षवणक 

वपछड़ेपन को आधार बना कर लागू हुई थी। उस समय न केिल मंिल आयोग की वसफाररश लागू हुई, 

बवल्क उन्द्होंने वपछड़ों के वलए बहुत सारी संस्तवुतयाूँ दी। 

 सभापवत िी, मिंल आयोग की वसफाररश, इसी सदन के पाररत वकए हुए कानून और तमाम चीिों 

की धवज्ियाूँ उड़ाते हुए, िषा 2014 से लेकर अब तक देश के तकरीबन 150 आईएएस अवधकारी िो अपनी 

मेधा, प्रवतभा और मेहनत स ेयूपीएससी की परीक्षा में सफल हुए थे, उस परीक्षा की सफलता के बाििदू 

उन्द्हें वनयवुक्त पत्र नहीं वमल रहा है। 

 सभापवत िी, मंिल आयोग की वसफाररश के बाद िषा 1993 में िीओपीटी ने कायाालय ज्ञापन िारी 

वकया। विस कायाालय ज्ञापन के माध्यम से कहा गया वक अगर कोई अभ्यथी चयवनत हो रहा है तो उसके 

माता-वपता की िो ितेन की आय है, िो कृवष की आय है, िह क्रीमी लेयर की कैटेगरी में काउंट नहीं होगी। 

(1240/CP/RP) 

िषा 1914 से लेकर आि तक शैक्षवणक आय, ितेन की आय, कृवष की आय को िोड़कर िेढ़ सौ स ेज्यादा 

चयवनत अभ्याथी सड़कों पर घूम रहे हैं। मरास हाई कोटा, वदल्ली हाई कोटा, केरल हाई कोटा के तमाम 

फैसलों के बाद भी, सामावि क न्द्याय अवधकाररता मतं्रालय, कानून मंत्री मेघिाल साहब यहां उपवस्थत हैं, 

आपके मतं्रालय ने भी वस फाररश की है, लेवकन िीओपीटी मंत्रालय उसको स्िीकार नहीं कर रहा है, स्िीकार 

न करत ेहुए … (अध्यक्षपीठ के आदेशानसुार कायािाही-ितृ्तान्द्त में सवम्मवलत नहीं वकया गया।) तरीके से, 

सदन के पाररत वकए कानूनों पर भी … (अध्यक्षपीठ के आदेशानसुार कायािाही-ितृ्तान्द्त में सवम्मवलत नहीं 

वकया गया।) कर रहा है।        

सभापवत  िी, आपको िानकर आिया होगा वक एक बसंत कुमार नाम का अभ्याथी, िो रक्षा 

मंत्रालय की ऑविट सविास में सलेेक्ट हुआ, उसी आय प्रमाण पत्र के आधार पर िषा 2023 की परीक्षा में 

47िीं रैंक पाकर आईएएस की परीक्षा टॉप कर रहा था, ऐसे भी परीक्षाथी आि सड़कों पर घूम रहे हैं। देश 

की संसद की सिोच्चता है। देश के संविधान पर दो वदन तक लंबे-लंबे बखान भािपा की ओर से वकए गए। 

उन तमाम चीिों को निरदंाि करके नौििानों के साथ शोषण हो रहा है, अन्द्याय हो रहा है। … (व्यिधान) 

माननीय सभापवत (श्रीमती सधं्या राय) : माननीय सदस्य, कमलिीत सहराित िी।  
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… (व्यिधान) 

माननीय सभापवत : पलीि आप बैवठए। 

… (व्यिधान) 

श्रीमती कमलजीत सहरावत (पविम वदल्ली) : महोदया, मैं आपका ध्यान वदल्ली की एक गम्भीर समस्या 

की तरफ वदलाना चाहती ह ं। वदल्ली का िाय ुप्रदूषण विशेषकर सवदायों के दौरान एक सतत मदु्दा रहा है। 

कारकों के संयोिन के कारण वदल्ली का एक्यूआई अक्सर गम्भीर स्तर तक वबगड़ िाता है। वपछले कुछ 

िषों में वदल्ली में िीिन की गणुित्ता बहुत खराब हो गई है। वदल्ली की ितामान सरकार बढ़त ेहुए िाय ुऔर 

िल प्रदूषण के स्तर के बार ेमें वबल्कुल भी वचंवतत नहीं है और हर साल इस सािािवनक वचतंा को रोकने में 

विफल रही है। वदल्ली में बहुत वचतंािनक वस्थवत है, क्येांवक वदल्ली एनसीआर के सभी लोग िहरीली हिा 

के संपका  में हैं, विससे सभी को गम्भीर स्िास््य खतर ेहो रहे हैं। भारतीय सवंिधान का अनचु्छेद 21 िीिन 

की गणुित्ता का अवधकार अथाात प्रदूषणमकु्त िल और िाय ुका अवधकार भी सवुनवित करता है। इसवलए 

अपने नागररकों को यह अवधकार सवुनवित करना हमारी प्रमखु विम्मदेारी है। वदल्ली की ितामान सरकार स े

वद ल्ली की इस खतरनाक वस्थवत पर काबू पाने की कोई उम्मीद नहीं है। वदल्ली का िाय ुप्रदूषण एक िवटल 

मदु्दा है, विससे विवभन्द्न स्रोतों िसै ेिाहनों के उत्सिान को कम करना, औद्योवगक उत्सिान को वनयंवत्रत 

करना, वनमााण धूल का प्रबंधन, आसपास के राज्यों में पराली िलाने स ेरोकना, अपवशष्ट प्रबंधन आवद को 

संबोवधत करने के वलए एक बहुआयामी दृवष्टकोण की आिश्यकता है।  

 आदरणीय महोदया, वदल्ली की सरकार हर समस्या का समाधान वसफा  माकेवटंग करके करना 

चाहती है। इसकी ििह से आि वदल्ली में वस्थवत गम्भीर है। मैं कहना चाहती ह ं वक वदल्ली की हालत यह 

है:  

‘दीिारों पर लगे हैं इतने इश्तहेार 

वक निर ही नहीं आती कोई भी दरार, 

झूठे िादों को सनु-सनुकर सोचते हैं हम, 

काश सच में आती वदल्ली में यह बहार।’  

 

 आि वदल्ली विस वस्थवत में पहंुच गई है, मैं कें र सरकार स े अनरुोध करती ह ं वक िह इस 

वचंतािनक वस्थवत का सजं्ञान ले और इस मदेु्द का स्थायी समाधान वनकाले, क्योंवक वदल्ली सरकार इसको 

करने में पूणातया विफल है। 

माननीय सभापवत : मैं सभी माननीय सदस्यों स ेवनिदेन करती ह ं वक केिल एक वम नट में अपने विषय पर 

चचाा करें, विसस ेअवधक से अवधक सदस्य यहां अपनी बात रख सकें । 

 श्री के. सी. िेणगुोपाल िी।  

SHRI K. C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Madam, most of the people of Kerala are 

working  in all parts of India, and around the world.  They belong to the low-

income group.  During the festival season only, they are going back to their 

motherland, Kerala.  Now, there are festivals like Christmas, and  New Year.    
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(1245/NKL/NK) 

 Every Keralite is facing difficulty to travel back to Kerala because of the 

shortage of trains. Every day, the Media of Kerala is reporting this issue only. 

Everybody is in a great distress. Earlier, additional special trains used to run during 

this festival season. But this year, there are no sufficient additional trains also. So, my 

request to the Government is this. The Government should sanction additional special 

trains for Kerala for this festival season so that people can travel back to Kerala on the 

occasion of Christmas and New Year. Otherwise, the passengers who want to travel 

back to Kerala would be in a great turmoil. I think, the Government should look into it. 

SHRI RAJABHAU PARAG PRAKASH WAJE (NASHIK): Thank you, hon. Chairperson 

Madam, for giving me this opportunity.  

 I rise to draw the attention of this House to an urgent matter concerning the 

upcoming Kumbh Mela in Nashik. To accommodate millions of pilgrims and tourists, 

the following priorities must be addressed.  

First is comprehensive infrastructure development. It includes construction and 

upgradation of roads, bridges, and transportation networks, including the Dwarka-

Nashik Road Bridge and the Outer Ring Road. It also includes renovation of Nashik 

Road Railway Station and bus stands, with special trains and buses for visitors. 

Secondly, as far as basic amenities for pilgrims are concerned, there should be 

adequate sanitation facilities, drinking water, and waste management systems. 

Moreover, there should be focus on establishment of healthcare centres and 

development of affordable accommodation facilities, including tent cities. 

Third is environmental sustainability. It includes protection of the Godavari 

River and natural resources through eco-friendly practices. 

Fourth is security and crowd management. It includes deployment of advanced 

crowd management systems, CCTV cameras, and sufficient security personnel. 

The Kumbh Mela is a platform to position Nashik as a hub of sustainable 

development and cultural tourism. Immediate allocation of funds and resources is 

essential to ensure its smooth execution and long-term benefits for the region. Thank 

you. 

SHRI BENNY BEHANAN (CHALAKUDY): Thank you, Madam Chairperson, for giving 

me this opportunity. 

I rise to bring to your kind attention to a significant issue faced by the people of 

Chalakudy Parliamentary Constituency in Kerala. It is the only parliamentary 

constituency in the State that does not have a Kendriya Vidyalaya. This constituency 

holds strategic importance due to the presence of Cochin International Airport, which 

serves as a hub for numerous Central Government offices, including CISF, Coast 
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Guard, Immigration, Customs, etc. Despite this, the region has been overlooked in 

terms of educational infrastructure provided by the Central Government. Furthermore, 

there is adequate land available in the vicinity to establish a Kendriya Vidyalaya, 

which would cater to the educational needs of the children of Central Government 

employees as well as the general public. 

I urge the government to consider this genuine request and take immediate 

steps to allocate a Kendriya Vidyalaya for Chalakudy constituency. 

Thank you. 

श्री नारायर्दास अवहरवार (जालौन) : सभापवत महोदय, मेरा संसदीय क्षते्र िालौन, गरौठा, भोगनीपरु 

बुंदेलखंि क्षेत्र में आता है। यहां बवुनयादी सवुिधाओ ंकी भारी कमी है। वदल्ली के वलए सीधी रले सेिा न होने 

के कारण स्थानीय वनिावसयों को कई कवठनाइयों का सामना करना पड़ता है। िनपद िालौन का विला 

मखु्यालय उरई है और िनपद कानपरु देहात एिं हमीरपरु के वनिावसयों के वलए भी वदल्ली तक सीधी रले 

सेिा उपलब्ध नहीं है। वदल्ली िाने के वलए लोगों को अवधक समय और धन व्यय करना पड़ता है, विसस े

उनकी आवथाक वस्थवत पर नकारात्मक प्रभाि पड़ता है। ऐसी वस्थवत में इस क्षते्र के वलए सीधी रले सेिा और 

कुछ महत्िपूणा टे्नों का ठहराि अवनिाया है विसस ेयहां के लोग अपने दैवनक काया एिं रोिगार के वलए सीध े

वदल्ली िा सकें । सीधी टे्न के अभाि में इस क्षते्र के िनप्रवतवनवधयों को भी आने-िाने में परशेानी होती है।  

 महोदय, मैं आपके माध्यम से माननीय रले मतं्री िी स ेमांग करता ह ं वक श्रम शवक्त एक्सपे्रस 

12451/12452 िो नई वदल्ली से रावत्र 11.55 पर चलकर सबुह 6.15 पर कानपरु पहंुचती है और रावत्र 

11.55 पर पनु: रिाना होती है। लगभग 18 घंटे तक कानपरु में खड़ी रहती है, इस टे्न को विला मखु्यालय 

उरई तक बढ़ा वदया िाए विससे िालौन क्षेत्र के वनिावसयों को वदल्ली तक सीधी रले सेिा का लाभ वमल 

सके।  

 छपरा एक्सपे्रस 11123/11124 ितामान में यह गाड़ी गिावलयर से बरौनी तक चलती है। इस टे्न 

को गिावलयर से बढ़ाकर नई वदल्ली तक वकया िाए। विससे क्षते्र के वनिावसयों को नई वदल्ली तक सीधी 

टे्न की सवुिधा वमल सके।   

(1250/SK/VR) 

डॉ. लता वानखेड़ े (सागर) : माननीय सभापवत िी, मैं अपने संसदीय क्षते्र सागर और इससे सटे अन्द्य 

संसदीय क्षेत्र के विकास हेत ुएक महत्िपूणा विषय पर माननीय सदन का ध्यान आकृष्ट करना चाहती ह ं। 

 मध्य प्रदेश हमार ेदेश के मध्य में वस्थत एक ऐसा राज्य है विसकी भौगोवलक वस्थवत न केिल इसे 

अवद्वतीय बनाती है, बवल्क इसे पूर ेभारत के वलए एक रणनीवत के कें र के रूप में स्थावपत भी करती है। देश 

के हर कोने से मध्य प्रदेश तक पहंुच आसान है और यही कारण है वक इसे देश का हृदय स्थल कहा िाता 

है। अगर हम मध्य प्रदेश में विशेषकर संसदीय क्षेत्र सागर और इसके आसपास अवधक भारी उद्योग िैस ेकार 

वनमााण, इस्पात वनमााण और अन्द्य वनमााण इकाइयों की स्थापना करेंगे तो यह न केिल इस क्षेत्र के विकास में 

मील का पत्थर सावबत होगा िरन रोिगार के अिसर सवृित कर प्रवतभा पलायन को रोकने में भी कारगर 

वसद्ध होगा। 
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SHRIMATI BAG MITALI (ARAMBAG): Thank you for providing me the opportunity to 

speak. I pay my respects to Shri Shri Ramkrishna Thakur & Maa Sarada. Meghnad 

Saha also suggested the construction of seven barrages. But the central government 

failed to execute that.  Hwang-Ho is known as the sorrow of China. Similarly, DVC is 

the sorrow of Arambag Constituency. That's why when we explain the abbreviation of 

DVC- we term it synonymous with drowning, floating and rinsing in water. The 

floodgates were opened to release lacs of Cusec water overnight, resulting in turmoil 

for lacs of people from the Arambag Constituency due to the sudden floods. Even 

their last straw was swept away in front of their eyes. They lost everything- from their 

agricultural land to their cattle. Why DVC didn't dredge the rivers before releasing 

water? Why they didn't renovate the river dams before releasing water? Immediately, 

they should take steps to complete the dredging and embankment process of all the 

rivers. How long will the people from Khanakul, Purshurah, Harinkhola, Arandi, 

Salehpur, Arambag, Chandrakona, Goghat remain frightened by the floods? When 

they need water, there is a scarcity of it. This is the season to cultivate Boro paddy, 

but DVC isn't releasing the water at this hour. All these Boro Paddy lands have dried 

up and cracked. Their untimely release of water is flooding the land. How long will 

their turmoil go on? Please grant me a minute to finish my subject. I am a ICDS 

worker. Integrated Child Development Services was launched on 2nd October, 1975. 

The objective was to provide nutritional care, health improvement and education 

development to the children. It intended to create a strong foundational base for a 

child's mental, physical and social development. But there is still work to be done to 

improve the nutrition of the mother and child. The funds for nutrition is also 

decreasing. The Children of today are the future of tomorrow. This needs immediate 

consideration and increased allocation for nutrition funds. If this is not done, in future 

the country will be plagued by malnutrition. I would also request to increase the wages 

of the workers and helpers so that they can sufficiently provide for their families. No 

more indifference, no more duplicity, no more deprivation. Thanks again for letting me 

speak. Joy Bangla!  

श्रीमती शांभवी (समस्तीपुर) : माननीय सभापवत िी, आपका बहुत धन्द्यिाद वक आपने इतने लंबे समय 

से बहुत महत्िपूणा मांग, िो समस्तीपरु लोकसभा क्षेत्र की है, को उठाने का मौका वदया। 

 समस्तीपरु लोकसभा में दो आरओबी मकु्तापरु और भोला टॉकीज़ हैं, िो कई िषों स ेपूर ेनहीं हो पा 

रहे हैं। राज्य सरकार ने इसकी स्िीकृवत  दे दी है और अब इसका काम बहुत तेिी स ेकरने की आिश्यकता 

है। समस्तीपरु में बहुत व्यापार के कारण िाम की समस्या रहती है। मकु्तापरु आरओबी समस्तीपरु को 

 

 Original in Bengali 
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दरभंगा मेविकल कॉलेि से िोड़ता है। िब यहां िाम लगता है तो मेविकल समस्या िाले लोगों को काफी 

तकलीफ झेलनी पड़ती है। 

 मेरी मांग है वक  मकु्तापरु और भोला टॉकीज़ आरओबी को िल्द से िल्द पूरा वकया िाए। यहां के 

लोगों की िषों से मांग ही नहीं, सपना भी है, इसवलए इसे पूरा वकया िाए। 

(1255/KDS/SAN) 

श्री ताररक अनिर (कवटहार) : महोदया, मैं आपके माध्यम से कें र सरकार का ध्यान देश के आकाकं्षी 

विलों में कवटहार को शावमल वकया गया है, उस ओर वदलाना चाहता ह ं। भारत सरकार ने िषा 2018 में विन 

112 विलों को आकाकं्षी विलों में शावमल वकया था, उनमें हमारा संसदीय क्षते्र कवटहार भी था। इसका 

उदे्दश्य बवुनयादी ढांचों में सधुार करके िषा 2022 तक  नया भारत बनाने का संकल्प था। इसके तहत 

आकाकं्षी विलों को शावमल वकया गया था।  

 महोदय, मझुे यह कहते हुए अत्यंत खेद हो रहा है वक िलुाई, 2023 में कवटहार विला आकांक्षी 

विलों के िेल्टा रैंवकंग में अंवतम पायदान पर पहंुच गया है और यह वस्थवत स्पष्ट रूप से दशााती है वक िबल 

इंिन की सरकार वबहार में है, उसके बाििूद विल े को िह प्राथवमकता नहीं दी गई, विसकी उसे 

आिश्यकता थी। … (व्यिधान) महोदया, मैं कंपलीट कर रहा ह ं।  

माननीय सभापवत (श्रीमती सधं्या राय) : आकांक्षी विले िाला विषय था। माननीय सदस्य, पलीि बैवठए। 

मल्लेश बाबू िी।  

… (व्यिधान) 

माननीय सभापवत : माननीय सदस्यगण, मैं आग्रह कर रही ह ं वक अपनी बात को एक वमनट में कम्पलीट 

करें।  

SHRI M. MALLESH BABU (KOLAR):  Madam, I represent Kolar constituency of 

Karnataka. The Bengaluru-Chennai Expressway, also known as National 

Expressway-7, is an ambitious infrastructure project aimed at enhancing connectivity 

between the two key urban centres in India. As part of the Bharatmala Pariyojana 

initiated by the NDA Government, this four-lane expressway promises to facilitate 

smoother transportation and economic growth in the region. However, the project's 

execution has raised significant concerns among the local communities, particularly 

related to the adverse effects of heavy truck movements on the surrounding village 

and district roads. 

 During the construction phase of this expressway, substantial quantities of mud 

are being excavated from the nearby tanks and transported to the worksite through 

trucks. Unfortunately, the roads designated for this purpose -inter-link village roads 

and major district roads - were not designed to withstand the weight of such heavily 

laden vehicles. As a result, these roads have suffered considerable damage, severely 

impacting the daily commutes of villagers and school students who rely on them for 

their livelihood and education.  
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Hence, I would request the hon. Minister of Road Transport and 

Highways to take prompt action to address this pressing issue and ensure the 

restoration of the disrupted village connectivity roads.  

श्री रामवशरोमवण िमाय (श्रािस्ती) :  धन्द्यिाद सभापवत िी, आि बहुत ही महत्िपूणा मदेु्द पर 

बोलने का मझेु अिसर वदया गया। आि देश में ग्राम सभा स्तर पर, ग्राम प्रधान, क्षेत्र पंचायत 

सदस्य, रोिगार सेिक की विवभन्द्न प्रकार की समस्याए ंहैं, विनको मैं वनम्न प्रकार से व्यक्त करता 

ह ं- आि ग्राम प्रधान, िो मनरगेा के द्वारा विला स्तर पर काया कराता है, धन न होने के कारण ग्राम 

प्रधान पूणा से अपना काम नहीं करा पा रहा है।  

 महोदया, ग्राम सभा में हर घर िल, हर घर नल योिना, िो भारत सरकार और उत्तर 

प्रदेश सरकार द्वारा चलाई िा रही है, उसके तहत ग्राम सभा में तमाम गवलयां, सड़कें  खोदकर 

तमाम सड़कों को तोड़ वदया गया है। मैं आपके माध्यम से चाह ंगा वक उन सड़कों की मरम्मत करने 

का भी काम उन संस्थाओ ंद्वारा कराया िाए। साथ ही साथ रोिगार सेिक और ग्राम प्रधान मनरगेा 

मिदूरों की मिदूरी को भी बढ़ाकर ग्राम प्रधान का कम से कम िेतन 5 हिार से बढ़ाकर 50 हिार 

रुपये वकया िाए। मनरगेा मिदूरों की मिदूरी बढ़ाकर 237 रुपय े से 500 रुपये की िाए और 

रोिगार सेिक, विनका िेतन 7788 रुपये है, उसको बढ़ाकर कम से कम 10 हिार रुपये वकया 

िाए। धन्द्यिाद । 

डॉ. वनवशकांत दुबे (गोड्डा) : धन्द्यिाद सभापवत महोदया, आि 16 वदसम्बर है और 16 वदसम्बर 

को आि के ही वदन बांगलादेश स्ितंत्र हुआ था। भारतीय सेना में भारतीय सेना के नायकों ने और 

उस िक्त की लीिरवशप ने एक बहुत बड़ा काम वकया था। 93 हिार पावकस्तानी सैवनकों को भारत 

ने बंदी बनाकर छोड़ा था और पावकस्तान ने प्रिातंत्र की िो हत्या की थी, लोकतंत्र की हत्या की 

थी, हमने िहां लोकतंत्र स्थावपत वकया था। मैं आपके माध्यम से देश को यह बताना चाहता ह ं वक 

इस आंदोलन में निरूल इस्लाम, वत्रपरुा के रािा बमान फैवमली, कांगे्रस के पूिा मखु्य मंत्री मकुुल 

संगमा, िो टीएमसी में हैं, उनके वपता िी और सबसे बड़ा योगदान बाबू िगिीिन राम िी का था, 

िो उस िक्त के रक्षा मंत्री थे। िय ििान, िय वकसान का नारा िहीं सफल हुआ था।  

(1300/MK/SNT) 

 दवलत, िंवचत, शोवषत समाि से आने िाले बाबू िगिीिन राम िी ने यह भूवमका वनभाई 

थी। उनको इवतहास ने भुला वदया। … (व्यिधान) इंवदरा िी के योगदान को कोई नकार नहीं रहा 

है, लेवकन बाबू िगिीिन राम िी के योगदान को िो आि तक समाि ने नकारा है, मेरा आपके 

माध्यम से आग्रह है वक उनके योगदान को भी समाि को बताया िाए।… (व्यिधान) 
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श्रीमती प्रियंका गांधी वाड्रा (वायनाड) : सभापति महोदया, बहुि खशुी की बाि है तक आपको 

अब याद आया। आज तिजय तदिस है। िर्ष 1971 के यदु्ध में तजन शहीदों ने, तजन सेनाओ ंने हमार े

तिए िड़ाई िड़ी, तजन जांबाजों ने यह िड़ाई िड़ी, सैन्य अतिकाररयों को, सैतनकों को और सब 

शहीदों को मैं सबसे पहिे नमन करना चाहिी ह ं। मैं देश की जनिा को नमन करना चाहिी ह ं तक 

आज के तदन जो तिजय भारि ने पाई थी, िह उनके तबना नहीं हो सकिा था। उस समय भारि 

अकेिा खड़ा था। पूर े तिश्व ने कोई सनुिाई नहीं की। बांग्िादेश में जो हो रहा था, बांग्िादेश की 

जनिा, हमार े बंगािी भाई-बहनों की आिाज को कोई नहीं सनु रहा था। उस समय भारि की 

जनिा एक होकर अपनी सेना के साथ खड़ी हुई, अपने नेितृ्ि के साथ खड़ी हुई और अपने उसूिो 

के साथ खड़ी हुई। इंतदरा गांिी जी उस समय प्रिानमंत्री थीं। मैं उनको भी नमन करना चाहिी ह ं। िे 

इस देश की महान शहीद हैं, तजन्होंने कतिन से कतिन पररतथथतियों में साहस तदखाया और एक 

ऐसा नेिृत्ि तदखाया, तजससे यह देश तिजयी हुआ। आज इस संदभष मैं दो मदेु्द उिाना चाहिी ह ं। िह 

जो िड़ाई थी, िह उसूिो की िड़ाई थी। िोकिंत्र का िसूि … (व्यििान) 

माननीय सभापति (श्रीमती सधं्या राय) : कैप्टन विरयाटो फनाांडीस जी। 

… (व्यििान) 

माननीय सभापति: आप कंप्िीट कीतजए। 

… (व्यििान) 

श्रीमती प्रियंका गांधी वाड्रा (वायनाड) : सभापति महोदया, मैं संक्षेप में बोि देिी ह ं। मेर ेदो मदेु्द 

हैं, मैं संक्षेप में बोि देिी ह ं। पहिा मदु्दा यह है तक बांग्िादेश में जो अल्पसंख्यकों के साथ, तहन्दू 

और ईसाइयों के साथ अत्याचार हो रहा है, उसके तखिाफ इस सरकार को अिाज उिानी चातहए, 

बांग्िादेश की सरकार के साथ बािचीि करनी चातहए और उनको पूरा समथषन देना चातहए, 

तजनको पीड़ा हो रही है। … (व्यििान)  

माननीय सभापति: कैप्टन विरयाटो फनाांडीस जी। 

… (व्यििान) 

माननीय सभापति: आप एसोतसएट करेंगे? 

… (व्यििान) 

श्रीमती प्रियंका गांधी वाड्रा (वायनाड) : सभापति महोदया, आज सेना के हेडक्िाटषर से िह 

िथिीर उिारी गई है, तजसमें पातकथिान की सेना भारि की सेना के सामने आत्मसमपषण कर रही 

है। … (व्यििान) 

1304 hours 

(At this stage, Shri Gaurav Gogoi, Shri A. Raja and some other 

hon. Members left the House.) 

SHRI KALYAN BANERJEE (SREERAMPUR): Madam, under the Ministry of 

Home Affairs, there is an organisation which is called BPR&D. The BPR&D 

has appointed two private organisations, namely, NACER and SARD. They are 
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doing survey in West Bengal regarding law and order, perception of public 

safety, and public opinion ignoring the State of West Bengal. All the time, the 

Ministry of Home Affairs takes the information from the State Government. But 

an organisation has been appointed by the MHA. They are appointing and they 

are engaging private organisations. It really betrays the federal structure of the 

country. 

I will request the Minister of Home Affairs to look into the matter and give 

us an answer to that. 

(1305/SPS/AK) 


SHRI KARTICK CHANDRA PAUL (RAIGANJ): Namaskar Madam. In 2008, 

when late Cabinet Minister Priya Ranjan Dasmunsi was a member of 

Parliament from this constituency (Raiganj), an AIIMS hospital was sanctioned 

in this district. Later the proposal was shifted and the AIIMS hospital was 

established in Kalyani, Nadia. In 2024, after I was elected as a member of 

Parliament, I requested the Honourable Health Minister Jagat Prakash Nadda 

to sanction another AIIMS in Raiganj. In reply, he informed me that there is no 

such proposal from the side of the West Bengal State government. Later I 

requested the Honourable Chief Minister of West Bengal to send a proposal to 

sanction another AIIMS hospital in Raiganj. Through you Madam, I am 

requesting the concerned authorities. If an AIIMS hospital is established in 

Raiganj, along with the people of West Bengal, the people from neighbouring 

states like Bihar, Jharkhand, and Assam will also benefit from better healthcare 

facilities. These will also create job opportunities and will help in the economic 

development of the area. Madam, through you, I request the Honourable Prime 

Minister and the Honourable Health Minister to kindly establish an AIIMS 

hospital in Raiganj. Thank you.  

HON. CHAIRPERSON: Shri Hibi Eden -- not present. 

Shri Eatala Rajender. 

श्री इटेला राजेंदर (मल्काजप्रगरर) : महोदय, मेरी कॉन्थटीी्टयूएसंी मल्काजतगरर के अंदर 

तसकंदराबाद कैं टोनमेंट है। It is under the Defence Ministry. िहां पर कोरोना के समय काम 

करने िाि ेबहुि सफाई कमषचारी मर चकेु हैं। उन िोगों ने कंपैशनेट अपॉइंटमेंट के तिए दरख्िाथि 

की है िो पांच परसेंट के अंदर कंपैशनेट अपॉइंटमेंट देने के तिए तडफें स तमतनथरी ने कहा। मैं खदु 
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तडफें स तमतनथटर जी से तमिा था। िे सफाई कमषचारी हैं, जो कोरोना के समय मर चकेु हैं। िे गंदा 

काम करने िािे गरीब िोग हैं। मैं आपके माध्यम से मानििा की दृति से उन सौ िोगों को 

कंपैशनेट अपॉइंटमेंट करने के तिए तडफें स तमतनथरी से ररक्िेथट कर रहा ह ं।  

श्री रप्रवंद्र दत्ताराम वायकर (ममु्बई उत्तर-पप्रिम) : माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं आज इस 

सदन के माध्यम से मुंबई और मुंबई महानगर के्षत्र (MMR) में एम्स अथपिाि और कैं सर 

अनसंुिान कें द्र की थथापना की अत्यािश्यकिा पर ध्यान आकतर्षि करना चाहिा ह ं। मुंबई 

केिि महाराष्ट्र की आतथषक राजिानी ही नहीं, बतल्क पूर ेदेश का एक महत्िपूणष तचतकत्सा कें द्र 

है, जहां िाखों िोग इिाज के तिए आिे हैं। मुंबई के उपनगर भारि के सबसे घनी आबादी िािे 

के्षत्रों में से एक हैं। यहां की जनसंख्या में हो रही िेज ितृद्ध और तचतकत्सा सतुििाओ ंपर बढ़िे 

दबाि के कारण, आितुनक और समतपषि अथपिािों की थथापना की अत्यंि आिश्यक हो गई है।  

आज, हमार ेपास केईएम, जेजे, टाटा मेमोररयि जैसे बेहिरीन अथपिाि हैं, िेतकन िे 

उपनगरों और महानगर के्षत्र में रहने िािे िाखों िोगों की तचतकत्सा जरूरिों को पूरा करने के 

तिए पयाषप्त नहीं हैं। तिशेर् रूप से कैं सर जैसी गभंीर बीमारी के तिए इिाज की बाि करें िो 

तथथति और भी तचंिाजनक है। कैं सर के उपचार के तिए समतपषि अथपिािों की भारी कमी है। 

मुंबई और एमएमआर के्षत्र में कैं सर रोतगयों की संख्या िगािार बढ़ रही ह,ै िेतकन इन रोतगयों को 

समय पर इिाज नहीं तमि पािा, तजसके कारण उन्हें न केिि अपनी बीमारी से जूझना पड़िा 

है, बतल्क आतथषक और मानतसक कतिनाइयों का भी सामना करना पड़िा है। तबहार राज्य में दो 

एम्स की थथापना हो चकुी है। महाराष्ट्र में केिि एक एम्स ह,ै जो नागपरु में तथथि ह,ै जबतक 

मुंबई जैसे महानगर में एम्स अथपिाि का न होना एक गंभीर तचंिा का तिर्य है। एम्स जैसी 

प्रतितिि तचतकत्सा संथथान की थथापना से यहां िाखों िोगों को उच्च गणुित्ता िािा, 

तकफायिी और सिुभ इिाज तमिेगा।  

मैं सरकार से तनिेदन करिा ह ं तक इस महत्िपूणष तिर्य पर गम्भीरिा से तिचार तकया 

जाए और सरकार शीघ्र ही इस तदशा में िोस तनणषय िेकर उप नगर में एम्स की थथापना करें।  

SHRI AVIMANYU SETHI (BHADRAK): Thank you, Madam Chairperson. मैं 

आपके माध्यम से ऑनरेबि तमतनथटर रोड रांसपोटष एडं हाइिे से यह जानना चाहिा ह ं तक 

proposed Highway between Dharmapuri and Jamujhadi on NH-16 है, जो 

माननीय मंत्री जी उस समय प्रॉतमस तकया जा, जब िह परुी में एक सभा में गए थे। What is the 

status of that Highway? Is it true that the DPR is already completed and it is 

pending for approval at the Ministry? What are the reasons for the delay? 

Thank you, Madam Chairperson. 
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(1310/MM/UB) 

श्री हरने्द्द्र प्रसहं मप्रलक (मुजफ़्फ़रनगर) : िन्यिाद सभापति जी। मैं आपके माध्यम से सदन एिं सरकार के संज्ञान 

में एक बहुि महत्िपूणष तिर्य को िाना चाहिा ह ं।  

 मान्यिर, केन्द्रीय गन्ना क्रय अतितनयम के अनसुार गन्ना तकसान अपने गन्ने की आपूतिष चीनी तमिों को 

करि ेहैं। गन्ना उत्तर प्रदेश की मखु्य नकदी फसि है और इसके साथ-साथ तकसानों की सारी अथषव्यिथथा- बच्चों 

की पढ़ाई और रोजमराष के खचष उस पर तटके हुए हैं। हमारी राज्य सरकार एक सिाह मूल्य घोतर्ि करिी है, 

तजसके आिार पर चीनी तमिें गन्ना तकसानों को मूल्य का भगुिान तकया करिी हैं। दभुाषग्य यह है तक अक्टूबर में 

चीनी तमिें चिीं और आज तदसम्बर का अंतिम पड़ाि है, िेतकन इसके बािजूद भी तकसान को यह नहीं पिा है तक 

िह अपना गन्ना तकस भाि पर बेच रहा है। अभी राज्य सरकार द्वारा गन्ने का मूल्य घोतर्ि नहीं तकया गया है। आप 

ही की केतबनेट के एक साथी ने कहा था तक 400 रुपये के पार गन्ना मूल्य होगा। परिं ुउसका भी पिा नहीं है तक 

िह कहां है और कैसे हो रहा ह?ै मेरा सरकार से अनरुोि है तक उत्तर प्रदेश सरकार से िह अनरुोि कर,े आग्रह कर े

या तनदेतशि कर,े जैसे भी कर,े िेतकन गन्ना मूल्य 400 रुपये के पार घोतर्ि कराने की कृपा करें। इसके अिािा 

तकसानों के साथ जो ज्यादिी होिी है, जब िह गन्ना मूल्य मांगिा है िो उन्हें पकड़कर बंद कर तदया जािा है। ऐसी 

जेि में डािा जािा ह ैतक तमिाई ही बंद कर देि ेहैं। इस पर भी अंकुश िगाने का काम करें। िन्यिाद। 

श्री जगदप्रम्बका पाल (डुमररयागंज) : महोदया, मैं आपका अत्यन्ि आभारी ह ं। मैं देश के उन िाखों श्रतमकों की 

ओर सरकार का ध्यान आकृि कराना चाहिा ह ं जो देश में रिेिे थटेशंस पर माि गोदाम से गडुी्स रैन्स के तिए 

िोतडंग और अनिोतडंग का काम पीतढ़यों से कर रहे हैं। िेतकन, उनको रिेिे की िरफ से कोई प्रोटेक्शन नहीं है। 

िेकेदार उन मजदूरों का एक्सप्िॉइटेशन कर रहे हैं। अपनी पीि पर पूर ेतदन में िे सौ-सौ बोरा िादिे हैं, उसके तिए 

उनको प्रति बोरा दो-िीन रुपये तमििे हैं। जबतक रिेिे का कुिी अगर 40 तकिो सामान उिािा है िो उसके तिए 

तिखा रहिा है तक उसको 60 रुपये देना है। मैं आपके माध्यम से सरकार का ध्यान आकृि करना चाहिा ह ं तक 

कोतिड के समय में भी, जब पूरा देश िहराि की तथथति में था िो देश के 80 करोड़ िोगों को खाद्यान्न कश्मीर से 

कन्याकुमारी िक पहुंचाने का काम इन्होंने ही तकया था। आज भी देश की सभी गडुी्स रेन्स में ये िोग काम कर  रह े

हैं। उनके तिए प्रति बोरा मानदेय बढ़ाकर पांच रुपये तकया जाए िातक उनको सौ बोर ेके तिए कम से कम पांच सौ 

रुपये तमि सकें । िन्यिाद। 


SHRIMATI PRATIBHA SURESH DHANORKAR (CHANDRAPUR): Hon’ble Chairperson, 

thank you. The premiums for crop insurance deposited with the insurance companies by the 

Government are actually paid through the public money.  

But, when the farmers file their claims for crop insurance compensation, they are 

being deprived of the insurance benefits due to various reasons. In my Lok Sabha 

Constituency, around 87,742 farmers did not get the insurance amount for the last crop 

cycle. So, a notice is served to the Oriental crop insurance company and the district 

administration. By misusing the public funds, the Government is helping the insurance 

companies getting rich and making the farmers poor. These needy and distressed farmers 

have been waiting for insurance money for the last one year. So, I would like to request the 

Union Government to look into it urgently so that these farmers would get a relief through 

the crop insurance benefits.  
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SHRI HIBI EDEN (ERNAKULAM): Madam, I would like to draw the attention of 

the House to a matter of great importance. I think the entire House will agree 

on this issue.  

 Our young people are the human resource and the greatest asset of our 

country. In the crisis of corporate life balance, safeguarding the well-being of 

the young professionals of India, is the need of the hour. The tragic and 

untimely death of Anna Sebastian Perayil, a 26-year-old chartered accountant, 

from my constituency in Kerala, has brought to light a critical issue of extreme 

work pressure and its impact on the health and well-being of the IT 

professionals. This young girl, who was a bright student, worked in a member 

firm of Ernst & Young, SRBC, Pune. This is an institutional murder committed 

by the corporates and the multinationals of this country. This young girl had to 

work 14 hours and seven days a week and died of a fatal cardiac arrest.  

(1315/RCP/YSH)  

 Mental health is something, which has to be very seriously looked up by 

this House.  No labour labour laws and direction by courts are being followed 

by the corporates and multinational companies. 

 I urge upon the Government of India to take necessary action to inquire 

into the death of Anna Sebastian and take necessary step to protect the well-

being of the young professionals in this country. 

 Thank you. 

एडवोकेट गोवाल कागडा पाडवी (नन्द्दुरबार) : सभापति महोदया, मैं एक बहुि महत्िपूणष प्रश्न 

पूछना चाहिा ह ूँ तक केितडया में, जहां थटैच्यू ऑफ यूतनटी बनाई गई है, उसके बार ेमें मैं एक गंभीर 

प्रश्न रखना चाहिा ह ूँ। थटैच्यू ऑफ यूतनटी का जो चेथट िेिि है, जो तक 153 मीटर की हाइट पर 

है, िहां पर एक छेद तकया गया है, िातक िहां से गैिरेी व्यू तमिे। िहां पर एक िेजर शो भी बनाया 

गया है। मैं आपसे यह भी कहना चाहिा ह ूँ तक िहां पर एक शौचािय भी बनाया गया है। मैं मानिा ह ूँ 

तक यह जो शौचािय है, यह अपमान की बाि है। क्या देश के पूिष केन्द्रीय मंत्री, थििंत्रिा सेनानी 

और कांगे्रस के ज्येि नेिा के थटैच्यू के बीचोंबीच टॉयिेट करना अपमान नहीं है िो क्या है?  

 मैं इस सरकार से पूछना चाहिा ह ूँ तक क्या यही राष्ट्रिाद है? क्या यही इनकी देशभति है? 

मैं केन्द्र सरकार और राज्य सरकार से तिनिी करिा ह ूँ तक इस शौचािय को िहां से हटाया जाए।  

श्री बजरगं मनोहर सोनवणे (बीड) : माननीय सभापति महोदया, मैं महाराष्ट्र के बीड तजिे से 

आिा ह ूँ। मेर ेतजि ेमें कानून की सवु्यिथथा नहीं रह गई है, तजसकी िजह से िहां पर, जो संिोर् 

देशमखु नाम के सरपंच थे, उनका अपहरण करके मडषर कर तदया गया। उनके मडषर के बार ेमें हमने 

बहुि बार मांग की है तक उसकी पूरी िरह से जांच होनी चातहए और जो खूनी है, उसको फांसी की 
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सजा तमिनी चातहए। इसतिए मैं सदन से संिोर् देशमखु को न्याय तदिाने के तिए ररक्िेथट करिा 

ह ूँ।  

श्री रामवीर प्रसहं प्रबधूडी (दप्रिण प्रदल्ली) : आदरणीय सभापति महोदया, मैं आपके माध्यम से 

सरकार से मांग करिा ह ूँ तक िंबे समय से तदल्िी की दो पॉतिसीज़, जो डीडीए को िागू करनी हैं, 

पहिी, िैंड पूतिंग पॉतिसी है और दूसरी जीडीए पॉतिसी है, ये पॉतिसीज़ िंतबि पड़ी हुई हैं। इन 

दोनों पॉतिसीज़ के िागू हो जाने से तदल्िी थिम बनने से बचेगी। इनसे तदल्िी की आय भी बढे़गी 

और तदल्िी के तकसानों की जमीन, जो तदल्िी सरकार के द्वारा कौतड़यों के दाम पर एक्िायर की 

जािी हैं, उससे तदल्िी के तकसानों को अच्छा मआुिजा भी तमिेगा।  

सभापति महोदया, मैं आपके माध्यम से सरकार से मांग करिा ह ूँ तक िैंड पूतिंग और 

जीडीए पॉतिसी को तदल्िी के तहि में, तदल्िी के तकसानों के तहि में िरुिं िागू तकया जाए।  

SHRI SUDIP BANDYOPADHYAY (KOLKATA UTTAR): Madam, the minorities 

and Hindus are being tortured in Bangladesh.  The Foreign Secretary visited 

Bangladesh recently.  I talked to the External Affairs Minister along with Prof. 

Sougata Ray in this House, day before yesterday.  I am surprised why the 

Government is keeping mum.  The House is running.  Let us know what actual 

development is taking place.  A statement from the Government is urgently 

required.  Either the External Affairs Minister or the Prime Minister himself 

should come before the House to save the Hindus and the minorities facing 

torture in our neighbouring country, Bangladesh.   

 Madam, we believe that this matter will be sent to the Government and 

we will get a reply by tomorrow. 

(1320/RAJ/PS) 

श्री नरशे गणपत म्हस्के (ठाणे) : सभापति महोदया,  

क्या ि ेसब मानि नहीं, 

क्या गििी है उनकी सीमा पार रहिे हैं? 

तजस देश में रहिे हैं, िह उसको ही अपना कहिे हैं 

आज परीक्षा उनकी तक  

िमष बड़ा हो रहा िहां 

तहन्दू, तसख या बौद्ध, जैन होना पाप है िहां। 

 

मैं इस सदन का ध्यान हमार े पड़ोसी देश बांग्िादेश में तहंदू अल्पसंख्यकों पर हो रहे 

अत्याचार की ओर आकतर्षि करना चाहिा ह ं। यह मदु्दा केिि बांग्िादेश का आंिररक मामिा नहीं 

है, बतल्क मानििा और िातमषक सतहष्ट्णिुा के तिए गंभीर तचंिा का तिर्य है। 
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 बांग्िादेश में हाि ही में 2,010 घटनाए ंदजष हो गई हैं, तजनमें हत्या, छेड़छाड़ और अपहरण 

जैसी अमानिीय घटनाए ंशातमि हैं। इन घटनाओ ंके कारण 1,705 पररिार प्रभतिि हुए हैं। तिशेर् 

रूप से तचन्मय कृष्ट्ण दास जैसे सम्मातनि िातमषक नेिा की तगरफ्िारी ने तथथति को और 

संिेदनशीि बना तदया है। 

बांग्िादेश के 64 तजिों में फैिे अत्याचारों ने न केिि तहंदू, बतल्क बौद्ध और ईसाई 

अल्पसंख्यक समदुायों को भी संकट में डाि तदया है। यहां िक तक ढाका,… (व्यििान) 


SHRI SHREYAS M. PATEL (HASSAN): Hon'ble Chairperson, madam, thank 

you for permitting me to speak during the zero hour. I wish to present before 

you and the House a serious problem faced by the people of my Hassan 

constituency.  

Respected Chairperson, Madam, the conflict between the wild elephants 

and man in Hassan district in Malenadu region of Karnataka, has reached to its 

peak. In the district, the problem is so severe that during the last one decade 

more than 80 farmers have lost their lives, more than 55 elephants have been 

killed, hundreds of people have suffered with physical injuries. In such a 

situation many farmers of Alur, Belur and Sakaleshpura are finding it difficult to 

live peacefully. Moreover, there is constant increase in the number of 

elephants in this region, their number is around 120 now, it will become more 

complicated issue in future if we don't address the elephant menace now itself. 

Respected Chairperson, in these days the wild elephants are entering 

into plantations of coffee, banana, paddy fields, areca nut gardens in villages 

like Alur, Belur, Chikkodi, Arehalli and on the roads also they are roaming. In 

Belur and Chikkodi areas the elephant menace is causing difficulty to school-

college going children, who are straggling to commute. 

Respected Chairperson, the daily wagers earning Rs 300-400 to meet 

their both ends, are also badly affected by the elephant menace. 

HON. CHAIRPERSON (SHRIMATI SANDHYA RAY): Thank you, hon. 

Member. 

SHRI SHREYAS M. PATEL (HASSAN): Madam, I am concluding. … 

(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Hon. Member, Shri Kodikunnil Suresh ji  
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SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): Thank you Madam 

Chairperson. 

 Madam Chairperson, I rise to draw the urgent attention of this House to 

an alarming increase in road accidents and fatalities in Kerala, particularly on 

the National Highways -- NH-66, NH-966, NH-544, State Highway (SH-8), as 

well as on other key roads undergoing constructions. This issue demands 

immediate intervention from the Central Government to ensure safety of the 

commuters and pedestrians on the roads.  

In recent weeks, multiple tragic incidents have occurred. In Alappuzha, 

Kalarkode (NH 66), six lives of MBBS students were lost due to poorly 

managed traffic and hazardous road conditions caused by ongoing 

construction. In Palakkad, Kalladikode (NH-966), a devastating crash claimed 

the lives of four children, highlighting the lack of safety infrastructure. In 

Pathanamthitta district (SH-8), four fatalities occurred due to unsafe road 

conditions and absence of proper traffic management.  

HON. CHAIRPERSON: Thank you, hon. Member.  

Please conclude.  

SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): Madam, I am concluding. 

In Thrissur, Nattika (NH-66), five people lost their lives in a tragic 

accident, further emphasizing the dire need for immediate corrective measures 

on this critical highway. In Coimbatore, Madukkarai (NH-544) also, same type 

of accident happened. 

Madam, in the entire State of Kerala, for the last 10-15 days, serious 

accidents have been happening because of unscientific road constructions by 

the National Highways Authority of India as well as by the State Governments.  

I would like to request the Government, through you, to direct the 

National Highways Authority of India to take urgent action in this regard.  

श्री अप्रनल प्रिरोप्रजया (उज्जैन) : सभापति  महोदया, आपने मझेु एक महत्िपूणष तिर्य पर बोिने 

का अिसर तदया है, इसके तिए मैं आपका िन्यिाद करिा ह ं।  

 माननीय सभापति जी, पहिे पेरोतियम मंत्रािय में एससी और एसटी िगष के िोगों को जो 

पेरोि पंप्स आिंतटि होिे थे, कंपनी उसमें जमीन को भी िीज पर देिी थी। 
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(1325/KN/SMN) 

उस एससी, एसटी िगष के कैं डीडेट को पूरा सेट-अप िगाकर कंपनी देिी थी और चािू करके 

देिी थी। िेतकन तिगि िर्ों से देखने में आ रहा है तक कंपनी उस िगष के व्यति से कहिी ह ैतक 

आप ही जमीन िेकर आयें। आज जमीनों के भाि आसमान छू गए हैं।  

 माननीय सभापति महोदया, एससी, एसटी िगष का जो कैं डीडेट है, िह उसे एफोडष नहीं 

कर सकिा है, िीज पर नहीं िे सकिा है। मेरा आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से तनिेदन ह ै

तक पनु: उस व्यिथथा को चािू करें। माननीय प्रिान मंत्री जी का उद्देश्य है तक एससी, एसटी िगष 

के िोगों का उत्थान करना है, इसतिए उनका उत्थान हो सके। िन्यिाद। 


DR. AMAR SINGH (FATEHGARH SAHIB): I thank you, Hon. Chairperson, I 

hail from Shri Fatehgarh Sahib.  This is the place where two younger sons of 

our Tenth Guru Shri Guru Gobind Singh ji were walled alive by the Mughals.  

Luckily, Hon. Minister Sir is present here. 

 I urge upon the Central Government that this place should be included 

in the international tourist circuit.  The Central Government should provide 

international level facilities here. 

 Thank you. 
#SHRI MALAIYARASAN D. (KALLAKURICHI): Madam Chairperson, 

Vanakkam. I wish to raise an issue pertaining to the people of Kallakurichi 

Parliamentary Constituency, particularly of Kallakurichi, Salem, 

Thiagadurgam and Rishivandhiyam. Kallakurichi district was created as a 

new district in the year 2019. More than 16 lakh people live in this district. 

Between Chinnasalem and Kallakurichi, a new rail route was proposed with 

the help of Union government in the year 2016. But the work relating to this 

rail project is implemented in a snail pace. I urge that it should be expedited. 

I also urge that a new railway line should be laid upto Mugaiyur so that the 

traveling time between Chennai and Salem will be reduced by two hours 

benefitting the rail passengers. I urge that these railway projects should be 

implemented keeping in view the interests of the people of our Kallakurichi 

district. Hon. Chief Minister of Tamil Nadu has been implementing schemes 

in the State in a non-partisan manner ensuring everything for all the people. 

Similarly, I wish that the Union government should also implement all the 
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schemes in a non-partisan manner benefitting all the States of our country 

including Tamil Nadu. Thank you. 

SHRIMATI ANITA SUBHADARSHINI (ASKA): The healthcare system in my 

Constituency Aska, Ganjam district of Odisha, is at a devastation stage. We 

are deprived of the basic healthcare system. We do not have a diagnostic 

centre for which my people have to go a long way because of the lack of 

political interest of the previous State Government. 

 So, Madam, through you, I urge the Central Government for having a 

diagnostic centre and ultrasound X ray in my local area where we badly 

need them so that my constituency people will be benefited.  

 Madam, through you, I would like to request the Central Government 

to provide for some financial assistance for the ultrasound and x ray 

machines in my local block level hospitals. Also, we want a big diagnostic 

centre there so that my people will be benefited.  

 Thank you so much.  


SHRI BHASKAR MURLIDHAR BHAGARE (DINDORI): In my Lok Sabha 

Constituency, Dindori, the main and prominent crop is Onion. In the entire 

Nashik District, the farmers had a bumper production of onions. The States like 

Maharashtra, Gujarat, Madhya Pradesh have a 30-40% more production this 

year. So, the price of onion is going down day by day. In Dubai and Gulf 

countries, the onions from Pakistan are available at cheaper rate, so the 

demand for Indian onion is very less in Gulf market. This is a serious crisis for 

onion producing farmers.  

In my constituency, at Lasalgaon APMC, the average rate for onion on 

12/12/2024 was around Rs. 3500 per quintal, but today it is around Rs 1500 

per quintal as on 16/12/2024. If the MSP for onion keeps on decreasing day by 

day, the farmers would not get even the production cost. So, through you 

madam, I would like to request the Union Government to reduce the Export 

Duty for onions from 20% to zero. Kindly look into it to do justice to the farmers.  

Thank you.  
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(1330/VB/SMN) 

श्री आलोक शमाा (भोपाल) : माननीय सभापति महोदया, आपने मझेु शून्यकाि में बोिने का 

अिसर तदया, इसके तिए मैं आपको िन्यिाद देिा ह ूँ। 

 क्या संथकृति मंत्री यह बिाने की कृपा करेंगे तक सरकार की राष्ट्रीय संथकृति तनति के 

अंिगषि भोपाि में राजा भोज के नाम पर शोि संथथान बनाने का तिचार है? यतद हाूँ, िो ित्संबंिी 

ब्यौरा क्या है? यतद नहीं, िो राजा भोज के नाम पर भोपाि में कब िक शोि संथथान थथातपि 

तकया जाएगा?  

 माननीय महोदया, भोपाि का एक हजार साि का गौरिशािी इतिहास है, भोपाि की 

गौरिशािी संथकृति है। हमारा भोपाि राजा भोज का भोपाि है, हमारा भोपाि सम्राट अशोक का 

भोपाि है, हमारा भोपाि चन्द्रगपु्त मौयष का भोपाि है, हमारा भोपाि प्रतिहार िंशों का भोपाि है, 

हमारा भोपाि रानी कमिापति गौंड का भोपाि है। भोपाि की िाथितिक तिरासि को तिश्व पटि 

पर िाने हेि ुसरकार की क्या कोई कायष-योजना है? कृपया यह बिाने की कृपा करें। 

श्री तिनेश चंद्र यािव (मधेपुरा) : माननीय सभापति महोदया, मेर ेसंसदीय क्षेत्र के अंिगषि सहरसा 

तजिे के सोनिर्ाष प्रखण्ड के फिेहपरु-पररेरया गांि के तनिासी थिगीय हर्षििषन तसंह, आईपीएस 

अतिकारी की, 3 तदसम्बर, 2024 को कनाषटक के हासन में सड़क दघुषटना में मौि हो गई। िे िर्ष 

2023 के कनाषटक काडर के आईपीएस ऑतफसर थे। ि ेअपनी पहिी पोतथटंग के तिए हासन में 

अपना योगदान करने जा रहे थे। दघुषटना िब हुई जब पतुिस िाहन का टायर फट गया, चािक ने 

तनयंत्रण खो तदया, तजसके कारण िह िाहन एक घर और पेड़ से टकरा गया। गाड़ी के टायर फटने 

की घटना तडपाटषमेंट की एक बहुि बड़ी िापरिाही को दशाषिा है। सरकार रेतनंग पर काफी पैसे 

खचष करिी है, िेतकन बाद में उसे ऑतफसर की िापरिाही में िकेि तदया जािा है। जूतनयर और 

सीतनयर अतिकाररयों के बीच उसे राजनीति का तशकार बना तदया जािा है। सरकारी गाड़ी की 

हािि खराब थी, ऐसी घटना मन को तिचतिि कर देने िािी है। कनाषटक सरकार के िापरिाह 

पदातिकारी के कारण देश ने एक यिुा एिं होनहार अतिकारी को खो तदया।  

 अि: मैं सरकार से मांग करिा ह ूँ तक इसकी उच्चथिरीय जाूँच करायी जाए और दोतर्यों के 

तखिाफ सख्ि कारषिाई करिे हुए, मिृ अतिकारी के आतश्रिों को न्याय एिं आतथषक सहायिा दी 

जाए। 


SHRIMATI HARSIMRAT KAUR BADAL (BATHINDA): Hon’ble Ma’am 

Chairperson, I want to raise the issue of Jagjit Singh Dallewal . He is protesting 

and fasting at the Shambhu border for the last 21 days so that the genuine 

demands of farmers should be met. However, the Government does not seem 

to care about him during the last 21 days. His life is in danger. This is a serious 
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issue. Only after the Supreme Court order, a junior officer of the Government 

was sent there.  

माननीय सभापति (श्रीमिी सधं्या राय) : माननीय सदथय, आपने जो तिर्य तदया है, आप उस 

पर बोिें। 

श्रीमिी हरतसमरि कौर बािल (भतिण्डा) : जी हाूँ, मैडम। मैंने यही इश्यू तदया था। यह सबसे 

जरूरी इश्यू है। 

Ma’am, 4 years ago, the Central government had assured the farmers.  

माननीय सभापति : आपने जो तिर्य तदया था, कृपया आप उस पर बोतिए। 


SHRIMATI HARSIMRAT KAUR BADAL (BATHINDA): For the last 21 days, 

the farmer leader is sitting on fast unto death. His health has deteriorated. 

Over 700 farmers have already attained martyrdom. The Central Government 

can save the life of one farmer leader. Please accept the demands of farmers 

and save this precious life. Thank you.  

एडवोकेि चन्द्द्र शेखर (नगीना) : माननीय सभापति महोदया, गातज़याबाद में अतिििाओ ंपर जो 

िािी चाजष हुए हैं, यह पहिी घटना नहीं है, इसके अिािा भी पूर ेउत्तर प्रदेश में कई जगहों पर 

ऐसी घटनाए ंघटी हैं तक अतिििाओ ंके साथ तहंसा हुई है और उनकी जानें भी गई हैं। 

(1335/PC/NKL) 

 सभापति महोदया, यह किपूणष है। अतिििा अपना पूरा जीिन िोगों को न्याय तदिाने में 

िगािा है। अतिििा अमीर-गरीब, सबकी आिाज उिािा है।  

 मैं आपके माध्यम से कानून मंत्री जी से आग्रह करना चाहिा ह ं तक ि ेजल्द से जल्द पूर ेदेश 

में सख्िी से ‘एडिोकेट प्रोटेक्शन एक्ट’ िागू करें, तजससे अतिििाओ ंके अतिकार सरुतक्षि रह 

पाए ंऔर उनके साथ कोई घटना न घटने पाए, तजससे उनके बच्चों का भी कोई नकुसान न हो। 

 मैं पनु: आपका िन्यिाद करिा ह ं और पनु: कानून मंत्री जी से अपीि करिा ह ं तक िे जल्द 

से जल्द पूर ेदेश में ‘एडिोकेट प्रोटेक्शन एक्ट’ को सख्िी से िागू करें। िन्यिाद। 

श्री प्रबदु्यत बरन महतो (जमशेदपुर) : माननीय सभापति महोदया, मैं आज इस सदन में जमशेदपरु 

संसदीय क्षेत्र के मसुाबनी एिं घाटतशिा प्रखंड के 15 पंचायिों की जनिा की समथयाओ ंको उिाने 

के तिए खड़ा हुआ ह ं। इनकी सबसे बड़ी तचंिा प्रिान मंत्री आिास योजना के िाभ से िंतचि रह 

जाना है। यह क्षेत्र िंबे समय से तिकास की प्रतक्रया में पीछे छूट गया है और अब, जब हमार ेदेश में 

प्रिान मंत्री आिास योजना जैसी ऐतिहातसक योजना िागू की गई है, िो इसके िाभ से क्षेत्र के कई 

ग्रामीण पररिार िंतचि हैं।  

 माननीय सभापति महोदया, िर्ष 2011 के सेंसेस में य े 15 पंचायिें प्रिान मंत्री आिास 

योजना या तकसी भी प्रकार की योजना की सूची में शातमि नहीं होने के कारण इनको तकसी भी 
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प्रकार की सुतििा नहीं तमि रही है। इनको शहरी क्षेत्र की सूची में डािा गया है, जबतक ये न शहरी 

क्षेत्र में हैं और न ही ग्रामीण क्षेत्र में हैं। इस िरह, इस योजना के िहि िाभ न तमिने से इन पररिारों 

के जीिन-यापन की तथथति बहुि ही दयनीय है।  

 मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से अनरुोि करना चाहिा ह ं तक इन 15 पंचायिों को 

शहरी सूची से हटाकर पनु: ग्रामीण क्षेत्र की सूची में सतम्मिि तकया जाए, तजससे इस योजना का 

िाभ इन सभी पंचायिों के सभी पररिारों को प्रदान की जा सके।  

 िन्यिाद। 

माननीय सभापति (श्रीमती सधं्या राय) : मैं सभी माननीय सदथयों से आग्रह कर रही ह ं तक 

प्िीज़, िे तजन तिर्यों को तितखि में देिे हैं, उन्हीं तिर्यों पर चचाष करें। 

… (व्यििान) 

श्री आनदं भदौररया (धौरहरा) : सभापति महोदया, िन्यिाद। 

 महोदया, आपने मझेु शून्य काि में अपने िोक सभा क्षेत्र िौरहरा सतहि पूर ेउत्तर प्रदेश की 

इस समय जो एक प्रमखु मांग है, उसकी िरफ सदन का ध्यान आकृि कराने का अिसर तदया है।  

सभापति महोदया, हम िोग अपने क्षेत्र में जािे हैं, िो ग्रामीण इिाके के िोगों की पहिी 

मांग होिी है तक उनके ग्राम सभा में बाराि घर का तनमाषण करा तदया जाए।  

महोदया, पहिे गांिों में प्राइमरी थकूि में बाराि रुकने की इजाज़ि होिी थी। इिर के दौर 

में प्राइमरी थकूिों में बाराि रुकने पर प्रतिबंि िगा तदया गया है।  

महोदया, मैं आपके माध्यम से सरकार से मांग करिा ह ं तक उत्तर प्रदेश की प्रत्येक ग्राम 

सभा में, खासकर िौरहरा िोक सभा क्षेत्र में प्रत्येक ग्राम सभा में बाराि घर का तनमाषण कराया 

जाए। जब िक बाराि घर का तनमाषण नहीं हो पा रहा है, िब िक प्राइमरी थकूिों में बारािों को 

रुकने का अिसर प्रदान तकया जाए, तजससे ग्रामीण इिाकों की प्रमखु समथया का समािान हो 

सके।  

आपने मझेु बोिने का समय तदया, इसके तिए आपका िन्यिाद। 

श्री ताप्रपर गाव (अरुणाचल पूवव) : चेयरपसषन मैडम, थैंक-यू। 

 आज मैं आपके माध्यम से इस सदन को और पूर ेतहन्दथुिान को यह बिाना चाहिा ह ं तक 

दिाई िामा इंतथटटी् यूशन को ररकॉगनाइज़ तकया जाए। ‘तहज़ होिीनेस तद फोटीन्थ दिाई िामा’ 

का नाम िेनतजन ग्यात्सो है। आज इस मोड़ पर दिाई िामा इंतथटटी् यूशन पहंुचा है, तहज़ होिीनेस 

90 इयसष के हो गए हैं।  

मैडम, िर्ष 1959 से चाइनीज़ सरकार ने फैसिा करके रखा है तक पन्द्रहिें दिाई िामा को 

चाइनीज़ गिनषमेंट ही अपॉइंट करगेी। अभी के ‘तहज़ होिीनेस तद फोटीन्थ दिाई िामा’ अगर मर 

जािे हैं, िो एक रीइनकानेशन बतुद्धथट कल्चर में, िमष होिा है। जब ि े रीइनकानेट होंगे, िो िे  

तफफ्टीन्थ दिाई िामा होंगे और चाइना अपॉइंटेड दिाई िामा भी होंगे। ‘तहज़ होिीनेस’ का 

कम्पैशन, पीस, िि, इस तमशन में है, इसतिए, मैं गिनषमेंट ऑफ इंतडया से ररक्िेथट करिा ह  ंतक 

‘तहज़ होिीनेस तद फोटीन्थ दिाई िामा’ को भारि रत्न से अिॉडष तकया जाए। अभी से हम िैयार 
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रहें तक हम तफफ्टीन्थ दिाई िामा के रूप में चाइना िािे दिाई िामा को ररकॉगनाइज़ करेंगे या 

तहन्दथुिान में जो जन्म तिया है, उन दिाई िामा को हम ररकॉगनाइज़ करेंगे। यह फैसिा बाकी है। 

थैंक-यू-िैरी-मच। 

(1340/VR/IND) 

DR. PRABHA MALLIKARJUN (DAVANAGERE): Thank you, hon. Chairperson. 

The Government of India is implementing the Centrally-sponsored Pradhan 

Mantri Poshan Scheme in coordination with the States and Union Territories. 

The scheme serves around 120 million children in over 1.27 million schools 

across the country. The share of the Government of India in this scheme is 60 

per cent whereas the share of the State Governments is 40 per cent. But the 

Central Government has not increased their share since 2019 and the 

payment is very meagre.  

 Madam, most of these workers belong to below poverty line families. 

They cannot manage their life with an honorarium of Rs.3,700. These Mid-Day 

Meal workers and helpers are considered volunteers and not employees, 

which in turn keeps them out of pension and provident fund facilities. Though 

their salaries are referred to as honorarium, I would like the Government to 

increase its Central share. Thank you. 

श्री चन्द्द्र िकाश जोशी (प्रचत्तौडगढ़) : महोदया, तचत्तौड़गढ़ संसदीय क्षेत्र में रिेिे, हाईिे और 

अन्य क्षेत्रों में कें द्र की मोदी सरकार ने तपछिे 10 सािों में बहुि कुछ तदया है। मेर ेसंसदीय क्षेत्र में 

प्रिापगढ़ एक ऐसा तजिा है, जो शेडी् यूि-5th में राइबि तजिा है। यह रिेिे की दृति से आज भी 

बचा हुआ है। िहां चाहे नई रिे िाइन हो, ब्रॉडगेज हो, इिेतक्रतफकेशन हो या डबतिंग हो, सार े

काम चि रहे हैं िेतकन प्रिाप गढ़ और बेगू क्षेत्र ऐसे हैं, जहां रिेिे की सेिाए ंनहीं हैं। मनसौर से 

प्रिापगढ़ होिे हुए गुजराि एक नई रिे िाइन के तिए फाइनि सिे कें द्र सरकार ने थिीकृि कर 

तदया है। ऐसे ही नीमच से बेगू होिे हुए कोटा एक नया फाइनि सिे सैंक्शन तकया है। 

  महोदया, मेरी आपके माध्यम से सरकार से मांग है तक पीएम गति शति या अन्य योजना के 

माध्यम से िहां भी रिे िाइन पहंुचे, िातक िहां के िोगों को फायदा तमि सके। 

श्रीमती मप्रहमा कुमारी मेवाड (राजसमन्द्द) : महोदया, मैं अपने राजसमन्द पररिार को यहां से 

बोिना चाहिी ह ं तक मैं सदन में हमेशा उनकी आिाज बनंूगी। देश में सड़क हादसों को रोकने और 

उसमें जान-माि की कम से कम हातन को सतुनतिि करने के तिए कें द्र सरकार अतिक से अतिक 

कायष कर रही है। हमार ेयहां राजसमन्द में देसूरी की नाि घाट मेिाड़ से मारिाड़ को जोड़ने िािी 

मखु्य सड़क जो चारभुजा से पािी जािी है, उस पर तथथ ि सड़क घमुािदार है और जंगि के बीच 

से राथिा तनकििा है। घमुािदार सड़क होने पर भी खिरनाक मोड़ों पर सड़क सरुक्षा के उपाय  
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नहीं हो सके हैं और पूर ेघाट इिाके में एतििेटेड सड़क बन जाये, यह मांग जनिा िम्बे समय से 

कर रही है, िेतकन पयाषिरण मंत्रािय की अनमुति नहीं तमि पाई है। 

महोदया, अभी कुछ तदन पहिे ही इस घाट में बड़ा सड़क हादसा तफर से हो गया, तजसमें 3 

थकूिी बच्चों की जान चिी गई और अनेक िोग गंभीर रूप से घायि हो गये हैं। अिः इन सड़क 

हादसों को रोकने के तिए तनतम्ितखि उपाए तकये जाए:ं- 

पूर े देसूरी की नाि घाट में पयाषिरण मंत्रािय से एन.ओ.सी. प्राप्त करके पूर े घाट में           

एतििेटेड सड़क का तनमाषण तकया जाये। 

          घाट को राष्ट्रीय राजमागष के अंिगषि िाया जाये और सकर ेमोड़ों को चौड़ा तकया जाए। 

          घाट की सड़क के तकनार ेअपेतक्षि थथानों पर तितभन्न सड़क सरुक्षा उपाय तकये जाएूँ।           

घाट की सड़क में रैतफक तनयंत्रण के उपाय तकए जाए।ं 

       यह तसफष  राजसमन्द में ही नहीं, बतल्क पूर ेराष्ट्र में ऐसा होना चातहए िातक दघुषटनाए ंन हों। 

(1345/SAN/RV) 


SHRI NILESH DNYANDEV LANKE (AHMEDNAGAR): Hon’ble Madam 

Chairperson, today I rise to discuss an urgent issue. Prime Minister’s National 

Relief Fund provides maximum Rs. 3 lakh for medical treatment, but it needs to 

be increased. Under PMNRF, an MP can refer only 35 cases per year. This 

rule is not appropriate and the cap of 35 cases should be removed and 

maximum cases should be granted a permission. The number of panel 

hospitals should also be increased immediately. At least one panel hospital 

should be there in each tehsil.  

This PMNRF scheme is being implemented through postal service. It 

should be implemented through online mode so that a patient should get a 

financial relief as early as possible.  

Madam, one more special provision option should be included in 

PMNRF. If the diagnosed disease is not in the approved list, it should be 

treated as special case and financial assistance could be provided.  

Thank you very much for this opportunity to speak.  
#SUSHRI S. JOTHIMANI (KARUR): Madam Chairperson, Vanakkam. People 

belonging to middle class live in their constructed houses in the Vennai Malai 

and Velayuthampalayam areas of Karur parliamentary Constituency. These 

 

 Original in Marathi 

# Original in Tamil 



16-12-2024          RPS Uncorrected / Not for publication       344 

houses were issued with the ownership rights called the 'Patta'. They have 

regularly paid property tax, water tax and electricity bills. These habitations are 

also considered as land belonging to Vennai Malai Murugan temple and 

Pugazhi Malai murugan temple.  These lands are also listed as '"Inam' land 

and temple land. Therefore, this land belongs to the families which live there. 

Transfer of property has also taken place. Many people have sold and bought 

these properties of land. People started living in this land for the last hundred 

years even before the Hindu Religious Endowment Board was created. Some 

of them have sold those properties and purchased a piece of land in the urban 

areas and had settled there after constructing a house for themselves.  Even 

after the Court's verdict was pronounced on this issue, the Registration 

Department had continued to register buying and selling of these properties. 

These people should not be displaced and asked to vacate the land in the 

name of claiming to be a temple land. Home is a dream for any person every 

person. Particularly, these people have invested their lifetime earnings in this 

land and built their houses there. They have been living there for more than 30 

years to 50 years. Now making them homeless is unacceptable. 'Inam' land of 

the temples has become a contentious issue now. I urge that a justifiable and 

amicable solution should be reached by the Union government on this issue in 

consultation with the State government of Tamil Nadu. Thank You. 

श्री रप्रवन्द्द्र वसतंराव चव्हाण (नांदेड) : माननीय सभापति महोदया, मैं नांदेड़, महाराष्ट्र संसदीय 

क्षेत्र से ह ं। नांदेड़ तजिे में तकसान भाइयों की पीक बीमा रातश िगभग 617 करोड़ रुपये है। इसमें 

केन्द्र सरकार के 267.3 करोड़ रुपये के तहथसे की रातश का तमिना अभी िक बाकी है। महाराष्ट्र 

सरकार के तहथसे की 349.7 करोड़ रुपये की रातश तमि चकुी है, िेतकन केन्द्र सरकार के तहथसे 

िािी रातश अभी िक नहीं तमिी है। इसके कारण तकसान भाई इस िाभ से िंतचि हैं। 

 महोदया, मेरी आपके माध्यम से यह मांग है तक पीक बीमा के 267.3 करोड़ रुपये केन्द्र 

सरकार के तहथसे की रातश िरुन्ि महाराष्ट्र सरकार को अदा की जाए, तजससे तकसान भाइयों को 

इसका िाभ तमि सके। 

DR. T. SUMATHY ALIAS THAMIZHACHI THANGAPANDIAN (CHENNAI 

SOUTH): Madam Chairperson, I thank you for allowing me to raise this very 

important issue. 

 The Cyclone Fengal has destructed the Northern districts of Tamil Nadu, 

disrupting infrastructure, livelihood and daily lives of people; especially the 

landslide that happened in Tiruvannamalai is a major havoc.  
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 The situation has been commendably handled by our Chief Minister, 

Thiru M.K. Stalin well. More than 500 employees have been deployed to 

restore the roads, especially the Chittoor bye-pass road. Many Executive 

Engineers had been deployed for the work and the situation was kept under 

control. In addition, more than Rs. 30 crore have been given for the welfare 

measures and Rs. 37 crore have been deployed through the self-help groups. 

Despite that, the situation there needs a large amount of money.  

Our Chief Minister had represented for an interim relief of more than Rs. 

2,000 crore. Our Prime Minister claims that the Government follows the tagline 

of Vasudhaiva Kutumbakam. Is Tamil Nadu not a part of that family, a part of 

India?  … (Interruptions) 

माननीय सभापति (श्रीमती सधं्या राय) : माननीय सदथय पप्पू यादि जी। 

श्री राजेश रजंन (पूप्रणवया) : माननीय सभापति महोदया, नािन्दा, पेपर एग्ज़ातमनेशन और 

घोटािा, ये बीपीएससी, यूपीएससी, तनयोतजि तशक्षक परीक्षा के संबंि में पूरक बन गए हैं। पेपसष 

िीक के मामिे िगािार हो रहे हैं। 

 महोदया, परम ज्ञान तनकेिन, गया से िेकर कई ऐसे थकूल्स में पेपसष िीक के मामिे आए 

हैं। कोई भी एग्ज़ातमनेशन तबना पेपर िीक के नहीं हो पा रहा है। अभी सीजीएि परीक्षा का जो 

मामिा आया, उसमें यह आया तक एक बच्चे की ररजल्ट 40 िाख रुपये िेकर दी गयी। यह ररपोटष 

आ गयी है। 

 मैडम, दूसरा, नॉमेिाइजेशन का मदु्दा उिा। उसी बीच, सॉफ्टिेयर की गििी के कारण 

हमार ेयहां के 85 हजार बच्चे फॉमष नहीं भर सके। उसका एक्सटेंशन नहीं हुआ। दो पदातिकारी – 

एम. एम. राजू, और परमार - इन दोनों को गिि िरीके से, जबतक उन पर तितजिेंस की जांच हो 

गयी, एफ.आई.आर. हो गयी और उनकी पोतथटंग कर दी गयी। 

 मैडम, मेरा मामिा तसफष  पेपर िीक का नहीं है, बतल्क भ्रिाचार का भी है।… (व्यििान) 

माननीय सभापति : माननीय सदथय श्री राजेश िमाष जी। 

(1350/GG/SNT) 

श्री राजेश वमाव (खगप्रडया) :  सभापति महोदया, मैं सदन को एक बहुि ही गंभीर बीमारी के तिर्य 

में अिगि कराना चाहिा ह ूं। सभापति महोदया, एसएमए – थपाइनि मसक्यूिर ऑरोफी एक गंभीर 

बीमारी है, तजससे प्रत्येक िर्ष िगभग चार हज़ार बच्चे देश में, तबहार में िगभग ढाई सौ बच्चे, 

भागिपरु में िगभग 16 बच्चे और मरे ेिोक सभा क्षेत्र खगतड़या में िगभग िीन ऐसे बच्चे हैं, जो 

इस गंभीर बीमारी से जूझ रहे हैं। इस बीमारी में मांसपेतशयों का नसों के साथ संपकष  टूट जािा है 

और छह साि के बाद िह बच्चा बोिना बंद कर देिा है। उसके शरीर का कोई भी अंग काम नहीं 

करिा है और िीर-ेिीर ेिह मौि की िरफ बढ़िा जािा है। इस बीमारी के इिाज में िगभग साढे़ 
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17 करोड़ रुपये का एक इंजेक्शन िगिा है। मैं आपके माध्यम से सरकार से यह तनिेदन करना 

चाह ंगा तक सरकार इसको िेकर एक महत्िपूणष कदम उिाए। … (व्यििान) 

श्री देवेश शाक्य (एटा) : सभापति महोदय, मेरा संसदीय क्षेत्र एटा-कासगंज तशक्षा के क्षेत्र में बहुि 

तपछड़ा हुआ है। इन दोनों जनपदों के तिद्यातथषयों को उच्च तशक्षा के तिए तदल्िी, आगरा, िखनऊ 

और बरिेी जाना पड़िा है। मेरा आपके माध्यम से माननीय तशक्षा मंत्री जी से अनरुोि है तक  एक 

कें द्रीय तिद्यािय, एक कें द्रीय तिश्वतिद्यािय और इसके साथ-साथ जनपद कासगंज में मध्यम िगष के 

बच्चों की तशक्षा के तिए एक राजकीय तिद्यािय कासगंज जनपद में खोिने की कृपा कर।े इसके 

साथ-साथ एटा में जो राजकीय तिद्यािय है, उसमें तशक्षकों की कमी है और उसमें तिज्ञान संकाय 

की यतद व्यिथथा हो जाए िो िहां पर मध्यम िगष के िोगों को अच्छी तशक्षा प्राप्त हो सकेगी।   

ADV. ADOOR PRAKASH (ATTINGAL): I would like to draw the attention of the 

House towards an urgent matter regarding extension of Angamaly-Sabari 

Railway line from Erumeli to Vizhinjam via Nedumangad. Nedumangad has 

already been selected under the Government proposal for rail connectivity for 

towns having above 50,000 population. Railway facility to Nedumangad town 

could be provided through the expansion of Angamaly Sabari railway from 

Erumeli to Vizhinjam International seaport via Pathanamthitta, Konni, 

Pathanapuram, Punalur, Anchal, Kilimanoor, Vattapara, Nedumangad, 

Kazhakkoottam, and Kattakada. The extended line would establish an 

additional corridor for passenger and freight movement. The expansion of 

Sabari railway project is important for the overall development of the State. 

I request the Government to sanction the expansion of Angamaly- 

Sabari railway from Erumeli to Vizhinjam. 

श्री आगा सैय्यद रूहुल्लाह मेहदी (श्रीनगर) : मडैम चेयरपसषन, मैं आपके ज़ररए गिमेंट ऑफ 

इंतडया और होम तमतनथरी से यह गज़ुाररश करना चाहिा ह ूं तक  जम्मू-कश्मीर में जो पतुिस सब-

इंथपेक्टर के ररकू्रटमेंट का प्रोसेस शरुू हुआ है, इनकी नॉिेज में होगा तक िह तपछिे चार सािों से 

तडिे हुआ है, तजसकी िजह इरगेिुैररटीज़ थीं। जो ररकू्रटमेंट एजेंसी इन्होंने मुंिखब की थी, अपॉइंट 

की थी, इस ररकू्रटमेंट के तिए, एप्टेक, उनकी इरगेिुैररटीज़ की िजह से यह तड िे हुआ और तडिे 

की िजह से जो एथप्रेंटी्स हैं, तजनकी ऐज अब अपर तितमट से बाहर तनकि गई है, मेरी गज़ुाररश है, 

गिमेंट ऑफ जम्मू-कश्मीर ने भी ररक्मेंड तकया है, जैसे तक  आप जानिे हैं तक  यह सब्जेक्ट होम 

तमतनथरी के हाथ में है, हम चाहिे हैं तक  जेकेपीएसआई में िन टाइम ऐज ररिैक्सेशन दी जाए िातक 

ये एथप्रेंटी्स अपने तिए रोज़गार हातसि कर सकें । शुतक्रया। 

श्री मनोज कुमार (सासाराम) : मडैम, मैं अति महत्िपूणष तिर्य की ओर आपका ध्यान आकतर्षि 

कराना चाहिा ह ूं। तबहार में ममिाकमी थिाथ्य तिभाग में हैं। उनके तिए मैं कुछ बािों को रखना 

चािा ह ूं। िर्ष 2008 से इनकी बहािी तबहार सरकार में हुई। िब से अभी िक ममिाकतमषयों को प्रति 
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प्रसूति एक सौ रुपया तदया जािा था अब िीन सौ रुपया तदया जािा है। िेतकन इनका जो काम है, 

जैसे डॉक्टर करिे हैं, िैसे ही नसष करिी हैं।   

(1355/MY/AK) 

 आज िक िे अथपिाि में आि-दस घंटे िक मजदूरी करिी हैं, िेतकन उनको एक रुपया 

भी नहीं तमििा है।  

 महोदया, मैं आपके माध्यम से तनिेदन करना चाह ंगा तक ममिाकतमषयों को राज्यकमी का 

दजाष तमिे। अथपिािों में जो सतुििाए ं डॉक्टसष एिं नसों को तमििी हैं, िही सतुििाए ं हमार े

ममिाकतमषयों को भी तमिनी चातहए। िन्यिाद। 

SHRI M. K. RAGHAVAN (KOZHIKODE): Madam, I rise before you to draw the 

kind attention of the hon. Railway Minister, through you, to a matter of 

significant importance, namely, shortage of train facilities to northern parts of 

Kerala. 

In just a few days, the world will come together to celebrate Christmas 

and New Year -- a time filled with happiness and joy. A large number of 

individuals will travel to their hometowns from their workplaces to celebrate 

Christmas and New Year with their families. … (Interruptions) 

Madam, please allow me to complete. … (Interruptions) 

माननीय सभापति (श्रीमती सधं्या राय) : माननीय सदथय, आप केिि एक तिर्य बोतिए। 

… (व्यििान) 

SHRI M. K. RAGHAVAN (KOZHIKODE): Madam, however, the residents of 

Northern Kerala are facing substantial challenges due to inadequate 

transportation options. … (Interruptions) Madam, I am concluding by 

mentioning my demand. … (Interruptions) I would urge the Government of 

India to consider introduction of special train services connecting Northern 

Kerala with Chennai, Delhi, Bangalore, Trivandrum, and Mumbai.  

श्री प्रदलीप शइकीया (दारगं-उदालगुडी) : सभापति जी, मैं दो तिर्य रखना चाहिा ह ं। मेरा पहिा 

तिर्य Bodoland Territorial Region (BTR)  के बार े में है। िहां मेर े संसदीय क्षेत्र का 

उदािगड़ुी तडतथरक्ट है। यह जनजािीय बहुि क्षेत्र है। जनजािीय बहुि क्षेत्र उदािगड़ुी में इंतदरा 

गांिी राष्ट्रीय जनजािीय तिश्वतिद्यािय का एक कें द्र थथातपि तकया जाए। 

 दूसरा, काबी आंगिोंग भौगोतिक दृति से असम का सबसे बड़ा तजिा है। िहां पर एक 

कें द्रीय तिश्वतिद्यािय जरूर खिुे। इसके तिए मैं तशक्षा मंत्री जी से तिशेर् रूप से तनिेदन करिा ह ं। 

बहुि-बहुि िन्यिाद। 
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श्री राहुल कस्वां (चुरू) : सभापति महोदया,  राजथथान के अंदर भारि सरकार की एक महत्िपूणष 

योजना प्रिानमंत्री फसि बीमा योजना चि रही है। इस योजना के िर्ष 2023-24 की रबी फसि और 

िर्ष 2023 के खरीफ फसि के प्रीतमयम के इश्यू पर मैं बोिना चाहिा ह ं।  

 महोदया, िर्ष 2023-24 के रबी फसि का जो प्रीतमयम है, उसे राजथथान की थटेट गिनषमेंट ने 

आज िक जमा नहीं करिाया। राजथथान के चरुू तजिे में तकसानों का 400 करोड़ रुपये का क्िेम बनिा 

है। इस पैसे को जमा नहीं करने के कारण, आज एक साि से ऊपर हो चकुा है, तकसानों को उनका क्िमे 

नहीं तमि रहा है। 

 महोदया, िर्ष 2023 खरीफ फसि के अंदर भी आज िक तकसानों की आि सौ पटिार मंडिों 

की तशकायि थटेट गिनषमेंट के पास पेंतडंग पड़ी हुई है। डबि इंजन के नाम पर सरकार ने िोट मांगे, 

िेतकन आज िक राजथथान का एक इंजन बंद पड़ा है। तकसानों की एक-एक साि िक प्रीतमयम की 

रातश थटेट गिनषमेंट जमा नहीं करिा रही है। हमार ेतकसानों को कैसे क्िेम तमिेगा? 

 महोदया, मेरा आपस ेअनरुोि है तक सरकार जल्द से जल्द तकसानों को क्िेम तदिाए। सरकार 

तिद ब्याज क्िेम तदिाने का काम कर।े बहुि-बहुि िन्यिाद। 

ससं्कृति मंत्री; िथा पयािन मंत्री (श्री गजेन्द्द्र तसहं शेखावि) : माननीय सभापति महोदया, अभी शून्य 

काि के दौरान माननीय सदथय द्वारा तिजय तदिस को िेकर यहां पर कुछ ििव्य तदये गए। मैं तनिेदन 

करना चाहिा ह ं तक उन्होंने जो दो तिर्य रख ेथे, उनमें से एक तिर्य था तक जो पेंतटंग पहिे रक्षा मंत्रािय 

में िगी थी, उस पेंतटंग को िहां स ेहटा तदया गया है। मैं मात्र सदन के संज्ञान के तिए तनिेदन करना 

चाहिा ह ं तक िह पेंतटंग मोथट तब तफतटंग प्िेस मानेकशॉ ऑडेटोररयम में पूर ेसम्मान के साथ थथातपि की 

गई है िातक िहां उस ेऔर अतिक िोग देख कर उसस ेपे्ररणा प्राप्त कर सकें ।… (व्यििान) 

SHRI K. C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Madam, I may be allowed to ask one 

clarification. … (Interruptions) 

श्री गजेन्द्द्र तसहं शेखावि: महोदया, मझेु िगिा ह ैतक ऐसे तिर्य जो भारि की सेना और भारि की सेना 

से सम्मान से जड़ेु हुए हैं, भारि की सेना के शौयष स ेजड़ेु हुए तिर्य हैं, उनको िेकर इस िरह की 

राजनीतिक तटप्पतणयाूँ नहीं करनी चातहए।… (व्यििान) मझेु िगिा है तक इस तिर्य पर हम सब संसद 

में बैिे हुए सम्माननीय सदथयों को अपने उत्तरदातयत्ि का ज्ञान रखिे हुए, उस पर तनतिि रूप से हमें 

तटप्पणी करने से पहिे तिचार करना चातहए।… (व्यििान) 

श्री दामोदर अग्रवाल (भीलवाडा) : सभापति महोदया, मेर ेिोक सभा क्षेत्र में भीििाड़ा-छापड़ा- 

जहाजपरु-देििी रोड है, तजसकी िंबाई कुि 95 तकिोमीटर है। इस रोड को टू िेन से फोन िेन तकया 

जाए। यह मागष देििी के एनएच 52 से प्रारभं हो कर जहाजपरु के 148डी से जड़ुिा है और छापड़ा िक 

जािा है। उसके बाद बनेरा होिे हुए एनएच 48 से जड़ुिा है।  

(1400/CP/UB)     

इस रोड पर अत्यतिक रैतफक होने के कारण, जाम और दघुषटनाओ ंके कारण न केिि आमजन 

परशेान होिे हैं, बतल्क आपािकािीन सिेाए ंभी िप हो जािी हैं।  

 तपछिे िंबे समय से आमजन की यह मांग है तक इसे राष्ट्रीय राजमागष घोतर्ि तकया जाए।… 

(व्यििान) 
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श्री रमाशंकर राजभर (सलेमपुर) : सभापत ि महोदया, हमार े संसदीय क्षेत्र के जनपद देवररया,  

जनपद बतिया, सिेमपरु िोक सभा क्षेत्र में जात  प्रमाण पत्र नहीं बन रहा है। उत्तर प्रदेश के तवतभन्न 

जनपदों में  रुहा, गोंड, खरवार और धनगर जात यों को क्रमश: एससी, एसटी में अतधसूति  तकया 

गया है। इन जात यों को प्रमाण पत्र न तमिने से इनका सम्पूणण तवकास रुका हुआ है। इनको संवैधातनक 

हक नहीं तमि रहा है।  रुहा जात  एससी में अतधसूति  है, िेतकन क्षेत्रीय भाषा में इसे  रुहया और 

 रुहा कहा जा ा है, िेतकन अतधकारी जात ि प्रमाण पत्र नहीं बना े हैं।…(व्यवधान) 

श्री दीपेन्द्र ससहं हुड्डा (रोहतक) : महोदया, पॉवर तरिड कॉरपोरशेन की एिटी िाइन हररयाणा, 

तदल्िी के कई इिाकों से गजुर रही है, तजसमें तकसानों को पयाणप्त मआुवजा नहीं तमि रहा है। राइट 

ऑफ व ेमें जो िाइन के आसपास का िगभग एक एकड़ क्षेत्र हो ा है, उसमें 30 प्रत श  माकेट रटे 

तदए जाने की गाइडिाइन्स हैं, जबतक जमीन की वैल्यू में 90 पसेंट की तगरावट हो ी है। वहां माकेट 

रटे की बजाए किेक्टर रटे तदया जाए। तकसानों की मांग है तक उन्हें माकेट रटे के तहसाब से 90 पसेंट 

तदया जाए। वहां तकसान आंदोिनर  हैं। उनकी कोई सनुवाई नहीं कर रहा है।  

1401 hours   (Shri Dilip Saikia in the Chair)  

शंभू बाडणर पर भी तकसान बहु  िंबे अरसे से बैठे हैं। एमएसपी की िीगि गारंटी को िेकर सरदार 

जगजी  तसंह डल्िेवाि जी 21 तदन से आमरण अनशन पर बैठे हैं। सरकार उनसे बा  नहीं कर रही 

है। उनको उनके हाि पर छोड़ तदया है। केवि 101 तकसान तदल्िी आना िाह े हैं, उनको इजाज  

दी जानी िातहए और सरकार उनसे बा  कर।े 

श्री गौरव गोगोई (जोरहाट) : सभापत ि महोदय, आज मैं इस महान सदन में उस् ाद जातकर हुसैन 

के तनधन पर अपना गम्भीर शोक व्यक्त करना िाह ंगा। तसफण  भार  ही नहीं, पूरी दतुनया ने एक महान 

किाकार को खोया है। भार ीय संस्कृत  के प्रत  उस् ाद जातकर हुसैन के योगदान को याद कर े 

हुए, मैं बस इ ना ही कहना िाह ंगा तक सरकार उनको सम्मातन  कर।े उनकी जो महत्वपूणण बा ें थीं, 

जो हमने एडवरटाइजमेंट में देखा था,ि“वाह उस् ाद वाह”, वह हम कभी भूि नहीं पाएगंे। मैं यही कहना 

िाह ा ह ं। 

श्री सिष्ण ु पद राय (अंडमान और सनकोिार द्वीप समूह) : सभापत ि महोदय, मैं अडंमान और 

तनकोबार द्वीप समूह से सांसद ह ं। इस द्वीप समूह का 700 तकिोमीटर िंबा संसदीय क्षेत्र है। तपछिे 

पांि साि में पोदान सतमत  तजिा ने केवि 25 तकिोमीटर रास् ा बनाया। मैं आपके माध्यम से 

सरकार से अनरुोध करंगा तक पीआरआई के पास जो फंक्शन था, फंड था, पॉवर थी, वह खत्म हो 

िकुी है। उसे कृपया दोबारा दे दीतजए। अंडमान तनकोबार द्वीप समूह का 700 तकिोमीटर िंबा क्षेत्र 

है, आप इस बा  को जान े हैं। मैं अनरुोध कर ा ह ं तक आप मांग इस पर तविार करें, अंडमान को 

आगे बढ़ाए।ं जय तहंद, भार  मा ा की जय।  

---- 
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नियम 377 के अधीि मामले – सभा पटल पर रखे गए 

1404 बज े

माििीय सभापनि (श्री सदलीप शइकीया) : तजन माननीय सदस्यों को आज तनयम 377 के अधीन 

मामिों को उठाने की अनमुत ि प्रदान की गई है, वे अपने मामिे के अनमुोतद  पाठ को  रुन्  व्यतक्तग  

रप स ेसभा पटि पर रख दें।  

--- 

Re: Need to take comprehensive measures to ensure security of                             

oil and natural gas pipelines 

SHRI PARSHOTTAMBHAI RUPALA (RAJKOT): Security of the fuel pipelines has become 

a serious issue. This is important not only from the economic point of view, but also from 

the view point of national security. Recent developments have made it even more evident 

that lapses in the security of these pipelines can have serious consequences. Moreover, 

the warning of targeting oil pipelines by terrorists trained in Pakistan has made situation 

even more serious. It is a clear that along with external threats, internal security challenges 

also exist in the region. The recovery of a power IED near ONGC pipelines in Assam has 

further increased the concern of security agencies. This incident shows that the terrorist 

organisations and other anti-social elements are active in targeting these critical 

infrastructures. The HPCL pipelines in Pune have suffered damage due to fuel theft, which 

is an indication of lack of security measures. This incident not only caused economic 

losses, but also increased the sense of insecurity among the local communities. I request 

the Ministry of Home Affairs to take concrete steps in collaboration with the Ministry of 

Petroleum and Natural Gas to make these security measures more effective.       (ends) 

----- 

Re: Condition of washrooms in Railway Coaches 

श्री प्रभुभाई नागरभाई वसावा (िारडोली) : मैं इस सदन के माध्यम से रलेवे मंत्रालय और माननीय रले 

मंत्री जी द्वारा ककए गए उत्कृष्ट कायों की प्रशंसा करना चाहता ह ूँ। वंदे भारत टे्रनों का संचालन और रलेवे के 

आधकुनकीकरण के कलए उठाए गए कदम देश के कवकास को नई कदशा प्रदान कर रहे हैं। कवशेष रूप स े

गजुरात के सूरत को बलुेट टे्रन पररयोजना के तहत एक प्रमखु स्टेशन के रूप में शाकमल करना अत्यंत 

सराहनीय है। यह सकुवधा सूरत जैसे औद्योकगक और व्यापाररक कें द्र में आकथिक प्रगकत को बढावा देगी और 

याकत्रयों को तेज़ और आधकुनक पररवहन का कवकल्प प्रदान करगेी। इसके साथ, मैं रेलवे किब्बों में वॉशरूम 

सकुवधाओ ंकी कस्थकत पर ध्यान आककषित करना चाहता ह ूँ। वतिमान में, प्रत्येक किब्बे में चार वॉशरूम हैं, 

कजनमें तीन भारतीय शैली के और एक वेस्टनि शैली का होता है। बढती मांग को देखते हुए, मेरा सझुाव ह ै

कक तीन भारतीय शैली के वॉशरूम में से दो को वेस्टनि शैली में बदला जाए, ताकक प्रत्येक किब्बे में तीन 

वेस्टनि और एक भारतीय शैली का वॉशरूम उपलब्ध हो। यह बदलाव याकत्रयों, कवशेषकर वररष्ठ नागररकों, 

मकहलाओ ंऔर कदव्यांगजनों की सकुवधा को बढाएगा। मैं माननीय मंत्री जी से इस पर शीघ्र कनणिय लनेे का 

अनरुोध करता ह ूँ।         (इकत) 

----- 
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Re: Need to set up a Research Institute of Indian Ocean Cultural Studies in     

Jajpur district, Odisha 

DR. RABINDRA NARAYAN BEHERA (JAJPUR): Indian Ocean played a major role in 

disseminatingिIndianिCultureिacrossिtheिshoreिsinceिtheिdawnिofिcivilization.िIndia’sिtradeि

through the Bay of Bengal was controlled by the ports of Kalinga i.e., Tamralipti, Dhamra, 

Radhanagar, Langudi, Ratnagiri etc. The socio-cultural impact and interaction are 

witnessed in several islands of South Asia like Sri Lanka, Java, Sumatra etc . Buddhism 

played key role for diffusion of Indian Culture in the cultural spectrum of South Asia. The 

cultural interaction with ASEAN Countris are faintly studied . Puspagiri Vishwabidyalaya 

which existed during Samrat Ashok period near Languli Hills and Udaygiri of Jajpur District 

in the bank of river Kelua was supposed to be a learning centre of Buddhism. Hence, a 

Research Institute of Indian Ocean Cultural Studies may be set up in this locality to 

undertake multi-disciplinary research(Ph.D.), M.Phil and Diploma Courses and also revival 

of the glorious Puspagiri Univerity. This may be functioned as an Autonomous 

Organisation/ University. It may have Maritime Heritage, South Asian Culture, Language, 

Literature & Ethnic studies, Buddhism & Peace Studies, International Cooperation etc. The 

Centre would be a pioneer research organisation like IISER, NISER in Humanities field 

which would attract international scholars from across the Indian Ocean Countries. 

(ends) 

----- 

 

Re: Four-laning of Jherda-Mander- Revdar-Sirohi NH and construction 

of by-pass roads 

श्री लुम्िा राम (जालौर) : राष्ट्ट्रीय राजमागि 168 कसरोही से मण्िार तक नेशनल हाइवे स्वीकृत हुआ था, 

मगर यह रोड़ टोल रोड़ होने से आज कदन तक फोरलने नही बन सका । वतिमान में यह सड़क अक्टूबर 

2024 में टोल मकु्त हो गई है । इस रोड़ को राजस्थान सरकार ने हाल ही मे (अक्टूबर 2024) भारत 

सरकार को सौंप कदया है। यह सड़क कांिला पोटि  से कदल्ली से सीध ेजडु़ी हुई है। इस मागि से टोल समाप्त 

होने के कारण टै्रकफक लोि काफी बढ गया है। कजससे इस सड़क पर दरु्िटनाओ ंकी संख्या भी बढती जा 

रही है। इस मागि पर मंिार, रवेदर और कसरोही तीन र्नी आबादी वाले शहर ह।ै इन शहरों में कदन में टै्रकफक 

जाम हो जाता ह।ै अतः आपसे आग्रह है कक झेरिा -मंिार-रवेदर -कसरोही का राष्ट्ट्रीय राजमागि को फोर 

लेन तथा मंिार रवेदर और कसरोही के पास बाइपास का कनमािण जल्द से जल्द करवाने का श्रम करावे। 

(इकत) 

----- 
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Re: Need to provide air connectivity to Bareilly with                                

various cities of the country 

श्री छत्रपाल ससहं गंगवार (िरलेी) : मैं आपके माध्यम से माननीय, नागररक उि्ियन मंत्री जी से अनरुोध 

करता ह ूँ कक मेरा लोकसभा क्षेत्र बरलेी, उत्तर प्रदेश, भारत का प्रमखु जनपद है तथा यह जनपद पयिटन, 

धाकमिक, व्यापाररक व सामररक दृकष्ट से अत्यंत महत्वपूणि शहर है, कफर भी वतिमान में एक कदन में केवल 

एक (1) उड़ान है जो क्षेत्र की अकधकतम क्षमता को उकचत नही ठहराती है। इस प्रकार समग्र मूल्यांकन पर 

बरलेी को AIR BUS-320/321 के संचालन के द्वारा प्रमखु शहर जैसे चेन्नई, अहमदाबाद, गोवा, 

कोलकाता, हैदराबाद, जम्मू / श्रीनगर आकद लंबी दूरी के प्रमखु शहरों, एवं ATR कवमान से आसपास के 

शहर जैसे कदल्ली, जयपरु, अमतृसर, पटना, लखनऊ और देहरादून को हवाई मागि से जोड़ने की काफी 

संभावनाए ंह।ै बरलेी हवाई अि्िे के अन्य शहरों से हवाई मागि से जडु़ने से बरलेी तथा आसपास के क्षेत्रों 

को वास्तकवक लाभ कमलगेा तथा बरलेी, भारत के सग्रम कवकास की मखु्यधारा में शाकमल हो सकेगा। मेरा 

सरकार से कनवेदन है कक बरलेी शहर को कवमान सेवा द्वारा उपरोक्त शहरों से जोड़ा जाए,  इसके कलए मैं 

और बरलेी क्षेत्र की जनता सदैव मंत्री जी की आभारी रहेगी।          (इकत) 

----- 

 

Re: Need to ensure timely passage of the 125 th Amendment to the 

Constitution regarding empowerment of                                         

Autonomous District Councils in the Sixth Schedule Areas 

SHRIMATI KRITI DEVI DEBBARMAN (TRIPURA EAST):I would like to draw the attention 

of the House and Hon’bleिMinisterिofिHomeिAffairsिtoिaिgraveिconcernिregardingिtheिsevereि

delay in the passage of the 125th Amendment to the Indian Constitution. The Amendment 

seeks to empower the Autonomous District Councils (ADCs) in the Sixth Schedule areas, 

including the state of Tripura, to ensure better governance, safeguard indigenous rights, 

and improve socio-economic conditions. Despite the significant importance of this 

amendment for the socio-economic and political empowerment of our indigenous people, 

it has been over five years since the bill was introduced in the Lok Sabha in 2019. The 

report of the Department-Related Parliamentary Standing Committee on Home Affairs was 

submitted on 5th March 2020, but there has been no further progress. Several meetings 

have been held with the Ministry of Home Affairs, involving representatives from all 

concerned ADCs, yet the bill remains pending. In this regard, I would like to request the 

Government to ensure timely passage of the 125th Amendment to the Constitution and 

address the current challenges faced by the indigenous communities in the Sixth Schedule 

areas due to the delay in the passage of this Amendment. 

(ends) 

----- 
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Re: Conservation of National Parks and Wildlife Sanctuaries                      

in the country 

डॉ. फग्गन ससहं कुलस्ते (मडंला) : प्राकृकतक आवास में वन्य जीवन की ददुिशा खतर ेमें है। पूर ेदेश 

में सरकार द्वारा कई राष्ट्ट्रीय उद्यान और अभयारण्य बनाए गए हैं और उनका रखरखाव ककया जा 

रहा है। सरकार द्वारा कनधािररत और लगाया गया बहुत सारा धन भी वांकित पररणाम नहीं दे रहा है 

कजसके कलए इन प्राकृकतक आवासों का कनमािण ककया गया था। उनकी कस्थकत में सधुार और पनुवािस 

के कलए सरकार क्या कदम उठा रही है। इन प्राकृकतक आवासों को बचाने के कलए अकधक धन 

आवंकटत करने की तत्काल आवश्यकता है। वांकित पररणाम लाने के कलए मौजूदा प्रणाली/मशीनरी 

और योजनाओ ंमें सधुार करने की भी आवश्यकता है। देश में वन्य प्राणी अभ्यारयणों, पाको का 

कनमािण देश में अनेक स्थानों पर ककया गया है। परन्त ुदेखा यह जा रहा है कक पाको के कनमािण के 

आस-पास रहने वाल ेगावों के व्यकक्तयों को शासन द्वारा कनधिररत मापदण्ि जो है, कजसका भगुतान 

प्रभाकवत पररवारो को पुनवािस के रूप में सरकार ने देने का प्रावधान ककया है क्या यह राकश उन 

पररवारो के पनुवािस के कलए पयािप्त है।         (इकत) 

----- 

 

Re: Four laning of Mirzapur – Gopiganj road 

डॉ. सवनोद कुमार सिंद (भदोही) : मेर ेलोकसभा क्षेत्र भदोही (उत्तर प्रदेश) के गोपीगंज से होते हुए 

हजारों की संख्या में दशिनाथी रोजाना कमजािपरु जनपद के कवंध्याचल धाम दशिन करने के कलए जाते 

हैं और इसी मागि से बड़ी संख्या में लोगों का आवागमन मध्य प्रदेश और अन्य क्षेत्रों की तरफ होता 

है। ऐसे में कमजािपरु-गोपीगंज मागि को फोर लेन ककया जाए या ककया जाना अकत आवश्यक है। इस मागि 

के फोरलेन होने से आवागमन में काफी आसानी होगी और यह मागि नेशनल हाईवे 19 से भी कनेक्ट 

हो जाएगा। इस मागि के फोरलेन होने से जहां तक एक तरफ दशिनाकथियों और आमजन को आवागमन 

में आसानी होगी वहीं भदोही-कमजािपरु पररक्षेत्र के कालीन कारोबार को भी इससे बड़ा लाभ कमलेगा। 

(इकत) 

 

----- 
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Re: Facilities for Senior Citizens 

श्री अरुण गोसवल (मेरठ) : बचपन और जवानी के बाद जब एक व्यकक्त वदृ्धावस्था में प्रवेश करता है 

तो उसके जीवन में काफी पररवतिन आते हैं। सबसे पहले सेहत संबंधी समस्याए ं इसके पश्चात 

अकेलापन परशेान करता है। पहला प्रमखु कारण है संयकु्त पररवार प्रणाली का कवर्टन, नई व परुानी 

पीढी के बीच का फासला। राष्ट्ट्रीय स्वयंसेवक संर् की शाखाए ंतथा उसके आनषुंकगक संगठन जैसे 

संस्कार भारती सेवा भारती इत्याकद वररष्ठ नागररकों को उपयोगी कायों में लगाकर उन्हें महत्वपूणि 

होने का कनरतंर एहसास कराते हैं। सरकार को भी चाकहए कक वररष्ठ नागररकों को कम से कम ₹10000 

महीना पेंशन दें, ताकक वह अपने भोजन और वस्त्र इत्याकद का प्रबंध कबना ककसी परशेानी के कर 

सकें । सरकार को चाकहए केवल बजुगुि नागररकों के कलए सरकारी व प्राइवेट अस्पतालों में सप्ताह में 

एक कदन ऐसा कनधािररत करें जब केवल वररष्ठ नागररकों की ही देखभाल हो। प्रधानमंत्री जन औषकध 

कें द्र से कमलने वाली सस्ती दवाइयों से बजुगुि लोगों को अपना स्वास््य ठीक रखने में बहुत सहायता 

कमली है। वररष्ठ नागररकों को यात्रा, भ्रमण, तीथािटन व देशाटन इत्याकद में सकुवधा पहंुचाने के कलए 

रले, बस, इत्याकद में ककराए में िूट दी जानी चाकहए। 

(इकत) 

----- 

 

Re: Need to establish a Tribal University in Karbi Anglong district of 

Assam and also set up a Campus of                                                           

Indira Gandhi National Tribal University at Udalguri in the State 

श्री सदलीप शइकीया (दारगं-उदालगुडी) : काबी आंगलोंग कजला असम राज्य में एक प्रशासकनक 

इकाई है। भारत के संकवधान की िठी अनसूुची के प्रावधानों के अनुसार काबी आंगलोंग स्वायत्त 

पररषद (KAAC) द्वारा प्रशाकसत एक स्वायत्त कजला है । 2011 की जनगणना के अनसुार काबी 

आंगलोंग कजले की जनसंख्या 956313 है। काबी आंगलोंग की साक्षरता दर 69.25 प्रकतशत है । 

इसका कुल क्षेत्रफल 10 हजार 404 वगि ककलोमीटर है। इसमें काबी जनजाकत का वचिस्व है। काबी 

के अलावा, लालुंग (कतवा), कदमासा किारी, रेंगमा नागा, कुकी, गारो, खासी और श्याम लोग कजले 

के कवकभन्न इलाकों में रहते हैं और अपनी जातीय पहचान बनाए रखते हैं । असम के कजलों में इस 

कजले का भौगोकलक क्षेत्रफल सबसे बड़ा है, लेककन इस कजले में शैकक्षक संस्थानों की संख्या बहुत ही 

कम है और उच्च कशक्षा के कलए तो कोई भी साधन उपलब्ध नहीं है। अत: आपके माध्यम से मरेा कें द्र 

सरकार से अनरुोध है कक पूवोत्तर राज्य असम में जनजातीय समदुायों को उच्च और गणुवत्तापूणि 

कशक्षा प्रदान करने के उदे्दश्य से काबी आंगलोंग कजले में एक जनजातीय कवश्वकवद्यालय की स्थापना 

की जाए और मेर ेसंसदीय क्षेत्र के अंतगित जनजातीय बाहुल्य क्षेत्र उदालगडु़ी में इंकदरा गांधी राष्ट्ट्रीय 

जनजातीय कवश्वकवद्यालय, अमरकंटक (मध्य प्रदेश) का एक कैं पस स्थाकपत ककया जाए। 

(इकत) 

----- 
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Re: Need to establish a 150-bedded ESIC hospital in Dhanbad, Jharkhand 

श्री दुलू महतो (धनिाद) : सदन के मध्यम से माननीय श्रम एवं रोजगार मंत्री जी का ध्यान आकृष्ट 

करते हुए कहना है कक मेरा लोकसभा कनवािचन क्षेत्र - धनबाद, कजसे 'कोल कैकपटल ऑफ इंकिया' के 

नाम से जाना जाता है, झारखंि राज्य का एक प्रमखु औद्योकगक कें द्र है। यहाूँ के श्रकमकों की कड़ी 

मेहनत और समपिण से न केवल क्षेत्रीय बकल्क राष्ट्ट्रीय स्तर पर भी आकथिक कवकास हो रहा है I 

धनबाद में कायिरत हमार ेमेहनती श्रकमकों को खतरनाक कामकाजी पररकस्थकतयों का सामना करना 

पड़ता है, कजसके कारण उन्हें श्वसन रोग, चोटें और दीर्िकाकलक व्यावसाकयक बीमाररयाूँ होती हैं। इस 

कस्थकत में, स्वास््य देखभाल की वतिमान व्यवस्था अपयािप्त हो चकुी है, और श्रकमकों को तत्काल 

और कवशेषज्ञ कचककत्सा सेवाओ ंकी आवश्यकता है। इसकलए, हम आपके माध्यम से माननीय श्रम 

एवं रोजगार मंत्री से कनवेदन करते है कक धनबाद में एक अत्याधकुनक ESIC 150-बेिेि अस्पताल 

की स्थापना करवाई जाए कजससे यह अस्पताल श्रकमकों के स्वास््य की तरुंत कचककत्सा जरूरतों 

को तो पूरा करगेा ही साथ ही दीर्िकाकलक स्वास््य देखभाल में मदद करगेा। 

(इकत)  

----- 

 

 

 

Re: Need to provide ownership rights of houses under PM UDAY Scheme 

to people living in unauthorized colonies in Delhi 

श्री रामवीर ससहं सिधूडी (दसिण सदल्ली) :  कदल्ली की 69 अनकधकृत कॉलोकनयों के कनवाकसयों 

को एफ्लूएटं (समदृ्ध) कॉलोनी कहकर पीएम उदय योजना के अंतगित माकलकाना अकधकार नहीं कदए 

जा रहे, उन्हें भी अन्य अनकधकृत कॉलोकनयों के समकक्ष मानकर माकलकाना अकधकार कदया जाए। 

हाईकोटि की भी यही भावना है। 

 इन कॉलोकनयों में लगभग 4 लाख लोग रह रहे हैं। कदल्ली सरकार द ्वारा इन कॉलोकनयों में 

नागररक सकुवधाए ंभी उपलब्ध नहीं कराई जा रही हैं। इन कॉलोकनयों के कनवासी नारकीय जीवन 

व्यतीत करने के कलए मजबूर हैं, कलहाजा इन कॉलोकनयों को भी माकलकाना अकधकार कदया जाए, वैसे 

भी ये कॉलोकनयां प्राईवेट लैंि पर ही बसी हुई हैं। 

(इकत) 

----- 
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Re: Need to retain Akashvani Kendra at Darbhanga, Bihar             and 

declare it as a broadcast centre for Maithili language programmes 

श्री गोपाल जी ठाकुर (दरभंगा) : मेरी माूँग सूचना एव ंप्रसारण मंत्री जी से है कक दरभंगा में अवकस्थत 

आकाशवाणी केन्द्र को यथावत रखने एवं मैकथली भाषा का केन्द्र र्ोकषत कर इसके अकस्तत्व को बनाए 

रखा जाय। यह केन्द्र वषि 1976 से अब तक मैकथली भाषा के कवकास,कमकथला संस्कृकत का संरक्षण, मैकथली 

गीत-संगीत का संवधिन करती आ रही है। कुि कदन पूवि आकाशवाणी केन्द्र दरभगंा की प्रशासकनक व्यवस्था 

आकाशवाणी कें द्र पटना के अधीन कर दी गई और अब प्रसार भारती आगामी माह से आकाशवाणी दरभंगा 

कें द्र को मात्र ररल ेकेन्द्र बनाने जा रही है और यह कनणिय साढे आठ करोड़ मैकथली भाकषयों के भावना को 

आहत करगेी। इस कें द्र के प्रसारण क्षेत्र के अंतगित दरभंगा, मधबुनी, समस्तीपरु, सहरसा, सपुौल, मधेपरुा, 

सीतामढी,कशवहर और बेगूसराय कजला समाकहत है। मैकथली भाषा भारतीय संकवधान की अष्टम अनसूुची में 

सकम्मकलत एक संवैधाकनक भाषा है। भारत सरकार ने भारतीय संकवधान को मैकथली भाषा में अनवुाकदत 

कर इसका कवमोचन ककया है। मन की बात" आकाशवाणी केन्द्र दरभंगा से ही मैकथली भाषा में प्रसाररत की 

जाती है। साढे आठ करोड़ मैकथली भाकषयों की भावना का सम्मान करते हुए आकाशवाणी केन्द्र दरभंगा 

को मैकथली भाषा का केन्द्र र्ोकषत करते हुए इसके अकस्तत्व को बनाए रखा जाए।    (इकत) 

----- 

 

Re: Need to ensure strict compliance with the guidelines for treatment and 

rehabilitation of Persons with Mental Illness (PWMI) 

SUSHRI S. JOTHIMANI (KARUR): I rise to address a critical issue regarding the rights of 

persons with mental illnesses (PwMIs). The Mental Healthcare Act of 2017 guarantees the 

right to community living, but many individuals who are deemed "fit for discharge" continue 

to be confined in mental health establishments due to a lack of community-based facilities 

like halfway homes. The intention behind halfway homes was to facilitate the seamless 

reintegration of PwMIs into society after prolonged institutionalization. The inaccurate data 

on the Manoashraya dashboard tracking rehabilitation and halfway homes, published by 

the Ministry of Social Justice and Empowerment, is particularly concerning. The data is 

riddled with discrepancies, including duplicate entries, inconsistent information, and 

missing reports from crucial states. This failure to maintain accurate records only 

perpetuates the delay in providing adequate care and rehabilitation to PwMIs. I urge the 

Union Government to clean up the data, publish accurate records of the halfway homes in 

the country, and ensure strict compliance with the various Guidelines for the rehabilitation 

of PwMIs that have been issued. It is crucial that the treatment and rehabilitation of PwMIs 

is enshrined in a rights-based approach that is centered around their autonomy and 

dignity.          (ends) 

----- 
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Re: Need to increase Pradhan Mantri Awas Yojna (PMAY) subsidy 

DR. NAMDEO KIRSAN (GADCHIROLI-CHIMUR): In the past year, the average 

construction costs have increased by approximately 11%. This surge can primarily 

be attributed to a substantial rise in labor expenses, alongside a moderate escalation 

in the prices of construction materials. These factors have contributed to heightened 

operational costs for developers, compelling them to reevaluate their strategies. 

While rise in prices of key construction materials was relatively modest over the last 

year, labour costs have been driving the overall cost of construction upward. With 

labour accounting for more than one-fourth of overall construction cost, a 25% annual 

rise in labour costs has stretched construction budgets and impacted operational 

expenses. Moreover, the need for skilled labour and the associated costs for training, 

safety and regulatory compliance further adds to spiraling labour costs. The report 

indicates that the aggregate impact of price rise in four critical construction 

materials—cement, steel, copper, and aluminium—has been relatively subdued. 

Additionally, average cement prices have experienced a significant reduction of 15%, 

while average steel prices have decreased marginally by 1% over the past year. I, 

therefore request that the PM-Awas Yojana Subsidy may kindly be increased 

accordingly.          (ends) 

----- 

 

 

 

Re: Need to fix salary and allowances of Krishi Vigyan Kendra employees    

at par with those of ICAR and Central Agricultural University employees 

SHRI S. SUPONGMEREN JAMIR (NAGALAND): The salaries and allowances of 

employees of Krish Vigyan Kendra (KVKs) may be fixed at par with those of 

employees of ICAR and Central Agricultural Universities.  

(ends) 

----- 
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Re: Need to revise Standard Input Output Norms (SION) for regulating      

duty free import of natural rubber 

SHRI ANTO ANTONY (PATHANAMTHITTA): I wish to bring to the attention of this 

Winter House the urgent need to revise the outdated SION Norms (standarad Input 

Output Norms) governing the duty-free import of natural rubber. These norms, 

established in the 1970s, allow 44 kg of natural rubber per 100 kg of tyre production. 

However, the natural rubber content in tyres has drastically reduced to 18-20% today. 

Despite significant technological advancement, the norms have not been revised. As 

a result, more than double the necessary quantity of natural rubber is permitted for 

duty-free import, with only 50% of the imported rubber required to be exported. The 

remaining 50% is diverted to the domestic market, suppressing domestic rubber 

prices and causing severe financial distress to our rubber growers. Additionally, 

companies are making huge profits due to these outdated norms, further 

exacerbating the issue. The Rubber Board of India is mandated to conduct periodic 

reviews and update these norms, but no action has been taken in this regard. I urge 

the Government to direct the Rubber Board to immediately revise the SION Norms 

to reflect the current technological realities and protect the livelihood of natural rubber 

growers in the country. 

(ends) 

----- 

 

 

 

Re: Need to construct a rail over-bridge at Itki in Ranchi, Jharkhand 

श्री सुखदेव भगत (लोहरदगा) : राूँची के नजदीक राष्ट्ट्रीय राजमागि पर कस्थत इटकी रले फाटक पर 

आवागमन में आम जनमानस को असकुवधा हो रही है। ज्ञात हो कक यह सड़क भारत की सबसे परुानी 

यक्ष्मा अस्पतालों में से एक अस्पताल को जोड़ती है। यह रलेव ेफाटक झारखंि की राजधानी रॉची 

की लाइफलाइन को सचुारू रखने की गकत को अवरूद्ध / मंद करता आ रहा है। 

आम जनमानस की सुकवधा हेत ुआवश्यक है कक इटकी रले फाटक पर ओवरकिज के कनमािण 

की प्रककया प्रारभं की जाए। 

(इकत) 

----- 
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Re: Stoppage of trains in Pratapgarh and Kaushambi districts of       

Uttar Pradesh 

श्री पुष्पेंर सरोज (कौशाम्िी) : जनपद प्रतापगढ के पररयावाूँ व्यापाररक कस्बे में लखनऊ-प्रयागराज 

इंटरकसटी टे्रन संख्या 14209/14210 तथा कानपरु प्रयागराज इंटरकसटी टे्रन संख्या 

14101/14102 का ठहराव तथा ग्राम कबसकहया में रलेवे टै्रक के पास भूकमगत पाककिं ग तथा लेवल 

क्रॉकसंग का कनमािण करना है। जनपद कौशांबी के कसराथू रलेवे स्टेशन पर कानपरु वाया प्रयागराज- 

मुंबई (लोकमान्य कतलक सुपरफास्ट टे्रन संख्या 04151/04152) का ठहराव करना है। अत: अनरुोध 

है कक उपरोक्त कायि अत्यंत आवश्यक है कृपया पूणि करने के आदेश देने की कृपा करें।  

(इकत)  

----- 

 

Re: Need to review inclusion of Muzaffarnagar and Shamli districts in 

National Capital Region 

सुश्री इकरा चौधरी (कैराना) : राष्ट्ट्रीय राजधानी क्षेत्र (एनसीआर) क्षेत्रीय योजना 2021 को 

एनसीआर क्षेत्रों की आकथिक वकृद्ध और कवकास को प्रोत्साकहत करने के उदे्दश्य से पेश ककया गया था। 

हाल के वषों में, उत्तर प्रदेश और हररयाणा के कई कजलों को एनसीआर क्षेत्र में शाकमल ककया गया है। 

ककसान और िोटे व्यवसाय माकलक इस समावेशन से सबसे अकधक प्रभाकवत हुए हैं। वाहन स्कै्रपेज 

नीकत जैसी नीकतयां, जो कदल्ली जैसे शहरी कें द्रों में प्रदूषण को कम करने के कलए बनाई गई हैं, ग्रामीण 

क्षेत्रों में असमान रूप से प्रभाव िालती हैं। कवशेष रूप से उत्तर प्रदेश के शामली और मजुफ्फरनगर 

कजले में ककसान और ईटं भट्ठा संचालक परुाने वाहनों और उपकरणों पर कनभिर रहते हैं, कजन्हें अब 

अनपुयकु्त र्ोकषत कर कदया गया है। ऐसे उपकरणों को बदलना एक बड़ा आकथिक बोझ है, जहां आय 

कम होती है और कवकल्प सीकमत होते हैं।इसके अकतररक्त, इन नव-शाकमल कजलों के कवकास के कलए 

आवंकटत धनराकश में पारदकशिता का अभाव है, और यह स्पष्ट नहीं है कक इन संसाधनों का उपयोग 

कैसे ककया जा रहा है। सरकार को शामली और मजुफ्फरनगर कजलों के समावेशन पर पनुकविचार 

करना चाकहए। कवकास नीकतयों को इस प्रकार से बनाया जाना चाकहए कक वे ग्रामीण क्षेत्रों की कवकशष्ट 

आवश्यकताओ ंको संबोकधत करें। 

(इकत) 

----- 
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Re: Need for a separate religion code to ‘Saridharam’ and ‘Sarna Dharam’ followed by 

Santhals and other tribals in various parts of the country 

SHRI KALIPADA SAREN KHERWAL (JHARGRAM): As we know the Santhals are the largest 

homogeneous tribe of India and they are mostly inhabited in the States of West Bengal, 

Jharkhand, Odisha, Bihar, Assam and Tripura. The Santhals and other Adivasi communities 

profess and practice their own religion the "SARIDHARAM" and 'SARNA DHARAM" since time 

immemorial. Although the right to practice, profess and propagate our own religion is our 

Fundamental Right as per the Article 25 and 26 of the Constitution of India, yet the SANTHALS 

and other Adivasis have not been allotted separate religion code for 'SARIDHARAM" and 

SARNA DHARAM. I would like to mention here that the West Bengal Assembly has already 

introduced and approved a Bill as per 'Motion Under Parliamentary Rule 185' for allotment of 

Separate Religion Code for SARIDHARAM for Santhals and SARNA DHARAM for other 

Adivasis on 17th February, 2023. Therefore, in order to honour the religious sentiments of the 

Santhals and other Adivasi communities, I, strongly demand for allotment of a separate religion 

Code for the SARIDHARAM、and the SARNA DHARAM, and also demand for a separate 

Column for 'SARIDHARAM' and SARNA DHARAM in the Data Collection Form to be used in the 

forthcoming Census of India.        (ends) 

----- 

 

Re: Need to ensure protection of sensitive data of beneficiaries availing treatment under 

Ayushman Bharat-Pradhan Mantri Jan Arogya Yojana        (ABPMJAY) 

SHRI KIRTI AZAD (BARDHAMAN-DURGAPUR): I wish to raise the issue of patient privacy 

violations under the Ayushman Bharat Pradhan Mantri Jan Arogya Yojana (AB-PM JAY). The 

National Health Authority (NHA) has been publishing personally identifiable information of 

beneficiaries on its websites, including full names, discharge dates, and treatment costs, 

accessible through basic searches. This practice violates the constitutional right to privacy under 

Article 21, as upheld by the Supreme Court in Justice K.S. Puttaswamy v. Union of India. The 

publication of personal health data lacks legal backing under the Ayushman Bharat Digital 

Mission (ABDM) or Health Data Management Policy (HDMP), which explicitly prohibits such 

disclosure without anonymisation. The success of the scheme can be achieved through 

anonymised and aggregated data, making such public disclosures unnecessary. Additionally, 

no informed consent is sought from beneficiaries, further contravening HDMP guidelines. 

Publishing this data not only fails constitutional tests of legality, necessity, and proportionality 

but also increases risks of data misuse and breaches. I urge the Government to immediately 

address this grave violation of privacy, ensure compliance with established legal and 

constitutional safeguards, and take necessary corrective measures to protect the sensitive data 

of millions of Indian citizens availing treatment under AB-PM JAY. 

(ends) 

----- 
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Re: Need for synchronization of portals operated by Central Government and 

various State Governments to address the threat of cyber crime                       

in the Country 

SHRI ARUN NEHRU (PERAMBALUR): Cyber crime is real threat to the growth of 

the nation due to its scale and reach along with anonymity of the criminals. currently, 

the crime reporting structure for the citizens are in silos. The Union Government is 

operating a portal which doesn't synchronize with the State Government portal for 

filing of complaint and consequent follow-up. Law and order is a State Government 

subject and it's imperative that the Central Government educates and redirects the 

complaints to its correct jurisdiction quickly and take effective steps for solving this 

serious issue. 

(ends) 

----- 

 

Re: Need to curb pollution caused by transportation of coal and iron ore at 

Visakhapatnam Port, Andhra Pradesh 

SHRI SRIBHARAT MATHUKUMILLI (VISAKHAPATNAM): Despite the pollution-

control measures implemented by ports in Visakhapatnam, residents continue to 

wake up to find their homes coated with black dust. A major source is the handling, 

stacking, and transportation of coal and iron ore. The average concentration of PM2.5 

in Vizag exceeds the national average and is 10 times higher than WHO standards. 

This poses a serious threat to the respiratory health of the city's residents. I request 

an immediate action plan to conduct a long-term comprehensive study, including 

comparative analyses with other port cities, engaging local stakeholders and experts 

to identify causes and effects of dust pollution on the local community and public 

health in Visakhapatnam. Additionally, it is essential to ensure that ports adhere to 

the regulations set by APPCB and NGT including implementing a semi-automatic 

tarpaulin coverage system for cargo transportation, exploring the use of tube 

conveyor systems, stringent monitoring and evaluating feasibility of chemical spray 

among others. Further, Government can consider funding ports to construct covered 

cargo storages and explore redesigning rolling stock to facilitate covered 

transportation of coal instead of relying on open wagons, with complete transition 

towards container cargo handling as a long-term goal. Ultimately, public health must 

be prioritised at all costs.        (ends) 

----- 
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Re: Need to establish a Handicraft Training Institute at Harnatand in 

Valmikinagar Parliamentary Constituency 

श्री सुनील कुमार (वाल्मीसक नगर) : मैं सदन के माध्यम से माननीय मंत्री जी का ध्यान अपने 

संसदीय क्षेत्र वाल्मीककनगर के हरनाटांि में हस्तकशल्पकार कें द्र की स्थापना के सम्बन्ध में आकृष्ट 

कराना चाहता ह ूँ l मेर ेसंसदीय क्षेत्र थारू तथा उराव जन जाती के लोग बड़ी संख्या में कनवास करते 

है ,ये लोग अकधकांश जंगल से कर्र ेभू-भाग में रहते है , तथा अपनी आजीकवका के कलए तरह -तरह 

के संसाधनों पर कनभिर रहते है l थारू तथा उराूँव समाज की मकहलाएूँ हस्तकशल्प कला के क्षेत्र में 

अकधक अनभुवी है तथा इस क्षेत्र में अपना अहम् योगदान कर सकती है l इस समाज की बेकटया तथा 

मकहलाएूँ अपने पूविजो द्वारा कसखाई गई कला पर ही आधाररत है l यकद इनकी कला को कदखाने हेतु 

जरुरी कदम उठाए जाये तो ये बेकटया तथा मकहलाएूँ राष्ट्ट्रीय स्तर पर अपनी पहचान स्थाकपत कर 

सकती हैं तथा इस जनजातीय क्षेत्र में रोजगार के अवसर भी उत्पन्न होंगे l अतः मै माननीय मंत्री जी 

से यह मांग करता ह ं कक वाल्मीककनगर लोकसभा अंतगित थरुहट की राजधानी के नाम से प्रकसद्ध 

हरनाटांि में एक हस्तकशल्प प्रकशक्षण संस्थान की स्थापना यथा शीघ्र की जाय l 

(इकत)  

----- 

 

 

Re: Need for CBI inquiry into the increasing criminal activities in Beed 

district, Maharashtra 

श्री िजरगं मनोहर सोनवणे (िीड) : 9 कदसंबर को दोपहर 3 बजे, संतोष देशमखु, जो मेर ेकनवािचन 

क्षेत्र बीड़ के मस्साजोग ता.केज गांव सरपंच पकत थे, का अपहरण कर कलया गया। देशमखुजी की 

लाश शाम 6 बजे कमली ।इस बात के स्पष्ट संकेत कमले हैं कक उन्हें बेरहमी से टॉचिर और प्रताकड़त 

ककया गया था। देशमखुजी गांव के कवकास के कलए ककए गए अपने काम के कलए सम्माकनत थे और 

उनका कनधन बहुत दखु का कारण है। दूसरी र्टना पकुलस थाना परली (वै), कज. बीि के एक प्रकतष्ठत 

कबजनेसमैन अमोल िुबे कजनका अपहरण करके २ करोड़ रूपये कफरौती की मांग की गयी। १०-१५ 

लाख कफरौती वसूलकर उसे बीच रास्ते िोड़कर भाग गये। यह बढती र्टनायें बीि कजले की कानून 

व्यवस्था की तेजी से कबगड़ती हुई कस्थकत का संकेत है और यह आवश्यक है कक इन सभी दरु्िटनाओ ं

की जल्द से जल्द CBI जांच की जाए। 

(इकत) 

----- 
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Re: Need to take steps for timely completion of Inland Passenger Water 

Transport System in Maharashtra 

श्री नरशे गणपत म्हस्के (ठाणे) : महाराष्ट्ट्र समदु्री बोिि(एमएमबी) ने मुंबई महानगर के्षत्र(एमएमआर) के दूरदराज 

के नागररक के्षत्रों को जोड़ने के कलए अंतदेशीय यात्री जल पररवहन प्रणाली के कायािन्वयन की योजना बनाई है।यह 

महत्वाकांक्षी पररयोजना भायंदर, कोलशेत, कल्हेर और िोंकबवली में चार जेटी के कनमािण के माध्यम से मीरा-

भायंदर,ठाणे,कभवंिी और िोंकबवली को जोडे़गी।वसई क्रीक-उल्हास नदी पर संचाकलत यह प्रणाली पूवि-पकश्चम 

संपकि  को सदुृढ करगेी,कजससे एमएमआर में बढती आबादी और यात्रा पैटनि को पूरा ककया जा सकेगा।चार जेटी 

का कनमािण िेढ साल के भीतर पूरा करने का लक्ष्य है, कजसकी अनुमाकनत लागत 96.12 करोड़ रुपये है।यह राकश 

सागरमाला योजना के तहत कें द्र और राज्य सरकार द्वारा समान रूप से वहन की जाएगी।यह पररयोजना क्षेत्र के 

यातायात दबाव को कम करने, समय की बचत करने और पयािवरण अनकूुल आवागमन प्रदान करने के कलए 

अत्यंत महत्वपूणि है।हालांकक,कवत्तीय चुनौकतयों के कारण इस प्रणाली के कायािन्वयन की गकत धीमी रही है।मेरा 

माननीय पत्तन,पोत पररवहन और जलमागि मंत्री जी से आग्रह है कक वे इस अकत महत्वपूणि पररयोजना को समयबद्ध 

रूप से पूरा करने के कलए संबंकधत अकधकाररयों को सख्त कनदेश जारी करें।यह पररयोजना के्षत्र के आकथिक और 

सामाकजक कवकास को भी गकत प्रदान करगेी।        (इकत)  

----- 

 

Re: Need to set up a bench of Allahabad High Court at Meerut, Uttar Pradesh 

डॉ. राजकुमार सांगवान (िागपत) : आज मैं आपके समक्ष एक अत्यंत महत्वपूणि मुदे्द को उठाने के कलए खड़ा 

हुआ ह ं। यह मुद्दा पकश्चमी उत्तर प्रदेश के करोड़ों लोगों के न्याय पाने के अकधकार से सीधे जुड़ा हुआ है। इलाहाबाद 

हाईकोटि, प्रयागराज की एक खंिपीठ मेरठ में भी होनी चाकहए। पकश्चमी उत्तर प्रदेश का प्रयागराज से बहुत अकधक 

दूरी पर कस्थत होना एक बड़ी समस्या है। न्याय पाने के कलए लोगों को सैंकड़ों ककलोमीटर का सफर तय करना 

पड़ता है, कजससे उन्हें आकथिक और मानकसक परेशानी होती है। वकीलों और स्थानीय लोगों द्वारा लगातार इस 

मांग को उठाया जा रहा है। वे कहते हैं कक मेरठ में हाईकोटि  की खंिपीठ स्थाकपत होने से न्यायपाकलका अकधक 

सलुभ होगी और लोगों को त्वररत न्याय कमल सकेगा। मेरठ में हाईकोटि की खंिपीठ स्थाकपत करने में कनम्नकलकखत 

लाभ होंगे:  

• न्याय का त्वररत कनपटारा: लोगों को न्याय पाने के कलए लंबा इंतजार नहीं करना पडे़गा।  

• आकथिक बोझ में कमी: लोगों को न्याय पाने के कलए दूर-दराज के इलाकों में जाने के कलख खचि नहीं 

करना पडे़गा।  

• कवकास को बढावा: मेरठ में हाईकोटि की खंिपीठ स्थाकपत होने से के्षत्र का कवकास होगा और रोजगार के 

अवसर बहेंगे। 

अंत में,िमैं सरकार से आग्रह करता ह ं कक वह मेरठ में हाईकोटि की खंिपीठ स्थाकपत करने के कलए 

तत्काल कदम उठाए।ं यह पकश्चमी उत्तर प्रदेश के लोगों के कलए एक लंबे समय से चली आ रही मांग है 

और इसे पूरा करना सरकार का नैकतक दाकयत्व है।     (इकत) 

----- 
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Re: Need to provide compensation for land acquisition for 

Greenfield National Highway No. 744 as per the terms and 

conditions applied to N.H. 66 

SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): The development of NH 

744 Greenfield Highway is standstill due to delay in completion of land 

acquisition process. This is due to the delay in decision regarding the 

share of State Government and GST, loyalty exemption. The 

compensation is not yet disbursed till date. The undertaking for apply 

the same terms and condition of land acquisition of NH 66 to NH 744 

also not materialized. Now orders were issued to calculate the 

compensation of building on the basis of its age. It is not in tally with the 

term applicable to NH 66. There is difference in calculation of salvage 

value also. The land acquisition with regard to two villages are kept idle 

due to change in alignment. Hence I urge upon the Government to apply 

the same terms and conditions applied for fixing the compensation for 

land acquisition of NH 66 to the Green Field National Highway 744. 

(ends) 

----- 
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अिुपूरक अिुदािों की माांगें 

 

1404 बजे 
 

माििीय सभापनि : माननीय सदस्यगण, अब सभा में अनदुानों की अनपूुरक मांगें - पहिा 

बैि 2024-25 को ििाण  था म दान के तिए तिया जाएगा।  

अनदुानों की अनपूुरक मांगों पर श्री सधुाकर तसंह एवं श्री हनमुान बेनीवाि के कई 

कटौ ी प्रस् ाव पररिाति  तकए गए हैं। यतद माननीय सदस्य अपने कटौ ी प्रस् ाव प्रस्  ु 

करना िाह े हैं  ो वे 15 तमनट के भी र सभा पटि पर पिी भेज दें, तजसमें उस कटौ ी 

प्रस् ाव की क्रम संख्या तिखी हो, तजसे व ेप्रस्  ु करना िाह े हैं।  

इस प्रकार प्रस्  ु तकए गए कटौ ी प्रस् ावों को दशाणन ेवािी सूिी कुछ समय पश्चा  ्

नोतटस बोडण पर प्रदतशण  की जाएगी। यतद माननीय सदस्य उस सूिी में कोई तवसंगत  पा े 

हैं  ो वे कृपया इसकी सूिना  त्काि सभा पटि पर मौजूद अतधकारी को दे दें। 

     प्रस् ाव प्रस्  ु हुआ: 
 

“तक अनदुानों की अनपूुरक मांगों की सूिी के स् म्भ 2 में मांग संख्या 1 से 

8, 10, 11, 13 से 21, 23 से 38, 43 से 54, 56, 57, 60 से 62, 65, 

66, 68, 69, 71, 73, 74, 76 से 79, 81, 83, 85 से 87, 89 से 95 और 

97 से 102 के सामने दशाणए गए मांग शीषों के संबंध में 31 मािण, 2025 को 

समाप्त होने वािे वषण के दौरान संदाय के क्रम में होने वािे खिों की अदायगी 

करने ह े ुअनदुानों की अनपूुरक मांगों की सूिी के स् म्भ 3 में दशाणयी गई 

राजस्व िेखा  था पूंजी िेखा संबंधी रातशयों से अनतधक संबंतध  अनपूुरक 

रातशयां भार  की संति  तनतध में से राष्ट्रपत  को दी जाए।ं” 

 

श्री के. सी. वेणगुोपाि जी।  
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(1405/RCP/NK) 

1405 hours 

SHRI K. C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Thank you Chairperson, Sir for giving 

me an opportunity to participate in the discussion on the Supplementary 

Demands for Grants and the Appropriation Bill.  Reality has a way of asserting 

itself.  Despite all the propaganda in the world, what is the reality of our 

economy?  Whenever Supplementary Demands for Grants are taken up, I think, 

theि hon.िFinanceिMinister’sिpresenceि isि veryिmuchि requiredिbecauseिweिareि

going to pass the Supplementary Demands.  The hon. Finance Minister is not 

present here.  Then, what is the point in discussing?   

HON. CHAIRPERSON (SHRI DILIP SAIKIA): The State Finance Minister is 

present here. 

SHRI K. C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Sir, I am talking about the Cabinet 

Minister.  When SDGs happen, according to my priorities, the FM will be there.  

 What is the reality of our economy?  Our economy is deeply in trouble and 

it warrants an urgent action and attention.  The data and the trends emerging 

from recent months highlight serious challenges affecting the Indian economy.  

There are challenges affecting workers, business persons and more particularly 

our common people.  The challenges are created by policy missteps and a lack 

of strategic action from the Government to address the current crisis.   

 Let us see the GPD growth rate.  Everybody knows that now the GDP 

growth has fallen down to 5.4 per cent.  This Government every time is telling 

us about the tall promises of GDP that they will increase the GDP. This serious 

slowdown underlines the fragility of our economic recovery.  This also puts 

seriousिdoubtsिonिtheिGovernment’sिunrealisticिclaimिofिdouble-digit growth and 

inflation control.   

Decline in wages is one of the most alarming situations in this country 

now.  A study conducted by FICCI and Quess Corp Ltd., reveals a grim reality.  

Wages in key sectors like IT, retail, logistics, Fast Moving Consumer Goods 

(FMCG), banking and engineering have not risen significantly over the past few 

years.  Basically, the wages are same or similar to the wages that we had 10 

years before.  When adjusted for inflation, the real wages have either stagnated 

or declined.  This is leaving the people with a reduced purchasing power and in 

turn it is reducing the domestic demand.  In rural India, the situation is worse.  



16-12-2024            MMN Uncorrected / Not for publication       369 

Over the past five years, the real wages have fallen by 0.4 per cent.  Agricultural 

wages have grown by a meagre 0.2 per cent.  For the first five months of this 

year, the whole wage growth was a meagre 0.5 per cent and in agriculture it was 

just 0.7 per cent.  These figures are alarming.  Nearly half of our work force is 

engaged in agriculture.  A majority of non-farm employment is informal and low-

paying in our country.  Even the corporate sector reflects this grim trend.  

Between 2019 and 2023, the wage growth across major industries ranged from 

a meagre 0.8 per cent in engineering and manufacturing to 5.4 per cent in 

FMCG.   

 In contrast, the corporate profits have multiplied.  Wages have come down 

but the corporate profits have multiplied.  This is what is happening in this 

country nowadays.  Rich people have become richer, but poor people have 

become poorer.  The toxic work culture in many of the corporate companies is 

not the concern of the Government at all.  Earlier, Shri Hibi Eden raised this 

matter in the Zero Hour.  I do not want to repeat it.  The Government is not taking 

any action on these things. 

 The Prime Minister talked about two crore jobs per year.  He has been 

telling us about this since 2014 onwards.  Now, 10 years are already over.  Sir, 

20 crore jobs could have been created.  How many jobs have been created? 

(1410/PS/SK) 

 Not only the creation, but also the ability to generate quality jobs is the 

heart of this crisis. The inability to provide quality jobs is the major issue in this 

sector. The workforce participation has risen from 49.8 per cent to 60.1 per cent. 

The workforce participation has increased very much. People are available and 

they are searching for jobs. But the jobs that are being created, are neither well-

payingिnorिproductiveिatिall.िAccordingिtoिtheिGovernment’sिquarterlyिPeriodic 

Labour Force Survey (PLFS) released last month, during July-September, the 

unemployment rate in the urban areas is 6.4 per cent.  

 Sir, the hon. LoP has rightly pointed out in his speech that instead of 

creating jobs, you are cutting the thumbs of the small businesses and MSMEs, 

and you are even crushing the dreams of millions of youths in the country. 

Therefore, the share of export of MSME specified products in all India exports in 

February, 2024 was 45.7 per cent. That sector is completely disturbed. A decline 

in consumer confidence is also a serious issue which has to be looked into.  
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 The rural India is crying nowadays. MGNREGA is affected very badly. I 

myself raised a question during the Question Hour about the deletion of 

employees in MGNREGA, which has not been properly replied at all. 

MGNREGA is one of the best tools for encouraging the economic sector at the 

lower level, which has not happened so far.  

 Sir, inflation is skyrocketing. Vegetable prices have increased by a 

staggering 42.2 per cent in October, reaching a 57-month high. The prices of 

edible oil spiked by 9.5 per cent. The increase in cost of daily essential 

commodities continues to erode the savings and purchasing power of the 

common man, which is very detrimental.  

Dayिbeforeिyesterday,िtheिhon.िPrimeिMinisterिtalkedिaboutि‘ViksitिBharat’ि

and everything. What is the poverty rate of this country nowadays? Where are 

we standing in the global scenario? I will tell you about the latest update of the 

Global Multidimensional Poverty Index (MPI) which was released last month by 

the United Nations Development Programme and the Oxford Poverty and 

Human Development Initiative (OPHI). We have 234 million people living in 

poverty in India, which is medium Human Development Index, placing our 

country among five globally, with a largest number of people living in poverty. 

They are telling us about Viksit India.  

Sir, now, I come to attack on federalism. Every State has a right to have 

an equal share from the Union Budget. Now, what is happening? Every time, the 

State of Kerala is crying. Now, they are asking for VGF for the Vizhinjam port 

also. The State of Karnataka has written letters to the Government of India 

several times. The State of Karnataka has faced a significant financial setback 

losing Rs. 1,87,867 crore since 2017-18 due to the step-motherly treatment by 

the Central Government. TheिStateिofिKarnataka’s share of Central taxes has 

been reduced from 4.71 per cent in the 14th Finance Commission to 3.64 per 

cent. This is the same case with the States of Kerala, Himachal Pradesh, 

Telangana, and other States. Wherever the Opposition is ruling, the Government 

is having a step-motherly attitude towards those States. This is a very serious 

concern.  

Now, I come to natural calamities. This morning and day before yesterday 

also, an hon. Member from Wayanad and other hon. Members from the State of 

Kerala, have raised the issue of natural calamity. Five months have passed. 
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Significant measures have been taken to create a sense of security and support 

to people who have lost their entire families. The hon. Member from Wayanad 

narrated about that incident very emotionally.  

(1415/SMN/KDS) 

 After a period of five months, the Union Government is not releasing the 

special assistance to that State. We, all the MPs, met Amit Shah Ji who is looking 

after disaster management. After that, the State Government of Kerala got a 

letter from the Home Minister. In that letter, it is stated that they have sent Navy 

during disaster; and we have sent other forces. These are the common things 

which the Central Government has to do.  

 Now, the Central Government did not give any special package for 

Wayanad. But the Union Government asked the State Government to settle the 

airlifting charges which is Rs. 130,61,98,003. On the one side, hon. Home 

Minister is telling them that we have sent Navy and everything and on the other 

side, now, the Government of India is asking those expenses from the State 

GovernmentिofिKerala.िThisिisिveryिunfortunate.ि…ि(Interruptions) 

 Yesterday, you spoke for one hour and ten minutes. You have not even 

allowed us to yield for one second, brother.  

 Now, I am coming to an important issue. In our financial system, the 

regulatory bodies are having a crucial role. In our country, 11 crore people are 

depending on stock markets. Most of them are from middleincome group of this 

country.  

 Sir, the Security and Exchange Board of India (SEBI) is entrusted with the 

task of safeguarding the hard earned money of the Indian middle-class. 

Basically, the SEBI comes under the Department of Economic Affairs under the 

Ministry of Finance. It operates under the responsibility of the Ministry to ensure 

theिregulators’िintegrity. 

 Under the Seventh Schedule of the Constitution, it is very clear. As per 

the Seventh Schedule of Constitution, the Government of India holds exclusive 

powers to regulate the Indian stock markets. Any lapse or misconduct within 

SEBI is a direct reflection onि theि Financeि Minister’sि partि orि theि Centralि

Government’sिpart.ि 

 Who is selecting the SEBI Chairperson? The Secretary, Department of 

Economic Affairs which functions under the Ministry of Finance, is a part of the 
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financial sector regulatory appointment committee who selects the SEBI, 

Chairperson. This Committee is tasked with selecting the SEBI Chairperson and 

its wholetime Members.  It means the Finance Ministry is directly responsible for 

ensuring that an individual with unimpeachable integrity and ethical standards 

to be appointed to this crucial regulatory body.  

 Sir, what happened with the SEBI Chairperson? Several serious 

allegations have surfaced against the SEBI Chairperson indicating a severe 

breach of ethical and regulatory standards.   

 Through you, Sir, I am informing the House. Between 2017-2024, Ms. 

Buch allegedly received over Rs. 16 crore from ICICI bank while serving as 

Chairperson of SEBI, responsible for regulating that banking.  This amount was 

five times more than her salary from SEBI, presenting a blatant conflict of 

interest.  

 Number two, she received Rs. 2.16 crore rental income from entities 

linkedिtoिaिcompanyिunderिSEBI’sिinvestigation.ििWhatिdoesिitिmean?िTheिSEBIि

is investigating a company. The Chairperson has rented an office to that 

company.   

 The Chairperson allegedly traded in listed securities worth Rs. 36.9 crore 

while holding access to unpublished price sensitive information, a direct violation 

ofिSEBI’sिcodeिofिethics.     

(1420/RP/MK) 

For she failed to disclose assets in Singapore and the USA between 2017 

and 2021 despite being obligated to do so. Payment from six listed entities, 

including Rs. 2.59 crore from the Mahindra group were funnelled through Agora 

Advisory Private Limited, a company she claimed was dormant but in which she 

retained a 99 per cent stake. 

Sir, despite these revelations, the Finance Minister neither initiated an 

independent inquiry nor taken any disciplinary action. We all know why it is not 

done.िThisि inactionिunderminesि theिGovernment’sि claimिofि transparencyि andि

commitment to investor confidence. The Finance Minister is not here. But, I want 

to ask her a direct question. You know, you are an experienced Member. 

Whenever the Supplementary Demands for Grants is taken up, the hon. Finance 

Minister is supposed to be here. The Finance Minister's speech is over in the 



16-12-2024            MMN Uncorrected / Not for publication       373 

otherिHouse.ि…ि(Interruptions) The leader of the other House is already there, 

Nadda ji.  

HON. CHAIRPERSON (SHRI DILIP SAIKIA): Two State Ministers are sitting 

here.  

…ि(Interruptions) 

SHRI K. C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Sir, through you, I want to specifically 

ask six questions to the Finance Minister. 

 The first question is, why has the Finance Ministry not initiated any 

disciplinary or legal proceedings against the SEBI Chairperson despite clear 

evidence of a conflict of interest that undermines the integrity of the regulatory 

body? The second question is, what criteria or assessment has been applied to 

justify allowing the current SEBI Chairperson to continue in her role despite 

allegationsि thatि mayि erodeि publicि andि investors’ि trustि inि India'sि financialि

regulatory framework? The third question is, does the Finance Ministry 

acknowledge and take responsibility for the damage caused to investor 

confidence, both domestic and foreign, due to the lack of timely action against 

the SEBI Chairperson in light of the serious allegations? The fourth one is, can 

the Finance Minister clarify whether the Government is willing to accept 

responsibility for the uncertainty and volatility in the stock markets stemming 

from the alleged conflict of interest involving the SEBI Chairperson? The fifth 

one is, what step does the Finance Ministry intend to take to ensure 

transparencyि andि accountabilityि inि SEBI’sि leadership,ि particularly,ि inि lightि ofि

recent allegations that may harm India's financial ecosystem? The sixth one is, 

does the Ministry believe that retaining a Chairperson under such circumstances 

sends the wrong signal about India's commitment to corporate governance and 

regulatory transparency?  

Sir, the Finance Minister's failure to act decisively not only tarnishes the 

credibility of the Government, but also jeopardises the national financial 

governance framework. What is the conflict of interest of the Government and 

the SEBI Chairperson? Why is the Government not taking any action? I also 

went thoroughly, and thought about it. Everybody in this country has the same 

thinking. Why are such allegations coming against the Chairperson? Why is the 

Government not taking any action? For whom? Are they not taking any action? 

This question is in the public domain. Everybody knows that only one answer is 
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there. There is no action at all because of one person. Sir, you can see that. 

That is the whole story. There is already a report in the public domain. Sir, the 

name of one biggest business group, Adani Group is figured for the stock 

manipulation and accounting fraud. Shockingly, SEBI Chairperson had personal 

stakes in offshore entities used in the Adani money scandal. How can she 

investigate a scandal which she is a part of? This is the greatest irony, Sir. What 

is this Government doing? I want to talk about the poverty rate of this country. 

That is increasing day by day. People are becoming poorer and poorer. 

(1425/NKL/SPS) 

But one man is getting everything in this country.  

Sir, according to a latest report, there is an Adani Port or a terminal every 

500िkilometresिalongिtheिcountry’sिcoastline.िThisिcountryिhasि7,516िkilometresि

long coastline, and at every 500 kilometres, either there is an Adani Port or a 

terminal. …ि(Interruptions)िTheirिcompanyिrunsिsevenिairports.ि…ि(Interruptions) 

Sir, if we talk about our economic policies, assets, foreign policies – 

everything is rooted for one man. …ि (Interruptions) Now, it is high time. …ि

(Interruptions) Now, it is high time that we call this dubious crony capitalist 

Government. 

Sir, I am sorry to say in this Parliament that this Government has basically 

become of Adani, by Adani, for Adani. …ि(Interruptions) This Government has 

become that. Otherwise, why are you worried to take action? You need 

credibility for the stock market. You need to protect the interests of the people 

who are investing in stock markets. You are not taking any action. …ि

(Interruptions) You are not taking any action. Why are you scared to take action? 

I think, this is the biggest question arising in the public domain nowadays.  

Sir, we would like to ask the hon. Finance Minister whether the hon. 

Finance Minister is going to conduct an inquiry, or ask the Parliament to have a 

JPC to inquire into all these things. We asked for the JPC inquiry several times. 

The JPC is going to be headed by you people only. Now, you have majority. At 

least, the Members of the JPC have to understand as to what is going on in this 

stock market system; what is going on through the SEBI activities. I am not 

questioningिanyिMember’sिintegrity.िEveryिindividual has his own integrity on that 

side also. But this case, for the last several months, has been clearly creating 

doubts in the minds of the common people that why this person, even though he 
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is having a lot of allegations resulting to stock market crash, is being 

allowed to continue. I think, you cannot answer this question now. But 

this country needs an answer. …ि(Interruptions) It is because there are 

crores and crores of people who are investing in this system. …ि

(Interruptions) At least, there should be a JPC inquiry. …ि(Interruptions) 

I want this House and the public to know whether the Government is 

going to conduct a JPC inquiry. At least, give a reply. …ि(Interruptions) 

Sir, I do not want to take much of your time. That is why I told you 

that the atmosphere is spreading that this country's entire monopoly is 

being given to one individual. If somebody is bringing that issue into the 

public domain, you try to abuse him. You try to abuse him as you want. 

At the most, you defame him. In your social media group, that work has 

been going on for the last so many years. We are not worried about that. 

Whenever we question the person who is creating problems for our 

country, you people do not allow us to raise questions. In this Parliament 

also, several times, we talk about that but the name itself is removed. 

Why are you scared? What is your relation to that person? The country 

needs to know, Mr. Kiren Rijiju ji. Why are you giving this much of 

importance to a particular person? …ि(Interruptions) 

THE MINISTER OF CONSUMER AFFAIRS, FOOD AND PUBLIC 

DISTRIBUTION; AND MINISTER OF NEW AND RENEWABLE 

ENERGY (SHRI PRALHAD JOSHI): What about Shri Revanth Reddy? 

SHRI K. C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Shri Revanth Reddy refused 

toिacceptिRs.ि100िcrore.िYouिdoिnotिknowिaboutिthat.ि…ि(Interruptions) 

Shri Revanth Reddy also comes under the ambit of the Centre. If any 

such thing is there against him, you investigate, brother. Who has 

stopped you to investigate? …ि(Interruptions) If any such thing is there 

against Shri Revanth Reddy, Yediyurappa or anybody else, please 

investigate. …ि(Interruptions) 
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HON. CHAIRPERSON (SHRI DILIP SAIKIA): Venugopal ji, please 

address the Chair. 

…ि(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Venugopal ji, please address the Chair. 

…ि(Interruptions) 

(1430/VR/MM) 

SHRI K. C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Sir, I am concluding my 

speech in a minute. ....(Interruptions)  

 Sir, this is a discussion for Supplementary Demands for Grants. 

....(Interruptions) The Government is asking money from us. 

....(Interruptions) The Government is asking money from the Parliament. 

....(Interruptions) The Government is before the Parliament for getting 

the Supplementary Demands for Grants passed. ....(Interruptions)  

 Sir, the country should know what action the Ministry of Finance 

and the Economic Affairs Department have taken against that person. 

....(Interruptions) Why are you not taking any action? ....(Interruptions) 

For whom are you not taking action? ....(Interruptions) This is a great 

concern of this country. ....(Interruptions) Lack of accountability weakens 

democracy and creates fertile ground for corruption. ....(Interruptions) 

So, this should be stopped by this Government. ....(Interruptions) With 

these words, I am concluding my speech. Thank you, Sir. 

(ends) 
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TEXT OF CUT MOTIONS 
 

SHRI SUDHAKAR SINGH (BUXAR): I beg to move:   

(TOKEN) 

THAT THE DEMAND UNDER THE HEAD DEPARTMENT OF 

SCHOOL EDUCATION AND LITERACY (PAGE 28) BE 

REDUCED BY RS. 100. ििि 

1.ि NeedिtoिprovideिpermanentिbuildingिforिtheिKendriyaिVidyalayaि

atिBuxarिinिBihar.ि 

2.ि NeedिtoिopenिaिKendriyaिVidyalayaिatिKaimurिinिBihar.ि 

(TOKEN) 

THAT THE DEMAND UNDER THE HEAD MINISTRY OF 

ENVIRONMENT, FORESTS AND CLIMATE CHANGE (PAGE 

31) BE REDUCED BY RS. 100.       

3. िNeedिtoिcleanिandिdevelopिGokulिJalashayि(Wetland)िtoिprovideि

cleanिdrinkingिwaterिtoिpeopleिofिBuxarिinिBihar.ि 

4.ि NeedिtoिprotectिKaimurिHillsिtoिmaintainिtheिecologicalिbalanceि

ofिtheिareaिandिalsoिtoिbenefitिtribalिpopulation.ि 

(TOKEN) 

THAT THE DEMAND UNDER THE HEAD MINISTRY OF 

HOUSING AND URBAN AFFAIRS (PAGE 66) BE REDUCED 

BY RS. 100.     

5.ि Needिtoिdecongestिtrafficिbyिprovidingिnewिandिsmoothिaccessि

roadsि aroundि Newि Ashokि Nagarि Rapidि Railि Transitि (RRTS)ि

stationिinिDelhi.ि 

(TOKEN) 

THAT THE DEMAND UNDER THE HEAD MINISTRY OF 

RAILWAYS (PAGE 90) BE REDUCED BY RS. 100.     

6.ि NeedिtoिprovideिstoppageिofिRanchiिRajdhaniिExpressि(12439),ि

NandanिKananिExpressि(12815),िAgraिKolkataिExpressि(13167),ि

Jaisalmerि Howrahि Expressि (12371),ि GKPि Shalimarि Expressि

(15021)िandिKolkataिAmritsarिExpressि(12357)िtrainsिatिBhabhuaि

RoadिandिMohaniyaिrailwayिstations.ि 

7.ि Needि toि tackleि congestionि andि ensureि regulationि ofि vehicularि

trafficिmovementिaroundिDelhiिCantonmentिrailwayिstation.ि 

8.िि Needि toि ensureि properि sanitationि andि civicि amenitiesि inि andि

aroundिDelhiिCantonmentिrailwayिstation.ि 
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सांसदीय कायय मांत्री; िथा अल्पसांख्यक कायय मांत्री (श्री नकरिे ररनििू) : फाइनेंस 

तमतनस्टर राज्य सभा मैं हैं, क्योंतक वहां  एिओपी बोि रहे हैं और यह कनवेंशन है तक 

अगर एिओपी बोि े हैं  ो उनको सनुना पड़ेगा, इसतिए वे वहां बैठी हैं। एमओस, 

फाइनैंस सभी बा ों को नोट कर रहे हैं। आप िोग तिं ा म  कीतजए, हम िोग भी सनु 

रहे हैं। मेरा तसफण  इ ना अनरुोध है तक आप तजस आदमी की बार-बार बा  कर रहे हैं, 

मोदी जी ने या हमने, तकसी ने उनको करोड़पत  नहीं बनाया है।…ि(व्यवधान) हम 

िोगों ने यूतनकॉनण बनाए हैं। हम िोगों ने स्टाटणअप्स बनाए हैं, स्टैंड अप को िेकर आए 

हैं। …ि(व्यवधान) यूतनकॉन्सण हम िोगों के समय में ही पैदा हुआ है। …ि(व्यवधान) आप 

तजनका नाम िे रहे हैं, सारा पोटण और एयरपोटण का तबजनेस आप िोगों ने ही उनको 

तदया है। …ि (व्यवधान) ख्वामख्वाह हम िोगों को आप बदनाम म  कीतजए। …ि

(व्यवधान)  इस देश में बहु  सार ेउद्योगपत  हैं जो आप िोगों के समय में पैदा हुए हैं। 

…ि(व्यवधान) यहां इल्जाम िगाने से कुछ नहीं हो ा है। …ि(व्यवधान) 

माििीय सभापनि : डॉ. संजय जायसवाि जी।   
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1432 बज े

डॉ. सजंय जायसवाल (पसिम चम्पारण) : सभापत  महोदय, तवत्त मंत्रािय द्वारा रखे गए अनदुानों की 

अनपूुरक मांगों पर आपने मझेु बोिने का अवसर तदया, इसके तिए आपका बहु -बहु  धन्यवाद। 

 महोदय, के.सी. वणेगुोपाि जी का भाषण मैं बहु  ही ध्यान से सनु रहा था। मझेु पटना मेतडकि 

कॉिेज का छात्र जीवन इनके भाषण से याद आ गया। मेर ेयहां सजणरी के एक प्रोफेसर हुआ कर े थे, प्रो. 

मो ीिाि तसंह जी। इसी  रह से जब कोई बा  कर ा था  ो वह यह जरर कह े थे – बाबू!  मु अंरेजी 

 ो बहु  बोिे, ितेकन थोड़ा सजणरी भी बोि िे े  ो बहु  अच्छा हो ा। इन्होंने एक शब्द सप्िीमेंटरी 

तडमांड फोर रांट्स के बार ेमें नहीं बोिा तक 44000 करोड़ रुपये देना िातहए या नहीं देना िातहए। In his 

whole speech there is not even one word on Supplementary Demands for Grants. 

....(Interruptions) I am not yielding. ....(Interruptions) You have not said even one 

word whether the demand for Rs. 44,000 crore is genuine or not. ....(Interruptions)  

आपने बहु  अच्छी अंरेजी बोिी, बहु  सारी बा ें बोिीं, िेतकन एक शब्द सप्िीमेंटरी तडमांड फोर रांट्स 

के बार ेमें बोि दे े  ो हम िोगों को बहु  अच्छा िग ा। यह कोई नई बा  नहीं है, उधर से सभी को ऐस े

ही बोिने की आद  है। अभी हम संतवधान पर भी ििाण सनु रहे थे  ो एक सांसद महोदया ने अपनी मैडन 

स्पीि में बोिा तक छोतड़ए नेहर जी को तक उन्होंने क्या तकया, आपने क्या तकया मझेु यह ब ाइए। मझेु 

कम स ेकम इ नी खशुी है तक कांरेस की  रफ से यह स्वीकारोतक्त आ रही है तक नेहर जी ने बहु  सारी 

गित या ंकांरेस के राज में की थीं। मोदी जी ने क्या तकया, इस बा  को इसी से समझा जा सक ा है तक 

हम िोग वषण 2024-25 में िगभग 4.5 िाख करोड़ रुपये सतब्सडी के रप में गरीबों और देश के तकसानों 

को दे रह ेहैं। वषण 2021-22 में हम िोगों ने 7 िाख 57 हजार करोड़ रुपये की सतब्सडी दी थी और इ ना 

ही नहीं, यह जो कह रहे हैं तक राज्यों के साथ न्याय नहीं हो रहा है, हमने पांि िाख करोड़ रुपये से ज्यादा 

राज्यों को सेंटर स्पोंसडण स्कीम में तदया है। इनके सो कॉल्ड इकोनॉतमस्ट प्रधान मंत्री के जमाने में इनका 

बजट तज ना हो ा था, उ नी  ो हम सतब्सडी भी दे रहे हैं और राज्यों को भी दे रहे हैं। िेतकन अं र एक 

ही है तक  उस समय के जो माननीय प्रधान मंत्री थे, उस समय यूपीए था अब वह इंडी गठबंधन हो गया है, 

उस समय के प्रधान मंत्री से जब भ्रष्टािार के बार ेमें पूछा जा ा था, क्योंतक बहु  सार ेभ्रष्टािार के मदेु्द 

उठाए जा े थे,  ो वह कह े थे तक गठबंधन धमण की मजबूररयां हो ी हैं, जबतक हमार ेप्रधान मंत्री कह े हैं 

तक भ्रष्टािार पर जीरो टॉिरेंस रहेगा। यह अं र एनडीए और इंडी गठबंधन के ने ाओ ंमें है। 

(1435/YSH/SAN) 

 सभापत  महोदय, हमें आज 10 साि हो गए हैं, िेतकन ये िोग तकसी भी केन्रीय मंत्री पर एक 

रुपये का भी भ्रष्टािार का आरोप आज  क नहीं िगा सक े हैं। यह हमारी सच्िाई है। …ि(व्यवधान) ये 

तकसी के बार ेमें कुछ नहीं कह सक े हैं। इनकी हाि  यह थी तक इन्होंने अपने गठबंधन का नाम यूपीए स े

बदिकर ‘इंडी’िरख तिया। उसका एकमात्र कारण यह है तक पूरा देश जान ा था तक यूपीए और भ्रष्टािार 

पयाणयवािी शब्द बन िकेु हैं। इसतिए इन्होंने अपन ेआप को बिाने के तिए अपन ेगठबंधन का नाम बदि 

तदया। हमार ेयहां पर भोजपरुी में एक कहाव  ह ै:ि‘तसयरा उहे बा, रगं बदििे बा’िअथाण , The fox is 

same; it has only changed its colour.   

आज इनके गठबंधन का नाम इंडी गठबंधन हो गया हो, िेतकन हाि  वही है। आज भी अगर 

भ्रष्टािार का तकस्सा आ ा ह ै ो या  ो पतश्चम बंगाि से आ ा है या कनाणटक स ेआ ा है। अभी हमें 10-11 
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साि सत्ता में हो गए हैं, िेतकन तफर भी जहां से भी भ्रष्टािार उभर ा ह,ै तकसी न तकसी इंडी गठबंधन के 

ही प्रदेश से उभर ा ह।ै यह इस देश की एक तवडंबना है।  

 आज हम िोगों के तखिाफ एक और नेरतेटव हर जगह ििाया जा ा है। वह नेरतेटव है तक आपने 

तकसानों के तिए कुछ नहीं तकया। अगर हमार ेमाननीय ने ा सप्िीमेंरी तडमांड फॉर रांट्स पढ़ तिए हो े 

तक उसमें क्या तिखा हुआ ह ै ो उनको यह प ा रह ा तक उनके जमाने में तज ना कृतष मंत्रािय का बजट 

हो ा था, उ ना हम अभी तकसानों के तिए इस सप्िीमेंरी तडमांड फॉर राटं में एक्स्रा मनी मांग रहे हैं। हम 

अभी िगभग 25 हजार करोड़ रुपये मांग रहे हैं। हम िोगों ने इस देश के तकसानों को तकसान सम्मान तनतध 

के माध्यम से 3 िाख 46 हजार करोड़ रुपये डीबीटी के माध्यम से कैश तदए हैं और यह 3 िाख 46 हजार 

करोड़ रुपये की पूरी रातश तकसानों को दी गई है। यह वह राज नहीं है तक मैं एक रुपये भेज ा ह ूँ  ो िोगों 

के पास 15 पैसे जा े हैं।  

 अगर मोदी जी ने 3 िाख 46 हजार करोड़ रुपये भेजे हैं  ो एक-एक तकसान को वह पैसा तमिा 

है। उसमें कहीं पर भी कोई गड़बड़ी नहीं हुई है। यह हमारी सरकार का काम है। इसी  रह से हम िोगों ने 

इस सरकार में, मोदी 3.0 में 14 हजार 235 करोड़ रुपये की सा  योजनाए ंतकसानों के कल्याण के तिए 

स्वीकृ  की है। यह हमारी पहिान है। एमएसपी में 10 वषों में हमने ररकॉडण वतृि की ह,ै यह हमारी पहिान 

है। िेतकन तदक्क  एक ही है तक ये िोग इस पर क्यों नहीं बोि पा े हैं, क्योंतक इनके तकसी भी ने ा को 

सप्िीमेंरी तडमांड फॉर रांट, जो तक 203 पजे का है, उस ेपढ़ने के तिए इ नी ज्यादा  पस्या करनी पड़ेगी 

तक उसकी गमी स ेशरीर को आग िग जाने का भी ख रा हो सक ा है। इसतिए ये िोग सप्िीमेंरी तडमाडं 

फॉर रांट नहीं पढ़ े हैं। हम यहां पर वषण 2009 से देख रहे हैं तक पहिे ने ाजी कु ाण-पायजामा पहन े थे, 

िेतकन तफर जब मोदी जी की पहिी सरकार आई, दूसरी सरकार आई,  ीसरी सरकार आई  ो  पस्या 

से इ नी ज्यादा गमी बढ़ी तक अब तदसम्बर में भी टी-शटण पहन े हैं और मोदी जी की िौथी और पांिवीं 

सरकार आना तनतश्च  है  ो उस समय क्या होगा, उसके तिए मैं अभी न बोिूं  ो ज्यादा बेह र होगा।  

 सभापत  महोदय, आज इनकी यह हाि  ह।ै मैं माननीय प्रधान मंत्री जी और तवत्त मंत्री जी को 

धन्यवाद दे ा ह ूँ तक उन्होंने तवत्तीय घाटे को काबू करने के तिए बजट के समय 5.1 परसेंट ऑफ तफस्कि 

डेतफतसट की बा  की थी, उसे अब 4.9 परसेंट कर तदया गया है। यह ब ा ा ह ैतक यह सरकार तक ने 

अच्छे ढंग से तवत्तीय प्रबंधन कर रही है।  

 सभापत  महोदय, मैं इस सप्िीमेंरी तडमाडं में जो रयेर हेल्थ तडजीजेस के तिए 317 करोड़ रुपये 

अिग स ेतदए हैं, उसके तिए रयेर हेल्थ तडजीज से सफर करने वाि ेसभी मरीजों की  रफ से इस सरकार 

को बहु -बहु  आभार व्यक्त कर ा ह ूँ, क्योंतक दतुनया की एक त हाई रयेर हेल्थ तडजीजसे हमार ेदेश में 

हो ी हैं। वैसे ही हेल्थ ररसिण के तिए जो 89 करोड़ रुपये की रातश सप्िीमेंरी तडमाडं में दी गई ह,ै यह भी 

बहु  अच्छा फैसिा ह।ै  

 सड़क दघुणटना में घायि व्यतक्तयों को कैशिेस रीटमेंट के तिए 128 करोड़ रुपये की अत ररक्त 

रातश दी गई ह,ै वह भी यह ब ा ी है तक यह सरकार तक नी संवेदनशीि ह।ै  

 सभापत  महोदय, वषण 2020-21 में जब पूरा तवश्व आतथणक व्यवस्था स ेिड़खड़ा रहा था, उसके 

बाद हम उठकर दतुनया के बड़े राष्ट्रों में सबसे  ेज इकनॉमी से बढ़ने वाि ेराष्ट्र बने। यह इसी जन ा के 

अटूट तवश्वास से खरा उ रने का मोदी मैतजक है। इसी कारण हम िगा ार  ीन बार पूणण बहुम  के साथ 
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सरकार बना रहे हैं। यही एक कारण ह ैतक हमार ेसाथी कांरेस के जो सांसद हैं, वे भी िगा ार  ीन बार 

डबि तडतजट में आ रहे हैं।  ीन बार से ये आज  क थ्री तडतजट में नहीं आ सके। 

(1440/RAJ/SNT) 

 मैं इस बार एक पररव णन जरर देख रहा ह ं तक माननीय सांसदों की डबि तडतजट में संख्या होने 

के बावजूद भी ये िोग इ ने खशु और जोश-जज्बे से भर ेहुए हैं तक मैं भी ईश्वर स ेप्राथणना कर ा ह  ंतक ये 

हमेशा डबि तडतजट में रहें, तजससे इनका जोश और जज्बा हमेशा बरकरार रहे, एकदम तबल्कुि बरकरार 

रहे।  

 एक डर ह ै तक तजस  रह से आज कि इंडी गंठबंधन में िि रहा है और इनके िीडरशीप पर 

क्वेश्चन हो रहा है, कहीं ऐसा न हो तक गठबंधन के िोग…ि(व्यवधान), सतुप्रिया जी बोि ही िकुी हैं तक 

टीएमसी के मम ा जी पर तविार तकया जाए। आरजेडी भी बोि रही है तक मम ा जी पर तविार तकया 

जाए।…ि(व्यवधान) धमेन्र जी भी बोि े रह े हैं। अगर सभी िोग भाग गए  ो यह कांरेस पाटी तसंगि 

तडतजट में आ जाएगी। अभी यह रीजनि पाटीज की कृपा से तकसी  रह डबि तडतजट हो पाए हैं। 

 सभापत  महोदय, मझेु बस इ ना ही कहना है तक कभी भी काठ की हांडी दोबारा नहीं िढ़ ी है। 

यही न ीजा ह ैतक हररयाणा और महाराष्ट्र में िोक सभा िनुाव के न ीजे इनके तिए कुछ अच्छे हुए, िेतकन 

 ीन महीने में ही जन ा ने इनकी हकीक  को समझ तिया और हररयाणा और महाराष्ट्र स ेररकॉडण म ों 

से इनको बाहर करने का काम उसी जन ा ने तकया है, जो िोक सभा िनुाव के समय उन राज्यों में दूसरा 

पररणाम तिखा था।  

 सभापत  महोदय, जब इस देश का इत हास तिखा जाएगा,  ो यह भी जरर तिखा जाएगा तक 

अटि तबहारी वाजपेयी जी के समय भार  कैसे दतुनया की सबस े ेजी से बढ़ने वािा अथणव्यवस्था बन 

रहा था, िेतकन एक इकोनॉतमस्ट प्रधान मंत्री जी ने आकर, अपने कायणकाि समाप्त हो े-हो े  क उसको 

सबसे तनिििे पायदान पर पनु: खड़ा कर तदया। यह भी तिखा जाएगा तक कैसे एक गरीब िाय वािे ने अपने 

 ीसर ेटमण में दतुनया की  ीसरी बड़ी इकोनॉमी भार  को बनाने के तिए िगा ार मेहन  करके सफि ा 

के उस मकुाम को हातसि तकया।  

 सभापत  महोदय, इस वषण हम 48 िाख करोड़ रुपए से ज्यादा खिण कर रहे हैं। इसके तिए िाह े

वह जीएसटी हो, मरुा योजना, जन-धन खा ा, डीबीटी और सबसे ऊपर माननीय प्रधान मंत्री जी का यह 

तवश्वास तक अगर हम अपने यवुाओ,ं मतहिाओ ंको समतुि  अवसर देंग,े  ो 2047  क इस देश को 

तवकतसि  राष्ट्र बनने स ेकोई नहीं रोक सक ा। इसका सबसे बड़ा उदाहरण हमारी सेल्फ हेल्प बहनें हैं। 

आज एक करोड़ स ेज्यादा िखपत  दीदी बन िकुी हैं। प्रधान मंत्री जी ने  ीन करोड़ का वादा तकया था, 

हम उस ेभी अिीव करने जा रहे हैं।  

तबिहार जैसे तपछड़े राज्य में भी जीतवका की बहनों ने एक ऐत हातसक काम तकया है। तबहार के एक 

माननीय सासंद के रप में मैं माननीय प्रधान मंत्री जी के प्रत  बहु -बहु  आभार व्यक्त कर ा ह ं तक यूपीए 

ने 10 वषों में जहां तबहार को केवि 75 हजार करोड़ रुपए रांट के रप में तदए थे, वहीं माननीय प्रधान मंत्री 

जी के ने तृ्व में तबहार को 2 िाख, 81 हजार करोड़ रुपए रांट के रप तमिे हैं। यह ब ा ा है तक प्रधान 

मंत्री जी न केवि अंत म व्यतक्त के तिए सवंेदनशीि हैं, बतल्क जो इंडी गठबंधन का एक घटक आरजडेी 

है, तजसके वषण 1990 से वषण 2005 के राज में तबहार की तस्थत  वषण 1947 के तबहार जैसी हो गई थी। 
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उसके तिए वे तक ने सवंेदनशीि हैं, उसके तिए मैं माननीय प्रधान मंत्री को बहु -बहु  धन्यवाद दे ा ह  ं

एवं उनके प्रत  आभार व्यक्त कर ा ह ं।  

आज स ेसवा सौ साि पहि ेएक नरने्र ने अमेररका में यह भतवष्ट्यवाणी तकिया थी तक अगिी सदी 

भार  की होगी और दूसरा नरने्र इस देश का प्रधान मंत्री बन कर उस सपन ेको हकीक  में बदिने का 

काम कर रहा है। उस सपने के साथ इस देश की प्रत्येक जन ा िि रही है। 

हम िोगों ने देखा है तक जब हम बच्िे थे,  ो तखिौने मेड इन इंतडया में हो े थे, पर जब हमार े

बच्िे हुए,  ो तखिौने तवदेशों से आकर बनने िगें, िेतकन प्रधान मंत्री जी के ने तृ्व के साथ हम िोगों ने न 

केवि मेक इन इंतडया और पीएिआई का तनणणय तिया बतल्क मेगा टॉय पाकण , मेगा टेक्सटाइि पाक्सण, 

मेगा फामाण पाक्सण, तडफें स कॉररडोर, ये सभी स्थातप  करके, जो देश तखिौंनों के तिए तवदेशों पर तनभणर 

हो गया था, वहीं आज हम ब्रह्मोस जैसे तमसाइल्स और हाइटेक उपकरण दतुनया में बेि रहे हैं। यह मोदी 

जी की उपितब्ध है।  

आज हम सेमीकंडक्टर प्िाट्ंस िगाने जो रहे हैं, जो हमारी इंडस्रीज को दतुनया में एक नई ऊंिाई 

पर पहुंिाएगा। हम एक  रफ हर गरीब को तबजिी, गसै, मफु्  अनाज, मफु्  इिाज, घर, शौिािय जैसी 

मूिभू  सतुवधाओ ंकी पूत ण कर रहे हैं। हम तबना गारटंी के रहेड़ी-पटरी से िेकर देश के यवुाओ,ं तवश्वकमाणओ ं

को सतब्सडाइज्ड िोन दे रहे हैं, तजससे हमारा प्रत्येक व्यतक्त आतथणक  रक्की कर सकें । ितेकन इन िोगों 

के इ ने सार ेइल्जाम के बावजूद भी मझेु याद है। आज मैं स्वगीय अरुण जटेिी जी को श्रिांजति भी देना 

िाह ंगा, उन्होंने कहा था तक yes, we are industry-friendly government.  

(1445/KN/AK) 

यह तबल्कुि साफ है तक जो ईमानदारी से टैक्स भरगेा, सरकार उस इंडस्री का साथ देगी, िेतकन जो 

बेईमानी और भ्रष्टािार करगेा, यह सरकार उसे तकसी भी स् र पर छोड़ने वािी नहीं ह।ै यही इनकी  किीफ 

का सबस ेबड़ा कारण ह।ै ये एक इंडतस्रयतिस्ट का नाम िे रहे थे। मैं भी एक इंडतस्रयतिस्ट का नाम िेना 

िाह ंगा, तजसका नाम ये हमेशा िे े हैं। उस इंडतस्रयतिस्ट का नाम नीरव मोदी है। यह जानने की िीज ह ै

तक कौन इम्पीररयि होटि में गया था। इम्पीररयि होटि में रा  को मॉडतिंग शो देख कर अगिे तदन 

नीरव मोदी को बैंकों स ेकैसे उधार पसै ेतमि गए? यह भी ब ाने का काम हमार ेयूपीए गवनणमेंट के समय के 

हमार ेतमत्रों को जरर करना िातहए। 

 आज हम िोग हर िीज के तिए कृ  संकल्प है। अगर हम इस देश को तवकतस  राष्ट्र बनाना 

िाह े हैं  ो उसके तिए भार  के प्रत्येक उद्यमी को सामने खड़ा होना होगा और उसकी मदद करनी होगी। 

इसतिए मैं तनमणिा सी ारमण जी के द्वारा िाए गए इस सप्िीमेंरी तडमाड्ंस फोर रांट्स का पूणण समथणन 

कर ा ह ं। अपने प्रधान मंत्री जी का भी बहु -बहु  आभार व्यक्त कर ा ह  ंतक िोक कल्याणकारी योजनाओ ं

में उन्होंने जो कुछ तकया ह,ै उसके तिए भार  के नागररक भी सदा आभारी हैं। आप तक ने भी रोड़े अटका 

िीतजए, वषण 2047  क भार  एक तवकतस  राष्ट्र बनकर ही रहेगा। 

जय तहंद, जय भार । 

(इत ) 
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1446 बजे 

श्री लालजी वमाा (अम्िडेकर नगर) : माननीय सभापत  जी, आपने मझेु वषण 2024-25 के अनदुानों 

की अनपूुरक मांगें – प्रथम बैि पर बोिने की अनमुत  दी, इसके तिए मैं आपका आभार प्रकट कर ा 

ह ं। 

 मान्यवर, ये अनपूुरक मांगें, जो माननीय तवत्त मंत्री जी द्वारा प्रस्  ु की गई हैं, यह 87,762 

करोड़ रुपये के िगभग हैं। अभी हमने जिुाई में ही बजट पास तकया है। हमारी प्िातनंग इ नी अच्छी 

नहीं थी तक एक महीने में ही हमें अनपूुरक मांगें िानी पड़ीं। तजन मदों पर हम अनपूुरक मांगें िाये हैं, 

अभी माननीय डॉ. जायसवाि साहब तकसान सम्मान तनतध की ििाण कर रहे थे। यह पहिे से 

अनमुातन  था, पूर ेवषण का बजट अनमुातन  था और अगर खिण अनमुातन  था  ो इसको मखु्य बजट 

में ही िाना िातहए था। उसको तफर से अनपूुरक मांगों के रप में िाने की आवश्यक ा नहीं थी। इसके 

साथ-साथ जब हम अनपूुरक मांगें िा े हैं  ो हमें यह भी तविार करने की आवश्यक ा है तक हमने 

जो मूि बजट में पैसा तिया है, उसका तक ना प्रत श  खिण करने में हम सफि हो पाए हैं। मैंने  माम 

ऐसे तवभागों में देखा है, जनकल्याण से जड़ेु  माम तवभागों में देखा है तक 50 प्रत श  भी मखु्य बजट 

का हम खिण नहीं कर पा े हैं। इस  रह से हमारी जो व्यवस्था है, हमारी जो प्िातनंग है, जो हमारा 

अनमुान है, वह ििर है, तजसके कारण हम उसमें खिण नहीं कर पा े हैं। 

अगर हम वषण 2023-24 के केन्रीय बजट का उदाहरण िें  ो फरवरी, 2023 में बजट पेश 

करने के आठ महीने के बाद जब िेखा-जोखा तनकािा गया  ो एक त हाई भी खिण नहीं हुआ। तनतश्च  

रप से जो तजम्मेदार िोग हैं, तजनको बजट समय पर खिण करके और उसके आधार पर तवतभन्न 

योजनाओ ंको बनाना िातहए, उसका तजक्र नहीं तकया गया। 

मान्यवर, हमारा अच्छा बजट न होने के कारण ही इस देश में आतथणक असमान ा बढ़ रही 

है। इस देश में जो आतथणक असमान ा है, उसका मैं उदाहरण देना िाह ा ह ं। देश के िगभग एक 

फीसदी िोगों के पास 41 परसेंट सम्पतत्त का तहस्सा है और दूसरी  रफ जो कमजोर आबादी है, जो 

गरीब िोग हैं, 50 प्रत श  आबादी के पास देश की जीडीपी का केवि 13 परसेंट और संपतत्त का 

4.1 परसेंट तहस्सा है। 

(1450/VB/UB) 

 बाबा साहब डॉ. भीमराव अम्बेडकर जी ने संतवधान सभा में अपने एक भाषण में कहा था तक 

इस देश में तज नी भतक्त, वीर पूजा और अंध तवश्वास है, उ ना अन्य तकसी देश में नहीं है। धमण एवं 

भतक्त  था वीर पूजा मतुक्त के साधन भिे ही हो सक े हैं, पर ं ुराजनीत  में भतक्त और वीर पूजा 

अधोगत  में िे जाने वािा अतधनायकवाद हो जा ा है।  

 स्व ंत्र ा, सम ा और बंधभुाव के आधार पर व्य ी  सामातजक जीवन ही िोक ंत्र कहिा ा 

है। स्व ंत्र ा  ो हमें तमिी तकन्  ुभार  में सम ा का अभाव है। यहाूँ के सामातजक और आतथणक 

जीवन में तवषम ा का बोिबािा है। तवषम ा का बोिबािा के कारण ही, देश में अरबपत यों की 

संख्या अमेररका और िीन से ज्यादा है या िगभग उनके बराबर है। िेतकन हमार ेयहाूँ गरीब ज्यादा 

हैं। इसका कारण है तक हम जो बजट बना रहे हैं, तजस  रह से हमें छोटे और मध्यम उद्योगों को 
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बढ़ावा देना िातहए, रोज़गारपरक उद्योगों को हमें बढ़ावा देकर हर व्यतक्त को रोज़गार देने की 

आवश्यक ा है। उसे करने में हम तवफि हुए हैं।  

 इस देश में 70 फीसदी िोग कृतष पर आधारर  हैं, उनका जीवन कृतष पर तनभणर कर ा है। 

तकसान हमार ेदेश का मूि आधार है। हमार े माम महापरुुषों ने इस बा  को कहा था तक इस देश 

का तवकास खे -खतिहानों से होकर गजुर ा है। िेतकन हमने उस तदशा में ध्यान देने का काम नहीं 

तकया। आज तकसान परशेान है। जहाूँ तकसान की आवश्यक ा डीएपी खाद की है, उस पर सतब्सडी 

देने की, िेतकन उसके दाम बढ़ े जा रहे हैं, हम उति  मूल्य पर उसे देने में तवफि हो रहे हैं। इस 

बजट में उसके तिए कोई प्रावधान नहीं तकया गया है। आप अनपूुरक बजट िाये भी,  ो उसमें 

तकसानों के तिए उस  रह की कोई व्यवस्था िाने का काम नहीं तकया गया।  

 इसी  रह से, बैंकों द्वारा बड़े-बड़े उद्योगपत यों के कजण के एक बहु  बड़े तहस्से को राइट-

ऑफ कर तदया जा ा है। िेतकन तकसानों का कजाण माफ करने के तिए हमारी सरकार के पास 

संसाधन नहीं हैं।  माम तकसानों द्वारा मांग करने के बावजूद उनका आज  क कजाण माफ नहीं तकया 

जा रहा है। तपछि े10 वषों में भी इस  रह की कोई व्यवस्था नहीं की गई। 

 मान्यवर, आज तकसान न्यून म समथणन मूल्य की िड़ाई िड़ रहा है। उद्योगपत  िोग अपने 

दाम  य कर िे े हैं और धंधा करने वािे दूसर ेिोग भी अपने दाम  य कर ि ेे हैं, िेतकन तकसान 

ही एक ऐसा वगण है, जो पूर ेदेश को तखिाने का काम कर ा है। अगर आज हम िोग 82 करोड़ िोगों 

को मफु्  अनाज दे पा रहे हैं,  ो वह तकसान की मेहन  और पररश्रम का पररणाम है, िेतकन आज 

उस तकसान को भी यह सरकार उसके उपज के न्यून म समथणन मूल्य की गारटंी देने का काम नहीं 

कर रही है, तजसके कारण तकसानों की हाि  अच्छी नहीं है। अगर तकसानों की हाि  अच्छी नहीं 

होगी,  ो देश की हाि  भी अच्छी नहीं होगी। हमें तकसानों की आमदनी बढ़ाने की आवश्यक ा है, 

उसकी उत्पादन िाग  कम करने की आवश्यक ा है। िेतकन उत्पान िाग  कम नहीं हो रही है, वह 

िगा ार तदन दगुुना और रा  िौगनुा गत  से बढ़ ी जा रही है। दूसरी  रफ, उसकी आमदनी घट ी 

जा  रही है। अगर अभी एक तकसान को ट्यूवेि का कनैशन िेना हो, केवि 5 केवीए का कनेक्शन 

िेना हो,  ो भार ीय जन ा पाटी की सरकार के आने के बाद से उस तकसान को डेढ़ िाख रुपए से 

ज्यादा जमा करना पड़ ा है। िेतकन तकसान को तवद्य ु का कनेक्शन आसानी से तमि जाए, उसके 

तिए इस बजट में व्यवस्था करने का काम नहीं तकया गया।  

 इसी  रह से, मेरा यह मानना है, माननीय डॉ. संजय जायसवाि जी कह रहे थे तक स्वास््य 

के तिए 391 करोड़ रुपए की व्यवस्था की गई है। मैंने जो अनपूुरक बजट देखा है, कुि 90 करोड 

रुपए के इस अनपूुरक बजट में, स्वास््य तवभाग के ररसिण के काम को तमिाकर यह रातश रखी गई 

है,  ो यह 391 करोड़ रुपए कैसे हो गया?  

डॉ. सांिय िायसवाल (पनिम चम्पारण) : सर, इन्होंने मेरा नाम कोट तकया है, इसतिए मैं बोिना 

िाह ंगा। 

माििीय सभापनि (श्री नदलीप शइकीया) : आप इनके बोिने के बाद बोतिएगा। 
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(1455/PC/RCP) 

श्री लालजी वमाा (अम्िेडकर नगर) : माननीय सभापत  महोदय, मेर ेपास बजट की अनपूुरक मांगों 

की यह 203 पेज का दस् ावेज़ मेर ेपास है। इसमें स्वास््य तवभाग की तफगर केवि 89.51 करोड़ 

रुपए की है। … (व्यवधान) इसतिए, मझेु तनतश्च  रप से ऐसा िग ा है तक इस  रह की तस्थत  है।  

 मान्यवर, मेरा यह मानना है तक हमार ेदेश में तज नी भी सामातजक संरिना है, हमार ेदेश में 

एससी भी हैं, एसटी भी हैं, ओबीसी भी हैं और कमजोर वगों के िोग भी हैं। उनको तशक्षा के तिए 

सबसे ज्यादा पैसे की आवश्यक ा है। हमार ेदेश में सबसे ज्यादा खिण तशक्षा पर हो रहा है। उनके 

तिए भी इस बजट में कोई व्यवस्था नहीं की गई है, तजससे अनसूुति  जात , तपछड़ी जात  या अन्य 

तपछड़े वगों के बच्िों को मफु्  में तशक्षा देने की व्यवस्था हो सक ी। अगर हम इस तदशा में नहीं बढ़ 

पाएगंे,  ो तनतश्च  रप से देश का भिा नहीं कर पाएगंे। 

 मान्यवर, मैं फसि बीमा के बार ेमें कहना िाह ंगा। फसि बीमा हो ा है, सरकार रातश जमा 

कर ी है, तकसान से भी पैसा तिया जा ा है। हमारी फसि नष्ट हो जा ी है, उसके तिए ऐसा  रीका 

बनाया गया है, तजससे कंपनी को पैसा न देना पड़े, वह केवि मनुाफा ही कमा ी रहे। इस  रह से 

तकसान के बार ेमें भी सोिकर उसको िाभ देने का काम नहीं तकया गया।  

 मान्यवर, मैं अब बेरोजगार नौजवानों के तवषय पर आ ा ह ं। कैसे उनकी गरीबी दूर होगी, इस 

बार ेमें भी इस बजट में तजक्र करने का कोई काम नहीं तकया गया।  

 मान्यवर, मेरा यह तनवेदन है तक अगर हम तनतश्च  रप से देश का भिा िाह े हैं, देश को 

आगे ि ेजाना िाह े हैं,  ो वह केवि नार ेसे नहीं होगा। केवि ‘तवकतस  भार ’िकह देने से देश का 

तवकास नहीं होगा। उसके तिए हमें योजनाए ंबनानी पड़ेंगी।  

जो देश की आतथणक तस्थत  है, वह भयावह तस्थत  है। इसका सबसे बड़ा कारण है तक हम 

पंूजीपत यों को, िाहे वे एक हों, दो हों या  ीन हों, उनके  ो 18 िाख करोड़ रुपऐ राइट-ऑफ हो 

जाएगंे, िेतकन तकसान के िाख-करोड़ रुपए भी राइट-ऑफ नहीं होंगे।  

इसतिए, मैं आज इस सदन के माध्यम से यह अपेक्षा कर ा ह ं। तनतश्च  रप से केवि हवा-

हवाई बा ें कर देने से, केवि 500 रुपए प्रत  महीने तकसान को देने भर से उसकी तस्थत  नहीं 

सधुरगेी। जो तकसान सम्मान तनतध है, एक तकसान को मात्र 500 रुपए एक महीने में तमि रहे हैं। 

उससे उसकी अमदनी बढ़ने वािी नहीं है। अगर आप उसको िाभ देना िाह े हैं,  ो आप तकसान 

को खाद पर छूट दीतजए, कीटनाशक दवाओ ंपर छूट दीतजए, बीज पर छूट दीतजए और तवद्य ु 

कनेक्शन पर छूट दीतजए।  ब ही तकसानों का भिा होने वािा है। इसी के साथ अनसूुति  जात  के 

िोगों की छात्रवतृत्त का भी इसमें प्रोतवजन नहीं तकया गया है।  

मेरा आप सभी िोगों से तनवेदन है तक इस तदशा में आप पहि करने का काम करें, तजससे 

उन िोगों की तदक्क ें दूर हों। आप ररज़वेशन की धतज्जयां उड़ा रहे हैं, उन िोगों का हक मारने का 

काम कर रहे हैं। वह भी पूरा करने का काम करेंगे।  

इन्हीं शब्दों के साथ, मैं कहना िाह ं ा तक आपने मझेु बािने का अवसर तदया, उसके तिए 

आपका बहु -बहु  धन्यवाद।           (इत ) 
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माििीय सभापनि (श्री सदलीप शइकीया) : ऑनरबेि मेंबर, प्रो. सौगत राय जी। 

…ि(व्यवधान) 

माििीय सभापनि : प्रोफेसर साहब, आप एक तमनट रुतकए। 

…ि(व्यवधान) 

डॉ. सजंय जायसवाल (पसिम चम्पारण) : सभापत  जी, मेरा अनरुोध रहेगा तक श्री 

लालजी वमाि जी बहु  ही सीतनयर सांसद हैं। वे कह रहे हैं तक हैल्थ के तिए सतप्िमेंरी 

बजट केवि 89 करोड़ रुपए का ह।ै यह रातश केवि आईसीएमआर को दी हुई है। …ि

(व्यवधान) हम 320 करोड़ रुपए की रांट-इन-एड रयेर हैल्थ तडज़ीज़ेज़ के तिए दे रहे हैं। 

…ि(व्यवधान) एम्स के तिए 222 करोड़ रुपए दे रहे हैं। …ि(व्यवधान) इसके अिावा 

आरएमसीएि के तिए 150 करोड़ रुपए दे रहे हैं। …ि(व्यवधान) अ : मेरा कहना है तक 

माननीय सदस्य अपना डेटा सधुार िें। …ि(व्यवधान) 

HON. CHAIRPERSON: He has named Sanjay ji.  Do not talk like this. 

…ि(Interruptions) 

 

माििीय सभापनि : डेटा को गि   रीके से यहां पेश नहीं होना िातहए। यह सभी माननीय 

सदस्यों की तजम्मेदारी होनी िातहए। अगर तकसी माननीय सदस्य के डेटा को सधुार तदया 

गया ह,ै  ो आप इसमें क्यों आपतत्त कर रहे हैं?  

…ि(व्यवधान) 

माििीय सभापनि : प्रो. सौगत राय जी – आप बोतिए। 

…ि(व्यवधान) 
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1459 hours 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): Sir, I rise to speak on the Supplementary 

Demands for Grants.  It is unfortunate that the Finance Minister is not there.  But 

still, I have some points to make.  I shall be brief.  Ms. Sayani Ghosh will speak 

on the other points. 

 The Supplementary Demands have been brought under Articles 114(1), 

115 and 217 of the Constitution.  There is nothing to oppose the Supplementary 

Demands for Grants because the money has already been spent. 

(1500/PS/IND) 

 The Government is asking for an Appropriation of the extra amount spent. 

What is the extra amount? It is Rs. 87,000 crore roughly. Out of this Rs. 87,000 

crore, Rs. 44,000 crore is the outgo, and the rest will be met by savings from the 

Government’s expenditure. So, where is this Rs. 44,000 crore going? Out of it, 

Rs. 9,692 crore will go towards PM-KISAN; Rs. 9,500 crore for rural telecom 

connectivity; Rs. 6,500 crore for fertilizer subsidy; and Rs. 4000 crore for 

Defence services. 

 Now, the problem with the Supplementary Demands for Grants is that if 

you spend more money, then you push up the Government’s financial deficit 

target. The Government has set a target of 4.9 per cent. Now, these 

Supplementary Demands will push up the financial deficit. The only way for the 

Government will be to reduce its spending on infrastructure. This Government is 

caught in a pincer movement. What is the reason? The reason is that they are 

not being able to decide whether to go for growth or to go for controlling the 

inflation.  

There was a dispute between the Finance Minister and the Governor of 

Reserve Bank, Shri Shaktikanta Das. The Reserve Bank wanted to keep the 

repo rate stable, whereas the Finance Minister was pressing for reducing the 

repo rate so that more money could go to the economy. Ultimately, the Governor 

of the Reserve Bank had to leave.  

Now, there is a typical crisis in the whole economy. The crisis is that our 

growth projections for the last quarter have slipped to 5.4 per cent. This is very 

damaging to the economy. How does the Government make up for this slip in 

the economy? Unless the economic growth rate comes up, the country cannot 

progress. And this is a sharp slowdown. The main slowdown has been in the 
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manufacturing sector, which has expanded to only 2.2 per cent this year. Now, 

to sustain higher growth, you need more private investments. To have more 

private investments, you have to spend more on infrastructure. If you spend 

more on infrastructure, inflation will go up. So, this is a double whammy that the 

Government is caught in. Prime Minister Mr. Modi made a two-hour speech. It 

was like a speech to a school collection but he did not touch upon these basic 

problems of growth.  

And now, we will have more problems because one of our strong points 

was exports. With Donald Trump as American President, exports will be 

curtailed because he will impose more tariffs. So, where do we go from here? I 

have no objection to allowing the Finance Minister to have Supplementary 

Demands. But what is her answer to this basic question facing the Indian 

economy -- growth or control of inflation? Inflation has also showed an upward 

trend. It has gone up to 6.2 per cent. So, if inflation increases, then who is put to 

difficulty? The middle-class people will be put to difficulties. That is what is 

happening. 

This Government has patronised the big industry. Now, I saw a figure that 

the profits of the big industries -- as seen in the names of Tata, Reliance and 

Adani -- have gone up.  

(1505/SMN/GG) 

 How? Post-Covid, the tax profits of companies listed in stock exchange 

has risen to 5.2 per cent of GDP. It is only profit. Compared to this, the share of 

employee compensation has been coming down.  

 So, the profits of industrialists and capitalist are increasing and the 

salaries of the middle-classes and working classes are coming down. So, one 

newspaper has headline – profits move but pay is far from fair. So, this is the 

situation in the Indian economy. Everybody is saying that this is good for growth. 

The Finance Minister is here. Maybe she will reply. Earlier, I had commented on 

her of not having a foreign degree. I am withdrawing that comment. But it would 

have been good if the Finance Minister was an economist from an Indian 

University. She will be able to tackle the problem in which the Indian economy 

is caught - growth or control of inflation. At this rate of growth of 5.2 per cent in 

the last quarter, Indian economy cannot make progress. I say all this because I 

have many other demands to make before the Finance Minister. We come from 
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the State of West Bengal which has been deprived of Rs. 22,000 crore in the 

NREGA funds.  We have been deprived of Rs. 2,500 crore on account of PM-

AWAS Yojana. But I am not here to speak on West Bengal demands only. I am 

speaking on the economy as a whole. The economy is not in a fair shape. So, 

why will you allow the Finance Minister to go away with these supplementary 

demands in her kitty? If you see the Supplementary Demands for Grants, out of 

Rs. 87,000 crore, only Rs. 19,000 crore is the capital expenditure. The rest is 

the revenue expenditure. So, on the one hand, unless you invest in capital 

expenditure and infrastructure, private investments will not come. Adani’s and 

Ambani’s depend on the Government to provide the infrastructure so that they 

can make more profits. So, all these problems in the Indian economy need to be 

considered. I do not see anybody in the Ministry or in the Government, who can 

really tackle such a problem. It would have needed Manmohan Singh to tackle 

this problem.  

 More advantages to the poorer sections have to be given. Sir, I do not 

want to prolong my speech further. The economy is hamstrung by lack of policy; 

by lack of clarity and the economy cannot go on with the Prime Minister’s 

speeches only.  

 Lastly, Mr. Venugopal has spoken about asking for a JPC Inquiry against 

the working of SEBI and its complicity in manipulating the shares of the Adani 

group.  While not emphasising on that, I, in general support, his demand. … 

(Interruptions) 

 Let him come. But let him not manipulate the share market. If he 

manipulates the share market, then he shall be driven out of India ultimately as 

he is being driven out of US.  

 Thank you, Sir.  

(ends)  
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1509 hours 

SHRI D. M. KATHIR ANAND (VELLORE): Vannakkam Chairman, Sir, as a 

representative of the Dravida Munnetra Kazhagam (DMK), I stand to address 

the first batch of Supplementary Demands for Grants for the fiscal year 2024-

25.  

 Sir, the Government seeks an approval for the additional expenditure to 

the tune of Rs. 87,762.56 crore. Out of this, the Government is seeking the 

approval for Rs. 44,142 crore and  Rs. 43,618 crore, the Government is trying 

to manage by itself.  

(1510/RP/MY) 

Sir, if you see the Demands for Grants or whatever they ask for, nearly 

Rs. 13,191 crore is asked for agriculture and farmers welfare; Rs. 6,000 crore 

for fertilizers; Rs. 12,000 crore for telecommunications; Rs. 12,000 crore for 

defence; Rs. 3,000 for external affairs; and Rs. 6,000 crore for police, and other 

departments falling under Home Ministry, etc. 

Sir, I would not like to go into all the subjects, but I want to concentrate on 

my area, that is, agriculture. Sir, the Ministry of Agriculture has two departments, 

one is Farmer's Welfare and another one is Agriculture Research and Education. 

Sir, if you look at the Demands, the Department of Agriculture and Farmers 

Welfare is responsible for implementing various schemes run by the 

Government of India. This includes some major schemes like PM-KISAN, MISS, 

Crop Insurance, RKVY, and Kishori Shakti Yojana, etc.  

Out of these, the PM-Kisan Samman Nidhi Yojana is more interesting. 

The BJP Government once promised in 2016 to double the farmers’ income by 

2022, and that is the reason the PM-Kisan Samman Nidhi Yojana was launched 

in 2019 to enable the farmers to meet their agriculture and household needs.  

Now, the Government is giving Rs. 6,000 in three equal instalments every year. 

But, is it happening rightly? As per the findings of the C&AG Report, the PM-

Kisan Samman Nidhi Yojana has been launched in many areas. They say that 

approximately 35 per cent of the applications were found to be ineligible for the 

Scheme. In certain areas, the funds have been dispersed and the recovery is 

happening.  Around 0.24 per cent of the total funds has been collected. These 

discrepancies are major flaws in the Scheme. The PM-Kisan Samman Nidhi 

Yojana cash benefits given in three separate instalments are not for all the 
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farmers. Since they cover those with the land, that means that the Scheme 

excludes a significant chunk, that is, nearly 5.37 crores of landless families as 

estimated in 2011 or 2.4 crores of people with the leased-land as estimated in 

2019, these people have been left out. 

The Standing Committee on Agriculture 2020 pointed out very clearly that 

the PM-KISAN Scheme cannot be effectively implemented because there are a 

lot of lacunae like non-availability of land records, non-transference of land to 

the heirs of deceased landholders, community-owned lands in Northeast, 

incorrect bank details, and malfunctioning of Aadhaar connections. The 

Committee also observed that benefits under such schemes are not available to 

tenant farmers because all the agriculturists are not landowners. 

As per the information provided to Unstarred Question in July 2024, no 

specific census or survey has been conducted to ascertain the number of 

landless farmers in the country. So, how do you come to know that the PM-

Kisan Samman Nidhi Yojana is a successful one? Why are you demanding more 

money? The agriculture census recorded that these kinds of landless farmers 

are nearly around 5,31,000. They are waiting for these funds. 

 Sir, the other scheme is the MISS Scheme. The Budget says that under 

the Interest Subvention Scheme, the fund allocation in the revised estimates has 

increased from Rs. 18,000 crore in 2023-24 to Rs. 22,600 crore in 2024-25, 

reflecting a 22 per cent increase.  

Sir, another major flaw is the Crop Insurance Scheme. The budget for the 

crop insurance scheme has seen a three per cent decrease from Rs. 15,000 

crore to Rs. 14,600 crore in the revised estimates of 2024-25. This allocation is 

being made to meet the frequency of climate-related disasters, and it has to be 

increased. The Standing Committee on Agriculture in 2023 raised concerns and 

asked how the ministry plans to implement the schemes related to extreme 

weather conditions. 

(1515/NKL/CP) 

Sir, agriculture is the backbone of India. If we talk about agriculture, there 

are very important things that have to be discussed. The State of Tamil is 

supposed to be a major agricultural State in Southern India. If you see the 

history, many States have given Budgets but I would like to proudly say that 

Tamil Nadu is the first State in India where in the year 1989, our hon. Chief 



16-12-2024           RJN Uncorrected / Not for publication       392 

Minister, Dr. M. Karunanidhi, our DMK Leader, first implemented the free 

electricity scheme in India. That was the first scheme for farmers in the 

agriculture sector. After that, many States followed it. But till today, there have 

been many Governments which are coming in and trying to follow that scheme. 

Now, our Chief Minister is following the footsteps of Dr. M. Karunanidhi. How is 

he doing it? Now, he is extending the scheme in such a way that nearly three to 

three and a half lakhs of agriculturists have been benefited because of this kind 

of scheme. The Government should propose a Budget like that. 

Also, we are discussing about agriculture which is an important issue in 

this country. But the Tamil Nadu Government is setting an example. Before the 

Budget, the Tamil Nadu Government has set the norms in such a way that the 

Agriculture Budget is submitted first for discussion. First, a separate Budget is 

included and then, the General Budget comes in. This is how a Government 

should run.  

Sir, for the State of Tamil Nadu, we have got a lot of requirements. The 

subsidy for the production and distribution of seeds should be extended for all 

the varieties. Under the F&S scheme, the paddy seed subsidy should be 

increased for more than 10 years. Talking about cereals, the seed subsidy on 

Jowar and Kambu should be increased to 15,000 per quintal.  

The Tamil Nadu Government has asked for relief. But, the Government of 

India is not at all caring about it. We are focusing on agriculture. We are facing 

a lot of difficulties. But, the Government of India does not even have time to look 

at that.  

The GST is levied on rice. There is five per cent GST on rice, which has 

to be reduced. About 32 metric tonnes of wheat was allocated for Tamil Nadu, 

but now it is reduced. It has to be increased. There is a request for increase in 

the wheat allotment.  

  Kerosene distribution, which is a major issue in Tamil Nadu, has been 

reduced. The people living in hilly areas have to be benefited. 

HON. CHAIRPERSON (SHRI DILIP SAIKIA): Please conclude. 

SHRI D. M. KATHIR ANAND (VELLORE): Sir, I am concluding.  

Another important thing is this. Whenever any Government comes to 

power, the major thing that they talk about is employment. But, after this 

Government came to power, I do not think there is any improvement in the 
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employment generation. … (Interruptions) I want to quote one example. Please 

give me a minute.  

Sir, I was in this august House in the last term and I have been re-elected 

again. But I have been fighting from the day one for the opening of the Vellore 

Airport. I fought in this House for this issue. The Government gave money, and 

the Airport was opened. During the last elections, our hon. Prime Minister visited 

Vellore. He landed at the same Vellore Airport, went to Vellore district, and 

campaigned. But, till today, the Airport has not seen an opening ceremony at all. 

We are waiting for that.  

HON. CHAIRPERSON: Thank you, hon. Member. 

SHRI D. M. KATHIR ANAND (VELLORE): Sir, I am concluding. 

Also, money has been asked for Defence. Madam Finance Minister, you 

are allocating a lot of money for the Defence. We are happy about it. But I want 

to bring one issue to your notice. There are a lot of ex-servicemen in the country, 

who go for treatment to medical hospitals. But in many areas, the private 

hospitals are not giving proper treatment at all. The families, which have suffered 

in war, and the people who have lost their organs like hands, legs, and are 

handicapped, are still facing a big difficulty.  

(1520/VR/NK)  

 Even in Vellore a lot of private hospitals are ignoring the ex-military 

personnels for medical assistance. ....(Interruptions)  

HON. CHAIRPERSON (SHRI DILIP SAIKIA): Please conclude.  

 Now, Shri Magunta Sreenivasulu Reddy ji. 

SHRI D. M. KATHIR ANAND (VELLORE): Sir, I am concluding in one minute. 

....(Interruptions) Sir, I have to make just last point. 

HON. CHAIRPERSON: Okay, complete your speech in 30 seconds. 

SHRI D. M. KATHIR ANAND (VELLORE): Sir, we are the citizens of India. We 

want to work with India. When we want to work with India, we want to work with 

the Government also. But the Government has to make sure that they do not 

see Tamil Nadu as an enemy State. They have to see it as a State of India. 

....(Interruptions) Thank you very much, Sir, for allowing me to speak. 

(ends) 
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1521 hours 

SHRI MAGUNTA SREENIVASULU REDDY (ONGOLE):  Respected Sir, I thank 

you for giving me the opportunity to speak on the Supplementary Demands for 

Grants 2024 and 2025. I, on behalf of my party, Telugu Desam Party, under the 

leadership of our hon. Chief Minister, Shri Nara Chandrababu Naidu Garu, 

welcome the Supplementary Demands for Grants for 2024-25 and the 

Appropriation Bill. 

 We are all aware that the confidence level in the world itself has gone up 

because our hon. Prime Minister has brought many schemes in this country to 

take care of the poor people. At present, there are now 210 notified countries in 

the world. Out of that, more than 50 per cent of the countries are approaching 

our hon. Prime Minister for resolving their problems. So, he is looking like a big 

brother in the entire world. 

 Sir, in this year’s General Budget passed during the Monsoon Session, 

the NDA Government under the leadership of Shri Narendra Modi recognized 

the dire situation that my State of Andhra Pradesh was in, and announced a fund 

of Rs.25,000 crore for our Capital and other infrastructure projects. So, I am very 

much thankful to the hon. Prime Minister and the hon. Finance Minister because 

this would not only bring life back in our State, but also inspire the people of 

Andhra Pradesh to move forward. The previous Government was just looking 

after the welfare and not the developmental works.  But, now, under the 

leadership of our hon. Chief Minister, Shri Chandrababu Naidu Garu, we will be 

able to see the development in the entire State of Andhra Pradesh. 

 Sir, inspired by our hon. Prime Minister, Shri Narendra Modi’s vision of 

Atmanirbhar and Viksit Bharat, our hon. Chief Minister of Andhra Pradesh has 

launched a scheme called Swarana Andhra -2047. Through this vision, he is 

aiming for 2.4 trillion-dollar economy with an annual growth rate of about 15 per 

cent for our State.  

 Sir, we still have a lot of pending issues in our State, which need to be 

resolved. Many Centrally-sponsored schemes have been launched for the 

development of our State. But due to paucity of funds, we are unable to complete 

those projects. Our visionary hon. Chief Minister, Shri Chandrababu Naidu, who 

has got 46 years of experience in governance, has found many ways to fulfil the 

dream of developing the State. One of those is P4, that is, Public, Private, 
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People's Participation. The other one is HAM model, that is, Hybrid Annuity 

Model. If the Government of India permits, the Central Government funds will be 

there, the State Government funds will be there, other funding agencies will be 

there and the developers will also be there. If it is done, all the programmes 

meant for development in Andhra Pradesh will be implemented.  

 Sir, I would like to give a humble suggestion to the hon. Finance Minister. 

For a prosperous India, the States should also be healthy. The Government of 

India does a huge collection in terms of GST. We get about Rs.16 lakh crore 

from the entire country. The Government of India will have to create some 

brackets for the development of the States. Through this, you should allow 75 

per cent of the GST collected from a particular State to go in that State itself. 

Then only the States will be healthy.  

(1525/SAN/SK) 

 Sir, now I would like to speak about the Supplementary Demands for 

Grants. Last year, the Housing and Urban Development Ministry was allocated 

Rs. 85,000 crore. I would request the hon. Minister, in the presence of other 

Members, to increase its allocation to Rs. 1,50,000 crore.  

 We have got some issues in Andhra Pradesh. There is a NIMZ, National 

Industrial Manufacturing Zone in Kanigiri Assembly Constituency.  It was 

announced long back by the Central Government, but it is not moving forward. I 

request, through you Sir, the hon. Finance Minister to speed it up.  

 The next is the issue of modernisation of the Buckingham Canal in Andhra 

Pradesh. It is a big canal starting which starts from Kakinada and goes to 

Chennai. It is the oldest canal which was constructed by the Britishers. The canal 

and its modernisation is very much required for the State of Andhra Pradesh.  

 Sir, about 16 medical colleges were announced by the previous 

Government, out of which only three are being sponsored by the Central 

Government. Rest of the medical colleges have to be sponsored by the Central 

Government so that the State will be able to complete them.  

 Sir, the inter-linking of rivers is also a pet project of our hon. Chief Minister. 

Earlier, the inter-linking of rivers from the Ganga to the Cauvery was the dream 

project of our former Prime Minister, late Vajpayee ji.  Now, our visionary leader 

and Chief Minister of Andhra Pradesh, Mr. Chandrababu Naidu garu has taken 

up inter-linking of the Godavari-Pennar. It is an inter-linking of river project 
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costing about Rs. 72,000 crore so that all the people of Andhra Pradesh will have 

irrigation facility and drinking facility. I request, through you, the hon. Finance 

Minister to help the State of Andhra Pradesh in this regard. The intervention by 

the Centre is required, and if it is declared as a national project, we will be happy 

to be associated with that project. 

 Sir, the Renigunta project needs about Rs. 3,500 crore. That project has 

to be completed with the help of the Central Government. That is also hanging 

on.  

 Sir, we have got the Standing Committees in the Parliament. They can 

undertake study tours but they are limited to domestic destinations. All the States 

are sending their MLAs abroad for study and all that. I request, through you, the 

Government, on behalf of all the hon. Members, that our Standing Committees 

should also be allowed to undertake tours to foreign countries so that we all feel 

happy about it. 

 Sir, I come to my last point, which is a favourite of all the Members. The 

MPLAD Fund has to be increased. It has been pending for a long time. It was 

hiked to five crores of rupees about ten years back. It is through the hon. MPs 

only that all the Central Government schemes are also being implemented. I 

request the hon. Minister to increase it to Rs. 25 crore. If it is done, all the 

Members will be happy.  

 Sir, so many issues are highlighted here in the Supplementary Demands 

for Grants also. I thank Modi 3.0 Government. It is going to be successful in the 

18th Lok Sabha also. I am sure that we will have many more developmental 

schemes in our country. 

 Thank you very much. 

           (ends) 
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1528 hours 

SHRI ANIL YESHWANT DESAI (MUMBAI SOUTH-CENTRAL): Hon. Chairperson, Sir, 

after discussion and voting on the Supplementary Demands for Grants, the Appropriation 

(No. 3) Bill will be considered for passing. I think, the hon. Finance Minister will take the 

consent of the House. 

 Sir, if we go by the last quarter, as per the data released by the National Statistics 

Office, the GDP growth stood at 5.4 per cent, much lower than the projections made by 

the Reserve Bank of India, which stood at more than seven per cent. During this period, it 

has come down on an average, and the manufacturing sector has taken a heavy beating 

in respect of which the growth stood at only 2.2 per cent. Along with that, even the 

construction sector and the mining sector also showed growth on the lower side compared 

to the seven per cent it was in the last quarter or first quarter.   

(1530/SNT/KDS) 

 It is expected that the low growth rate is going to create complications in the 

remaining half of the financial year. This is going to impact the economic performance in 

the second half. Fiscal management will also be an issue and it will be a challenge for the 

Government to contain it at a lower level. If the target of 4.9 per cent is to be achieved, it 

will have to cut down majorly on its Government expenditure. When the Government 

expenditure comes down or it is reducing, the result is that there is growth in 

unemployment, as we have seen. The question is this. How will we mop up for the rest or 

how will we be able to contain? The only answer that we see is that private investment 

needs to come into play. I would like to know whether the conditions prevailing in the 

country will induce private investment and really boost the economy. It is a big question in 

front of not only the Government but also for the people of India as the society is suffering. 

Today, India’s youth is restless as unemployment is growing by the day. He is in 

search of a job. The Central Government tries its best by declaring schemes like Startup 

India, giving some concessions, declaring that skill will be taken into account, and skill 

centres are being opened by the day. But this remains on the paper. However, the reality 

on the field is something different. We have been seeing that a very few of these startup 

programmes emerge successful and a majority of them flop. They are not able to do the 

things they had in mind. 

The ever-growing inflation is not going to come down and this has broken through 

the budget of the families, the middle class, and the poor. By the day, essentials or 

vegetable prices are going up, though it comes in the paper for a day or a fortnight that 

the Consumer Price Index has come down, and some kind of a joyous situation prevails 

only in the Treasury Benches. In reality, the society is still suffering and their woes are to 

be heard by the Government and put into practice. I think this Appropriation Bill will take 

care of all this. 
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Sir, coming to agriculture sector, basically agriculture sector is the only sector 

where we could see the growth in the last quarter. It has to maintain this and should give 

some motivation to the farmers. The reality is that the Government should think of giving 

MSP the way it is being calculated by the farmers. It was mentioned that there will be 

doubling of income of the farmers in so-and-so period, which could never take place. It 

should not be an everlasting phase. It should really mean that farmers get MSP. Like in 

Maharashtra, soybean or cotton or maize cultivating farmers are suffering because 

whatever MSP is being declared, it is not coming up to their expectations. I think that needs 

to be taken into consideration. 

Finally, Sir, I would put it this way. Now, there is a provision made in the Department 

of Public Enterprises for meeting additional expenditure towards salaries and allowances. 

My humble request to the hon. Finance Minister would be that the Insurance Act, which is 

in the offing, is going for the amendment. This Insurance Act will provide for 100 per cent 

FDI, and composite license is being contemplated. That composite license will be issued 

to the private players. 

1534 hours   (Shrimati Sandhya Ray in the Chair)  

All the Government companies, all the public sector units in the general insurance 

and life insurance sectors will be kept aside. This will deprive them of making the business 

who had the monopoly in the sector and they did well. Over the years, all these companies, 

may it be LIC or New India Assurance, have been paying handsome dividends to the 

coffers of the Central Government. But the irony of the fact is that these very companies 

will be deprived in the Bill which is being contemplated to be brought in. 

Hon. Finance Minister, I am addressing a very important issue. You are aware of 

it. You are aware of the issue I am making a mention about. 

(1535/AK/MK) 

 The banks have got their upward pay revision, LIC has followed it, and only General 

Insurance Companies like New India Insurance, United India, National Insurance, etc. are 

awaiting their turn to get upward pay revision. I think that enough of provision has been 

made. Shrimati Nirmala Sitharaman ji has shown keen interest to see that these people 

also get their due, and if so, I will be extremely happy.  

 My last request is regarding GST rationalisation in the rates of Mediclaim. The 

entire country is awaiting your decision. I think that in the month of December the GST 

Council was to take a decision on it, which is yet to come. If it comes, then it would be a 

good relief for the people of India. Thank you very much. 

(ends) 
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1536 hours 

SHRIMATI SUPRIYA SULE (BARAMATI): Madam, I stand on behalf of the 

NCP (SP) in support of the List of Supplementary Demands for Grants.  

 Madam, obviously after every Budget, clearly it is evident that all 

Departments / States have their own issues and challenges in implementing 

the Budget. So, clearly this List of Supplementary Demands is something 

that we all support because we do understand that it is the need of the hour. 

I must say that compared to the last time, this time it clearly comes out far 

more organised because the amount is much lesser than last time. So, I 

would compliment the entire Department for being either more organised or 

more structured or working better -- whatever it is, but we are much more 

satisfied than we were the last time regarding the Demands for Grants. 

 Right now, I do understand that India is no more an insulated economy 

because of the global scenario. So, we do understand that every economy 

that is not insulated has its own challenges. I think that we really need to put 

all our minds together, and this entire House needs to be together in what 

awaits India’s economy in the world scenario.  

Clearly, a few points that everybody over here has said including 

about the growth having come down to 5.4 per cent, which is clearly 

alarming. I am sure that the hon. Finance Minister is also as alarmed as we 

are. But clearly, decrease in consumption growth, persistent inflation, 

necessity of sticking to a monetary policy, the alarming lower private 

investments and sluggish FDIs really are worrying all of us. 

 I just would like to ask pointed questions to the hon. Finance Minister 

because we are elected representatives and there are a few questions in 

our minds, and she can reassure the nation in her reply what steps is this 

Government is taking for job creation given the scenario and the way the 

economy is going. How are you going to increase consumption or 

purchasing power right now considering growth has slowed down? How are 

you going to reduce the food and retail inflation? What steps are you going 

to take for it?  
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India was always a savings economy, but with the changing global 

scenario, people are clearly becoming a more spending economy. There 

was a time when the interest rates used to be 11-13 per cent and it used to 

be in double digits, but now it has come down to 6-7 per cent. So, people 

are not saving as much as they did, which is eventually going to hurt our 

economy in the long run. How are incomes going to increase given the 

scenario of slow down? What specific steps is this Government going to take 

to increase domestic investment? 

 Earlier, when she brought in the Banking Bill, which we all supported, 

I even brought out an issue of the NBFCs. I would like to ask just out of 

concern that NBFCs are encouraging and they are growing, but they have 

a lot of deposits that people put. Is there a regulator that she has in mind for 

all these NBFCs? I am asking this because these NBFCs reach the last 

person. So, it has to be regulated. What are the checks and balances or 

mechanism that this Government has in mind so that we all feel very safe 

and secure like normal banks do?  

 The other question that I would like to ask the hon. Finance Minister 

is this. We have a huge unorganised sector in this country. Even in a reply 

given by the Government in the morning it was mentioned that they are 

trying to consolidate the entire unorganised sector and bring them under 

some protection scheme so that all the schemes that are done by the 

Government of India are supported. It is called the ‘21-point Programme’, 

which this Government has started. If there is a huge unorganised sector 

even today in India, how are you going to consolidate it? Is there a timeline 

for it? Today, you have said that you have got about 30 crore people under 

that scheme, which is clearly not covering all the unorganised sector.  

(1540/UB/SPS) 

 So, what steps are you taking? There has to be a timeline. I am taking 

away from the intention of the Government that they really want to take in 

everybody including the gig workers, domestic help and unorganised 

workers. Do you have a plan to bring every Indian who is in the unorganised 
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sector to come into the organised sector which will eventually help our 

economy? 

 Regarding fiscal deficit, which a lot of hon. Members have spoken 

about, the Government keeps talking about the five trillion-dollar economy 

and that the size of our economy will reach trillion-dollar easily. I do not think 

whether it is in terms of power or we would need to reach five trillion-dollar 

economy just because of the size of our country. But if you look at the fiscal 

deficit, one way is to print more notes. If you print more notes, clearly 

inflation will go up. Tax is increasing; you are saying that more people are 

paying taxes. What specific steps are you taking as the numbers are 

showing that the foreign borrowing has substantially gone up in this country? 

So, how is this Government going to manage this fiscal deficit given the 

global scenario and India's economy slowing down? How are you going to 

push the growth?  

The current account deficit is another very important question 

because exports have gone down and imports have gone up. If, on the one 

hand, you have exports going down, imports are increasing, how is this 

current account deficit going to be managed given the global scenario? I am 

not blaming you for the imports going down. I am not an economist, but I do 

understand that much that given the global scenario, exports have gone 

down. So, what steps is the Government going to take? I think the entire 

reply of the hon. Finance Minister will give the confidence to this country 

which it lacks right now because of the war going on and how President 

Trump's administration will be going about tariffs. These things come into 

newspapers and it clearly affects the markets.  

I would like to highlight one very important point which has alarmed 

me personally. Yesterday, the hon. Prime Minister in his reply talked about 

an 11-Point Programme. I welcome that 11-Point Programme. He made one 

very important point in it where he said that we want zero corruption in this 

country. I support him wholeheartedly if he really walks the talk.  

Now, I am coming to my question. In 2014, he had mentioned that we 

will work with Switzerland and bring every penny of black money, which is 
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in Switzerland, back to India. I do not want to get into that issue about Rs. 

15 lakh. I am not saying something about Rs. 15 lakh. I want to make a more 

serious point. I am not going to make a political point here at all. My point is, 

in the newspapers in the last few weeks, there was an issue about taxation 

with regard to Nestle. I do not care whether it is Nestle. For me, it is an X 

factor as we can call it. It is not about the company. We and Switzerland had 

a very good relationship for decades. We have worked with them, you have 

talked about economic issues with them, bringing black money from there 

and all that. You had committed to the nation that we will work closer with 

Switzerland and get all that information and bring that money back to this 

country.  

HON. CHAIRPERSON (SHRIMATI SANDHYA RAY): Please conclude. 

SHRIMATI SUPRIYA SULE (BARAMATI): Yes, Madam. The Nestle issue 

is not about the company alone. The hon. Health Minister has confirmed that 

the Nestle report does not show anything bad about the Nestle product. 

They have given them a clean chit in a simple language. Now, we are at 

loggerheads with Switzerland, they have removed India from the ‘most 

favoured nation category’. We are looking to be a global player, improving 

our relationships with all the countries, then why are we not working on this 

double taxation issue? How are we going to get more foreign investments? 

How is India going to build confidence? Nestle is a global brand, whether 

we like it or not. I am not praising a single brand. It is not about Nestle. It is 

about every foreign company which is looking to invest in India and it is a 

win-win situation for both of us and for Nestle also because there are a lot 

of companies like Nestle and most foreign companies, when we are talking 

about FDI, invest in India, create jobs, and create wealth for Indians which 

help the Indian economy. So, what is the logic of this Government and could 

you kindly clarify the stand on this?  

Talking about agriculture, Sanjay ji is unfortunately not here but he 

extensively talked about agriculture. I appreciate that they have started 

many schemes but they have committed to a complete loan waiver 

especially from the State I come from, be it soybean, be it cotton, be it milk. 
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(1545/MM/RCP) 

इनकी सरकार ने कहा था कक हम महाराष्ट्र के हर ककसान का पूरा कर्ाा माफ करेंगे। So, will 

this Government commit because eventually the economy is not doing well 

in Maharashtra?  So, they have to completely waive off their loan.  

माननीय सभापति (श्रीमती सधं्या राय) : प्लीर्, कम्पप्लीट कीकर्ए। 

SHRIMATI SUPRIYA SULE (BARAMATI): So, I would like to ask the hon. 

Finance Minister regarding this.  In the intervention she has made, she has 

promised and committed that they are going to give us a lot of money for 

agriculture, which I welcome.  But will there be a complete loan waiver? आर् 

ही सबुह हमार ेसाांसद भगर ेर्ी ने कहा है, एग्रीकल्चर मांत्रालय, कॉमसा मांत्रालय और फाइनेंस 

कमकनस्टर को इस पर कनर्ाय लेना होगा। महाराष्ट्र में चाहे प्यार् हो, सोयाबीन हो, दूध हो या 

कपास हो, लेककन सबसे अकधक क्राइकसस प्यार् का चल रहा है। कॉमसा कमकनस्री ने 40 से 20 

टके का एक्सपोटा लगाया है, उसके बाद कपछले हफ्ते चार हर्ार रुपये कक्वांटल पर प्यार् र्ा 

रहा था। लेककन आर् वह 1500 रुपये पर आ गया है। आर् महाराष्ट्र का ककसान रो रहा है। 

मेरी फाइनैंस कमकनस्री से कवनती है कक आप कॉमसा और एग्रीक्लचर कमकनस्री से बात करें। 

माननीय सभापति : धन्यवाद माननीय सदस्या। 

 श्री नरेश गर्पत म्पहस्के। 

श्रीमती सुप्रिया सुल े(बारामती) : आप हमेशा प्राइस स्टेब्लाइरे्शन फण्ड के बार ेमें कहती 

हैं। If you can intervene, then it will be of great help to us. 

 I have two last points.  You have even asked for money for census 

and surveys regarding this.  In this Budget, now the Government talks about 

delimitation as well as मकहला आरक्षर् कबल। हम सभी ने इस कबल को पास ककया था। 

प्रधान मांत्री र्ी ने कल इसके बारे में बोला है कक यह बहुत अच्छी तरह से इम्पप्लीमेंट होगा। अगर 

यह वर्ा 2029 में इम्पप्लीमेंट होना है when will this Government have the census for 

delimitation?  Our constituents are 23 lakhs.   

माननीय सभापति : श्री नरशे गर्पत म्पहस्के। 

श्रीमती सुप्रिया सुले (बारामती) : उसके बार ेमें आर् रड्ेडी र्ी भी बोल रहे थे कक आर् हमें 

पाांच करोड़ रुपये कमलता है … (व्यवधान) 

(इकत) 

माननीय सभापति : धन्यवाद माननीय सदस्या।  

माननीय सदस्य, आप बोकलए। 

… (व्यवधान) 
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1547 बरे् 

श्री नरशे गणपत म्हस्के (ठाणे) : महोदया, आपन ेमझुे सप्लीमेंटरी कडमाांड फोर ग्राांट्स में मेरी 

पाटी कशवसेना की तरफ से बोलने का अवसर कदया, इसके कलए आपका बहुत-बहुत धन्यवाद। 

 महोदया, मैं सबसे पहले महाराष्ट्र की र्नता को नमन करता ह ां कक उन्होंने एक 

ऐकतहाकसक र्ीत का आशीवााद हमारी महायकुत को कदया और सांकवधान बचाने का ढोंग रचने 

वालों को करारा र्वाब कदया है। मझुे पूरी उम्पमीद है कक हमारी महायकुत सरकार सबका साथ, 

सबका कवकास और सबका कवश्वास की कवचारधारा के साथ अगले पाांच साल काम करगेी और 

हम र्नता की आशाओ ां और आकाांक्षाओ ां को पूरा करेंगे। 

 महोदया, आर् र्ब हम अमतृकाल की बात करते हैं तो हम कपछड़े वगा के कवकास की 

बात करते हैं, मकहलाओ ां के कवकास की बात करते हैं, यवुाओ ां के कवकास की बात करते हैं और 

सबसे महत्वपूर्ा इस देश के कवकास की बात करते हैं। हमारे कलए हमार ेपांत प्रधान र्ी और कवत्त 

मांत्री र्ी पूरी लगन के साथ काम कर रहे हैं। बैंककां ग के्षत्र हो, ररकॉडा एफडीआई हो, कडकर्टल 

इांकडया हो, स्वच्छ भारत हो या आवास योर्ना हो, इन सभी के कारर् आर् देश एक नई कदशा 

में र्ा रहा है, कवककसत भारत की तरफ र्ा रहा है।  

यूपीए के समय हमारी अथाव्यवस्था अनथा व्यवस्था बन गयी थी और रोर् अखबारों में 

कसफा  भ्रष्टाचार, आतांकवादी हमले और बबााद होती अथाव्यवस्था की खबरें आती थीं, लेककन 

आर् हम भारत को कवश्व की सबसे बड़ी अथाव्यवस्था के रूप में देखते हैं। भारत में कनवेश को 

देखते हैं और रोर्गार देखते हैं। आर् भारत ध्रवु तार ेकी तरह कवश्व के पटल पर चमक रहा है। 

मैं आपको एक उदाहरर् देता ह ां कक कैसे काांगे्रस ने अथाव्यवस्था को बबााद ककया। 

(1550/YSH/PS) 

सभापकत महोदया, यूपीए की सरकार की तरफ से र्ारी 1.31 लाख करोड़ रुपये के 

ऑयल बाांड्स का भगुतान मौरू्दा व आगामी कें द्र सरकार को इस वर्ा अक्टूबर से लेकर माचा, 

2026 के बीच करना होगा। एक दशक पहले कें द्र सरकार की तरफ से र्ारी इस मूल्य के दो 

बाांड्स के कलए अब मूल व ब्यार् के तौर पर 20,000 करोड़ रुपये का भुगतान करना है। इसके 

बाद वर्ा 2023 में सरकार को 22,000 करोड़ रुपये के बाांड्स और वर्ा 2024 में 40,000 

करोड़ रुपये के बाांड्स का भगुतान करना होगा। 

वर्ा 2026 में भी 37,000 करोड़ रुपये के बाांड्स के लोन का बोझ उठाना पड़ेगा। दूसरी 

तरफ हमारी सरकार ने तेल और गैस के्षत्र में सकब्सडी को 85 परसेंट तक घटाने का साहकसक 

काया ककया है। वर्ा 2013 में यह सकब्सडी 25 कबकलयन डॉलर थी, र्ो अब 3.5 कबकलयन डॉलर 

तक कसमट गई है। इसके अलावा, पेरोकलयम तेल और कबटुकमनस खकनर्ों से प्राप्त तेलों के 

कनयाात मूल्यों में भी बढोतरी हुई है। वर्ा 2014 में यह 60.84 कबकलयन डॉलर था, र्ो अब 

84.96 डॉलर कबकलयन तक पहुांच गया है, र्ो वैकश्वक बार्ार कहस्सेदारी का 12.59 परसेंट है। 
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यह फका  कसफा  आांकड़ों का नहीं, कवचारधारा का भी है। आप ने क़र्जा कनभार भारत बनाया और 

हमन ेआत्मकनभार भारत बनाया। 


Madam chairperson, I had cleared it during the last session that the 

‘Rahu Kaal’ has started after the entry of Shri Rahul Gandhi. With the 

blessing of Rahulji, now this Rahu-Kaal has affected the Mahavikas Aghadi 

in Maharashtra. 

सभापकत महोदया, काांगे्रस के कलए मैं सनी देओल का एक डायलॉग बोलना चाह ांगा - यह 

काांगे्रस का हाथ है, कर्स पाटी पर पड़ता है ना, वो उठता नहीं उठ र्ाता है। उद्धव ठाकरे र्ी की 

पाटी की भी महाराष्ट्र में इसी तरह की हालत हो गई है। उनकी मशाल अब बझुन ेलगी है। 

बालासाहेब ठाकर ेर्ी का कहांदतु्व वाला कवचार भी राहुल र्ी के साथ र्ाने से उन्होंने र्ला कदया 

है और उसका नतीर्ा यह है कक आर् उनको काांगे्रस के वोट बैंक पर कनभार होना पड़ रहा है। 

दूसरी तरफ हमारे पक्ष के प्रमखु नेता और उप मखु्य मांत्री एकनाथ कशांदे र्ी का धनरु्बार् 

और मर्जबूत हो गया है, इसकलए महाराष्ट्र में 80 लाख लोगो ने कशव सेना को वोट कदया है। 

एकनाथ कशांदे र्ी के नेततृ्व पर कवश्वास रखा है, क्योंकक उन्होंन ेकहांदतु्व को बचाने का काम ककया 

है। सांकवधान में र्ो दाकयत्व हमें कदया गया है, उसको लाड़की बकहर् योर्ना, लाडका भाऊ 

योर्ना, आपला दवाखाना, समकृद्ध महामागा और कोस्टल रोड रै्सी योर्नाओ ां के माध्यम से 

पूरा करने का काम ककया है। 

आर् इस सप्लीमेंरी कडमाांड फॉर ग्राांट में मैं पांथ प्रधान र्ी और कवत्त मांत्री र्ी को 

धन्यवाद देता ह ूँ। आर् 83 ग्राांट्स और 3 एप्रोकप्रएशन्स के माध्यम से कुल 87,762.56 करोड़ 

रुपये की राकश दी गई है। इसमें से 44,142.87 करोड़ रुपये का व्यय नेट कैश आउटगो के रूप 

में है और 43,618.43 करोड़ रुपये की धनराकश कवकभन्न मांत्रालयों और कवभागों की बचत और 

बढी हुई प्राकप्तयों के माध्यम से पूरी की र्ाएगी। 

कृकर् के्षत्र के कलए 7,691.81 करोड़ रुपये का प्रावधान ककया गया है, कर्समें ककसानों 

की समकृद्ध और आत्मकनभारता पर कवशेर् र्ोर कदया गया है। 

सभापकत महोदया, ये सभी प्रावधान कवककसत भारत और कवककसत महाराष्ट्र के सपने 

को साकार करेंगे और कवपक्ष के साथी कह रहे थे कक  कसफा  87000 करोड़ रुपये से क्या होगा? 

मैं समझ सकता ह ूँ कक उनको यह राकश क्यों कम लग रही है, क्योंकक इन्होंने तो कसफा  डबल 

पैसे का भ्रष्टाचार ककया है, चाहे 2र्ी हो, सीडब्ल्यूर्ी हो और अब एक नया स्कैम आया है। 

राहुल र्ी इांडी अलायन्स के नेततृ्व के नाम पर के्षत्रीय पाकटायों को बरबाद करने का स्कैम कर 

रहे हैं। 

 

 Original in Marathi 
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(1555/RAJ/SMN) 

 र्ो कवपक्ष के साथी कह रहे थे कक भारत की अथाव्यवस्था बरुी है, मैं उनके कलए कुछ 

आांकड़े देना चाहता ह ां। 2014 से 2024 के बीच, बैंकों की शाखाओ ां में उल्लेखनीय वकृद्ध 

हुई है। माचा 2014 में कुल 1,17,990 शाखाएां थीं, र्ो अब बढकर 1,65,501 हो गई हैं। 

ग्रामीर् शाखाओ ां की सांख्या 41,855 से बढकर 55,372 हो गई ह।ै इसी तरह, सेमी अबान 

शाखाएां 32,504 से बढकर 45,314 और अबान शाखाएां 21,007 से बढकर 29,276 हो 

गई हैं। यह कवस्तार ग्रामीर् और शहरी भारत के बीच कवत्तीय समावशेन को मर्बूत करता 

है।  

 इस नई ऊर्ाा और दृकष्ट के साथ भारतीय अथाव्यवस्था दकुनया के कलए एक कमसाल 

बन गई है। यह केवल सधुार नहीं है, बकल्क एक सशक्त और समदृ्ध भारत के कनमाार् की 

यात्रा ह।ै मैं इस एप्रोकप्रएशन कबल का समथान करता ह ां।  

 अांत में, मैं कवपक्ष को एक शेर के माध्यम से मसेैर् देना चाहता ह ां :  

इस मोड़ पर घबरा कर न थम र्ाइए आप 

र्ो बात नई है, उसे अपनाइए आप 

डरते हैं क्यों, नई राह पर चलने से 

हम आगे-आगे चलते हैं, 

पीछे-पीछे आइए आप। 

धन्यवाद। 

     (इकत) 
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1557 बजे 

श्री मनीश तिवारी (चंडीगढ़) : सभापति महोदया, सतलिमेंट्री तिमाांि्स फोर ग्ाांट्स भारि की अर्थव्यवस्र्ा के 

ऊपर दोबारा व्यापक चचाथ करने का एक उपयुक्त समय है। यह चचाथ उस समय हो रही है, जब दूसरे तिमाही में 

भारि की अर्थव्यवस्र्ा वतृि रटे 5.4 प्रतिशि पर आ गया है। आरबीआई आई का अनमुान र्ा तक अर्थव्यवस्र्ा 

7 प्रतिशि से बढ़ेगी। उपभोक्ता की खपि कमजोर हुई है। तनगतमि आय कर में वर्थ 2019-2020 में कटौिी 

करने के बावजूद तनजी तनवेश नहीं बढ़ा है। गवनथमेंट कैतपटि एक्सपेंतिचर के सहारे यह अर्थव्यवस्र्ा चि रही 

है। इस वर्थ 151890 िाख करोड़ रुपए सरकार की िरफ से कैतपटि एक्सपेंतिचर होगा। पर जैसे ही सरकार ने 

इसके क्रम में र्ोड़ी-सी कमी की, अर्थव्यवस्र्ा के ऊपर सीधा-सीधा असर तदखना शरुू हो गया है। भारि का 

जो तनयाथि है, वह कम हुआ है। गि्ुस के के्षत्र में भारि का शेयर पूरी दतुनया की अर्थव्यवस्र्ा का तसफथ  1.8 

प्रतिशि है और सतवथसेज में वह शेयर 4.3 प्रतिशि है। इस पररपे्रक्ष्य में सरकार सदन के समक्ष 87762.56 

करोड़ रुपए की माांग िेकर आई है, तजससे सरकार का खचाथ 3908276.56  करोड़ रुपए पर पहुांच जाएगा।  

 सभापति महोदया, कोई भी अर्थव्यवस्र्ा पाांच तबन्दओु ां पर खड़ी है। सबसे पहिा, सेतवांग्स बचि, दूसरा 

कां जम्पशन खपि, िीसरा इनवेस्टमेंट तनवेश, चौर्ा प्रोिक्शन उत्पादन, पाांचवा इम्लिॉयमेंट यानी रोजगार। 

दभुाथग्यपूर्थ िरीके से कहना पड़ रहा है तक इन पाांचों मापदांि के ऊपर भारि की अर्थव्यवस्र्ा के परखच्चे उडे़ 

हुए हैं। फरवरी, 2024 में जब तवत्त मांत्री िर्ाकतर्ि एक श्वेि पत्र िेकर आई र्ीं, मैंने उस समय भी कुछ आांकडे़ 

तदए र्े। आज मैं वे आांकडे़ इस सदन के समक्ष दोहराना चाहिा ह ां। 

(1600/KN/RP) 

इस मलु्क का वर्थ 2013-14 में जो सेतवांग टू जीिीपी रतेशयो र्ा, वह 34 प्रतिशि र्ा, वर्थ 2023-24 में 

वह घटकर 31 प्रतिशि रह गया है। जो प्राइवेट फाइनेंतशयि कां जम्लशन एक्सपेंतिचर है, तजस उपभोक्ता खपि 

की बाि मैंने पहि ेकी र्ी, वह वर्थ 2013-14 में 60 प्रतिशि र्ा, वर्थ 2023-24 आिे-आिे वह 55 प्रतिशि पर 

तगर गया है। इनवैस्टमेंट टू जीिीपी रेतशयो – जो तनवेश अर्थव्यवस्र्ा में होिा है, वर्थ 2013-14 में इनवैस्टमेंट टू 

जीिीपी रतेशयो 33.8 प्रतिशि र्ा, वर्थ 2023-24 में वह 29.6 प्रतिशि पर तगर गया है। जो ग्ॉस तफक्स्ट 

कैतपटि फॉमेशन है, वह वर्थ 2013-14 में 31.3 प्रतिशि र्ी, वर्थ 2023-24 में वह तगर कर महज 30.8 

प्रतिशि रह गई है। जो बेरोजगारी दर है, वह वर्थ 2013-14 में 5.42 प्रतिशि र्ी, वर्थ 2023-24 में बढ़कर 8 

प्रतिशि हो गई है। नवांबर, 2024 में जो बेरोजगारी दर र्ी, वह 8 प्रतिशि र्ी।  

सरकार यह कहिी है तक हमने वर्थ 2015 और 2023 के बीच 25 करोड़ िोगों को गरीबी रखेा से 

ऊपर उठाया है। िेतकन मैं सरकार को यह बिाना चाहिा ह ां तक वर्थ 2004 से 2014 िक 27 करोड़ िोगों को 

गरीबी रखेा से ऊपर उठाया गया र्ा। सरकार यह कहिी है तक हम 81.35 करोड़ िोगों को तन:शलु्क राशन दे 

रहे हैं। जब हम सरकार में र्े िो नेशनि फूि तसक्योररटी एक्ट िेकर आए र्े। हम चाहेंगे तक आप 140 करोड़ 

िोगों को तन:शलु्क राशन दीतजए, िेतकन बतुनयादी सवाि यह है तक रोजगार कहाां है? आपकी अर्थव्यवस्र्ा में 

रोजगार नहीं पैदा हो रहा है, इसतिए आपको तन:शलु्क राशन िोगों को देना पड़ रहा है। सरकार यह कहिी है 

तक तपछि े5 साि में जो कृतर् की वतृि दर है, वह 4.18 प्रतिशि र्ी। इस वर्थ वह तगरकर 4 प्रतिशि रह गई है। 

अगर पाांच वर्थ में कृतर् की वतृि दर 4.18 प्रतिशि से बढ़ी र्ी िो तपछिे दस वर्थ में मनरेगा का बजट इिना क्यों 

बढ़ा है? वर्थ 2013-14 में, तजसे यह सरकार गि्ढे खोदने की स्कीम कहिी र्ी, उस पर िागि 32,992.83 

करोड़ रुपये आिी र्ी, वर्थ 2024-25 में वह बढ़कर 86 हजार करोड़ रुपये हो गई है। मनरगेा के िहि जो पसथन 

िेज र्े, वर्थ 2014-15 में तसफथ  165.64 करोड़ पसथन िेज र्े, वर्थ 2023-24 में 309.1 करोड़ पसथन िेज हो गए 

हैं।  
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मैं सरकार से यह कहना चाहिा ह ां तक तपछिे इिने वर्ों से, हमारे जो तकसान हैं, वे सड़क पर बैठे हुए 

हैं। हमार ेजो तकसान हैं, सरकार से बाि करने के तिए वे तदल्िी आने की कोतशश कर रहे हैं, उन माांगों के ऊपर 

तजन माांगों को सरकार ने स्वीकार तकया र्ा, जब वे िीन कािे कानून उन्होंने पास तिए र्े। मैं सरकार से यह 

पूछना चाहिा ह ां तक ये तकसानों से बाि करने के तिए िैयार क्यों नहीं हैं? आप एक िरफ िो तकसानों को 

अन्नदािा कहिे हैं और दूसरी िरफ आप उनकी िौहीन करिे हैं। उनके ऊपर तटयर गैस छोड़िे हैं, उनके 

ऊपर रबड़ बिुैट्स चिािे हैं। आप िोग भारि के तकसानों की रोज बेइज्जिी करिे हैं। मैं सरकार को यह भी 

बिाना चाहिा ह ां तक जो महांगाई दर र्ी, वह वर्थ 2013-14 में 5.3 प्रतिशि र्ी, वर्थ 2023-24 में वह बढ़कर 

5.4 प्रतिशि हो गई है। सरकार का जो कजथ है, 31 माचथ, 2012 को वह 55,87,150 िाख करोड़ रुपये र्ा। 31 

माचथ, 2025 को सरकार का कजाथ बढ़कर 181,68,456.91 करोड़ रुपये हो जाएगा। दस साि में आपने भारि 

की आने वािी पीतढ़यों के ऊपर 112,85,394.83 िाख करोड़ रुपये का कजाथ बढ़ाया है। मैं यह पूछना चाहिा 

ह ां तक सरकार ने, यह जो पैसा है, यह तकस चीज पर खचथ तकया है। आज अर्थव्यवस्र्ा पूरी िरह से चरमरा रही 

है। मैं जीिीपी ग्ोर् रटे की बाि करिा है। 

(1605/VB/NKL) 

 वर्थ 2005 से 2014 िक जीिीपी ग्ोर् रटे 6.8 प्रतिशि र्ा। वर्थ 2015 से 2024 िक यह तगरकर 5.9 

प्रतिशि रह गया है। सरकार का जो तफस्कि िेतफतसट र्ा, वह वर्थ 2013-14 में महज 5,02,858 करोड़ रुपए 

र्ा। वर्थ 2023-24 में यह बढ़कर 16,53,070 करोड़ रुपए हो गया है।  मैं सरकार से पूछना चाहिा ह ूँ, तवत्त 

मांत्री जी यहाूँ से उठकर चिी गई हैं, अगर सरकार िगभग 17 िाख करोड़ रुपए अपने खचे चिाने के तिए 

माकेट से उठाएगी, िो जो तनजी के्षत्र हैं, उनको पैसे कहाूँ से तमिेंगे? आप तनजी के्षत्र को बढ़ाने की बाि करिे हैं, 

जब तनजी के्षत्र को के्रतिट का एक्सेस नहीं होगा, अपने खचे चिाने के तिए सरकार ही सारे पैसे इकटे्ठ करगेी, 

िो भारि की अर्थव्यवस्र्ा तकस िरह से बढ़ेगी?  

 महोदया, मैं तसफथ  दो आांकडे़ और देना चाहिा ह ूँ। 26 मई, 2014 को रुपये के मुकाबिे िॉिर का रेट 

58 रुपए 58 पैसे र्ा। उस समय यह कहा गया र्ा तक िॉिर का रटे प्रधानमांत्री की उम्र से ज्यादा िेजी से 

बढ़िा है। आज िॉिर का रेट क्या है? आज यह 84 रुपए और 87 पैसे है। िेतकन हम ऐसी अभद्र भार्ा का 

प्रयोग नहीं करिे हैं, जो उस समय हुआ करिी र्ी।  आखरी में, मैं महूँगाई की बाि करना चाह ांगा। भारि के 

140 करोड़ िोगों के तिए जो अर्थव्यवस्र्ा है, उनके रोज़मराथ का जो बजट है, जो घर का बजट है, वह उस पर 

तनभथर है। वर्थ 2014 में एिपीजी तसिेंिर 410 रुपए का हुआ करिा र्ा, वर्थ 2024 में वह 803 रुपए का है। 

पेट्रोि 71 रुपए प्रति िीटर हुआ करिा र्ा, जो आज 94 रुपए 77 पैसे प्रति िीटर है। िीज़ि तजसकी सबसे 

ज्यादा खपि हमारे तकसान िोग करिे हैं, वह 55 रुपए प्रति िीटर हुआ करिा र्ा, आज वह 87 रुपए 66 पैसे 

प्रति िीटर है। वर्थ 2014 में सरसों का िेि 90 रुपए िीटर र्ा, आज यह 165 रुपए िीटर है। वर्थ 2014 में 

आटा 22 रुपए तकिो र्ा, आज यह 55 रुपए तकिो है। दूध 35 रुपए िीटर र्ा, आज यह 60 रुपए िीटर है। 

 सभापति महोदया, इस देश की गतृहतर्याूँ त्रातह-त्रातह कर रही हैं। आज आम आदमी को अपना घर 

चिाना मतुककि हो गया है। आप 5 तट्रतियन िॉिर इकोनॉमी की बाि करिे हैं, हम भी चाहिे हैं तक 5 तट्रतियन 

िॉिर की इकोनॉमी हो। िेतकन अर्थव्यवस्र्ा में जो असमानिा है, आज 10 प्रतिशि भारि के िोगों के पास 

भारि की 77 प्रतिशि पूांजी है। नीचे के जो 62 करोड़ िोग हैं, उनके पास महज 1 प्रतिशि भारि की पूांजी है। 

ऐसी असमानिा से यह अर्थव्यवस्र्ा तकस िरह से चि सकिी है? मैं सरकार से यह आग्ह करना चाहिा ह ूँ तक 

भारि की अर्थव्यवस्र्ा को आप आम आदमी के तिए चिाइए। इस देश में तसफथ  एक तशबॉय मॉिि बनाकर वन 

नेशन, वन कम्पनी का जो प्रयोग है, वह भारि की अर्थव्यवस्र्ा को पूरी िरह से कुचि देगा। 

(इति) 
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1608 बजे 

श्री पी. पी. चौधरी (पाली) : माननीय सभापति महोदया, सलिीमेंट्री तिमाांि्स फॉर ग्ाांट्स, 

2024-25 पर बोिने के तिए आपने मझुे मौका तदया, इसके तिए मैं आपको बहुि-बहुि 

धन्यवाद देिा ह ूँ। मैं इसके सपोटथ में बोिने के तिए खड़ा हुआ ह ूँ। 

 अगर देखा जाए, िो जो इकोनॉतमक ट्राांसफॉमेशन हुई है, तपछिे 10 वर्ों में हमारी 

इकोनॉमी तकस िरह की र्ी और 10 वर्ों के दौरान इकोनॉमी का जो पररपे्रक्ष्य ह,ै 10 वर्ों के 

पहिे हमारी इकोनॉमी एक वनु्िेि इकोनॉमी मानी जािी र्ी। आज मोदी जी के नेितृ्व में भारि 

इकोनॉमी के मामिे में एक ग्िोबि पावर हुआ है। पहिे हम फे्रजाइि-5 इकोनॉमी में रे्। 10 वर्थ 

पहिे, हमारी तगनिी तवश्व में पाूँच सबसे कमजोर देशों में मानी जािी र्ी। आज हम तवश्व में पाूँचवीं 

िाजेस्ट इकोनॉमी हैं। आने वािे समय में, अमेररका और चीन के बाद भारि का नाम होगा। मोदी 

जी के नेितृ्व में, तपछिे 10 वर्ों में यह काम हुआ ह।ै 

(1610/PC/VR) 

 अगर हम यूपीए का टाइम देखें, हमार ेकाांग्ेस के तमत्र अभी बड़ी-बड़ी बािें कर रहे रे् तक 

यह होना चातहए, वह होना चातहए। चिो, आपको मोदी जी पर तवश्वास ह,ै इसीतिए, आप कहिे 

हैं तक यह होना चातहए। िेतकन मैं यह बिा दूां तक दस साि पहिे, वर्थ 2014 िक आपकी जो 

जीिीपी ग्ोर् र्ी, वह मात्र 4.7 परसेंट र्ी। आपके समय में जो इनफ्िेशन र्ा, तजस महांगाई की 

आप हमेशा बाि करिे हैं, वह इनफ्िेशन आपके समय में िबि तितजट्स में रे्। 10.92 परसेंट 

की महांगाई आपके समय में र्ी और आपका तफसकि िेतफतसट, जो तक इिना कभी नहीं रहिा 

है, वह यूपीए के टाइम में 5.8 परसेंट र्ा। जब कैट ब्िीतिांग कर रही र्ी, वह 4.8 परसेंट र्ा। 

करीब 6,80,000 करोड़ रुपए के प्रोजेक्ट्स रुके हुए रे्।  

दस साि पहिे इकोनॉमी का यह हाि र्ा। आपने पूर े देश की अर्थव्यवस्र्ा का ध्यान 

नहीं रखा। आप भ्रष्टाचार में िूबे रहे। चाह े 2जी स्कैम हो, उसमें 1,76,000 करोड़ रुपए का 

घोटिा र्ा। चाहे कोि स्कैम हो, उसमें 1,86,000 करोड़ रुपए का घोटािा र्ा। चाहे कॉमन 

वैल्र् गेम्स से िगाकर आदशथ स्कैम का करलशन हो, हर िरह के करलशन में आप िूबे रे्, 

इसतिए अर्थव्यवस्र्ा का आपने ध्यान नहीं रखा। अगर हम देखें िो आपने ग्ोर् स्टोरी को पूरी 

िरह से स्कैम स्टोरी में ट्राांसफॉमथ कर तदया र्ा।  

सभापति महोदया, अगर हम ट्राांसफॉमेशन ऑफ गवनेंस की बाि करें, economic 

resonance की बाि करें, िो जीिीपी ग्ोर् 8.2 परसेंट पर पहुांचकर भारि दतुनया की सबसे 

फास्टेस्ट ग्ोइांग इकोनॉमी है। उनके समय में इनफ्िेशन ग्यारह पॉइांट कुछ परसेंट के पास र्ा, 

यह इनफ्िेशन हमने 5.4 परसेंट पर हमने रोक रखा है। पहिी बार ऐसा हो रहा ह ैतक फॉरके्स 

ररजवथ ऑि-टाइम-हाई है, जो की करीब 658.2 तमतियन िॉिर का है। हम देखें तक ये तसफथ  

नांबसथ नहीं हैं, ये नेशन तबतल्िांग के नांबसथ हैं। 
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अगर हम फाइनेंतशयि इनक्िूज़न की बाि करें, िो बैंक्स भिे ही नेशनिाइज़्ि हो गए 

रे्, िेतकन वे गरीबों के तिए नहीं रे्। आज की िारीख में बैंक्स गरीबों के तिए भी हैं। िायरके्ट 

बेतनतफट ट्राांसफर से खािे खोिकर, करीब 34 करोड़ िोगों के खािे हैं, तजनके खािों में सीधे 

पैसा जािा है। यह माना जािा र्ा, श्री राजीव गाांधी जी खदु दखुी र्ी। वे मानिे रे् तक मैं एक 

रुपया भेजिा ह ां और पांद्रह पैसे ही पहुांचिे हैं। यह उनके खदु का एितमशन है। िेतकन आज मोदी 

जी जब एक रुपया भी भेजिे हैं, िो िोगों के खािों में वह एक रुपया पहुांचिा ह,ै तकसी िरह का 

िीकेज नहीं होिा है।  

सभापति महोदय, अगर हम टैक्स ररटनथ की बाि करें, िो पहिे एक टैरर र्ा। आज िोग 

तवतिांग्िी टैक्स ररजीम में आना चाहिे हैं। पहिे 3.8 करोड़ टैक्स फाइि होिा र्ा, अब जो तक 

अब 6.86 करोड़ हो गया है। 48 करोड़ जन धन अकाउांट्स अपने आप में बहुि बड़ी बाि है। 

पहिे इनके तसफथ  स्िोगन रे्, तसफथ  नार ेरे्। हम नारों से हटकर सॉल्यशुन में तवश्वास करिे हैं। 

मोदी जी ने नारों से दूर होकर इस पर ध्यान कें तद्रि तकया तक तनराकरर् कैसे हो, सॉल्यशुन कैसे 

हो? 

जहाां िक इनफ्रास्ट्रक्चरि िेविपमेंट की बाि है, अगर हम तफतजकि इनफ्रास्ट्रक्चर को 

की िरफ देखें िो जहाां पहिे 74 एयरपोट्थस रे्, अब 149 हैं। प्रधान मांत्री ग्ाम सड़क योजना के 

िहि 7,63,000 तकिोमीटर, अगर मैं अपने िोक सभा के्षत्र की बाि करूां , िो मैं मोदी जी को 

धन्यवाद देिा ह ां तक करीब 550 करोड़ रुपए की ग्ाम सड़क योजना बनी, एक कीतिथमान 

स्र्ातपि हुआ है।  

जहाां िक रिेवेज़ की बाि है, 95 परसेंट ब्रॉिगेज का इिेतक्ट्रतफकेशन हो चकुा है। यह 

भी अपने आप में बहुि बड़ी बाि है। यूपीए के टाइम में, वर्थ 2014 से पहिे, साि से आठ िाख 

रूरि हाउस प्रतिवर्थ बनिे रे्। प्रधान मांत्री आवास योजना के िहि 45 िाख, कहाां साि िाख 

रे्, अब 45 िाख रूरि हाउस प्रतिवर्थ बनिे हैं।  

अगर हम सोशि इनफ्रास्ट्रक्चर की बाि करें, िो दस साि पहिे, यूपीए के टाइम में 

रूरि सैतनटेशन 39 परसेंट र्ा। अब यह 97 परसेंट है। 

(1615/IND/SAN) 

 महोदया, अपने आप में यह बहुि बड़ा काम हुआ ह।ै जब हम गाांव में जािे हैं िो वे िोग 

मोदी जी को धन्यवाद देिे हैं। खास कर मतहिाएां मोदी जी को धन्यवाद देिी हैं और हमसे कहिी 

हैं तक उन्हें राम-राम कहना, क्योंतक उन्होंने हमार ेतिए बहुि आराम कर तदया है। जब ये बािें हम 

सनुिे हैं िो हमें बहुि खशुी होिी है। तविेज इिेतक्ट्रतफकेशन नहीं के बराबर र्ा िेतकन अब 100 

प्रतिशि गाांवों में तबजिी है। उज्ज्विा योजना से तमट््टी के चूल्हे और धएुां से मतहिाओ ां को 

तनजाि तमि गई है। उज्ज्विा योजना के नौ हजार कनेक्शन हो गए हैं। इनका काम तसफथ  वोट 

बैंक बनाने का र्ा, िेतकन हम स्टेक होल्िसथ को ध्यान में रखकर काम करिे हैं। 



16-12-2024        RPS Uncorrected/Not for publication  411 

 

 हेल्र् केयर में आयषु्मान भारि योजना की अचीवमेंट देखें िो 33 करोड़ काि्थस इकयू हो 

चकेु हैं। सरकार ने हेल्र् सेक्टर में तजिना खचाथ तकया है, उसके बार ेमें ये सोच ही नहीं सकिे हैं। 

तपछिे दस सािों में 79 हजार करोड़ रुपये इिाज के तिए खचथ तकए गए हैं। हम कह सकिे हैं 

तक यह तवश्व की सबसे बड़ी हेल्र् केयर योजना है। यूपीए सरकार ने दस साि पहिे देश को 

गमुराह तकया और कहा तक एनपीए तसफथ  दो िाख पचास हजार करोड़ रुपये का है जबतक 

वास्ितवक आठ िाख पचास हजार करोड़ रुपये एनपीए र्ा। पहिे फोन बैंतकां ग का कल्चर र्ा। 

अब प्रोफेशनि बैंतकां ग का कल्चर है और एनपीए को आईसीबी िाकर रजेोिूशन करके बैंकों की 

हािि अच्छी की है। एक बाि दस साि पहिे तछपाने वािी र्ी और तपछिे दस सािों के दौरान 

ट्राांसपेरेंसी का जमाना आया है। फ्यूचर तवजन और प्रोजेक्ट्स की मैं बाि करूां  िो पीएम 

गतिशतक्त और िीन मेजर रिेवे कोररिोर और इांिस्ट्रीयि कोररिोर हैं। मैं मोदी जी को धन्यवाद 

देिा ह ां तक मेर ेपािी सांसदीय के्षत्र में 7500 करोड़ रुपये इांिस्ट्रीयि कोररिोर के तिए तदए हैं। 

तितजटि रेवोिूशन भी आया है। गाांव का छोटे से छोटा वेंिर भी तितजटि पेमेंट िेिा है। 12 

हजार करोड़ रुपये से ज्यादा ट्राांजेक्शन यूपीआई से हुए। पीएम स्वतनतध योजना का अचीवमेंट 

अनआगेनाइज्ि सेक्टर देखने वािा है। अनआगेनाइज्ि सेक्टर में करीब 78 िाख करोड़ रुपये 

स्ट्रीट वेंिसथ को देकर आगेनाइज्ि सेक्टर में िाने का प्रयास तकया गया है। दो िाख िीस हजार 

िोग र्िथ टाइम के्रतिट िे चकेु हैं। 11 हजार करोड़ रुपये के कोिेट्रि फ्री िोन तदए गए हैं। 

पावटी एतिवेशन में 25 करोड़ िोगों को गरीबी से बाहर तनकािा गया है। 80 करोड़ िोगों को फ्री 

फूि तदया गया है। मनीर् जी कह रहे हैं तक 140 करोड़ देशवातसयों को फ्री में क्यों नहीं दे रह ेहैं। 

मझुे िगिा है तक वे भी फ्री में अनाज िेना नहीं चाहेंगे। 34 िाख करोड़ रुपये िीबीटी से ट्राांसफर 

तकए गए हैं। अगर राजीव गाांधी जी की बाि मानें तक 15 परसेंट पैसा पहुांचिा र्ा और 85 परसेंट 

िीकेज होिा र्ा िो इसका मििब 34 िाख करोड़ रुपये में से 25 िाख करोड़ रुपये का 

िीकेज हो जािा और गरीबों िक पैसा नहीं पहुांचिा। पीएम तकसान योजना के तिए जो 

एिोकेशन एनहाांस तकया है, वह करीब 3132 करोड़ रुपये का है। शेि्यूल्ि कास्ट सब-लिान के 

तिए 196 करोड़ रुपये, ट्राइबल्स के तिए 127 करोड़ रुपये का एिोकेशन पहिी बार हो रहा है। 

टोटि एतिशनि कतमटमेंट 3500 करोड़ रुपये की है।   

(1620/RV/SNT) 

 सभापति महोदया, अभी काांग्ेस पाटी के हमार े एक सार्ी कह रहे रे् तक बजट में 

तकसानों को क्या तमिा है? मैं उन्हें बिाना चाह ांगा तक यूपीए सरकार के समय में तकसानों के तिए 

20,000 करोड़ रुपये का बजट हुआ करिा र्ा और मोदी जी के समय में अभी जो वर्थ 2024-

2025 का बजट है, उसमें तकसानों के तिए 1,50,000 करोड़ रुपये रखे गए हैं। यह तिफरेंस है। 

ये िोग आांकड़ों पर बाि नहीं करेंगे। इिना बड़ा तिफरेंस है।  

 महोदया, इसका सबसे बड़ा प्रभाव यह हुआ है तक ‘इन्क्िूतसव फामथर वेिफेयर’्हुआ है। 

हमने राज्य के नीति तनदेशक ित्वों को ध्यान में रखकर एस.सी. और एस.टी. को िक्ष्य करिे 
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हुए काम तकया है। भारि के सांतवधान में ‘राज्य के नीति तनदेशक ित्व’्सोशि जतस्टस िाने हेि ु

सरकार के तिए एक िरह से नीति तनदेशक हैं। उसके तिए अगर देश में पहिी बार काम हुआ ह,ै 

िो यह मोदी जी के नेितृ्व में हुआ है। रबी सीजन में टाइमिी सपोटथ  करने के तिए काम तकया जा 

रहा ह ैऔर एग्ीकल्चर को प्रायॉररटाइज्ि करने के तिए काम तकया जा रहा है। एग्ीकल्चरि 

इांफ्रास्ट्रक्चर को पशु करने के तिए 4,000 करोड़ रुपये एग्ीकल्चरि इांफ्रास्ट्रक्चर फां ि के 

प्रोजेक्ट्स के तिए तदए गए हैं। एग्ीकल्चरि इांफ्रास्ट्रक्चर फां ि सतब्सिी के तिए 106 करोड़ 

रुपये तदए गए हैं। एफपीओज़ के प्रोमोशन एण्ि पतब्ितसटी के तिए 2 करोड़ 52 िाख रुपये तदए 

गए हैं। ये सारी सलिीमेंटरी तिमाांि्स एग्ीकल्चर के तिए माांगी गयी है, जो तक बहुि वातज़ब है।  

 इन सार े प्रयासों का कॉतन्सक्वैंतशयि इफेक्ट यह होगा - building long-term 

agricultural assets; strengthening farmer collectives; modernising agriculture 

marketing; and creating sustainable farm infrastructure. 

 जहाां िक ररसचथ की बाि है िो हम एग्ीकल्चरि ररसचथ में काफी पीछे रे्। दस साि पहिे 

एग्ीकल्चरि ररसचथ न के बराबर होिी र्ी। पर, अब एग्ीकल्चरि ररसचथ को मजबूि करने के 

तिए 192 करोड़ रुपये रखे गए हैं। कृतर् तवज्ञान केन्द्र के तिए भी प्रावधान रखे गए हैं। 

आईसीएआर हेिक्वाटथसथ के तिए भी प्रावधान रखे गए हैं, तजससे हमारी ररसचथ मजबूि हो और 

इसका िाभ तकसानों को तमिे। 

 इससे चार बडे़ फायदे होंग े - building agricultural research capacity; 

strengthening grassroot level extension; enhancing agricultural education; 

and promoting innovation in farming. 

 काांग्ेस और बीजेपी सरकार के बीच हम कुछ कॉन्टै्रस्ट लवायांट्स देखिे हैं। हमार ेकाांग्ेस 

के तमत्र कह रहे रे् और एनसीपी की सतुप्रया जी भी तकसानों के िोन्स माफ करने की बाि कह 

रही र्ीं। काांग्ेस पाटी का काम िोन वेवर का ह ैऔर हमारी पाटी का काम तकसानों को स्ट्रक्चिथ 

सपोटथ देने का है। The Congress always focussed on middlemen; we focus on 

direct benefits. They neglected infrastructure; we are building future for the 

country. What will be its impact? Its impact will be, comprehensive support 

from्seeds्to्market;्infrastructure्creation्by्building्farmers’्future;्and्

research integration by knowledge to field connection. 

 If we look at the era of Nehru, they neglected agriculture leading to 

food crisis. जो फूि क्राइतसस हुआ, यह नेहरू यगु में ही हुआ। बाद में कभी फूि क्राइतसस 

नहीं हुआ। आज हमार ेपास सरलिस फूि है। We are ensuring food security. They 

focussed्on्heavy् industry्at् farmers’् cost;्we्are्prioritising्agricultural्

infrastructure. They have created dependency; we are creating 

sustainability. 
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 इसमें रोि मेनटेनेंस फां ि के तिए पैसे तदए गए हैं, सेन्ट्रि रोि्स के तिए तदए गए हैं और 

क्वातिटी एकयोरेंस के तिए पैसे तदए गए हैं। इससे ये प्रभाव पड़ेंगे - ensuring quality 

maintenance of existing infrastructure; continuous modernisation of road 

network; investment in research and development; and enhancement of 

road quality standards and road safety initiative. यह अपने आप में एक बहुि बड़ी 

बाि है। मोदी सरकार द्वारा हू्यमैनेटेररएन्स ग्ाउण्ि पर यह एक बड़ा स्टेप तिया गया - 

cashless treatment for accident victims and supervision of National 

Highway works. 

(1625/RV/AK)  

 उसका हू्यमैनेटेररएन्स इफेक्ट यह पडे़गा – immediate medical care for 

accident victims, reduction in accident-related fatalities, financial protection 

for family of victims, and enhanced road safety measures. इसको पी.एम. 

गतिशतक्त योजना से तिांक तकया जा रहा है। इसको प्रधान मांत्री ग्ाम सड़क योजना के िहि 

कनेक्ट तकया जाए। 

 यूपीए और हमारी सरकार के बीच के कुछ कॉन्टै्रस्ट लवायांट्स हैं। The UPA built 

roads, we built complete transport ecosystem; the UPA focussed on 

construction, we focus on quality and maintenance; the UPA neglected 

safety, we prioritised human life. इससे अर्थव्यवस्र्ा के तिए िॉतजतस्टक्स व्यवस्र्ा 

बेहिर होगी। It will reduce transportation cost. It will enhance access to 

healthcare and education, reduce accidents for safety, better energy 

response, industrial corridor for development, etc. 

 Finally, I can say that the approach to road infrastructure is not just 

about connecting places, but it is about connecting possibilities. When we 

allocated Rs. 2,160 crore for maintenance, we are not just maintaining 

roads, but we are maintaining arteries of our economic growth and the 

provision of Rs. 127 crore for cashless treatment of accident victims. It 

shows that our infrastructure vision is not just about cement and concrete, 

but it is about care and compassion.  

 बहुि-बहुि धन्यवाद। 

(इति) 
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1626 hours 

DR. GUMMA THANUJA RANI (ARAKU): Madam, at the outset, I would like to 

thank you for allowing me to put forth the YSR Congress Party's views on the 

Appropriation Bill. 

 Before coming to the Appropriations, I would like to raise two important 

issues concerning my State of Andhra Pradesh in this House. The first point is 

that through you, I would urge the Union Finance Minister to take steps to halt 

the disinvestment of the Vizag Steel Plant. I would like to bring to your kind 

attention that the Visakhapatnam Steel Plant was set up after a decade-long 

public agitation in which 32 people had laid down their lives. The decade-long 

public agitation "Vishakha Ukku-Andhrulla Hakku" had resulted in the 17th April 

1970 declaration of the then Prime Minister of India to establish a Steel Plant 

at Visakhapatnam. 

The Rashtriya Ispat Nigam Limited (RINL), the corporate entity of 

Visakhapatnam Steel Plant is a Navratna Company under the Ministry of Steel, 

Government of India. It is the largest public sector industrial unit in the State 

creating employment opportunities for close to around 20,000 people directly 

and many other indirect employment opportunities in the city of 

Vishakhapatnam. It is India's first shore-based integrated steel plant and a 

producer of a lot of steel products catering to the requirements of construction, 

infrastructure, manufacturing and automobile sectors. 

I would like to draw the attention of the House to the fact that the plant 

had a good performance between 2002 and 2015 earning profits with positive 

net worth. The plant has pragmatically turned-around in 2002 after being 

reported to BIFR as a sick company. The company has around 19,700 acres of 

land currently and the valuation of these lands alone could exceed Rs. 1 lakh 

crore due to the location of the plant in the urban area. 

The RINL currently has a capacity of 7.3 million tonnes and has taken up 

plant modernisation and capacity expansion recently, which made the plant to 

borrow loans from banks to take up the expansion work. Owing to the 

unfavourable steel cycle globally, the company was making losses since 2014-

2015 and was finding it difficult to service the debt. One of the major structural 

issues that also lead to high cost of production is the absence of captive mine 

thereby affecting the profitability. 
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(1630/UB/GG) 

Madam, we can surely say that the plant can again become profitable if 

we receive some support from the Government of India. Therefore, I would 

urge the hon. Finance Minister that instead of taking the disinvestment route, 

kindly do handholding with Andhra Pradesh and support some measures like 

allotting captive iron ore mines to bring down input cost and swapping high-

cost debt with low-cost debt and converting debt into equity through equity 

conversion. The measures could ease the burden of debt servicing and 

improve financial sustainability of the plant. 

The second major issue, especially in my constituency of Araku, is the 

relief and rehabilitation of people in the four mandals of Rampachodavaram 

because of the damage caused by the Polavaram Irrigation Project. In 

Chinturu and Yetapaka, for R&R, as on date, a total of Rs. 255.85 crore were 

spent. During the period of 2014-19, no amount was spent towards R&R. 

During the period of 2019-23, Rs. 252.84 crore were spent. In the last four 

years, 252 times more expenditure was made towards R&R. During the period 

of 2014-19, no PDFs were shifted. The displaced people have not received 

their compensation. I urge the Central Government as well as the State 

Government of Andhra Pradesh to ensure timely disbursement of the 

compensation package as well as providing secure alternative areas for 

rehabilitation, especially for the Tribal Community. The tribal people have 

already sacrificed a lot. I once again urge both the Central Government as well 

as the State Government to take immediate steps for clearing the pending 

compensation to be given to the project-affected families.  

Madam, the Pradhan Mantri Kisan MaanDhan Yojana offers a 

contributory security policy. However, the assured pension of Rs. 3000 has 

been the same for the past five years. Given the average annual inflation, I 

would like to urge the Central Government to increase this amount to, at least, 

Rs. 7000. I hope the hon. Finance Minister will take into account these 

suggestions and incorporate them.  

Thank you! 

(ends) 
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1633 बजे  

श्री सुधाकर तसहं (बक्सर) : सभापति महोदया, मैं वर्थ 2024-25 की पूरक अनदुान माांगों के 

कटौिी माांगो के प्रस्िावों के पक्ष में बोिने के तिए खड़ा हुआ ह ूां। महोदया, सारी पूरक अनदुान माांगों 

को मैंने अध्ययन तकया है। देश में अभी सामातज्क, आतर्थक जनगर्ना नहीं हुई है। जो सांवैधातनक 

प्रावधान है, उसमे आज देरी क्यों हो रही है, यह सरकार अभी िक स्पष्ट नहीं कर पाई है। िेतकन 

तबहार एक ऐसा राज्य है, जहाां सामातजक आतर्थक जनगर्ना पूरी हो चकुी है। और जो आांकडे़ 

ऊभर कर आए हैं, उनसे तबहार की भयावह िस्वीर तदखाई देिी है। आप देखेंग ेतक तबहार की 70 

फीसदी आबादी प्रति तदन 70 रुपये से भी कम पर गज़ुारा कर रही है। उसके आतर्थक सधुार के 

तिए तवशेर् राज्य का दजाथ का प्रस्िाव, जब राष्ट्रीय जनिा दि की सरकार र्ी, आदरर्ीय राबड़ी 

देवी जी के नितृ्व में भारि सरकार को भेजा र्ा। िांबे समय से यह माांग तबहार सरकार कर रही है 

तक तबहार को तवशेर् राज्य का दजाथ तमिना चातहए। इसतिए, क्योंतक जो राष्ट्रीय औसि है, मानव 

तवकास सूचकाांक, उस स्िर पर तबहार को जाने के तिए यह आवकयक माांग है। दो आांकडे़ बहुि 

भयावह हैं। एक, गरीबी रखेा के नीचे रहने वािे िोगों की सबसे बड़ी सांख्या तबहार के भीिर है। 

दूसरा, हम तशक्षा के क्षेत्र में हम सबसे पीछे हैं। तबहार में केवि मात्र साि प्रतिश गे्जएुट हैं। हमारी 

उच्च तशक्षा को बढ़ाने के तिए जो तनवेश की आवकयकिा है, उस तनवेश को बढ़ाने के तिए भारि 

सरकार की अगर मदद नहीं तमिेगी िो तबहार राष्ट्रीय औसि से पीछे ही रहेगा और हमारी गरीबी 

उन्मूिन पर स्पष्ट प्रभाव आगे भी तदखई देिा रहेगा।  

(1635/MY/RCP) 

 इसके तिए, अभी बजट में तशक्षा के तिए जो पैसे माांगे जा रहे हैं, भारि सरकार ने नई तशक्षा 

नीति के जररए, हमार ेजो कें द्रीय तप्रतमयम इांस्टीट्यूशांस रे्, उसके तिए एक ‘एक देश एक एितमशन 

प्रर्ािी’्का तवकास तकया गया। इसको हम सीयूईटी बोििे हैं। आज देश में बच्चों के एितमशन के 

तिए तजस सांस्र्ा को यह काम तदया गया है, वह सांस्र्ा एनटीए है। यह सांस्र्ा पहिे से ही एक 

तववादास्पद सांस्र्ा है। हम िोग तदल्िी कें द्रीय तवश्वतवद्यािय से पढ़ कर तनकिे हैं। इस 

तवश्वतवद्यािय का सत्र पहिे जिुाई महीने में शरुू हो जािा र्ा। आज एक तनकम्मी सांस्र्ा के चििे 

एितमशन का काम िीन महीने पीछे चि रहा है। सभी कें द्रीय तवश्वतवद्यािय के जो अच्छे छात्र हैं, वे 

तनजी क्षेत्र में चिे जा रहे हैं। जो कमजोर छात्र हैं, वे सरकार की व्यवस्र्ा के तशकार बनिे जा रहे हैं। 

 महोदया, मैं तकसानों के ऊपर इसतिए बाि करना चाहिा ह ां, मैंने देखा है तक आपने 

तकसानों के तिए पैसे माांगे हैं। मैं कृतर् सांबांधी सांसदीय सतमति में सदस्य ह ां। फतटथिाइजर के तिए पूरे 

देश में हाहाकार मचा हुआ है। खासिौर से उत्तर भारि, तबहार, उत्तर प्रदेश और पांजाब से िेकर 

कहीं भी फतटथिाइजर उपिब्ध नहीं है। हमार ेपास जो आांकडे़ रे्, हमारी जो उपिब्धिा र्ी, वह 

हमारी जरुरि से ज्यादा है। जरुरि से ज्यादा उपिब्धिा के बाद भी अगर तकसानों को 

फतटथिाइजर नहीं तमि रहा है, खासिौर से िीएपी जो गेह ां की बआुई के तिए अति आवकयक है िो 

हमार े तकसान गेह ां की कैसे बआुई कर सकिे हैं? यह एक तचांिनीय तवर्य है। हम फतटथिाइजर के 

ऊपर सतब्सिी का सबसे ज्यादा पैसा खचथ कर रहे हैं। फतटथिाइजर जैसी महत्वपूर्थ चीज अभी िक 
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तकसानों को क्यों नहीं उपिब्ध हो रही है? िांबे समय से हमार े तकसानों की माांग रही है तक 

फतटथिाइजर की जो सतब्सिी है, वह तकसानों के खािों में सीधे जानी चातहए, न तक कां पतनयों 

के खािे में जानी चातहए। ये कां पतनयाूँ भारि सरकार से सतब्सिी िेने के बाद भी तकसानों िक 

फतटथिाइजर नहीं पहुांचा पा रही हैं। इससे हमारे तकसानों का जो नकुसान हुआ है, उसकी 

भरपाई कौन करगेा, यह बाि सोचन ेकी है। 

 महोदया, भारि सरकार के मांत्री कई अवसरों पर कहिे हैं तक हम एमएसपी की गारांटी 

देिे हैं, हमेशा तकसानों का पैसा बढ़ाने का काम करिे हैं, िेतकन यूपीए ने कभी भी एमएसपी 

की गारांटी नहीं दी। एक आांकडे़ बहुि साफ है, जब यूपीए की सरकार चि रही र्ी, िब देश में 

खाद्यान्नों पर खासिौर से गेह ां और चावि पर, हमने एमएसपी के ऊपर 140 परसेंट दाम 

बढ़ाने का काम तकया। वहीं जो भाजपा और एनिीए की सरकार है, उसने तपछिे दस सािों में 

मात्र 70 परसेंट ही दाम बढ़ाने का काम तकया है। आतखर कौन सच बोि रहा है, कौन आांकड़ों 

से खेि रहा है, उन आांकड़ों के  अध्ययन से आप समझ सकिे हैं। 

 महोदया, न्यूनिम समर्थन मूल्य की गारांटी को िेकर हमार ेदेश के तकसान आांदोतिि 

हैं। पांजाब और हररयार्ा के तकसान तदल्िी आ कर अपनी बाि रखना चाहिे हैं। तपछिे एक 

साि से वे तदल्िी के बॉिथर पर फां से हुए हैं। जब भी वे तदल्िी आने के तिए प्रयास करिे हैं िो 

उन पर आूँसू गैस के गोिे छोडे़ जािे हैं। पतुितसया उत्पीड़न का जो िरीका नहीं है, वह भी 

उनके सार् अपनाया जािा है। तकसानों के नेिा आज भूख हड़िाि पर बैठे हुए हैं। उनकी 

स्वास््य की जो तचांिा पातिथयामेंट के जररए होनी चातहए, वह हमें देखने को नहीं तमि रही है। 

 महोदया, मैं अपनी बाि को एक तमनट में समाप्त करना चाहिा ह ां। हम आतर्थक सांघवाद 

की बाि कर रहे हैं। भारि के सांतवधान तनमाथिाओ ां ने उम्मीद की र्ी तक राजनैतिक सांघवाद के 

सार् आतर्थक सांघवाद के तबना हम कोई भी फेिरि स्ट्रक्चर को खड़ा नहीं कर सकिे हैं। 

भारि सरकार के कां सोतििेतटि फां ि में 42 परसेंट राज्यों के पास जाने के बाद, बचे हुए 58 

परसेंट के जो बांटवारे है, वह न्यायपूवथक नहीं हैं। उस पैसे का इस्िेमाि तजस सावथजतनक तहि 

के तिए होना चातहए, यह गरीबी उन्मूिन के तिए होना चातहए। राष्ट्रीय औसि से नीचे जो 

तपछडे़ हुए राज्य हैं, उनके पास उस फां ि से पैसा जाना चातहए। िेतकन, वह पैसा वहाां न 

जाकर िाकिवर िोगों के हार् में जा रहा है। वह पैसा उन राज्यों के पास जा रहा है, जो पहिे 

से ही तवकतसि है। इस तवर्य पर कहीं भी चचाथ देखने को नहीं तमि रही है। इसतिए, मैं इस 

अनदुान तवधेयक का तवरोध करिा ह ां। 

(इति) 
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1639 hours 

DR. M. P. ABDUSSAMAD SAMADANI (PONNANI): Madam Chairperson, 

thank you for permitting me to take part in this very important discussion.  I 

would like to use this opportunity to express my deep concerns with regard to 

the serious challenges faced by our national system in general and our 

economy in particular. As we all know, our nation is a modern nation.  We are 

living in a modern country and various stages of history and dimensions of 

culture have led us to this modern condition, this modern state of affairs. 

(1640/PS/CP) 

 Madam, it is a march of history; it is a cultural march; and it is a 

civilisational march. The most significant aspect, dimension, feature and factor 

of this historical march is our pluralism. When we deal with any field of our 

national life, including economy, we have to keep this very important pluralistic 

aspect्of्India’s्national्system्in्our्mind.्But्I्am्very्sorry्to्note्here्

that nowadays what is going on in the country is the crippling and toppling of 

our great traditions of our country. बतुनयादी सवाि वही हैI  

When we come to economy, there is poverty, unemployment and inflation. But 

we have to take the backward communities, backward sections of the society, 

sidelined society, and marginalised society if you really want our economy to 

grow and progress.  

 Madam Chairperson, our country has imbibed and observed every 

cultural aspect of vividity and plurality of the civilisational scenario of the world. 

We remember the song of Raj Kapoor, whose birth centenary India celebrated 

recently. People throughout the world are remembering him. Now, I say one 

line् from्his् song,् ‘Phir Bhi Dil Hai Hindustani’.्When्welcoming्everything्

from various cultural spheres of human lives, we were keeping that heart of 

India alive, and that Hindustani Dil, that heart of India, is always pluralistic. 

When we were listening to the speeches of the hon. Members on the other 

side of the House, they were all referring to Pichda, Dalit, and Alpsankhyak. 

What is the condition of minorities in the country? Along with secularism, 

socialism also belongs to the cardinal mottos of our system. But being allergic 

to these terms, it has become a kind of ailment nowadays. And I would like to 

emphasise that justice is denied to the backward communities and backward 

sections of the society including the minorities. The rights of the minorities are 



16-12-2024        RPS Uncorrected/Not for publication  419 

 

eroded. Where will we reach? Instead of taking the nation to progress, 

nowadays, there are engineering and encouraging actions to search places of 

worship् under् the् other् religion’s् places् of्worship.्That् is् going् on् in् the्

country especially concerning certain sections of the society. Instead of making 

attempts to solve the basic problems faced by the sidelined society and 

marginalised sections of the society, what is going on is that policies are being 

adopted for the subversion of the basic ethos of our nationhood and 

fundamental principles of the society. It is equal to ridiculing, abusing, and 

defaming the system. It destroys and disturbs the social peace and peaceful 

coexistence in the country.  

 Madam, I would like to emphasise here that when we specifically focus 

on the economy, the real power today is technological power. Technological 

advancement is highly essential. India has reached that race. We admit it. But 

along with this digital revolution, we have to take into consideration the 

conditions of our farmers. That is very, very important. World is leading. The 

world is going, reaching and marching towards a quantum technology. But the 

conditions of our farmers are still the same in the country. Even now, they are 

on strike. It is very unfortunate. 

 Madam Chairperson, I would like to conclude my remarks by quoting the 

words of a king of India, who ruled the country centuries back. He said, and I 

quote: 

“The् cultivators् are् the् source् of् prosperity.् I् have्encouraged्

them and shall always watch over their condition that no man may 

oppress and injure them, for if a ruler cannot protect the humble 

peasantry from the lawless, it is a tyranny to extract revenue from 

them.” 
 

 I्am्quoting्it्from्Bharat्Bhushan्Gupta’s्book्– India Through The 

Ages. A king of India, Sher Shah, made this remark centuries back. And even 

now, it is unfortunate to see that the farmers are on strike for their basic rights.  

(1645/NK/SMN)  

So, first of all, that has to be corrected and undone before taking the 

economy of the country into progress.  

 Thank you, Madam. 

(ends) 
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1645 hours 


SHRI GURMEET SINGH MEET HAYER (SANGRUR): I thank you, 

hon.्Chairperson्ma’am्for्giving्me्the्opportunity to speak on 

Supplementary Demands for Grants. 

 Ma’am,् all् hon. Members from the treasury benches have 

emphasized that India has become the fifth largest economy in the 

world.  But, the ground reality is dismal.  We are representatives 

from all parts of India.  We also know about data and statistics. 

 As far as per capita income is concerned, we are at 141 

number.  Only 10 per cent people out of 140 crores have an income 

of over Rs. 25,000/-.  So, 90 per cent people earn less than Rs. 

25,000/- per month.  In 2014, the hon. P.M. had assured the 

farmers that their income will be doubled.  In 2011, a Central 

Committee had been constituted.  The present P.M. was C.M. of 

Gujarat at that time.  At that time, he said that MSP guarantee 

should be provided by the Government. 

 However, Sir, 11 Budgets have been presented after this 

Government came to power.  But, no budget ever mentioned about 

these promises.  Our farmers from Punjab ushered in the Green 

Revolution.  They made us self-dependant in foodgrains.  These 

farmers had to launch an agitation for getting withdrawn black laws.  

Over 700 farmers were martyred.  A written agreement was signed 

by the Central Government and protesting farmers that MSP 

guarantee will be given to the farmers. 

 Over 300 days have passed.  The Haryana-Punjab border has 

been sealed as if it is Pakistan border.  The Government asked the 

farmers not to bring tractor-trolleys.  The farmers abided by it.  Only

 

 Original in Punjabi 
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100 farmers wanted to come to Delhi on foot.  However, even they 

are not being allowed to come to Delhi to protest. 

 Our aged farmer leader Shri Jagjit Singh Dellewal is sitting on 

fast unto death.  Sir, he has children and grand-children.  His 

condition is deteriorating.  He is not protesting for his personal 

gains.  He is sitting on fast unto death for welfare of farmers of the 

country. 

 So, I urge upon the Government to look into this matter 

seriously.  The Central Government has waived off Rs. ten lakh 

crores worth of loans of industrialists.  But the loans of farmers 

worth only 18.5 thousand crores are not being waived off. 

 A few days ago, we celebrated the 75th anniversary of our 

constitution.  But, farmers of Punjab are not being given right to 

speech and right to free movement.  Shri Jagjit Singh Dallewal, the 

farmer leader is not being allowed to come to Delhi.  Sir, 80 per 

cent Punjabis fought for the independence of the country.  Our 

Punjabi soldiers regularly attain martyrdom for protecting the 

country.  But, our farmers are suffering.  They ushered in the Green 

Revolution and made the country self-reliant in production of 

foodgrains.  We used to import foodgrains.  Our soil was degraded.  

Our waters were polluted.  What have these farmers got in return? 

 So, I urge upon the Government to fulfill the promises made to 

the farmers.  MSP guarantee should be given to them.  No more 

farmers should attain martyrdom. 

 Thank you. 

(ends) 

 

 

 

 



16-12-2024        RPS Uncorrected/Not for publication  421 

 

(1650/SK/RP) 

1650 hours 


SHRI SUBBARAYAN K. (TIRUPPUR): Madam Chairperson, 

Vanakkam. I want to take part in the discussion on the Supplementary 

Demands for Grants and express my views. When we look into the 

state of affairs in the country, it clearly shows what the policy of this 

Government is. This Government wants to show that nation has 

progressed. But actually growth has seen a decline. Inflation has 

increased. Unemployment has also increased in an unprecedented 

manner. Micro Small and Medium Enterprises are in the verge of 

destruction. Corporate giants have flourished. Foreign Direct 

Investments has captured our domestic market.  These factors explain 

that where the nation is heading to. There is a defect in the thought 

process of this Union Government. The vision of the ruling party is as it 

says that Corporate Giants like Adani and Ambani are creating social 

wealth in the country. Is it true? Farmers and Labourers create this 

social wealth. This ruling dispensation is not even aware of this fact. 

They think with a different and wrong economic perspective. Ten years 

ago, while presenting the first Budget of this NDA Government, the 

then hon. Finance Minister made a statement and it clearly enunciates 

this्Government’s्stand.््They्announced्that्the्Union्Government्

will create a conducive environment ensuring free flow of Foreign 

Direct Investment in India. Farmers and Labourers are not in their 

vision. Rather Corporate giants, businessmen and Multi-national 

companies are occupying their minds. Therefore, their rule is in favour 

of the multi-national foreign companies. Their regime is of Foreign 

Direct Investments. Corporate Giants rule the country on their behalf. 

That is why I will say this Government has morally failed to rule this 

country. They have lost the faith of the people. They have betrayed the
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people. In a short span of time, I cannot say everything. Still I will be 

saying important points. What this Government has given as 

assurance to WTO. This Government has accepted the instruction of 

WTO not to fix remunerative price for the farm produce grown by 

farmers. That is why this Government is acting against the farmers of 

this country. Devil is teaching lessons from Vedas. I have seen a devil 

teaching lesson for the last few days. The way they show that this 

Government is protecting the Constitution and the Nation. But it is a 

mere eyewash. This is unacceptable. Finally, I want to say one thing. 

They claim to eradicate corruption from this country. Let them, in the 

first instance, prove their honesty by asking apology for the electoral 

bond irregularities. They should also be punished. Those in power 

termed it as legal although the Hon Supreme Court categorically stated 

the electoral bonds as illegal. Should they rule us? Will they run this 

country in a legitimate manner? Only they have to answer this 

question. If you say you are opposing corruption, please clarify who 

are all with you in Maharashtra How did they get powerful posts in the 

Government? What is the reason behind that? If they unite with you, 

they can engage in corrupt practices. If they oppose you, they will be 

termed as corrupt persons. What a double standard this Government 

practises. Finally, I want to say that this Government is running on the 

belief of superstitions. They want to continue to be in power by 

misguiding the people through superstitions and misconceptions. Cycle 

of History is on the move and it is for sure that the Modi led 

Government will definitely fall very soon. Thank you. Vanakkam.  

(ends) 
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(1655/KDS/NKL) 

1655 बजे 

श्री राजाराम (काराकाट): धन्यवाद सभापति महोदया, पाांच तट्रतियन इकोनॉमी की िरफ हम बढ़ रहे हैं, यह 

बयान िगािार सत्तापक्ष की िरफ से इिरािे हुए आिा है, िेतकन वे इस बाि की चचाथ नहीं करिे तक ग्िोबि 

हांगर इांिेक्स में भारि कहाां है? िेमोके्रसी का इांिेक्स क्या है? िोन तकिना हो गया है? हेल्र् और एजकेुशन के 

मामिे में हू्यमन इांिेक्स िेविपमेंट पर हम कहाां तटके हुए हैं? इस पर वे चचाथ नहीं करिे हैं। अिानी की प्रॉपटी 

पर वे इिरािे रहिे हैं तक उनकी सांपतत्त बढ़ेगी िो देश की सांपतत्त बढ़ेगी। मैं कुछ आांकडे़ आपके सामने रखना 

चाहिा ह ां। 7 हजार 795 करोड़ रुपये का एचिीआईएि प्रोजेक्ट, तजसको अिानी प्रॉपटीज ने 285 करोड़ 

रुपये में तिया। 1700 करोड़ रुपये की प्रॉपटी रतेियस एस्टेट्स एांि िेविपसथ को अिानी गिु होम्स ने 76 

करोड़ रुपये में तिया। 1175 करोड़ रुपये की प्रॉपटी नैशनि रेयॉन कॉरपोरेशन को अिानी ने 160 करोड़ 

रुपये में तिया। 12 हजार करोड़ रुपये की एस्सार पावर एमपी तितमटेि को अिानी पॉवर तितमटेि ने ढाई 

हजार करोड़ रुपये में तिया। 3 हजार करोड़ की प्रॉपटी तदग्घी पोटथ तितमटेि कां पनी को अिानी पोटथ ने 705 

करोड़ रुपये में तिया।  कुि तमिाकर 61 हजार 832 करोड़ रुपये की प्रॉपटी को 15 हजार 977 करोड़ रुपये में 

खरीदा गया। यह एतस्टमेट बैंक ने िगाया है, हमने नहीं।  

 महोदया, मोदी जी यह कहिे हैं तक ये वेल्र् तक्रएटसथ हैं। ये वेल्र् तक्रएटसथ हैं या ... (Expunged as 

ordered by the Chair) हैं? ये ... (Expunged as ordered by the Chair) हैं, वेल्र् तक्रएटसथ नहीं हैं। 

अगर इसी तट्रतकि िाउन ्योरी के िहि चूांचूां करके तवकास हो जािा, िो जब ट्रांप अहमदाबाद आए र्े, िो 

झगु्गी झोंपतड़यों के सामने दीवार क्यों खड़ी कर दी गई र्ी। गजुराि मॉिि की बाि होिी है तक यही िरीका देश 

का है। अमीरों के बढ़ने से आम आदमी की गरीबी कहाां दूर हो गई? कहाां आम आदमी के जीवन में खशुहािी आ 

गई? हम देख रहे हैं तक तवर्मिा बढ़ रही है और इसी को तहन्दसु्िान का तवकास कहा जा रहा है।  

 महोदया, मैं कहना चाहिा ह ां तक तकसान आांदोिन के सार् जो समझौिे हुए, उनको िागू करिे हुए 

एमएसपी सी टू + 50 परसेंट दीतजए। तकसानों को आत्महत्या से रोतकए। जमीन अतधग्हर् के मामिे में बहुि 

सांघर्थ के बाद वर्थ 2013 को जो कानून बना, उसे िागू करके तकसानों को मआुवजा दीतजए, इससे भातगए नहीं। 

तस्र्ति तबगड़िी जा रही है। मैं कुछ के्षत्रीय माांगों को उठाकर अपनी बाि खत्म करूां गा। हमारे यहाां दो-दो 

एनटीपीसी हैं। देश को हम तबजिी देिे हैं, िेतकन स्र्ानीय स्िर पर जो समझौिे तबजिी, रोजगार देने के मामिे 

में हुए हैं, उनमें ग्ामीर्ों की िगािार उपेक्षा हो रही है और भारी तवक्षोभ बढ़ रहा है। इस पर ध्यान तदया जाए। 

इांद्रपरुी जिाशय तबहार में बहुि जरूरी हो गया है। बारुन-तबहटा रिेवे िाइन, तिहरी-िुमराांव बतिया रिेवे 

िाइन, तिहरी में रिे कारखाने की प्रधान मांत्री जी ने भी घोर्र्ा की र्ी और िेहरी में स्वरा हवाई अि्िे के बारे 

में भी घोर्र्ा की र्ी। आप जब तबहार जािे हैं, िो केवि ऐसे ही ब्िैंक घोर्र्ा मि कीतजए, बतल्क उसको िागू 

भी कररए। 

 महोदया, सुधाकर जी ने भी एक बाि उठाई तक जो गरीब राज्य हैं, उनको सहायिा दीतजए और तबहार 

को तवशेर् राज्य का दजाथ दीतजए। जािीय जनगर्ना कराकर देश में जो उपेतक्षि हैं, दतिि हैं, तपछडे़ हैं, उनको 

बाकायदा सामातजक न्याय और आतर्थक न्याय तमिना चातहए। इन माांगों को दोहरािे हुए मैं आपसे कहना 

चाहिा ह ां तक आप जो एक खाका खींच रहे हैं तक हम अमीर भारि की िरफ बढ़ रहे हैं, अगिी पीढ़ी पर हम 

तकिना कजथ छोड़कर जा रहे हैं? इस बाि पर भी ध्यान दीतजए तक तकिना कजथ बढ़िा जा रहा है? इन आांकड़ों 

को भी आप सदन में िे आइए। अगर तहम्मि है, िो िे आइए, नहीं िो ऐसे ही अपनी पीठ मि र्पर्पािे रतहए। 

इन शब्दों के सार् मैं अपनी बाि समाप्त करिा ह ां। धन्यवाद। 

(इति)  
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(1700/VR/MK) 

1700 hours 

SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Thank you very much, Madam, 

Chairperson. Before commencing my speech with regard to various 

Supplementary Demands for Grants submitted to this House, I would like to raise 

a serious technical matter of grave concern regarding the parliamentary 

procedure in reappropriation of grants for which I am seeking a specific 

clarification from the hon. Minister. I am also seeking a ruling from the hon. 

Speaker also.  

Madam, in the introductory note of Supplementary Demands for Grants 

itself, it is clearly stated that, “Besides stock and provision of Rs.126 lakh is being 

sought, Rs.1 lakh for each item of expenditure, for enabling re-appropriation of 

savings in cases of involving new service or new instrument of service”. This is 

the introductory note. 

Madam Chairperson, as far as new instrument of service is concerned, 

we all know that it is a relatively large expenditure, that is, the result of a 

significant expansion of an existing policy or activity. The reporting limits for a 

new instrument of service are up to 20 per cent of the original appropriation or 

up to Rs.100 crore whichever is higher. Amount exceeding 20 per cent of the 

original appropriation or above Rs.100 crore requires mandatory approval from 

the Parliament. 

Madam, you may be pleased to see that to incur the expenditure on a new 

instrument of service, prior approval from the Parliament is required through 

Supplementary Demands for Grants. In an emergency, the Contingency Fund 

of India can be used to meet the expenditure until Parliament authorises it. This 

arrangement should only be used when the Parliament is not in Session. There 

are two methods of re-appropriation. We all know, I need not explain it. You are 

having savings in a particular Head. If you are having a saving, it can be brought 

into another Head.  

There is another way to do it. You can take money from the Contingency 

Fund of India and later re-appropriate through the Supplementary Demands for 

Grants. If you are taking advance from the Contingency Fund of India, you have 

to get the prior approval of the Parliament or immediately after taking the 
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advance, you have to lay a statement in the Parliament that you have taken an 

advance.  

I would like to refer to para 5 of the Delegation of Financial Powers Rules 

2024. It very clearly stipulates that in such cases, the following procedure 

recommended in the 4th Report of the Sixth Lok Sabha Committee on Papers 

Laid should be observed. I quote:  

“As far as possible, before such withdrawal is made, the concerned 

Minister may make a Statement on the floor of the Lok Sabha for 

information giving details of the amount and the scheme for which 

the money is needed. In emergent cases, however, where it is not 

possible to inform the Members of the Parliament in advance, the 

withdrawal may be made from the Contingency Fund of India and 

soon thereafter, a Statement may be laid on the Table of the Lok 

Sabha for the information of the Members.” 

 Madam, I would like to seek a clarification from the hon. Finance Minister. 

Since there is a paucity of time, I would request you to refer to Grant no.71, 

which pertains to the Ministry of New and Renewable Energy, in which Rs.100 

crore advance is being withdrawn from the Contingency Fund of India for 

meeting expenditure under the PM Surya Ghar Muft Bijli Yojana and Rs.35 crore 

towards grants for creation of capital assets. That means, an amount of Rs.100 

crore has already been taken as advance for Demand No.71. So, there are many 

re-appropriations, but I am not going into all the examples. 

I would like to know from the hon. Minister whether a Statement, as 

stipulated by the Rules, is being laid on the Table of the House. If it is not made, 

kindly state the reason. I would like to seek a specific clarification from the 

Minister, and if such a Statement is not laid on the Table of the House, I would 

also seek a ruling from the hon. Speaker regarding this matter. This is a technical 

objection which I would like to make.  

Madam, now I would like to come to the Demands for Grants. This is the 

2024-25 First Batch of Supplementary Demands for Grants consisting of 83 

Grants and 3 Appropriations. The gross additional expenditure is Rs.87,762 

crore. Out of this, the net cash outflow is Rs.44,142.87 crore. Technical 

Supplementary is Rs.43,618 crore. Token Supplementary Demand for Grants is 

Rs.1.26 crore, totalling to Rs.87,762 crore.  
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(1705/SAN/SPS) 

 Out of this amount, Rs. 13,000 crore are for agriculture and allied 

activities, Rs. 12,000 crore for the Department of Telecommunications and 

more than Rs. 12,000 crore for the Ministry of Defence.  

 Madam, now it has become a usual practice of Parliament to bring 

a series of Supplementary Demands for Grants in every financial year. 

The Public Accounts Committee has observed, rather reiterated, that the 

Ministers and the Departments have been coming with Supplementary 

Demands for Grants without conducting a proper scrutiny of the 

expenditure incurred and likely to be incurred by them during the financial 

year. This is happening due to the lack of foresight of various Ministries 

and Departments.  

For example, I would like to take Demand No. 50 regarding the 

Cabinet. There is actually an adjustment as there are savings also. The 

Demand seeks Rs. 4,787.44 crore for the Cabinet expenditure. For what 

is it being used? Out of this amount, Rs. 4,666 crore are being used for 

capital expenditure on account of cyber security research and 

development. My question to the Ministry is: Is it an unforeseen emergent 

expenditure? This indicates a bad budget planning process. So, I urge 

upon the Ministry to adhere to the strict compliance of Financial Rules and 

the directions of the Public Accounts Committee to avoid Supplementary 

Demands for Grants because the Cabinet expenditure of Rs. 4,666 crore 

for cyber security research and development has to be incurred. It is 

coming as a Supplementary Demand for Grant. What is the emergent 

situation? Why was it not anticipated? It only means that a totally bad 

budget planning process is being followed and that has to be corrected. 

That is the first submission that I would like to make. 

Madam, now I come to the state of economy. The GDP growth rate 

for the second quarter of the current year is just 5.4 per cent, the lowest in 

the last seven quarters, but what is projected in the Budget document is 

seven per cent real GDP growth and 10.5 per cent nominal GDP growth. 
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This was stated by the hon. Finance Minister, Nirmala Sitharaman ji, in 

her Budget Speech. When we are proudly claiming that India is the fastest 

growing economy in the world, targeting to be the third largest economy 

in the world and a developed country by 2047, the basic genuine issues 

of the common people are still there. There has been exponential growth 

of unemployment in the country, which was never experienced in the 

country during the post-Independence period. There are also so many 

other issues like price rise and poverty which are remaining as such. They 

need to be addressed. I would like to know from the hon. Minister how she 

is going to address all these things.   

My next point is regarding the expenditure. When the Government 

and the Minister is coming with Supplementary Demands for Grants, the 

Government has to submit to the House the data regarding expenditure. 

The expenditure of the Government during the current financial year has 

also to be analysed. The monthly review of the accounts of the 

Government of India up to October 2024 reveals a total Government 

expenditure of Rs. 24,73,898 crore. It means that 51.3 per cent of the total 

Budget allocation has already been spent. That is very good.  

I would like to seek a clarification from the hon. Minister on one point. 

When I examined the expenditure on MSME sector – Micro, Small and 

Medium Enterprises – which is a labour-intensive sector and plays an 

important role in the growth of the economy, I found that it is less than 50 

per cent. I have gone through the Performance Smartboard of the 

Department of Economic Affairs and it is being seen that the total Budget 

allocation is Rs. 22,137.95 crore for the MSME sector during 2024-25 and 

the revised outlay is Rs. 16,468.42 crore.  I do not know how the revised 

outlay has come now because the revision will come only after the 

financial year ends. In this case, the advance revision of outlay has come. 

I cannot understand this. I request the hon. Minister to clarify this. The 

revised outlay is of Rs. 16,468.42 crore and the expenditure incurred so 

far is Rs. 3,992.73 crore. It means that less than 50 per cent of the total 
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budget outlay has been spent during these six months on MSME. I would 

like to seek a clarification from the hon. Minister as to why it is so low.  

Madam, a major component of the allocation in the Supplementary 

Demands for Grants is Rs. 13,000 crore for the agriculture sector. You 

know very well that the farmers across the country are on the street to 

protest against the shortage of the DAP, di-ammonium phosphate. The 

RSS-affiliated Bharatiya Kisan Sangh is also on the streets and 

participating in the strike. 

(1710/SNT/MM) 

The doubling of farmers’ income by 2022, was one of the promises 

made by the Prime Minister during 2014. What happened to the doubling 

of the income of the poor farmers? I would like to urge upon the hon. 

Minister regarding three more issues. I will only mention bullet points. 

There is GST of 18 per cent on renting of commercial property. A 

registered person, who takes a rented building from an unregistered 

person, shall have to remit 18 per cent of GST through reverse charge 

mechanism. That has to be reviewed. The second point is regarding the 

LIC. The first-year commission of the LIC agents have been reduced from 

35 per cent to 28 per cent, thereby seven per cent of the commission has 

come down. Fourteen lakh LIC agents are being suffered. That has to be 

corrected. It is because of the IRDAI’s direction. As regards cashew 

industry, 2.5 per cent of custom duty is to be reviewed. Also, regarding the 

PF pension, this morning in the ‘Zero Hour’, I have already stated about it. 

All these issues have to be considered and I am seeking very specific 

clarification regarding all these points. 

With these points, I would like to oppose the Supplementary 

Demands for Grants put forward to the House by the Government. Thank 

you very much. 

(ends) 
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1711 बजे 

श्री आनदं भदौरिया (धौिहिा) : धन्यवाद सभापति महोदया। मैं आज सदन में सरकार 

द्वारा प्रस्ििु अनदुानों की अनपूुरक माांगों पर अपनी असहमति व्यक्त करने के तिए खड़ा 

हुआ ह ां। यह तवधेयक भारि की सांतिि तनतध से 87762.56 करोड़ रुपये की राति की 

मांजूरी और तविरण का प्रस्िाव करिा है। िेतकन इसका स्वरूप और आवांटन हमार ेदेि 

की असि जरूरिों और जनिा की भिाई से कोसों दूर िगिा है।  

 सभापति महोदया, कुछ समय पहिे भी हमने इस सदन में बजट देखा था और 

आज अनपूुरक अनदुान माांगों पर भी हम िोग ििाा कर रहे हैं। आज से एक महीने से 

कुछ ज्यादा समय के बाद तिर हम एक आम बजट देखेंगे। िेतकन मझु ेयह आांकड़ों की 

बाजीगरी से ज्यादा कुछ नहीं िगिा है। सत्ता पक्ष के िोग बड़ी जोर-जोर से तिल्िा-

तिल्िा कर कह रहे थे तक िाखों-करोड़ रुपये का प्रावधान तकसानों के तिए तकया गया 

है। महोदया, अगर तकसानों के तिए इिना ही प्रावधान तकया गया था िो मैंने वर्ा 2022 

के उत्तर प्रदेि तवधान सभा के िनुाव में माननीय प्रधान मांत्री जी को मांि से वायदा करिे 

हुए सनुा था तक मािा के बाद आवारा और तनरातिि पिओु ां की तजम्मेदारी उनकी है, 

िेतकन क्या उन आवारा पिओु ां के तिए कोई काया योजना सरकार ने बनायी है? अगर 

बनायी है िो यह सदन, यह देि और जनिा उस बारे में जानना िाहिी है। अगर िाखों-

करोड़ रुपये तकसानों के तिए आवांतटि हुए हैं िो तबहार से िेकर उत्तर प्रदेि के कोने-

कोने िक आज तकसान डीएपी के तिए िांबी-िांबी िाइन िगाकर के पतुिस की िातियाां 

खाने पर मजबूर क्यों हैं? मैंने इस देि के उद्योगपतियों का िाखों-करोड़ रुपया माि होिे 

देखा है, िेतकन क्या सरकार गाांव के गरीब तकसान का कजा माि नहीं कर सकिी है? 

हम सरकार से माांग करेंगे तक गाांव के गरीब तकसान का कजा भी माि तकया जाए।  

 मान्यवर सभापति जी, जब तकसान अपना हक माांगने के तिए तनकििा है िो उसे 

पतुिस की िािी खानी पड़िी है। उत्तर प्रदेि ने देि को कई प्रधान मांत्री तदए हैं। िेतकन 

मैं जानना िाहिा ह ां तक उत्तर प्रदेि के बेरोजगारों के तिए सरकार ने क्या कोई योजना 

बनायी है? क्या सरकार कोई उद्योगधांधा िगाने जा रही है, तजससे बेराजगारों को रोजगार 

तमि सके। 

 सभापति जी, तिक्षा और स्वास््य इनकी प्राथतमकिा में नहीं है। तिक्षा मांत्रािय 

के तिए 8500 करोड़ रुपये और स्वास््य मांत्रािय के तिए 7300 करोड़ रुपये का 

प्रावधान तकया गया है, जो देि की बढ़िी जनसांख्या और स्वास््य सांस्थानों की जरूरि  
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के तहसाब से अपयााप्त है। अगर हम मेतडकि कॉिेज को देखें िो उत्तर प्रदेि में कागजों 

पर िो बहुि मेतडकि कॉिेज बन गए हैं, िेतकन मेतडकि कॉिेज में न भिी हो रही है 

और न ही इतक्वपमेंट है। अगर हम तजिा अस्पिािों की हािि देखें िो इिनी ददुािा है 

तक हॉतस्पटि में कुते्त तविरण करिे हुए पाए जािे हैं। बेड पर कुते्त सो रहे हैं, दवाई नहीं 

है और हर एक बीमारी के तिए केवि एक दवाई दी जािी है-पेरासीटामोि। 

(1715/YSH/AK) 

 सभापति महोदया, तपछड़े और गरीब वगों की इन अनपूुरक माांगों में अनदेखी की 

गई है। इसमें दतििों, आतदवातसयों और तपछड़े वगा के कल्याण के तिए कोई िोस 

प्रावधान नहीं है। इसमें सामातजक न्याय सितक्तकरण मांत्रािय को 4200 करोड़ रुपये, 

जनजाति मांत्रािय को मात्र 3100 करोड़ रुपये तदए गए हैं। यह सब सरकार की सामातजक 

तजम्मेदाररयों से तवमखुिा को दिाािा है।  

 यह सप्िीमेंट्री तडमाांड िॉर ग्ाांट्स सरकार की जनतवरोधी नीतियों और तवत्तीय 

अनतु्तरदातयत्व का प्रिीक है। यह जनिा की समस्याओ ां की अनदेखी है। इसमें गरीबी 

और महांगाई से तनपटने का कोई िोस प्रावधान नहीं तदखिा है।  

 जि जीवन तमिन के िहि, हर घर जि योजना का हर जगह बहुि तढांढोरा पीटा 

जािा है। उत्तर प्रदेि ही नहीं पूर ेदेि के अांदर, जो सड़कें  तवगि सािों में बनी थीं, आज 

एक-एक सड़क खोद दी गई है, पाइप िाइन्स डाि दी गई हैं। सरकार उसकी जाांि 

करवाए। सरकार सड़कों को ररपयेर करवाने का काम कर।े मैं यह बाि दावे के साथ कहना 

िाहिा ह ूँ तक सरकार बदिेगी और जब कभी जाांि होगी िो आजादी के बाद जि जीवन 

तमिन सबसे बड़ा घोटािा सातबि होगा।  

 माननीय सभापति महोदया, आपने मझु ेबोिने का मौका तदया है। मैं दो िाइन्स 

कहकर अपनी बाि को समाप्त करूां गा।  

  “सि बाि मान िीतजए िेहर ेपर धूि है, 

  इल्जाम आइनों पर िगाना तिजूि है।”  

(इति) 
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1717 बजे 

सुश्री सयानी घोष (जादवपुि) : सभापति महोदया, आपने मझुे बोिने के तिए मौका तदया, उसके 

तिए मैं आपको धन्यवाद देिी ह ूँ, साथ ही इस अपॉर्चयूातनटी के तिए मैं अपनी पाटी की भी आभारी 

ह ूँ।  

Madam, demanding for Supplementary Demands for Grants is a 

Constitutional pre-arrangement and I agree that it should definitely not be 

objected. But it also raises another question. Why does the Government need 

further allocation when it has not been able to spend what it already has? 

 In the Financial Year 2024, the Government’s final consumption 

expenditure was 14 per cent, but it decreased to 4.4 per cent in the second 

quarter of Financial Year 2025. This means that the Government has spent 

much less this year as compared to last year. In the first quarter of 2024-2025, 

the Government’s spending was Rs. 4.15 lakh crore and many cited the Model 

Code of Conduct as a reason for spending less. But in the second quarter, it 

further decreased to Rs. 4.1 lakh crore. 

 Madam, to my simple understanding, this grant is being demanded from 

the exchequer, but this is the money which is collected from the people and it 

is meant to be spent for the people. Since Prof. Saugata Ray has already 

spoken about the technical aspects, today I choose to speak on what this 

Government has delivered to the people of this country, namely the utilisation 

of resources in Departments it is seeking additional grants for and also its 

complex relationship with the State of West Bengal. 

सभापति महोदया, इनके बिुडोजर के िििे भारि के िोग सवाि पूछना भूि गए और 

भारि की जनिा आजकि इिनी भूखी ह ैतक खाने को धोखा भी खा िेिी है। भारि में एक तमतड ि 

क्िास, जो एक साि पहिे वेतज टेररयन थािी 100 रुपये में खािा था, आज वही वेतज टेररयन 

थािी 152 रुपये की हो गई है। टमाटर की कीमि 247 प्रतििि बढ़ गई। आिू की कीमि 180 

प्रतििि बढ़ गई। िहसनु की कीमि 128 प्रतििि बढ़ गई और िेि, नमक, आटा, मैदा की कीमिें 

18 प्रतििि बढ़ गई हैं। पहिे आम आदमी पॉकेट में पैसे िेकर बाजार जािा था और थैिी भरकर 

सामान िािा था, िेतकन आज अमिृकाि में थैिी भरकर पैसे िेकर जािा ह ैऔर पॉकेट में आिू, 

टमाटर, प्याज िेकर घर वापस आिा है।  

 सभापति महोदया, पहिे माननीय तवत्त मांत्री जी ने कहा था तक बहुि हो गई महांगाई की 

मार, अबकी बार मोदी सरकार और आज उनके तविार में महांगाई एक अांिरााष्ट्ट्रीय समस्या है। 

तवश्वगरुु, तवश्व बांध ुइस अांिरााष्ट्ट्रीय समस्या का समाधान क्यों नहीं कर पा रह ेहैं।  
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Madam, 74 per cent of the Indians are unable to afford a healthy diet. 

The household savings have plunged to a 50-year low. Around 48 per cent of 

the households in this country are facing a financial crisis. उनका खिाा उनकी 

कमाई से ज्यादा है।  

The economic inequality in India is at a 100-year high.  The country's 

GDP growth rate for the second quarter of 2024-2025 decreased to 5.4 per 

cent, which is the lowest in two years. The Government’s total debt has 

reached a staggering Rs. 176 lakh crore and the total debt is expected to soar 

up to Rs. 185 lakh crore by the end of the financial year. 

आज आपके उधार की वजह से हर तहन्दसु्िानी पर सवा िाख रुपये का बोझ िढ़ गया ह ै

और आप उनकी मजबूरी को अपनी िाकि समझिे हैं। पतिम बांगाि में आि इांतडया िणृमूि 

काांग्ेस की प्रदेि यवुा अध्यक्ष होने के नािे मझुे हर तदन कई नौजवानों से बाि करनी पड़िी है। वे 

मझुे पूछिे हैं तक मोदी जी ने हर साि दो करोड़ नौकरी देने का वायदा तकया था, अथााि साि में 

20 करोड़ नौकरी। उन नौकररयों का क्या हुआ? उन वादों का क्या हुआ?  

(1720/RAJ/UB)  

 मैं बस उन्हें यही कह पािी ह ां तक  

पत्ते िो झड़िे हैं, उिािा है कोई-कोई 

वादे िो सभी करिे हैं, तनभािा है कोई-कोई 

Madam, as per the latest report by CMIE, the unemployment rate has 

risen to 9.2 per cent in June 2024 as compared to 4.9 per cent in 2013-14. 

Female unemployment rate is much higher at 18.5 per cent in June 2024 as 

compared to 7.7 per cent in 2013-14. Around 37 per cent of working women 

are unpaid. In rural areas, this figure is at a horrific 43 per cent.  प्रधान मांत्री 

जी ‘सबका साथ, सबका तवकास, सबका तवश्वास’ बोििे हैं, अगर ऐसा ही ह ैिो आज भारि के 

िोग देि छोड़ कर क्यों जा रहे हैं? वर्ा 2018 से िेकर वर्ा 2023 के बीि 6,70,000 भारिीयों 

ने अपनी नागररकिा त्याग दी। तसिा  वर्ा 2022 में यह सांख्या िगभग 2,25,000 थी। In 2022 

alone, 7,500 high net-worth individuals with the net worth of more than Rs. 8.3 

crore or more left India. नवम्बर, 2022 से सेप्टेम्बर, 2023 तसिा  दस महीनों में 96,917 

Indians were arrested attempting to cross into the United States illegally. मोदी 

जी कहिे हैं, वे सब के साथ हैं, मगर ये आांकड़े बोििे हैं तक जो सबका होिा ह,ै वह तकसी का नहीं 

होिा है। इनका बांगाि के साथ कुछ अिग ही ररश्िा है। The relationship is that of quid pro 

quo: “िुकरा कर मेरा प्यार, मेरा इांिकाम देखेगी। मििब वोट है, िो नोट ह ैऔर वोट नही िो 

नोट नहीं”। 
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As per the available reports, as on 19th July, 2024, Rs. 1.23 lakh crore 

is already due to the Government of West Bengal against the flagship 

programmes like MGNREGA, PM Awas Yojana, PM Gram Sadak Yojana, 

National Health Mission, and Central Food Subsidy. Further, the amount of 

Rs. 40,806 crore is the projected dues against these schemes bringing the 

total amount to a staggering Rs 1.71 lakh crore. मैडम, हमें हेल्थ केयर स्कीम के तिए 

िां ड नहीं दिया जाता है, क्योंतक किर कोतडांग मैि नहीं करिा। आप ‘सबका साथ – सबका 

तवकास’ की बाि करिे हैं। Is it hinging on colour coding? आपको रांग पसांद नहीं है, िो 

आप बांगाि के िोगों को पसैा नहीं देंगे। तिर, आप आकर कहिे हैं तक हम बांगाि में क्यों नहीं जीि 

पािे? Madam, this stepmotherly attitude is the reason, तजसके कारण बांगाि के िोग 

हर बार इनको बड़ा-बड़ा रसगलु्िा तखिा कर वापस तदल्िी भेज देिे हैं।  

 Even after making several attempts to crush our aspirations and our 

economy, the West Bengal Government stands tall and true towards its 

commitment towards its people. बांगाि में तसिा  दीदी है, िो ममुतकन है। The West 

Bengal Government started transferring money to the bank accounts of 21 

lakh people who worked for the 100 days' scheme without receiving any 

payments from the Central Government under MNREGA. Even before 

Ayushman Bharat, in West Bengal, Swasthya Sathi, a cashless scheme, was 

launched providing treatment costing up to Rs. 5,00,000 for people belonging 

to any strata of the society. आज कोिकािा के तकसी आिीिान प्राइवेट हॉतस्पटि में, 

जहाां पर एक अमीर आदमी की तितकत्सा होिी ह,ै वहीं बगि वािे बेड पर एक गरीब मजदूर, गरीब 

तकसान की भी ट्रीटमेंट होिी है। यही ममिा बनजी का तवकास है। आपके अमिृ काि में, the 

cost of medical treatment has been doubled in the last five years.… (व्यवधान) 

आप आरजी कर घटना के बार ेमें न बोिें। अभी िक आपकी सीबीआई भी कुछ बोि नहीं पाई है। 

हमारी पतुिस ने जो कहा था, they are still sticking to that. आप उसके बार ेमें बाि न 

करें।…(व्यवधान) सर, आप उत्तर प्रदेि के बार ेमें बाि करें।… (व्यवधान) 

 Medical inflation is at 14 per cent. रगे्यिुरिी िी जाने वािी दवाइयों की कीमि 

50 प्रतििि बढ़ गई है। आप तसतवि एतवएिन के तिए ग्ाांट्स माांग रहे हैं। एक-एक डोमेतस्टक 

फ्िाइट की राउांड तट्र प की तटकट 20-30 हजार रुपए में तबक रही है। आज आम आदमी हवाई 

िप्पि पहन कर हवाई जहाज नहीं िढ़ रहा ह,ै आम आदमी हवाई िप्पि बिे कर हवाई जहाज 

िढ़ रहा है।  

You are demanding funds for education but conveniently ignoring the 

fact that 11 lakh children have dropped out of school according to your own 
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data. आज भारि में 47.51 प्रतििि स्कूल्स के पास कां प्यूटसा की िैतसति टी है और उसमें से 

33.9 प्रतििि के पास इांटरनेट कनेक्िांस हैं। With regard to legal aid to the poor, you 

have not been able to provide legal aid to more than one per cent of the eligible 

population. In public enterprises, 5.1 lakh public sector jobs have disappeared 

in the last 10 years. रिेवे में िगभग 2.5 िाख पोस्ट्स खािी हैं। उनमें से तितटकि सेफ्टी 

कैटेगरीज में भी वैकें सीज हैं। आज कि नए भारि की टे्रन्स पटरी के ऊपर कम और पटरी के 

बाहर ज्यादा िििी हैं।  

 मैडम, इस सदन में मझु ेयह कहिे हुए द:ुख होिा ह ैतक मैं अपने जादवपरु, िोक सभा के्षत्र 

के तिए एक बारुईपरु - कतव सभुार् मेट्रो एक्सटेंिन की माांग की थी। 

(1725/KN/RCP) 

मझुे तडपाटामेंट से यह तिट्ठी तमिी, तजसमें उन्होंने तिखा ह ै तक this project is not 

economically viable and this project is unremunerative.   

माननीय सभापति (श्रीमिी सधं्या राय) : माननीय सदस्या, आप अपनी बाि कम्पिीट कीतजए। 

सुश्री सयानी घोष (जादवपुर) : अगर आपको सब जगह से पैसा िातहए िो मझु ेयह बाि समझ 

में नहीं आिा तक िोग खदु के तिए आपको वोट देिे हैं या आपके िायदे के तिए वोट देिे हैं। मैं 

आपको इिना ही बोिना िाहिी ह ां। This was the reason that अपने प्रॉतिट के तिए आज 

इन्होंने सीतनयर तसतटजन का कां सेिन भी बांद तदया और सीना िोककर ये बोििे हैं तक वर्ा 2022-

23 में हमने 15 करोड़ वररष्ठ नागररकों से 2242 करोड़ रुपये कमाये। 

माननीय सभापति : माननीय सदस्या, आपका धन्यवाद।  

सुश्री सयानी घोष (जादवपुर) : मैडम, मैं दो बािें और बोि कर अपनी बाि खत्म कर दूांगी। िोक 

सभा पर खिा करके क्या िायदा, जब यहाां पर तवपक्ष को बोिने का अतधकार ही न हो? िोक 

सभा के तिए भी िो ग्ाांट्स माांग रहे हैं। … (व्यवधान) अभी सर बोि रह ेथे तक ‘बेटी बिाओ, बेटी 

पढ़ाओ’। मोदी जी ने दस साि पहिे इसे िॉन्ि तकया था। िेतकन उसके 80 प्रतििि पैसे तसिा  

पतलितसटी, माकें तटांग और एडवरटाइजमेंट में खिा कर तदए। आपके उत्तर प्रदेि, मध्य प्रदेि, 

राजस्थान में न बेटी को पढ़ा पा रहे हैं और न बेटी को बिा पा रहे हैं। … (व्यवधान) आप बांगाि 

आएां और देतखये तक ममिा बनजी जी ने तवधान सभा में एांटी रपे अपरातजिा तबि पास तकया ह।ै 

कन्यािी योजना िरुू की है। … (व्यवधान) 

(इति) 

माननीय सभापति : डॉ. के. सधुाकर। 
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1727 hours 

DR. K. SUDHAKAR (CHIKKBALLAPUR): Thank you, Madam.  I would 

like to put forth my views supporting the first batch of Supplementary 

Demands for Grants 2024-25 and the Appropriation Bill.  … 

(Interruptions) The first batch of Supplementary Demands and the Bill 

includes supplementary proposals pertaining to 83 demands and three 

appropriations.   

 I would like to say that “Viksit Bharat 2047” is not merely a slogan 

for us.  It is not just a play of words. It is hon. Prime Minister’s 

commitment towards Viksit Bharat.  The budget in the last 10 years has 

more sanctity and credibility which has maximised the value and the 

impact of hard-earned taxpayers’ money.  I can suffice with the facts and 

figures.  The GPD, which between 2014 and 2024 used to be two trillion 

dollars, has gone up by 3.7 trillion dollars today.   When we show good 

figures, the Opposition says that the growth is normal and the growth is 

organic.  But when some parameters go down, then they show the finger 

at the Government saying that it is the fault of the Government. 

 Today, a senior leader of the Congress Party specially spoke on 

fiscal federalism.  Our hon. Prime Minister Narendra Modi ji on several 

occasions spoke about cooperative federalism.  Even if you see the 

budget, since 2017-18, the budget presentation has been shifted to 

February 1, instead of the last working day of February.  This really helps 

to advance the expenditure cycle by two months.  It also helps the 

States.  The States are now able to plan their own budgets better as 

they are now aware of the details of the Centre’s fiscal plan of the 

upcoming year.  This reform has helped the State Governments plan 

their project financing, counterpart funding, implementation of Central 

projects and borrowing requirements well in advance. 

 There is a continuous false narrative on tax devolution by the 

Opposition.  The Congress and its alliance partners’ allegation about 

injustice to South India in particular overlooks the transformative fiscal 
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reforms introduced by the NDA Government under the leadership of 

hon. Prime Minister Narendra Modi ji. 

(1730/PS/VB) 

 I would like to set the record straight. Madam, who can understand 

better the needs of the States? The then Chief Minister of Gujarat, our 

hon. Prime Minister Narendra Modi ji, the first Prime Minister, increased 

the devolution of funds to the States. From 30 per cent to 32 per cent, 

the UPA Government, during their ten years of regime, increased only 

two per cent. From 32 per cent, he increased it to almost 42 per cent. 

That means to say that during the UPA regime, it was only Rs. 81,795 

crore but during 2014 to 2024, our tax devolution was Rs. 2,77,468 crore 

for Karnataka alone. Time and again, the Congress leaders from the 

Karnataka Government make an allegation that the Government is 

showing stepmotherly treatment towards them. The Grant-in-Aid from 

the Government of India between 2004 and 2014 was only Rs. 60,779 

crore; as against this, during our regime, it is Rs. 2,08,832 crore, which 

is an increase of 243 per cent, or it is 3.4 times more.  

 So, I would like to ask one thing to the Opposition. You talk about 

cooperative federalism only when it comes to the devolution of funds or 

Grants-in-Aid, but when it comes to programmes, they do not care about 

it. The State of Karnataka was the first State, when Shri Basavaraj 

Bommai was the Chief Minister, which implemented the National 

Education Policy way back in 2020. But soon, when the Congress 

Government came into power in Karnataka, the first thing that they did 

is that they abolished the New Education Policy and they reversed it. 

They said that they will come out with a New Education Policy, a State 

Education Policy. Today, Madam, there is neither a New Education 

Policy nor a State Education Policy in Karnataka. The school education 

and higher education are in limbo. The students of higher education are 

facing hardships. I would like to ask one thing to the Leader of the 
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Opposition. Is this the nyaya that you are talking to cater to your youth? 

For Yuva, is this the Nyaya that you want to give?  

 Madam Chairperson, regarding farmers’ welfare, the NDA 

Government has done remarkably. If you see the kind of allocation, no 

UPA Government has ever done it. Up to 2013 and 2014, they had 

allocated a very minimal amount. But our Government has spent over 

Rs. 3.24 lakh crore only under the Kisan Samman Yojana. For the entire 

agricultural sector, the money allocated was only Rs. 22,000 crore but 

in 2023-24 alone, our Government has allocated Rs. 1,53,000 crore. 

This is our firm commitment towards agriculture and farming community.  

 In 2013-14, a loan of Rs. 7 lakh crore were extended to the 

farmers; whereas, under this Government, under the leadership of 

Narendra Modi ji, the loan is increased to Rs. 19 lakh crore to the 

farmers.  

(1735/SMN/PC)  

Especially after the Covid Pandemic, when the prices of fertilizers 

increased in the world market, Prime Minister Shri Narendra Modi Ji did 

not pass any burden on to the farmers. Whatever the prices were of urea 

or DAP in 2018, it still exists even today, Madam, in spite of the 

geopolitical situation and post-covid situation. When you come to MSP, 

I will give 2-3 examples. What was the support price during Congress 

regime? It was only Rs. 1310 per quintal. But today, it is about Rs. 3600 

per quintal.  

 Similarly, jowar, pulses, oilseeds, in every food commodity, there 

is a substantial increase. Today, one of our learned senior Member of 

the Opposition Benches remarked and opined that our Finance Minister 

should have done Ph.D from economics. I beg to differ from his views 

because Madam, Niramala Sitharaman Ji from the time she has taken 

over, with so much of global challenges, she has proved that she is one 

of the most prudent, efficient, honest and successful Finance Ministers 

that India ever had. She will go down in the history for being so.  
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 Madam, Kamaraj the great was not educated academically. But he 

had the heart and he had the mind. He was the first person in the country 

to give food grains free of cost to the poor antyodaya. So, you need the 

good heart and the good mind.  Dil aur dimaag chahiye.  

 Regarding agriculture, a lot of people debated by lip sympathy. 

The sector of agriculture or the farming community cannot become rich 

overnight. By implementing right programmes only, we can achieve this. 

If you see this, the agriculture growth rate is 3.4 per cent in NDA’s 

regime. It was minus in Congress regime. We have established 9000 

PACS multipurpose communities.  This is revolutionizing economics in 

the rural part of India. It can empower the communities by fostering the 

economic growth. That is why, the establishment of FPOs is the 

gamechanger in revolution.  

 Lastly, I would like to make some strong points about how UPA 

dealt with during their regime. For sixty years, the Opposition did only 

two things – doles and deals. They rolled out doles for the poor and 

deals for the rich and cronies. India has transformed in the last ten years 

breaking the convention of traditional politics. From mega scams, we 

have reached mega-projects. From 2G, coal scam to expressways and 

tunnels, Vande Bharat trains; from  entitlement to empowerment, from 

the very Congress guarantees to skill development, from symbolism to 

substance, from one AIIIMS to today we have established 26 AIIMS, 

from tokenism to totality and from nationalisation of banks to opening of 

60 crore bank accounts in this country. This is our firm commitment. This 

is our firm dedication to ensure that we have built a robust nation under 

the leadership of Prime Minister Shri Narendra Modi Ji.  

 So, I strongly believe this is not even less than one per cent of the 

total budget outlay. So, I support this Bill.  

 Thank you very much for the opportunity.  

(ends) 
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(1740/RP/IND) 

1740 hours 

SHRI CHAMALA KIRAN KUMAR REDDY (BHONGIR): Madam 

Chairperson, thank you very much for giving me this opportunity. I am a first-

time elected representative of this House. For the last three sessions, I have 

been listening to the hon. President, hon. Prime Minister, Ministers from 

here on a number of occasions. But, whatever I listened is not at all practical.  

Out of these 75 years of the Constitution, the Ruling side members were 

talking only about the last 10 years as if in the remaining 65 years nothing 

had happened in this country. They talk as if they have built everything. They 

talk as if this country was started in 2014.  In fact, according to them, the 

civilization was started in 2014. Frankly speaking, whatever they have 

spoken is not at all practical. Our Prime Minister Narendra Modiji, in the last 

10 years, just thought about Gujarat from where he came as the Chief 

Minister.  The development that Gujarat has got, no other State in this 

country has got. This is a federal structure, and the Prime Minister is meant 

for all the States across the country, not just for Gujarat.  

1742 hours   (Shri Krishna Prasad Tenneti in the Chair)  

Sir, I rise today to participate in the discussion on the Supplementary 

Demands for Grants.  I would like to draw the attention of this House to the 

pressing developmental needs of Telangana. Our State is just 10 years old.  

It was initially ruled by BRS Party.  It was mismanaged and taken to the 

doldrums of Rs. 7 lakh crore as loans. Today, every month we are paying 

Rs. 6,000 crore or more, just as an interest amount.  There is no capital 

involved.… (Interruptions) I know my friends want to talk to me but I have to 

address the Chair.  

Today, people of Telangana have elected eight Members of 

Parliament from Congress, and eight Members of Parliament from BJP. It is 

our responsibility to get this State back on to its normal stage because the 

elections are now over. We have to only work for development rather than 

arguing with each other in this House.  
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I want to bring a few issues to your notice with regard to agriculture 

and irrigation. Our Telangana State is primarily an agrarian State with over 

55 per cent of the population depending on agriculture. There are a number 

of significant issues with regard to the Minimum Support Price system in 

India. While the Government notifies MSP for more than 20 crops, the 

procurement process is severely limited and primarily focused on rice, wheat 

and coarse grains, and to a limited extent, pulses. 

In 2024, these issues sparked large scale farmers’ agitation where 

farmers demanded that the Government should procure all the crops 

covered under MSP, and make a legal guarantee. Now, they are talking as 

if they have done everything in the last 10 years; people of this country are 

very happy under their rule; and there is nothing happened in the last 70 

years. It is only these 10 years, when everything has happened. In the last 

10 years, there were more than 1,12,000 farmers who committed suicide 

due to the wrong policies of this Government which are not catering the 

needs of the farmers. Farmers have been used by this Government just as 

a vote bank. During the last two to three years, there are a lot of protests 

against this Government. But, still this Government is not listening to their 

demands. Instead, they are doing lathi charge on them. The same they did 

two days back outside Delhi also. India's agriculture exports have declined 

to 8.2 per cent in the fiscal year 2023-2024, totalling to 48.82 billion which 

is falling short of the target of 60 billion set under the Agriculture Export 

Policy of 2018.  

(1745-1750/NKL/RV) 

 Sir, I want to say that there is minimal investment in agricultural 

research which was really successful. Investment in agricultural research 

has decelerated since 2011 but each rupee invested yields a return of nearly 

Rs. 13.85, which is 13 times on this investment, the highest among farming-

related activities, according to a working paper by the National Institute of 

Agriculture Economics and Policy Research.  

HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI): Please 

conclude.  
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SHRI CHAMALA KIRAN KUMAR REDDY (BHONGIR): Sir, please give me 

one minute. I have got two other issues.  

 First is regarding the Palamuru-Ranga Reddy Lift Irrigation Scheme 

for which a promise was made by the then Government when the bifurcation 

happened that it would get the ‘National Project’ status. But till now, it has 

not got the ‘National Project’ status.  

 In regard to the cotton and paddy farmers, the other day, I met the 

hon. Minister also. As regards the procurement by the Cotton Corporation 

of India, they are creating a lot of nuisance which has to be sorted out.  

 Now, I come to the health sector. The Domestic General Government 

Health Expenditure in the developed countries of the OECD is around 8.7 

per cent of GDP.  

HON. CHAIRPERSON: Please conclude.  

SHRI CHAMALA KIRAN KUMAR REDDY (BHONGIR): Sir, please let me 

speak. I am a first-time MP. At least, I am putting some facts. It is a very 

useful information. Please let me put some facts. Not even two minutes are 

over.  

 Sir, I will tell you some figures. In contrast, India’s public health 

spending is abysmally low. According to the WHO and the World Bank, 

India’s General Government Health Expenditure has been just 0.9 to 1.2 per 

cent of the GDP in recent years.  

HON. CHAIRPERSON: Now, Shri Eswarasamy K. 

… (Interruptions) 

SHRI CHAMALA KIRAN KUMAR REDDY (BHONGIR): Sir, I would like to 

say something with regard to my State. … (Interruptions) I would like to say 

with regard to urban development. … (Interruptions) Sir, I am just 

concluding. … (Interruptions) 

(ends) 

HON. CHAIRPERSON: Shri Eswarasamy K., please start your speech.  
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1747 hours 


SHRI ESWARASAMY K. (POLLACHI): Hon. Chairperson, Vanakkam. I thank you 

for allowing me to take part in the discussion on the Supplementary Demands for 

Grants for the year 2024-25. Our Prime Minister in February 2016 announced that by 

2022 he would be doubling the income of farmers. But agriculture remains worst hit 

sector during the last 10 years. Agricultural sector is continuously facing a sharp 

decline in growth besides the situation of farmers getting worse day by day.  The 

Government had set a target of providing a monthly income of Rs 22610/- to farmers 

by 2022. But actually, in the year 2021, as per the survey on the status of farmers’ 

families, they only have a monthly income of Rs 10218/-. Besides the loan amount 

on each farmer was Rs 47000/- in the year 2013 and which has grown up to Rs 

74121/- during the year 2024. This Government had introduced the Crop Insurance 

Scheme with lots of fanfare in the year 2016. But this Government has failed to 

implement it properly. This has affected crores of farmers. The demands of farmers 

are ignored and the Insurance companies are making profit. As per the data of the 

Union Government, 4 to 6 crore farmers have registered under the Prime Minister 

Crop Insurance Scheme. But during the year 2022-23, 7.8 lakh farmers have been 

given Rs 3,878 crore. But the Insurance companies have earned a profit of Rs 57,620 

crore from 2016-17 to 2021-22. I represent Pollachi parliamentary constituency in 

Lok Sabha. Pollachi is called the coconut town. Since there is a record production of 

coconut in Pollachi area, it contributes much to the production and export of coir in 

the country. Out of the total coir production of the country, 60 per cent is 

manufactured by  Tamil Nadu. Thorugh this, there is a market for coconut products 

for Rs. 3000 crore annually. But coconut production has been affected during the last 

some years due to water shortage issues, inadequate rainfall, wilt diseases and other 

issues. Almost 40 per cent of the coconut trees were affected due to these reasons 

and which has resulted in reduced exports. Moreover the Prime Minister’s Crop 

Insurance Scheme has further increased the worries of farmers manifold. Instead of 

solving the issues concerning the Crop Insurance Scheme, the Union Government 

has started reducing its allocation. During 2023-24, the allocation for Crop Insurance 

Scheme was Rs 15000 crore and which has been reduced to Rs 14600 crore during 

the current year.  We expected that some additional amount will  be allocated for 

Crop Insurance through the Supplementary Demands for Grants but it ended in vain

 

 Original in Tamil 
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as no increase in allocation is made. Although the Union Government is not paying 

heed to the sufferings of poor farmers, Hon Chief Minister of Tamil Nadu Thiru M.K. 

Stalin and the Government led by him have been providing interest-free loans to 

farmers through cooperative banks and from May 2021 to December 2023, as much 

as an amount of Rs 35.85 crore has been given as loan to farmers. This is the 

achievement our Dravidian Model of Government. For  School Education, during the 

year 2024-25, Rs 73008 crore has been allocated. This is 0.73 per cent more than 

the Revised Estimate for the year 2023-24. For Higher Education the budget 

allocation during 2023-24 was Rs 44,095 crore. In the Revised Estimates,  this was 

increased to Rs 57,244 crore. But this year the Budget Estimate stands at Rs 47,620 

crore which is Rs 9624 crore less than the revised estimate of the year 2023-24. 

Further the Budget allocation for Research has been reduced to Rs.350 crore during 

the current year from a budget of Rs 400 crore of the year 2023-24. Union 

Government has stopped the release of Rs 2100 crore under the Sarva Shiksha 

Abhyan. This is highly condemnable. Tamil Nadu did not accept the New Educational 

Policy as some provisions of that policy are against the Dual Language policy of the 

State Government of Tamil Nadu. In this scenario, stopping the release of funds to 

the State is dictatorial attitude. That is why the people of Tamil Nadu gave you a 

defeat in the parliamentary elections held in Tamil Nadu. The Union Government has 

been continuosly ignoring the interests of Tamil Nadu. Instead of rectifying their 

mistakes, the Union Government continues to create financial crisis to the States 

ruled by Opposition parties other than BJP and its Allies. I will conclude my speech 

with a couplet from Tirukkural.  

“VelanRu VenRi Tharuvathu Mannavan Kolathoovung KoDaa Thenin”. 

Muthamizh Arignar Dr. Kalaignar has written the meaning for this Kural 

couplet. It is not the javelin that gives victory to the King but the Sceptre swayed with 

Unity. Good Governance is termed as Sengol, the Sceptre here in this couplet. It is 

not the symbols that are considered important. I therefore urge that the Union 

Government, instead of fighting with the State Governments of the Opposition ruled 

States, should concentrate in allocation of adequate funds for the implementation of 

Schemes in major sectors, particularly for Tamil Nadu. Thank you. Vanakkam. 

          (ends) 
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1752 बजे 

श्री जुगल किशोि (जम्मू) : सभापति जी, पहिे िो मैं आपका आभार प्रकट करिा ह ूां 

तक आपने मझुे वर्ा 2024-25 के तिए अनदुान की अनपूुरक माांगों पर हो रही ििाा में 

भाग िेने का अवसर प्रदान तकया है। 

 महोदय, 87,762 करोड़ रुपये की राति की माांग की गई है। मैं इन अनदुान की 

अनपूुरक माांगों के पक्ष में खड़ा हुआ ह ूां, समथान करिा ह ूां। महोदय, मैं कहना िाहिा ह ूां तक  

दतुनया की सबसे िेज़ी से बढ़िी अथाव्यवस्था आज भारि बना हुआ है। यह मैं नहीं कह 

रहा। आज तवश्व की बड़ी-बड़ी ितक्तयाां ऐसा कह रही हैं। महोदय, कृतर् और तकसान को 

राहि देने के तिए प्रावधान इसमें रखा गया है। तविेर् िौर पर प्रधान मांत्री तकसान सम्मान 

तनतध योजना के तिए यहाां पर 3132 करोड़ रुपये की माांग की गई है। जो काम िि रहे 

हैं और तजन योजनाओ ां का िाभ िोगों को तमि रहा है, उसे पूरा करने का िक्ष्य रखा 

गया है।  

 महोदय, मैं कहना िाहिा ह ूां तक नौजवनों को स्वरोजगार के अवसर दे कर मोदी 

सरकार ने एक बड़ा कदम आज उिाया है। आज गरीब से गरीब व्यतक्त को भी आिा बांधी 

है तक हम भी आगे बढ़ सकिे हैं और अपने पैरों पर खड़े हो सकिे हैं। यह तवश्वास आज 

देि के गरीब को नरेंद्र भाई मोदी जी पर है। तविेर् िौर पर अगर मैं जन-धन योजना का 

तज़ि करूां  िो हम सब जानिे हैं तक  जन-धन योजना के खािा धारकों के खािे में आज 

20 हज़ार, 30 हज़ार, 50 हज़ार रुपये गरीब से गरीब पररवार में हैं और उनका मनोबि 

इससे बढ़िा है िथा उनको िगिा है तक हम भी इस समाज का तहस्सा हैं।    

(1755/MY/SAN) 

 यह अवसर भी आज देि के प्रधानमांत्री नरने्द्र भाई मोदी जी ने देि के गरीबों को 

तदया है। हमार ेकाांगे्स पाटी के भाई कभी-कभी इसका मजाक उड़ािे थे। आज उनको भी 

समझ आ गई तक इस जनधन खािे का िाभ हमार ेगरीब भाई को तमि रहा है। 

 महोदय, स्वास््य क्षते्र में जो योगदान मोदी सरकार का रहा है, िायद ही इससे 

पहिे तकसी सरकार का रहा होगा। स्वास््य क्षते्र में मोदी सरकार ने जो कदम उिाया है, 

वह बहुि ही सराहनीय है। मैं यहाां पर आयषु्ट्मान योजना का तजि कर रहा ह ां। तविेर् िौर 

पर, अब सड़क दघुाटना में घायि हुए व्यतक्त का इिाज भी फ्री में होगा, कैििेस होगा। 

इसके तिए 127 करोड़ रुपये की राति इस माांग में रखी गई है। यह गरीब को एक बहुि 

बड़ी राहि देने वािी बाि होगी। पहिे वे अपना इिाज नहीं करवा पािे थे।  
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 महोदय, मैं कहना िाहिा ह ां तक आज देि के प्रधानमांत्री मोदी जी के नेितृ्व में देि 

की जनिा की वैतश्वक सतुवधाओ ां की ओर ध्यान तदया जा रहा है, जो तक पहिे नहीं तदया 

जािा था। पहिे िोक-िभुावने नार ेतदये जािे थे, िेतकन तकसी पर भी अमि नहीं होिा 

था। आज िाहे एयरपोटास हों, रिेवे स्टेिांस हों, हाइवेज हों, एक्सपे्रस हाइवेज हों, हमारे 

तबजिी क्षेत्र में िाांति आई है। जि जीवन तमिन के माध्यम से पानी की उपिलधिा बढ़ी 

है। इसके अिावा भी कई सारी बड़ी-बड़ी योजनाएां देि के तिए समतपाि की गई हैं।  

 महोदय, यूपीए और तविेर् िौर पर काांगे्स के समय बजट में रखा गया पैसा भी 

प्रदेिों िक नहीं पहुांििा था। इसके प्रमाण हैं। वह पैसा वहाां िगिा भी नहीं था। िेतकन, 

आज जो कहा जािा है, वही तदया जािा है और वह पैसा ग्ाउण्ड पर िगिा भी है।  

 महोदय, मैं कहना िाहिा ह ां तक प्रधानमांत्री जी की िोकतप्रय योजना का ही 

पररणाम है तक आज हर गरीब के खािे में 10 हजार रुपये से िेकर 50 हजार रुपये हैं। 

यह उस गरीब का मनोबि बढ़ाने का काम करिा है। इसका तजि मैंने पहिे भी तकया है। 

तविेर् िौर पर अगर मैं अपनी बहनों की बाि करूूँ  िो आज सेल्ि हेल्प ग्पु के माध्यम 

से देि की बहनों को प्रधानमांत्री नरने्द्र मोदी जी ने सहयोग तकया है। इससे हमारी बहनों 

का मनोबि बढ़ा है। अब वह आत्मतनभारिा की ओर आगे बढ़ी हैं। हम सब जानिे हैं तक 

पहिे बहनों को घर ििाने के तिए अपने मदों की िरि देखना पड़िा था, बड़ों की ओर 

देखना पड़िा था, िेतकन आज देि की बहनें तकसी पर भी तनभार नहीं हैं। अब वह घर 

का खिा स्वयां भी ििा सकिी हैं। वह अपने आप में गवा भी महसूस करिी है। वह उस 

देि की नागररक हैं, तजस देि के प्रधानमांत्री नरेन्द्र भाई मोदी जी हैं, जो देि के गरीब 

और गाांव की तिांिा करिे हैं। 

 महोदय, बैंतकां ग क्षेत्र में भी कािी सधुार हुए हैं। अब बैंकों के स्वभाव भी बदिे हैं 

और काम करने का िरीका भी बदिा है। आज हमार ेबैंक आदर और मान-सम्मान के 

साथ गरीब को कुसी देकर बैिािे हैं। बैंक उनकी जरुरि को भी पूरा करिे हैं। उन्हें मािूम 

है तक इस गरीब के पीछे आज देि के प्रधानमांत्री खड़े हैं। 

 महोदय, आज सड़क पर रहेड़ी और िहड़ी िगाने वािा व्यतक्त भी अपने आप में 

गवा महसूस करिा है। वे कहिे हैं तक मोदी जी ने हमें इस िायक समझा है तक हम अपने 

काम को बढ़ाने के तिए बैंक का सहयोग िे सकिे हैं।… (व्यवधान) 

माननीय सभापति (श्री िृष्ण प्रसाद टेन्नेटी) : माननीय सदस्य, आप एक सेकें ड के 

तिए रूतकए। 

… (व्यवधान) 
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माननीय सभापति: माननीय सभासदों, अगर सभा की सहमति हो िो सभा की कायावाही 

आि बजे िक बढ़ा दी जाए, क्योंतक मेर ेपास इस तवर्य पर बोिने वािे वक्ताओ ां की िांबी 

सूिी है। क्या आप सब की सहमति है? 

अनेक माननीय सदस्य: जी हाूँ। 

माननीय सभापति: ओके। 

श्री जुगल किशोि (जम्मू) : सभापति जी, मैं कह रहा था तक आज सड़क पर रहेड़ी और 

िहड़ी िगाने वािा भी अपने आप में गवा महसूस करिा है। वह कहिा है तक मोदी जी ने 

हमें इस िायक समझा तक हम अपने काम को बढ़ाने के तिए बैंक का सहयोग िे सकिे 

हैं, िोन िे सकिे हैं। 

(1800/CP/SNT) 

उन्हें एक के बाद एक िोन देने की व्यवस्था देि के प्रधान मांत्री नरने्द्र भाई मोदी 

जी ने की है।  

 महोदय, जम्मू-कश्मीर में बहुि सारी योजनाएां िेज गति के साथ आगे बढ़ रही हैं। 

तवत्त मांत्री जी ने हमें भरोसा भी तदिाया है तक ये प्रोजेक्ट, ये योजनाएां तजस िेज गति के 

साथ आगे बढ़ रही हैं, इनमें कोई रुकावट नहीं आएगी। यह जम्मू-कश्मीर के िोगों के 

तिए एक राहि की बाि है। 

महोदय, मैं अांि में कहना िाहिा ह ां तक भारि-पाक सीमा पर बनी तडि, नहर और 

बाांध सरुक्षा की दृति से बनाए गए हैं। कई वर्ों से सीमाविी क्षेत्र में िाहे वह सम्ब तवधान 

सभा हो या मढ़ तवधान सभा हो या आर. एस. परुा तवधान सभा या तबिनह तवधान सभा 

हो, वहाां के तकसानों को तकन्हीं कारणों से उनका मआुवजा वर्ा 2012 से नहीं तमि रहा 

है। मैं िाहिा ह ां तक इन अनपूुरक माांगों में उनका भी ध्यान रखा जाए, िातक तकसानों को 

मआुवजा तमि सके।  

महोदय, हर क्षते्र के तवकास के तिए अनदुान की अनपूुरक माांगों का मैं समथान 

करिा ह ां और अपनी बाि समाप्त करिा ह ां। आपने मझु ेमौका तदया, इसके तिए आपका 

बहुि-बहुि धन्यवाद। 

(इति ) 
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1801 hours 

SHRI SRIBHARAT MATHUKUMILLI (VISAKHAPATNAM): Thank you, Chairperson, 

Sir. I am here to speak on the Supplementary Demands for Grants – First Batch for 

2024-25 on behalf of the TDP. 

Although the budget sought is Rs. 87,762 crore, the actual cash outflow of Rs. 

44,000 crore is less than one per cent of the overall budget. By any count, I would 

say that that is good planning. Leading an organization myself, I have often found 

that in the middle of the year, we deviate more than one per cent. So, I would like to 

acknowledge and appreciate that. In regard to some points spoken by the Opposition 

in terms of the growth, on inflation and on the manufacturing sector, I think there 

seems to be a rhetoric, a lot more than a call for action. It is because on one count, 

we say that inflation should not grow, but on the other count, we are saying that the 

repo rate also should not be cut down. I would request the Government to cut down 

the repo rate to kick-start the manufacturing sector and increase its growth, which 

would overall lead to the growth of the Indian economy. It is much needed, and I 

would definitely ask for that. 

In this Batch of Supplementary Demands for Grants, I would like to speak 

about some specific points, in particular for the Ministry of Steel. I would like to 

acknowledge and thank the Finance Minister and the Prime Minister for allocating 

Rs. 1,650 crore of funds to revive the RINL Steel Plant. I am very happy to state that 

from the verge of almost being shut down with only one furnace running, now there 

are two furnaces running at more than 100 per cent rated capacity over the last 

month-and-a-half or two. With the continued support of the Government, I am sure 

that all three furnaces will be running, and we will be able to take care of the salaries 

of all the staff members. I would like to acknowledge this. 

The second thing that I would like to bring up is the footwear industry. I have 

a peculiar problem, Chairperson Sir. I have a foot condition which requires a certain 

kind of footwear. I was searching for it in India, but I could not find it. I had to go to 

Germany, and a friend of mine got a cast made for me, and I got that footwear. That 

is what I am wearing right now. But then when I went to the Standing Committee on 

Commerce, I realized that there is a Footwear Design and Development Institute 

under the Commerce Ministry. With the support of hon. Minister, Piyush Goyal ji, I 

went and visited the institute, and I was very happy to see the kind of research that 

is happening over there. Alas, most of India does not even know about the research 

that is happening. So, I request the Finance Minister to consider this footwear  
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industry and the Footwear Design Institute to really proliferate its activities to the 

wider nation because the footwear industry is not very concentrated today. It is quite 

disorganized. The other thing I would request is to separate it from the leather 

industry because not all footwear is leather now. All different kinds of materials are 

coming into it. 

The next point is about urban planning. When we think of big cities in India, 

say Bangalore, a lot of people remember traffic. When we say Delhi, people think of 

pollution. When we say Mumbai, people worry about cost of living. So, the money 

that happens to be transferred to urban local bodies is a mere 0.5 per cent of the 

GDP, but the contribution of cities to our GDP is almost 60 per cent. 

(1805/AK/NK) 

 I would also request that if there are good cities that are planning for the future 

and if they can be incentivised through grants for major infrastructure development, 

then that would help us abate these problems pre-emptively instead of being reactive. 

I think that it would be a great thing for the nation. 

 Coming to the State of Andhra, I would like to request that over the last five 

years because of the potential mal-intent and delay of many critical projects like 

Amaravati or Polavaram, the cost of these projects has increased from 25 per cent 

to 55 per cent. We request the support of the Central Government in line with what 

has already been announced in this Budget to develop our capital city of Amaravati 

and to complete the Polavaram project by 2028. 

 Finally, I would like to end with a point on the State that if we want 

unemployment to come down and if we want the GDP to grow really quickly to 

achieve our goal of Viksit Bharat by 2047, I would also request some money to be 

considered for the skill census -- as the money dedicated for the census -- to be done 

nation-wide similar to what we are speaking in the State of Andhra. If we can bridge 

the gap between what the industry needs and what is the available workforce and 

start bridging the gap through skill development and education, then I think that this 

demographic dividend that exists will become a huge dividend for the nation and help 

not just the State of Andhra Pradesh prosper, but all the States of India prosper. 

 With these few points, I would like to thank the Chairperson for the time given 

to me to speak. I would like to thank the Finance Minister again for the support 

extended to the State of Andhra Pradesh and to the steel plant in my Parliamentary 

Constituency of Visakhapatnam. Thank you. 

(ends) 
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1806 बजे 

श्री राजेश रजंन (पूर्णिया) : सभापति महोदय, मैं माननीय तित्त मंत्री महोदया जी से ब्लैक मनी के 

बार ेमें जानना चाहिा ह ं। प्रधानमंत्री जी का नोट बंदी एक स्ितणिम तनणिय था। उस नोटबंदी के बाद 

आपने कालाधन के बार ेमें भी जानकारी नहीं दी, तकिना पैसा आया, उसकी भी जानकारी नहीं दी। 

दस लाख करोड़ रुपये से ऊपर के तकिने जाली नोट हैं, बैंक से गैतपंग है, उसकी भी जानकारी नहीं 

दी। तकिना पैसा आपने अकाउंट में तदया, पन्द्रह लाख रुपये की भी जानकारी नहीं दी।  

जीएसटी के बार ेमें तसर्ि  इिना कहेंगे तक जीएसटी बड़े व्यापाररयों का चोरी का सबसे बड़ा 

रास्िा है। तमतिल क्लास व्यापाररयों के तलए तहन्द्दसु्िान में एक कपड़े की कीमि दो सौ रुपये है और 

हम जीएसटी भी दो सौ रुपये देंगे। तमतिल क्लास को तकिना मनुार्ा होिा होगा, यह भारि सरकार 

का तदल ही जानिा है, हम इस पर कुछ और नहीं कहेंगे। भ्रष्टाचार को खत्म करने के तलए आप कुछ 

पैसा अलॉट कीतजए।  
 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI): Kindly address 

the Chair. 

… (Interruptions) 
 

श्री राजेश रजंन (पूर्णिया) : सभापति महोदय, इस बार तबहार का पांच प्रतिशि जीएसटी आपने 

कम क्यों तकया? इस बार पांच प्रतिशि बजट तबहार का कम तकया है, िह तकस आधार पर तकया 

है? झारखंि का लगभग 1 लाख 36 हजार करोड़ रुपये जीएसटी का आपने रोक रखे हैं, आपको 

इस बार ेमें भी बिाना चातहए। आप चार सौ रुपये पेंशन कब िक देिे रहेंगे, आप तजिना पेंशन दे रहे 

हैं, क्या कभी आम आदमी का िदृ्धा पेंशन या दूसर ेपेंशन को हजार रुपये या दो हजार बढ़ाने बढ़ाने 

की कोई योजना है?  

प्रधानमंत्री आिास योजना आपका सपना है, यह अच्छी बाि है, इस रातश को कब बढ़ाएगं?े 

यह रातश बहुि कम है, इससे तकसी का भी सपना पूरा नहीं हो सकिा है। यह रातश गबन हो जािी है। 

आपने ओिीएर् के तलए शौचालय की व्यिस्था है, इसके तलए भी रातश तबल्कुल कम है, इसे बढ़ाने 

की जरूरि है। आंगनबाड़ी, ममिा, आशा, रसोइया के तलए सपु्रीम कोटि का आििर है तक आंगनबाड़ी 

सेतिका 25 हजार रुपये, सहायक सेतिका को 18 हजार रुपये तकया जाए। आपने आशा और रसोइया 

को इस बार बजट में भी कुछ नहीं तदया है। ‘आयषु्यमान भारि’ प्राइिेट अस्पािल िाला बीस लाख, 

चालीस लाख रुपये का तबल बना देिा है।   

(1810/SK/UB) 

साि-आठ लाख रुपये तबल बना देिे हैं, आप सोचें तक  गरीबी रखेा और तमिल क्लास के 

लोग क्या करेंगे? आप ऐसा करें, एमआरआई, सीटी स्कैन, अन्द्य जांचें और दिाइयां फ्री कर दीतजए, 

आयषु्मान मि दीतजए।  

       महोदय, दो लाख करोड़ रुपय ेतबहार पर कजि है। तबहार सरकार आज नहीं, चाहे तजसकी भी 

सरकार हो, िििमान हो या कोई भी रही हो, प्रधान मंत्री जी ने गांधी मैदान में तिशेष राज्य की दजाि 

की बाि की थी। माननीय अटल जी के समय नीिीश जी के नेितृ्ि में हम सब साथी तमल ेथे और  
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हमने तिशेष पैकेज का बड़ा रूल तदया था। उसमें हमने कहा था तक तबहार की तजिनी बंद पड़ी 

रै्तक्ियां हैं, सासाराम, जूट तमल कतटहार से लेकर तजिनी चीन तमल्स हैं, आप सारी रै्तक्ियों के 

ररहेतबतलटेशन के तलए तिशेष पैकेज दीतजए। हमारी लगभग सारी रै्तक्ियां बंद हो गई।ं झारखंि में 

लगभग 43 परसेंट रै्तक्ियां बंद हो गई।ं मेरा कहना है ‘तिशेष राज्य और तिशेष पैकेज’। जब आप 

कोई भी बाि करिे हैं िो जरूर इस बाि का ख्याल रखें और बिाए ंतक तिशेष राज्य के बार ेमें आपके 

क्या तिचार हैं? 

 महोदय, सबसे बड़ी बाि प्रधान मंत्री सड़क योजना की है। तबहार दतुनया का सबसे गरीब 

प्रदेश है। जाति जनगणना में सामातजक, आतथिक और शैक्षतणक तस्थति में तबहार दतुनया में सबसे 

तनचल ेपायदान पर है। मैं आपसे बेरोजगारी भत्ता की बाि कहना चाहिा ह ं। दतुनया में सबसे ज्यादा 

पलायन और बेरोजगारी तबहार में है। हम एजकेुशन ग्रोथ में सबसे नीचे हैं। हम चाहिे हैं तक  पेंशन और 

छात्रितृत्त तमलनी चातहए। इसके साथ ही यिुा बेरोजगारों को कम से पांच से छ: हजार रुपये देने का 

काम करें। 

 अब मैं अपने क्षेत्र के बार ेमें एक बाि कहना चाहिा ह ं। मैं मक्का, मखान, मछली और चायपत्ती 

के बार ेमें आग्रह करना चाहिा ह ं। आप कम से इस योजना पर पांच रै्तक्ियां मक्का, मखान और 

चायपत्ती के तलए दें। हमारा सपना है हाई िैम। आप नए भीम नगर बैराज के ररहेतबतलटेशन के तलए 

मदद करें। 

 महोदय, तबहार के तनमािण में पयिटन की सबसे बड़ी भूतमका है। तबहार के तनमािण में दो बाधक 

हैं, बाढ़ और सखुाड़। हमार ेप्रदेश के िीन तहस्से बाढ़ से प्रभातिि हैं। यहां के तलए रले योजना पर 

बजट दें। … (व्यिधान) 

 महोदय, मझेु तसर्ि  इिना ही कहना है तक  तबहार में एक हाई कोटि बैंच, पूतणिया में आईआईएम 

और आईआईटी देने की कृपा करें। 

                                                                                                                      (इति) 

  



16-12-2024                    RJN                          Uncorrected / Not for publication   449 

 

 

1814 hours 

ADV. FRANCIS GEORGE (KOTTAYAM): Sir, while we discuss the 

Supplementary Demands for Grants, many of our colleagues have pointed out 

a lot of things but I will only cite one or two very pertinent issues. 

 The Agriculture Ministry and the other allied Departments are seeking a 

large amount under the Supplementary Demands. The point is, what is this 

amount going to be used for? 

(1815/PS/KDS) 

 Sir, you know the difficulties that are being faced by the farmers. They are 

still out there. They are on a strike. But the point is whether the debt-ridden 

farmers will be helped out of these Supplementary Demands. Let us take a look 

at the bank loans. The irrecoverable loans are to the tune of Rs. 4,50,670 crore. 

In the case of the public sector banks itself, it is Rs. 3,16,331 crore; and in the 

case of scheduled commercial banks, it is Rs. 1,34,339 crore.  

But what we see is that in 2018-19, the Government of India, the Finance 

Ministry, wrote off Rs. 11.45 lakh crore. It is not the debts of farmers. I would like 

to know whether there will be some provisions. I would also like to know whether 

the Finance Minister will take some action to help the debt-ridden farmers. That 

is the one question that I would like to ask. 

 Sir, in 2018-19, Rs. 58,905 crore was written off by the State Bank of India. 

Will there be some action on the part of these debt-ridden farmers? I would like 

an answer from the hon. Finance Minister.  

 Some of our colleagues especially from the State of West Bengal said that 

the State of West Bengal is being treated by the Government of India in a 

stepmotherly manner. I would like to say that in the case of Kerala, it is a 

stepped-up stepmotherly treatment. I would cite one case of Vizhinjam 

International Seaport, a container terminal port. This is not a project of Kerala. 

This is a project which is to the benefit of the whole country.  

The hon. Finance Minister is here. She knows very well about the Viability 

Gap Funding (VGF). So, what is meant by Viability Gap Funding? It is a financial 

support mechanism to encourage public-private partnerships in infrastructure 

projects that are economically justified but not financially viable without 

additional financial support. What is the aim of Viability Gap Funding (VGF)? It  
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is to bring in private sector participation in infra projects to promote infrastructure 

development and to reduce burden on the Government’s resources. Normally, 

it is provided as a grant and not as a loan. But in the case of Kerala alone, out 

of all the States in this country, it has been given as a loan. I would like an answer 

from the hon. Finance Minister in this particular case. 

 Sir, very recently, the Economic Affairs Department under the Finance 

Ministry gave in-principle approval to the Outer Harbour Project of VOC Tuticorin 

Port. We do not grudge it. We welcome it. This is a project made on the similar 

lines with Vizhinjam International Seaport. But why is the State of Kerala being 

treated like this?  

The Government of India is the number one beneficiary out of this 

particular project because by way of customs duty alone, the Government is 

going to get at least Rs. 10,000 crore annually. What will the State of Kerala get? 

The State of Kerala will get just three paise out of the divisible pool. And also, 

an additional revenue to the tune of Rs. 6,000 crore will come to the Government 

of India, saving a foreign exchange, and it is an direct and indirect benefit to the 

nation. But then, we are being treated like this.  

 Sir, there are other issues also. In the case of Global City, which falls 

under the National Industrial Corridor Development Programme, the Global City, 

Kochi project, spanning 358 acres, aims to create 28.32 million square feet of 

infrastructure under the Kochi-Bengaluru Industrial Corridor. Kerala has already 

approved Rs. 840 crore for land acquisition, and a Market Demand Assessment 

Report confirms the project’s viability. 

 But the delay in final approval risks stalling this transformative initiative, 

which promises economic growth and next generation industrial hubs. 

Accelerated approval of the preliminary master plan and targeted infrastructure 

support are essential to realize this project’s potential.  

These are very vital issues concerning Kerala and also the whole of the 

nation. But the Government of India is treating Kerala in a stepmotherly, or as I 

have said earlier, in a stepped-up stepmotherly, fashion.  
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HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI): Please 

conclude. 

ADV. FRANCIS GEORGE (KOTTAYAM): Kerala is seeking to face the severe 

financial challenges due to retrospective borrowing ceiling cuts; and also due 

to the reduced Central transfers, we are losing about Rs. 4,710 crore annually.  

(1820/SMN/MK) 

 To address this, Kerala seeks Rs. 24,000 crore as special package and 

also Rs. 25,000 crore for Vizhinjam and Rs. 5,000 crore for related 

infrastructure projects. Also the fund that Kerala has invested in national 

highway projects to the tune of Rs. 5,580 crore has been reduced from our 

borrowing limit and expedite the release of Rs. 2,586.95 crore pending funds 

under the 15th Finance Commission as health sector grants.  

 These are all being denied to the State like Kerala, which is a financially 

stressed State. So, as large sums are being appropriated under these 

Demands for Grants, the case of States like Kerala be considered in a 

beneficial and in a sympathetic manner. That is all.  

 Thank you, Sir.  

(ends)  
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1821 बज े

श्री शशांक मर्ण (देवररया) : सभापति महोदय, आपने मझेु बोलने का मौका तदया, इसके तलए मैं आपका 

आभारी ह ं।  

मैं आज इस सदन में िषि 2024-25 के तलए प्रस्ििु अतिररक्त अनदुान की मांग का समथिन करने 

के तलए खड़ा ह ।ं इस सदन में तपछले सप्ताह करीब 87,000 करोड़ रुपये के अतिररक्त अनदुान की प्रस्िािना 

रखी गई थी। उसमें शदु्ध नकद आउटफ्लो करीब 44,000 करोड़ रुपये था, तजसमें बकाया मंत्रालय द्वारा 

बचि या बढ़ी हुई िसूली स ेपूरा तकया जाएगा। यह कें रीय बजट का करीब 1.8 प्रतिशि है। यह तपछल ेिषि 

के 1.3 लाख करोड़ रुपय से कम है। यह सरकार को 2.4 लाख करोड़ रुपये िेतर्तसट से कम ही रखेगा। 

इसके तलए मैं आदरणीय प्रधानमंत्री जी, तनमिला जी और पंकज जी को साधिुाद देना चाहिा ह  ं

सभापति महोदय, आज से लगभग 48 घंटे पहले संतिधान की 75िीं िषिगांठ पर चचाि हुई, तजसमें 

माननीय प्रधानमंत्री जी ने बहुि सुंदर उद्बोधन तदया। उस उद्बोधन के अंि में उन्द्होंने ‘सबके प्रयास’ का 

उल्लेख तकया। उन्द्होंने उल्लेख तकया तक हमें हमार ेराष्ि की हनमुि शतक्त को जगाना चातहए, िभी जाकर 

हमारा राष्ि ‘तिकतसि भारि’ बनेगा। इस समय मझेु िह पे्ररणादायक श्लोक याद आिा ह,ै जो हनमुान जी 

का है। जामिंि जी कहिे हैं -  
 

“कहइ रीछपति सनु ुहनमुाना, का चपु सातध रहेहु बलिाना, 

 पिन िनय बल पिन समाना, बतुध तबबेक तबग्यान तनधाना।” 
 

हमारी जनिा में इिनी हनमुि शतक्त है, तजसको जगाने की पे्ररणा उन्द्होंने हम लोगों को दी ह।ै मैं 

समझिा ह ं तक इसी स ेहमारा बजट और अनदुान भी पे्रररि है। 

सभापति महोदय, यह अनदुान आदरणीय दीन दयाल जी के एकात्म मानििाद स ेभी पे्रररि है। 

तिपक्ष हर समय काटो-बांटो की भािना से आगे बढ़िा है। हमारा सतंिधान और हमारी पाटी एकात्म 

मानििाद की भािना से एकजटु होकर अपने राष्ि को आगे बढ़ाने के तलए बढ़िी ह ैऔर यह अनदुान की 

मांग उसको तसद्ध करिी ह।ै इसके तिपरीि औपतनिेशक और संभ्राििादी सोच िाली पाटी कांगे्रस ने हर 

समय तिपेंिेंसी लाई है। हर समय लोगों को आतथिक ररहाई नहीं, आतथिक गलुामी की िरर् बढ़या है। इसके 

तलए मैं उनकी तनंदा करिा ह ं। बहुि सालों िक यह हुआ है। मैं चार प्रमखु तिषयों स,े चार प्रमखु अनदुानों 

की मांगों स ेअपनी बाि आपके बीच में रखना चाहिा ह ।ं  इसको अपन ेसंसदीय क्षते्र देिररया से जोड़कर 

रखना चाहिा ह ं।  

पहला कृतष और तकसान कल्याण के तलए 9,900 करोड़ रुपये का अनदुान ह।ै यह हमारी सरकार 

का तकसानों पर ध्यान कें तरि करने का जो लक्ष्य ह,ै उसको दशाििा ह।ै लेतकन, इसमें रोचक बाि यह है तक 

कृतष संरचना और तिकास कोष के तलए महालोनोतब स राष्िीय र्सल पूिािनमुान कें र के तलए कृतष तशक्षा, 

प्रबंधन और सामातजक तिज्ञान के सजृन के तलए अनदुान तदया गया है।  

सभापति महोदय, मेर ेतनिािचन क्षेत्र में िमकुहीराज एक तिधान सभा क्षेत्र है। िहां हम लोग कृतष 

तिद्यालय, कृतष कें र और कृतष तिश्वतिद्यालय बना रहे हैं। योगी जी की सरकार के साथ मझेु पूरा तिश्वास ह ै

तक यह अनदुान उस तिद्यालय को सबके प्रयास के साथ आगे बढ़ाएगा, िातक िहा ंका तकसान आगे बढ़ 

पाए।  



16-12-2024                    RJN                          Uncorrected / Not for publication   453 

 

दूसरा, नागररक उि्ियन मंत्रालय के तलए 231 करोड़ रुपये का अनदुान ह।ै हालातंक, यह छोटा 

है, लेतकन यह टीयर-3 और टीयर-2 तजलों पर कें तरि है। यह बहुि महत्िपूणि चीज है। हमार ेदेश की जो 

अतधकांश आबादी ह,ै िह टीयर-3 तजलों में रहिी है, जसैे देिररया क्षेत्र में। इस अनदुान की मागं में उड़ान 

योजना, कस्टम और कागो के तलए सहायिा है। मेर ेतनिािचन क्षेत्र में एक बहुि सुंदर कुशीनगर एयरपोटि ह।ै 

उसमें हम लोग उड़ान की व्यिस्था कर रहे हैं। यतद  उसमें सबका प्रयास होगा िो हम लोग िहां पर कागो 

का भी टतमिनल लगाएगंे। सबका प्रयास होगा िो िहां स ेलीची, आलू और अन्द्य चीजों को भी भेजेंगे। इस 

प्रकार से सबके प्रयास की आिश्यकिा ह।ै इसके तलए मैं तर्र से तनमिला जी को साधिुाद देना चाहिा ह ं। 

पोट्िस, तशतपंग और जलमागि मंत्रालय के तलए 217 करोड़ रुपये का अनदुान है। यह जलमागि 

तिकास के तलए बहुि आिश्यक ह,ै केिल िटीय इलाकों में ही नहीं बतल्क हमारी नतदयों में भी जलमागि 

बन रहा है। उसका एक उदाहरण हतल्दया पोटि है, तजस पर 150 करोड़ रुपये की लागि से उसकी डे्रतजंग 

होगी, िातक िहां पर पूर ेदेश की सामग्री पहुंच सके।  

सभापति महादेय, मेर ेलोकसभा क्षेत्र के बगल में नारायणी नदी बहिी है और पोटि का इंिजाम हो 

रहा है। िहां पर भी हम लोग सबके प्रयास से काम करेंगे। िहां के दस तजलों की आबादी से हम लोग कृतष 

उत्पाद एक्सपोटि कर पाएगं।े िभी हमार ेक्षेत्र का तिकास होगा और िभी पूिाांचल उठेगा।  

(1825/SPS/RP) 

महोदय, िातणज्य और उद्योग मंत्रालय के तलए 2,165 करोड़ रुपये का कुल अतिररक्त अनदुान है, 

मैं उसके तलए साधिुाद देना चाहिा ह ,ं क्योंतक िह जम्मू और कश्मीर, उत्तराखंि, तहमाचल जैसे तपछड़े 

इलाकों के तलए ह,ै तजसे 500 करोड़ रुपये का अनदुान तदया गया है। मैं आपके द्वारा यह बिाना चाहिा ह  ं

तक तपछड़े इलाके, खासकर पूिाांचल जैसे इलाके, जहां पर िषि 1857 में मंगल पांिे उिे, लक्ष्मी बाई उठीं, 

लेतकन उसके बाद भी 90 साल िक इन्द्हीं क्षेत्रों को प्रिातड़ि तकया गया। मैं आपके द्वारा इस सदन को 

बिाना चाहिा ह ं तक ऐसे तपछड़े इलाकों में आगे चलकर और अनदुान तदया जाए। 

महोदय, मैं सरकार की इन अतिररक्त अनदुानों की सराहना करिा ह ं, क्योंतक यह गरीब, तकसान 

और तिशेष रूप से दतलिों िथा तपछड़ों के तलए होगा, लेतकन इसी के साथ-साथ यह अनदुान यिुाओ,ं 

मतहलाओ ंऔर तकसानों के तलए सक्षम बनाएगा। दभुािग्य की बाि यह है तक 50 साल से ज्यादा इस देश में 

तनभिरिा की मानतसकिा बनाई गई और अक् सर संतिधान को एक टूल के रूप में इस्िेमाल तकया। इसके 

तिपरीि माननीय प्रधान मंत्री जी ने सबके प्रयास का जो मंत्र तदया है, उससे तिकतसि भारि का सूरज 

अिश्य उठेगा। इसके तलए हम लोग समतपिि हैं। हम लोग चाहिे हैं तक अथिव्यिस्था को बनाने के तलए 140 

करोड़ नागररक जागें, तसर्ि  हम और आप ही नहीं, पूरा देश जागे, िब जाकर तिकतसि भारि का सूरज 

उगेगा।  

मेर ेलोक सभा क्षेत्र में 19 लाख मिदािा हैं और 26 लाख नागररक हैं। प्रधान मंत्री जी के आह्वान 

से हम लोग उत्सातहि हैं तक तिकतसि भारि के आंदोलन में सबके प्रयास के िहि हम सब लोग शातमल 

हैं। केिल सरकार ही नहीं, बतल्क नागररक, समाज और तनजी क्षेत्र भी तिकतसि देिररया लोक सभा क्षेत्र 

की तदशा में काम करगेा, िभी तिकतसि भारि आगे बढ़ेगा। यह अनदुान मझेु और मेर ेलोक सभा क्षेत्र के 

26 लाख नागररकों को तिशाल आत्मतिश्वास प्रदान करिा है। आपका बहुि-बहुि धन्द्यिाद। जय तहंद, जय 

भारि।  

(इति) 
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1827 बजे 

श्री राहुल कसवां (चुरू) : आपने मझेु िषि 2024-25 के बजट पर सप्लीमेंिी तिमांि्स र्ॉर ग्रांट्स 

पर बोलने का मौका तदया, मैं आपका बहुि-बहुि आभार व्यक्त करिा ह ं। बहुि से सांसद सातथयों 

द्वारा बहुि सी बािें कही गई हैं, मैं उनको ररपीट नहीं करना चाह ंगा। मैं कृतष क्षेत्र से आिा ह ं। मैं 

राजस्थान के चरुू लोक सभा क्षेत्र से एक सांसद के रूप में अया ह ं। मेरा 85 प्रतिशि क्षेत्र तकसानी 

कें तरि है। एग्रीकल्चर सेक्टर के अंदर सरकार की बहुि सारी स्कीम्स हैं, जो करीब 25 स्कीम हैं। 

उनमें सेंिल सेक्टर स्कीम्स हैं और 8 सेंिल स्पॉन्द्सिि स्कीम्स है। एग्रीकल्चर के अंदर पीएम तकसान 

सम्मान तनतध 16 रुपये 44 पैसे प्रतितदन देने की बाि की है, उसके ऊपर 3,500 करोि रुपए का 

बजट बनाने का प्रोग्राम तकया गया है। अगर आप स्कीम्स को देखें िो इन तपछले 10 सालों के अंदर 

बहुि सारी स्कीम्स लॉन्द्च हुई हैं, लेतकन उन स्कीम्स की िैल्यू क्या है और आज ि ेकहां स्टैंि करिी 

हैं, उस पर बहुि मंथन करना पड़ेगा। मैं समझिा ह ं तक मंत्रालयों को भी इनके बार ेमें बहुि िैल्यूएशन 

करनी पड़ेगी। Where are we standing after ten years of launching of these schemes 

at some particular point in time?  

सर, प्रधान मंत्री र्सल बीमा योजना की स्कीम के बार ेमें आज भी मैंने बाि कही थी। यह 

एक अच्छी स्कीम थी, लेतकन आज हालि कैसी है? राजस्थान स्टेट, जहां से हम आिे हैं, िहां एक-

एक साल से ऊपर हो चुका है, लेतकन सरकार अपने तहस्से की प्रीतमयम रातश नहीं भरिी है। दो 

परसेंट की रातश तकसानों ने भर दी है और अपना प्रीतमयम भर तदया है, लेतकन आज राज्य सरकार 

िषि 2023-24 की रबी की रातश को भरने में सक्षम नहीं है। िह एक-एक साल से पेंतिंग पड़ी है। 

गाइिलाइंस यह कहिी है तक अगर आपको टाइम पर बीमे का क्लेम तिस्बसि नहीं होगा िो बीमा 

कंपतनयां या राज्य सरकार इंटरसे्ट के साथ पेमेंट देंगी, लेतकन इंटरसे्ट िो छोतड़ए, आज िक मूल 

रकम भी नहीं तमल रही है।  

िहां पर तकसानों को िषि 2023 की खरीदी की पेमेंट नहीं तमल रही है। िहां तकसान धरने पर 

बैठने को मजबूर हैं और उसी िरीके से आज तकसान तदल्ली के पास बॉििर पर बैठे हुए हैं। राजस्थान 

में टेंपरचेर 3 से 4 तिग्री पहंुचने िाला है, लेतकन मजबूरी में िहां पर तकसानों के बैठने की बाि हो रही 

है। एमएसपी को बाजर ेमें शातमल तकया गया, तमलेट ईयर के नाम पर केिल बािें चलीं, लेतकन आज 

िक राजस्थान की सरकार ने एक दाना भी बाजर ेका परचेज नहीं तकया है। ओने-पौने भाि िथा 

400-400 रुपये तक्िंटल गैप पर माकेट में बाजारा तकसान को बेचना पड़ा। मूंग और मूंगर्ली की 

खरीद की बाि चल रही है, लेतकन कोई क्लेररटी ही नहीं है। 

 आप कहिे हैं तक हम एमएसपी की 22 क्रॉप्स को परचेज कर रहे हैं और स्टेट गिनिमेंट 

कहिी है तक हमें नेरे्ि ने कहा है तक 25 परसेंट ही खरीदना है, लेतकन मूंग की 5 परसेंट भी परचेतजंग 

भी नहीं हुई है। िहां पर पोटिल भी खलुा था। मूंगर्ली और तिलहन में हम तिपेंि करिे हैं और तिदेशों 

से मंगािे हैं, लेतकन आज की िारीख में बीकानेर, िूंगरगढ़, चरुू, सरदार शहर में तकसान सदी के  
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अंदर िीन-िीन राि इंिजार करिा है, िब जाकर नंबर आिा है। इस समय कोई करप्शन को रोकने 

िाला नजर नहीं आिा है। 

मेरा आपसे कहना है तक सरकार की अनेकों स्कीम्स लांच हुई ंहैं। दस हजार एर्पीओज़ 

बनाने की बाि की थी, लेतकन एर्पीओज़ के अंदर क्या एतक्टतिटी है? आप तकसान के खरीद कें र 

िक नहीं खोल पा रहे हैं, एर्पीओज़ केिल र्तटिलाइजसि को बेचने का काम कर रहे हैं, जो चरुू तजल े

के अंदर नहीं, पूर ेराजस्थान के अंदर कर रहे हैं। नमो ड्रोन दीदी योजना में चूरू तजले में केिल एक 

दीदी है। पूर ेपांच साल के अंदर एक ड्रोन तमला है। एक ड्रोन दीदी है। हम तकसके पास जाए ंऔर 

तकससे बाि करें। 

(1830/MM/NKL) 

किसानों िे धरने िे इश्यू से पता चलता है कि स्िीम िी इम्प्लीमेंटेशन में इतनी फ्लॉज़ हैं 

कि उनिो इम्प्लीमेंट िरने िी तरफ ध्यान नहीं जाता है। मैं मंत्री महोदया से कनवेदन िरंगा कि 

किसान िी हालत बहुत खराब है। इस ठंड में हम कबजली िी बात िरते हैं। आपने आरडीएसएस िी 

स्िीम लॉन्च िी। राजस्थान िो 11 हजार िरोड़ रुपये कमले, लेकिन दो-दो साल ति भी िनेक् शन 

नहीं कमल रहा है।  भारत सरिार िे द्वारा एि गाइडलाइंस दी गयी कि 50 हजार रुपये ति 

एक्सपेंकडचर होगा तो ढाकियों में लाइट देंगे। 11 साल िे बाद भी चरु कजले िी 48 हजार ढाकियों 

िो आज भी रोशनी िी जररत है। यह जो 50 हजार रुपये िा क्लॉज है, मैं राजस्थान से आता ह ं 

और हमारा एररया बहुत बड़ा है। इस 50 हजार रुपये िे क्लॉज िे िारि हम ढाकियों में िभी भी 

िनेक्शन देने में िामयाब नहीं हो पाएगंे। 

 मैं मंत्री महोदय से ररक्वैस्ट िरंगा कि इस क्लॉज िो हटािर एि लाख रुपये प्रकत व्यकि 

िी क्लॉज िो डालें ताकि लोगों िो िनेक्शन कदया जा सिे। मैं ग्रामीि कविास मंत्रालय िे बार ेमें 

बात िरना चाह ंगा। 19 हजार िरोड़ रुपये ग्रामीि सड़ि योजना िे कलए कदए जाएगंे। सेिें ड और थडड 

फेज में हम रोड िो वाइडन और स्रैंथन िर रहे थे और अचानि से फोथड फेज आता है कि ढाई सौ 

िी आबादी िे गांवों िो जोड़ने िा िाम िरेंगे। हमार ेचरु में सौ प्रकतशत गांव जड़ेु हुए हैं और हमें 

एक्स्रा रोड्स िी जररत है। वह रोड्स िहां से लेिर आए ंक्योंकि स्टेट गवनडमेंट िे पास पैसा नहीं 

है।  

मेरा आपसे कनवेदन है कि प्रधान मंत्री ग्रामीि सड़ि योजना िी गाइडलाइंस िो चेंज िरिे 

इसे ढाई सौ िी आबादी से घटािर डेढ़ सौ किया जाए और मल्टीपल िनेकक्टकवटी िा प्रावधान 

किया जाए। वर्ड 1998 में माननीय अटल कबहारी वाजपेयी जी यह योजना लेिर आए थे और आज 

भी गांव में िनेकक्टकवटी िा दूसरा िोई प्रावधान नहीं है। स्टेट गवनडमेंट िे पास न पैसा है, न स्रीम 

है, न िाम िरने िे कलए कसस्टम है।  
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मैं मंत्री महोदय से कनवेदन िरंगा कि ग्रामीि कविास मंत्रालय िी इस योजना में अलग-अलग 

गांवों िो जोड़ने िा प्रावधान किया जाए। िम से िम पंचायत हेडक्वाटडर ति तो गांव जड़ुें, ऐसा 

प्रावधान िरने िा आप िाम िरें।  

माननीय सभापर्ि (श्री कृष्ण प्रसाद टेन्नेटी) : िृपया, आप िनक्लूड िीकजए। 

श्री राहुल कसवां (चुरू) : सर, मैं एि कमनट में अपनी बात समाप्त िर दूगंा।  

 सर, सीआरआईएफ िे कलए 2150 िरोड़ रुपये िा प्रावधान किया गया है। सीआरआईएफ 

िी सेत ुबंधन स्िीम कपछले साल लॉन्च िी गयी थी। सेत ुबंधन स्िीम िे टेंडर माचड, 2023 में हुए 

और अब वर्ड 2025 आने वाला है, लेकिन आज ति िाम स्टाटड नहीं हुआ है। गकतशकि िा वह 

पोटडल क्या िाम िर रहा है, जहां रलेव ेऔर रोड कडपाटडमेंट आपस में बात ही नहीं िर पा रहे हैं, 

क्योंकि रलेवे कडपाटडमेंट एनओसी नहीं दे रहा है। 

 मेरा अंत में इतना ही िहना है कि अनेिों स्िीम्पस लॉन्च हुई ंलेकिन किसान और किसानी 

िो िोई फायदा नहीं कमल पा रहा है। आज ग्रामीि कविास मंत्रालय िी सांसद आदशड ग्राम योजना 

िे कलए जब हम लोगों ने बीडीपी बनायी तो उसिे कलए 22 से 25 िरोड़ रुपये ति िी इनवेस्टमेंट 

िी आवश्यिता थी। इसिे कलए फंड िहां से लेिर आए?ं एमपीलेड िे कलए पांच िरोड़ रुपये कमलते 

हैं। 15 साल पहल ेभी पांच िरोड़ रुपये एमपीलेड में होते थे और आज भी पांच िरोड़ रुपये ही हैं। 

इससे आप एि गांव में एि िमरा नहीं बना सिते हैं, क्योंकि एि लाख रुपये एि पंचायत िे कहस्से 

में आता है। इस एमपीलेड िो बढ़ाया जाए और साथ ही साथ सांसद आदशड ग्राम योजना िे कलए 

ग्रामीि कविास मंत्रालय िो एि अलग से फंकडंग िा पैटनड कदया जाए जो लॉन्ग टमड फाइनैंस्ड हो, 

कजसिी किश्त भरने िा िाम भारत सरिार िर ेताकि गांव और किसान िो मजबूत किया जा सिे।  

मैं आपिा आभारी ह ं कि आपने मझेु इस सबजैक्ट पर बोलने िा मौिा कदया। बहुत-बहुत 

धन्यवाद। 

(इकत) 
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1833 बज े

श्री धमेन्र यादव (आज़मगढ़) : धन्द्यिाद सभापति जी। सभापति जी, माननीय तित्त मंत्री जी द्वारा प्रस्ििु 

अनदुानों की अनपूुरक मांगों का अपनी पाटी की ओर से मैं परुजोर तिरोध करिा ह ं। तिरोध केिल इस बजट 

की स्िीकृति और तिरोध का नहीं है। सरकार की एक प्रतक्रया है, आप बजट लेंगे, लेतकन सिाल इस बाि का 

है तक तजन मदु्दों पर, तजन बािों और िायदों के साथ यह सरकार तदल्ली में बैठी है, मैं पूछना चाहिा ह ं तक हर 

साल दो करोड़ रोजगार देने का िायदा आपने तकया था, लेतकन आजाद भारि में सबसे ज्यादा बेरोजगारी दर 

अगर कभी हुई है िो िह आज की िारीख में है। लेतकन तित्त मंत्री जी इस मदेु्द पर आप कभी बाि नहीं करिी 

हैं। पप्पू भाई कालधेन की चचाि कर रहे थे और मैं उनकी बाि का समथिन करिा ह ं। तस्िस बैंक से सौ तदन में 

काला धन लाने का िायदा करने िाले लोग 11 साल में भी काला धन नहीं ला पाए हैं। 

माननीय सभापति : आप चयेर को एडे्रस कीतजए। 

श्री धमेन्र यादव (आज़मगढ़) : सभापति जी, हमार ेतकसान भाइयों को स्िामीनाथन कमेटी की तसर्ाररशों 

के अनरुूप उनकी र्सलों की लागि का िेढ़ गनुा समथिन मूल्य देने का कानूनी िायदा करने के बािजदू केन्द्र 

की सरकार ने आज िक उस कानून को लागू करना िो बहुि दूर की बाि है, अगर उस मांग को लागू करने 

के तलए तकसान हररयाणा से चलिे हैं िो उन्द्हें तसंघ ुबॉििर पर ही रोक तदया जािा है। 

(1835/YSH/VR) 

 िे नहीं मानिे हैं िो जेलों में िाल तदए जािे हैं। उन पर र्ायररगं की जािी है। ढोंग करने के तलए उन 

पर रू्ल भी बरसाए जािे हैं, लेतकन उसके बाद र्ायररगं भी की जािी है। यहां संसद में बैठे हुए सांसदगण 

अगर उन तकसान भाइयों से जेल में जाकर तमलने की कोतशश करिे हैं िो उन्द्हें भी हमार ेतकसान भाइयों स े

नहीं तमलने तदया जा रहा है। तकसानों के ऊपर ऐसा िांिि या िो अंग्रेजों के शासन में हुआ होगा या आज 

भारिीय जनिा पाटी के शासन में हो रहा है।  

 सभापति जी, मैं माननीय तित्त मंत्री जी स ेकहना चाहिा ह ूँ तक मझु ेइस बाि का बड़ा अर्सोस है तक 

आपने एमएसपी जारी नहीं की। आपने लगभग सभी तिभागों के तलए बजट में अनपूुरक मांगें की है। लगभग 

102 मदों में मांग की गई है और 102 मदों में तजिनी भी मांगे हैं, उन सब पर िो मैं प्रकाश नहीं िाल पाऊंगा, 

क्योंतक मझुे सभापति जी इिना समय नहीं दे पाएगें, लेतकन मैंने तजन-तजन पर भी नजर दौड़ाई, िहां पर 

आपने कहीं भी काम नहीं तकया है। 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI) Hon. Member, please 

address the Chair. 

 श्री धमेन्र यादव (आज़मगढ़) : जी, मैं आपको ही एडे्रस कर रहा ह ूँ। अगर मैं तकसानों की बाि करंू िो आप 

उनको िीएपी खाद नहीं दे रहे हैं। आप उन्द्हें एमएसपी नहीं दे रहे हैं। कजि मार्ी का िादा आपने तकया था, 

लेतकन आज िक कजि मार् नहीं हुआ। अगर कोई बड़े उद्योगपति हैं िो उनके लाखों-करोड़ों रुपये का कजि 

मार् हो जाएगा, लेतकन तकसानों के ऊपर अगर 10-20 हजार रुपये भी छूटिे हैं िो उनके ऊपर आपकी 

सरकार के माध्यम से पतुलस से िसूली करिाई जािी है। मैं इस मौके पर अपने तकसान भाइयों के तलए मांग 

करिा ह ूँ तक जैसे उत्तर प्रदेश में समाजिातदयों ने कभी ऐसी व्यिस्था बनाई थी तक उन्द्होंने तकसानों को पेंशन 

देने का काम तकया था, हम चाहिे हैं तक केन्द्र सरकार हमार ेतकसानों को भी पेंशन दे और हमार ेमजदरूों को 

भी पेंशन दे।  

 सभापति जी, जहां तकसानों की ये समस्याए ंहैं, िहीं नौजिनों के साथ हम समाजिातदयों का यह नारा 

रहा है तक ‘बेकारों को काम दो या बेकारी का दाम दो, दिा-पढ़ाई मफु्ि हो और कपड़ा-रोटी सस्िी हो।’  
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मैं अपने नौजिानों के तलए केन्द्र सरकार से मांग करिा ह ूँ तक प्राइमरी, नसिरी से लेकर पोस्ट ग्रेजएुशन 

िथा ररसचि िक की पढ़ाई हमार ेनौजिानों को मफु्ि में करिाई जाए। हमार ेनौजिान पढ़ने के बाद तजस िरह 

से भटक रहे हैं, रोजगार के नाम पर लाठी खा रहे हैं। इलाहाबाद में अलग लाठी चल रही है। लखनऊ में 69 

हजार तशक्षक अलग लाठी खा रहे हैं। देश के अलग-अलग इलाकों में नौजिान लाठी खा रहे हैं। उन नौजिानों 

को लाठी न तमले, बतल्क सरकार की ओर से तनयतुक्त पत्र तमले, यह हमारी आपसे प्राथिना है। आज अगर हम 

अकेले उत्तर प्रदेश की बाि करें िो दो लाख स ेज्यादा तशक्षकों के पद खाली पड़े हैं। केन्द्र सरकार के लोग 

जिाब दें तक आतखर उन पदों को कब िक भरने का काम तकया जाएगा। पेिोल के दाम लगािार बढ़ रहे हैं। 

यह सही है तक प्रधान मंत्री जी की बाि का तिश्वास देश की जनिा ने तकया। उनकी बािों और उनके भाषणों 

पर लोगों ने भरोसा तकया। हमें तिपक्ष का होने के बािजूद भी इस ेस्िीकार करने में संकोच नहीं है, लेतकन तित्त 

मंत्री जी, जब इिना भरोसा तकया है िो आतखर उस भरोस ेको पूरा करने की तजम्मेदारी तकसकी है? इसतलए 

मैं आज आपसे कहना चाहिा ह ूँ तक जो पेिोल के दामों का सिाल है, जब यूपीए की सरकार थी िो बहुि लंबी-

लंबी बािें की गई ं। उस समय िषि 2014 में पेिोल का दाम केिल 70 रुपये था और आज बढ़कर 100 रुपये 

हो गया है।  

HON. CHAIRPERSON: Please conclude. 

 Now, Shri Vishaldada Prakashbapu Patil ji. 

श्री धमेन्र यादव (आज़मगढ़) : सभापति जी, मैंने अभी अपना भाषण शरुू तकया है। िीजल का दाम उस 

समय केिल 57 रुपये था, आज 90 रुपये है। … (व्यिधान) 

HON. CHAIRPERSON: I will decide whether it is a warning or not. I will decide it.  

....(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: I have given him a lot of opportunities. I allow you 30 seconds 

to finish your speech. 

....(Interruptions) 

श्री धमेन्र यादव (आज़मगढ़) : गैस का दाम 400 रुपये था, आज 1200 रुपये हो गया है। इसी िरह से 

पेिोल से लेकर िमाम चीजें हैं। मैं माननीय तित्त मंत्री जी से प्रधान मंत्री राहि कोष के तलए प्राथिना करंूगा। 

हम लोग तचट्ठी तलखिे हैं, िहां 30-30, 40-40 लाख लोगों की आबादी है और केिल 35 लोगों के तलए 

कंसीिरशेन होिा है, हालांतक उसका पैसा बजट से नहीं जािा है, अगर आप बजट से दनेा चाहिे हैं िो प्रधान 

मंत्री राहि कोष में दे दीतजए, लेतकन मेरा सभी सांसदों की ओर से अनरुोध यह है तक गरीबों के इलाज के तलए 

35 की सीमा बढ़ाकर इसको अनतलतमटेि कर दीतजए। यह कोई मेरी व्यतक्तगि समस्या नहीं है। आप मनरगेा 

के मजदरूों को रोजगार दीतजए। अतग्निीर की स्कीम को िापस लीतजए। इसी िरह स ेरोजगार सेिा, आंगनिािी, 

आशा बहुए,ं पंचायि सहायक, तशक्षातमत्र, अनदुेशक िथा रसोइए स ेलेकर तजिने भी संतिदाकमी हैं, उनका 

मानदेय बढ़ाइए। उनको स्थायी कीतजए और एक आजमगढ़ का तिषय है, जो मेरा अपना संसदीय क्षेत्र है, 

उसके तलए मैं लगािार सदन के माध्यम से तित्त मतं्री जी को कह रहा ह ूँ। जब िक मरेी मांग पूरी नहीं होगी, मैं 

लगािार इस मांग को दोहरािा रह ंगा। … (व्यिधान) 

(इति) 
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(1840/RAJ/SAN) 

1840 बजे 

श्री र्वशालदादा प्रकाशबापू पाटील (सांगली) : सभापति महोदय जी, इस अिसर के तलए मैं 

आपको धन्द्यिाद देिा ह ं।…(व्यिधान) सर, मैं सबसे पहले सरकार को बधाई देना चाहिा ह ं।… 

(व्यिधान) 

श्री धमेन्र यादव (आज़मगढ़) : सभापति जी, आप मझेु बोलने के तलए एक तमनट का समय दे 

दीतजए।… (व्यिधान) 

माननीय सभापति (श्री कृष्ण प्रसाद टेन्नेटी) : नहीं। 

… (व्यिधान) 

माननीय सभापति : तिशाल पातटल जी, आप बोतलए। 

… (व्यिधान) 

माननीय सभापति : धमेन्द्र जी, आप बैठ जाइए।  

… (व्यिधान) 

माननीय सभापति : धमेन्द्र जी की बािें ररकॉिि में नहीं जाएगी। 

… (व्यिधान) 

माननीय सभापति : धमेन्द्र जी ने आतख र में जो बोला है, िह ररकॉिि में नहीं आएगा। 

… (व्यिधान) …(कायििाही-ितृ्तान्द्ि में सतम्मतलि नहीं तकया गया।) 

श्री र्वशालदादा प्रकाशबापू पाटील (सांगली) : सभापति महोदय जी, इस अिसर के तलए मैं 

आपको धन्द्यिाद देिा ह ं।…(व्यिधान) मैं सबसे पहले सरकार को बधाई देना चाहिा ह ं तक उन्द्होंने 

महाराष्ि में अच्छी जीि हातसल की है। यह स्िभातिक है तक उन्द्हें ऐसा लगेगा तक इस जीि के पीछे 

उनके इलेक्शन के नार ेथे, ये उनकी िजह से जीिे हैं। जैसे तक उन्द्होंने नारा तदया तक एक हैं िो सेर् 

हैं, बटेंग ेिो कटेंगे, लेतकन यह सच्चाई नहीं है। हकीकि यह है तक महाराष्ि में जीि का कारण यह है 

तक मतहलाओ ंिक ये अच्छा पैसा पहंुचा सकें । लोगों को यह बिाया गया तक िबल इंजन की सरकार 

बनेगी और इनको पैसा तदया जाएगा।  

 सर, चनुाि जीिने के बाद मझेु ऐसा लगा था तक अब ये जीि गए हैं, िो महाराष्ि को बहुि 

सार ेपैसे तदए जाएगंे। हम बचपन में एक मराठी कतििा गािे थे 
 

ये र ेय ेर ेपािसा 

िलुा देिो पैसा 

पैसा झाला खोटा 

पाउस आला मोठा 
 

 इन लोगों ने पैसा तदखा कर िोटों की बाररश करिा दी, लेतकन जैसे इनको िोट तमले हैं, िैसे 

इन्द्होंने सारा पैसा तनकाल तदया। इस बार महाराष्ि को कुछ अपेक्षा थी, जो पूरी नहीं हो सकी।  
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 सर, मैं पहले से कहिा था तक इन्द्होंने र्तटिलाइजर में कम सतब्सिी का प्रोतिजन तकया है। 

अभी 6,593 करोड़ रुपए ज्यादा की तिमांि की गई है। Is it enough?  र्तटिलाइजर पर जीएसटी 

इिनी बढ़ी है तक तकसानों को बहुि नकुसान हो रहा है। र्तटिलाइजर की कीमिों में 40 र्ीसदी की 

बढ़ोिरी हुई है। आज इसके कारण तकसान मर रहे हैं। इन्द्होंने पीएम तकसान सम्मान तनतध योजना  

7000 करोड़ रुपए की मांग की है, लेतकन इनको भूतमहीन तकसानों के तलए भी कुछ करना चातहए 

था, जो ये कर नहीं पाए। आज तकसान इसतलए नाराज हैं तक उनको तजिना र्ायदा चातहए, उिना 

र्ायदा नहीं  हो रहा है। इसतलए आज तकसान बॉििर पर धरना दे रहे हैं।  

 सर, इन्द्होंने एग्रीकल्चर ररसचि के तलए कुछ पैसे मांगे हैं, मैं इनको बधाई देिा ह ं, लेतकन 213 

करोड़ रुपए सतर्तशएटं नहीं हैं। एग्र ीकल्चर इन्द्फ्रास्िक्चर रं्ि में ज्यादा तनतध देने की जरूरि थी।  

 सर, सांगली के तकसानों को भी एग्र ीकल्चर इन्द्फ्रास्िक्चर रं्ि ज्यादा तमलेगी िो उन्द्हें 

मूलभूि सतुिधाए ं तमल सकें गी। NITI Aayog’s Strategy for New India कहिी है तक आज 

92500 करोड़ रुपए का नकुसान हो रहा है, क्योंतक भारि में तजिनी कोल्ि चैन मैनेजमेंट होनी 

चातहए, उिनी नहीं बन पाई है। That is why, I was saying that they should have at least 

doubled the budgetary allocation for agriculture research.  

 Sir, I also want to say that they spoke about the RCS-UDAN Scheme. 

आरसीएस-उड़ान स्कीम के तलए पैसे मांगें गए हैं, लेतकन सांगली जैसे शहरों में नया हिाई अि्िा 

बनाने के तलए कोई प्रािधान नहीं तकया गया है।  

 सर, क्िाटिर टू में जीिीपी 5.4 प्रतिशि नीचे आ चुकी है। जब मोदी जी पंिप्रधान नहीं थे, िो 

साि प्रतिशि जीिीपी होने के बािजूद उन्द्होंने कहा था तक ध्यान देना चातहए, रुपया िेजी से कमजोर 

नहीं होना चातहए, तिकास दर नहीं तगरना चातहए, इंफ्लेशन नहीं बढ़ना चातहए। आज ये िीनों चीजें 

हो रही हैं, लेतकन यह सरकार ध्यान देने को िैयार नहीं है। इकोनॉमी की पअुर परर्ॉमेंस रही है, यह 

मैन्द्यरैु्क्चररगं सेक्टर पर ध्यान नहीं देने की िजह से हुई है।  

 सर, 2.8 प्रतिशि का िीग्रोथ एक्सपोटि में हुआ है। तमिल क्लास की पूरी कमर, रीढ़ की 

हि्िी िोड़ दी गई है। इसतलए िल्िि बैंक ने भी लेटेस्ट ररपोटि में कहा है तक 100 देशों में तमिल 

इनकम िैप में आने िाली है, उसमें इंतिया का नाम तलया गया है। We have to increase the 

economic growth rate to at least eight per cent, if we have to come out of this.  

I urge the Government to please concentrate on the economy. It is directly 

related to election performance. Therefore, something needs to be done, and 

especially for the State of Maharashtra which contributes to the economy in a 

big way. 

 Thank you. 

  

(ends) 
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1844 hours 

SHRI C. N. ANNADURAI (TIRUVANNAMALAI): Hon. Chairperson, Sir, I stand 

here to know the amount of money granted to the State of Tamil Nadu and 

particularly to my constituency, Tiruvannamalai, in the aftermath of the Cyclone 

Fengal and a severe landslide that shattered the socio-economic life in the State, 

in general. 

 In the first batch of the Supplementary Demands for Grants (2024-25), the 

Government seeks parliamentary approval for an amount of Rs. 87,762.56 

crore.  

(1845/SNT/KN) 

 The net cash outgo aggregates to Rs. 44,142.87 crore and gross 

additional expenditure to the tune of Rs. 43,618.43 crore, besides Rs. 6,593.73 

crore towards the Fertilizer Subsidy Scheme. I hope that the farmers of Tamil 

Nadu, particularly in Tiruvannamalai will get the benefit of Fertilizer Subsidy 

Scheme as sought in the Supplementary Demand for Grants. 

I strongly believe that Tamil Nadu will get all pending compensation share 

out of GST compensation fund. The farmers of Tamil Nadu, being severely 

affected by Cyclone Fengal and landslide which have broken the backbone of 

the farmers economically.  

Therefore, they urgently need rehabilitation and compensation for 

reshaping their economy. Our Chief Minister of Tamil Nadu sought interim relief 

to the tune of Rs. 2,000 crore and to the tune of Rs. 6,675 crore towards relief 

and restoration in the affected 14 districts.  

However, the Ministry of Home Affairs has approved the release of Rs. 

944.80 crore to Tamil Nadu from the State Disaster Response Fund, which is 

squarely inadequate.  

I, therefore, strongly demand from the Union Government to make a 

provision for adequate amount of compensation, relief and restoration in the 

interest of the people of Tamil Nadu. 
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I hope that the Supplementary Demands for Grants to the tune of Rs. 

7,692 crore under PM-Kisan and related programmes would be adequately 

devolved amongst various States including Tamil Nadu for the benefit of 

farmers.  

I strongly believe that Tiruvannamalai parliamentary constituency will be 

immensely benefited by optimum utilization of funds earmarked as Universal 

Services Obligation Fund by the Department of Communication. I further hope 

that the amount to the tune of Rs. 2,000 crore on agriculture infrastructure and 

development fund would be optimally utilized among various States including 

Tamil Nadu. 

As a conclusion remark, I impress upon the Ministry of Finance for 

adequate allocation of relief and restoration fund as sought by the Government 

of Tamil Nadu for speedy and timely relief and restoration besides suggesting 

the Ministries and Departments for optimum utilization of Supplementary 

Demands for Grants. 

Thank you, Sir. 

(ends) 
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1849 hours 

SHRI DURAI VAIKO (TIRUCHIRAPPALLI): Thank you, Sir. 

This is pertaining to the Life Insurance Corporation of India. For the 140-

crore Indian population, insurance, be it life, medical, property or vehicle, is a 

critical and important service. Against life’s unforeseen events such as 

accidents, health issues or death, insurance is a lifesaver for the population, 

especially the underprivileged. As such, the IRDAI had announced the goal of 

India Insured by 2047 and the Union Government has initiated several 

measures. Life insurance, especially has been very critical to the survival of 

families which have lost their sole breadwinner. Though it is commendable that 

the policies issued by LIC had increased from 56 lakhs in the year 1956 to more 

than 40 crore policies today, considering an individual holding multiple policies, 

it can be assumed that only 20 crore people have LIC policies. That leaves 

nearly 120 crore people without a LIC policy. 

(1850/AK/VB) 

It is to be noted that 96 per cent of these 40 crore LIC policies have been 

secured by the untiring efforts of the 14 lakh LIC agents who have played a vital 

role in taking up insurance to the masses, especially the underprivileged and the 

uneducated. 

The recent announcements made by the LIC management have caused 

serious setbacks to the objective of increasing life insurance among the masses 

and has been detrimental to the 14 lakh LIC agents and their 70 lakh family 

members. 

Though, there was a 3.5 per cent year-on-year growth of profit after tax 

by LIC from Rs. 17,469 crore to Rs. 18,082 crore as reported by its CEO, the 

following measures which are against good public policies have been adopted 

by the LIC. The first-year’s commission of LIC agents has been reduced, though 

the overall commission is the same. I would like to mention that the agent’s 

commission has remained the same since the launch of the LIC in 1956, though 

the IRDA had recommended for increasing the agent's commission multiple 

times. I would request that there should be no reduction in the first-year’s 

commission and the overall commission is also increased as per the request of 

the 14 lakh LIC agents. 
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I would also urge to remove the clawback rule, which calls for repayment 

of agent’s commission if the policy is surrendered within the first-year. The move 

to reduce the entry-age to all popular insurance policies from 55 to 50 years 

despite the increase in life expectancy would prevent lakhs of people in getting 

themselves insured. I would recommend the entry-age to be increased to 60 

years. 

Despite the good financial performance of LIC, the bonus and sum 

assured on policies has been reduced and the premiums have also been 

increased. I would urge the Finance Minister that LIC decreases the premiums 

and increases the bonuses and sum assured. The minimum sum assured has 

also been increased from Rs. 1 lakh to Rs. 2 lakh, making it difficult for the 

underprivileged to avail of the insurance policies since the premiums are also 

increased. The minimum sum assured is to be retained at Rs. 1 lakh. 

I would request the Finance Minister to advice the LIC management to 

implement the above recommendations so as to achieve the goal of ‘India 

Insured by 2047’ and keeping the interest of the common man in mind. 

 Lastly, with regard to the Trichy Metro Rail Project, the Chennai Metro Rail 

Limited had constituted a Committee, including representatives of the Union 

Government, to do a feasibility report. The Committee had, in principle, 

approved the project. On behalf of the public of my Trichy Constituency, I 

sincerely request the Union Government to approve the project and the hon. 

Finance Minister to sanction the necessary funds for speedy implementation of 

the Trichy Metro Rail Project. Thank you, Sir. 

(ends) 
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1853 बजे 

श्री र्बष्ण ुपद राय (अंडमान और र्नकोबार द्वीप समूह) : माननीय सभापति महोदय, इधर कांगे्रस 

पाटी के तमत्र नहीं हैं। काइंि्ली, मैं उनको सनुने के तलए बोलिा ह ूँ।… (व्यिधान) जब मनमोहन तसंह 

की सरकार थी, िो … (Not recorded) की एक नयी कमेटी बनी- नैशनल एििाइज़री काउंतसल। 

तदल्ली में अलग से पीएमओ मंत्रालय बनाया गया। िह कौन थीं, िो … (Not recorded) थीं। 

अंिमान और तनकोबार के तलए क्या तकया? नैशनल एििाइज़री कमेटी बनी, … (व्यिधान) 
 

श्री बी. मर्णक्कम टैगोर (र्वरूधुनगर) : सर, दूसर ेहाउस के मेम्बर का नाम नहीं लेना चातहए।… 

(व्यिधान) 
 

श्री र्बष्ण ुपद राय (अंडमान और र्नकोबार द्वीप समूह) : सर, मैं बोलिा नहीं था, लेतकन ये लोग 

बहुि कुछ बोलिे हैं।… (व्यिधान) आप मेरी बाि सनु लो।… (व्यिधान) 

 सर, अिंमान और तनकोबार द्वीप में बफ़र ज़ोन बनाया गया। बफ़र ज़ोन के नाम पर, जो लोग 

आज़ादी की क्रांति में अिंमान की धरिी पर आए थे, उनकी जमीनों को बफ़र ज़ोन में दे तदया। जो 

ररफ्यूजी लोग थे, उनकी जगह को बफ़र ज़ोन बना तदया। अंिमान और तनकोबार के जो देशभक्त लोग 

सेल्यलुर जेल में आए थे, उनको बफ़र ज़ोन बना तदया। कोई संतिधान नहीं था, कुछ नहीं था। केिल 

नैशनल एििाइज़री काउंतसल था, तजसे … (Not recorded) ने बनाया था।… (व्यिधान) Please 

do not disturb me. … (Interruptions) मैं ज्यादा बोलूूँगा।… (व्यिधान) 
 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI): Please address 

the Chair only. 

… (Interruptions) 
 

श्री र्बष्ण ुपद राय (अंडमान और र्नकोबार द्वीप समूह) : उस समय … (Not recorded) थे।… 

(व्यिधान) बफ़र ज़ोन के नाम पर अिंमान के लोगों की जमीनों को बफ़र ज़ोन बना तदया।… 

(व्यिधान) िहाूँ होटल बंद हो गए, लॉज़ बंद हो गए, सब बंद हो गए।… (व्यिधान) और क्या बनाया? 

… (व्यिधान) ईस्ट-कोस्ट में जरािा ररज़िि बनाया।… (व्यिधान) ईस्ट-कोस्ट में कौन बैठे थे? … 

(व्यिधान) िहाूँ अिंमानी की धरिी के लोग थे।… (व्यिधान) ईस्ट-कोस्ट में अंिमान की धरिी के 

लोग क्रांतिकारी थे, तजनके तलए सेटलमेंट हुआ था।… (व्यिधान) उनको मछली मारने के तलए तर्श 

कैच करना पड़ेगा।… (व्यिधान) 
 

(1855/PC/UB) 
 

तर्र बनी … (Not recorded) नेशनल … (व्यिधान) पहले समरु में पांच तकलोमीटर 

मछली मारने जािे थे। … (व्यिधान) मछुआरों को अंदर कर तदया, जेल में िाल तदया, केस बना 

तदया। … (व्यिधान) तर्र, बाद में िाजपेयी जी ने हम लोगों को बचा तलया। … (व्यिधान)  

अब मैं नेक्स्ट पॉइंट पर आिा ह ं। … (व्यिधान) आप सतुनए तक … (Not recorded) ने 

सनुामी में क्या तकया? … (व्यिधान)  
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श्री बी. मर्णक्कम टैगोर (र्वरूधुनगर) : सर, ये नाम कैसे ले सकिे हैं? ये नाम क्यों ले रहे हैं? … 

(व्यिधान) 
 

श्री र्बष्ण ुपद राय (अंडमान और र्नकोबार द्वीप समहू) : अर,े आप सतुनए तक … (Not recorded) 

के नाम पर … (Not recorded) ने क्या तकया? … (व्यिधान) सनुामी आया, खेि िूब गया, सब 

कुछ हो गया, रुपए तदए तसर्ि  नौ लाख, लैंि हैक्टेयसि में ले तलया। … (व्यिधान) खेिी िूबी पड़ी है, 

लेतकन िैक्टर तदया, हल तदया, सब तदया। … (व्यिधान)  
 

माननीय सभापति (श्री कृष्ण प्रसाद टेन्नेटी) : माननीय सदस्य, आप तकसी का नाम मि लीतजए। 

… (व्यिधान) 
 

श्री र्बष्ण ुपद राय (अंडमान और र्नकोबार द्वीप समूह) : चेयरमैन सर, श्री मनमोहन तसंह गिनिमेंट 

के समय काल में देश के … (Not recorded) थे, उन्द्होंने सनुामी घोटाला तकया था। … (व्यिधान) 

सनुामी में … (Not recorded) तलया। … (व्यिधान) लोगों के खेि िूब गए, घर िूब गए, सब िूब 

गया, नौ लाख रुपए तदए। … (व्यिधान) रुपयों का क्या तकया? खेिा इिना िूबा पड़ा है, िैक्टर 

तदया, बलु्िोज़र तदया। … (व्यिधान) पूरी सरकार ने रुपए … (Not recorded) तलए। … (व्यिधान) 

मैं खासकर नाम नहीं लूंगा। … (व्यिधान)  

 आप सब एक और कहानी सनुो। … (व्यिधान) आप सब सनुो। … (व्यिधान) अंिमान की 

धरिी पर आपने िाइपर द्वीप का नाम सनुा होगा? … (व्यिधान) िाइपर द्वीप में कौन लोग आए थे? 

… (व्यिधान) िाइपर द्वीप पर िे लोग आए थे, जो लोग अंिमान की घरिी पर िषि 1864 में आए थे। 

… (व्यिधान) िाइपर द्वीप पर जो क्रांतिकारी लोग आए थे, जो भारि से और बाकी जगहों से आए 

थे, िाइपर द्वीप में पहली ओपन जेल, िाइपर चेन गैंग जेल है। … (व्यिधान) उस जेल में कौन लोग 

आए थे?  हमीरपरुरया आया था। … (व्यिधान) 
 

श्री बी. मर्णक्कम टैगोर (र्वरूधुनगर) : सर, सतप्लमेंिी तिमांि्स पर बाि करनी चातहए। दादा क्या 

बाि कर रहे हैं? … (व्यिधान) 
 

SHRI BISHNU PADA RAY (ANDAMAN & NICOBAR ISLANDS): Sir, please ask 

the hon. Member not to disturb me. … (Interruptions) कांगे्रस मेरी बाि सनु ले। … 

(व्यिधान) 
 

माननीय सभापति : माननीय सदस्य, प्लीज़, आप चेयर को एडे्रस करें। 

… (व्यिधान) 
 

श्री र्बष्ण ुपद राय (अंडमान और र्नकोबार द्वीप समूह) : िाइपर द्वीप में र्स्टि चेन गैंग जेल बनी। 

… (व्यिधान) उस जेल में क्या था? हमार ेदेशभक्त लोगों को कमर और पांि में चेन बांधकर काम  
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कराया जािा था। … (व्यिधान) उस द्वीप को कसीनो के नाम पर बेच तदया, जएु का अि्िा बनेगा, 

नंगा नाच चलेगा। … (व्यिधान) अनिब गोस्िामी एक व्यतक्त था, मेर ेद्वीप को उसने बचा तदया।  

माननीय सभापति : माननीय सदस्य, आप कृपया तिमांि र्ॉर ग्रांट्स पर बाि कीतजए। 

… (व्यिधान) 
 

श्री र्बष्ण ुपद राय (अंडमान और र्नकोबार द्वीप समूह) : अनिब गोस्िामी एक व्यतक्त था, मेर ेद्वीप 

को उसने बचा तदया। … (व्यिधान) … (Not recorded) ने बाद में मार्ी मांगी थी। इससे िाइपर 

द्वीप बच गया था। … (व्यिधान)  

 अब इनकी कहानी को छोड़िा ह ं। … (व्यिधान) इनकी तकिनी कहानी कह ं? … (व्यिधान) 

अंिमान और तनकोबार का सारा रुपया इनकी सरकार के पूििज मंत्री लोगों ने … (Not recorded) 

तलया। … (व्यिधान) सीबीआई की जांच कराइए। … (व्यिधान) सबके घर के अंदर से सोना-चांदी 

तनकलेगा। … (व्यिधान) मैं श्री अतमि शाह जी से कह ंगा तक आप इसको देखो। … (व्यिधान) 
 

माननीय सभापति : माननीय सदस्य, अब आप कृपया कंक्लूि कीतजए। 

… (व्यिधान) 
 

श्री र्बष्ण ुपद राय (अंडमान और र्नकोबार द्वीप समूह) : नेक्स्ट पॉइंट हैं … (Not recorded) 

… (व्यिधान) … (Not recorded) ने अंिमान और तनकोबार के साथ क्या तकया, यह आप सतुनए। 

… (व्यिधान) बंगाल से आलू आिा है, प्याज आिा है, लहसनु आिा है, सब्जी, रू्ल गोभी, पत्ता 

गोभी। … (व्यिधान) खजूर का गड़ु भी आिा है। … (व्यिधान) … (Not recorded)  ने बोला तक 

बंगाल से अंिमान और तनकोबार के तलए आलू नहीं जाएगा। … (व्यिधान) बंद कर तदया। … 

(व्यिधान) आलू बंद, प्याज बंद। … (व्यिधान)  

अंिमान में आलू की कीमि 150 रुपए तकलो है, लहसनु 500 रुपए तकलो है, रू्ल गोभी 

100 रुपए प्रति तकलो। … (व्यिधान) क्यों? क्योंतक … (Not recorded) ने कहा तक अंिमान में 

बीजेपी एमपी क्यों बना? … (व्यिधान) इसतलए, बंद कर दो। … (व्यिधान) … (Not recorded)  

में ममिा नहीं है। … (व्यिधान) … (Not recorded) का नाम कुछ और करो। … (व्यिधान) मैंने 

पत्र तलखकर मांग की। … (व्यिधान) पत्र … (Not recorded) को दे तदया, ऐसे ही नहीं बोल रहा 

ह ं। … (व्यिधान) मैंने कहा मखु्य मंत्री जी, आपको पत्र तदया है। … (व्यिधान) ऐसे होिी है आलू की 

ब्लैक माकेतटंग। … (व्यिधान) कहां होिा है? बंगाल में होिा है। … (व्यिधान) 

 अंिमान को आप आलू नहीं देंगे, प्याज नहीं देंगे, लहसनु नहीं देंग,े सब्जी नहीं देंगे? … 

(व्यिधान) खजूर की गड़ु नहीं देंगे? … (व्यिधान) दादा, आप प्याज खाओग?े मैं क्यों नहीं खाऊंगा? 

… (व्यिधान) बंगाल के लोग ही प्याज और खजूर का गड़ु खाएगंे? … (व्यिधान) मैं बिािा ह ं तक  
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अंिमान की धरिी के तलए हमारी सरकार ने क्या काम तकया है? लास्ट पांच सालों में अंिमान तजला 

पररषद के तलए 16 लाख रुपए तदए। … (व्यिधान) दादा, मैं आपसे नहीं बोल रहा ह ं। … (व्यिधान)  
 

(1900/IND/PS) 
 

 सभापति जी, तजला पररषद में 16 लाख रुपया तदया गया। क्या इिने रुपयों में सड़क बनेगी। 

सतमति को चार लाख रुपया तदया, क्या इिने रुपये में रास्िा बन सकिा है? ग्राम पंचायि को 50 

लाख रुपय ेतदए, क्या इिने में रास्िा बन सकेगा?  
 

माननीय सभापति (श्री कृष्ण प्रसाद टेन्नेटी) : तबष्ण ुपद जी, धन्द्यिाद। आप बाि समाप्त कीतजए। 
 

श्री र्बष्ण ुपद राय (अंडमान और र्नकोबार द्वीप समूह) : सभापति जी, मैं तसर्ि  आतखरी बाि 

बोलकर अपनी बाि समाप्त करंूगा। प्रधान मंत्री मोदी जी ने िषि 2018 में िायदा तकया था और 30 

तदसम्बर को मीतटंग हुई थी। 12 र्रिरी, 2019 में मीतटंग हुई थी। प्रधान मंत्री जी ने कह तदया था तक 

279 तकलोमीटर सड़क बनाएगंे। 
 

माननीय सभापति : आप बाि समाप्त कीतजए। 
 

श्री र्बष्ण ुपद राय (अंडमान और र्नकोबार द्वीप समूह) : महोदय, िषि 2018 में प्रधान मंत्री मोदी 

जी ने अंिमान तनकोबार के तलए 279 तकलोमीटर सड़क के तलए 344 करोड़ रुपये तदए और अंिमान 

को आग ेबढ़ाया। कांगे्रस से कहा तक संभलकर रहना, िरना पोल खलु जाएगी। अंिमान का जो काम 

हुआ, िह मोदी जी ने तकया।  

(इति) 
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1902 बज े

प्रो. वर्षा एकनषथ गषयकवषड़ (मुम्बई उत्तर-मध्य) : सभापति जी, मझेु सप्लीमेंट्री तिमाांि्स फॉर ग्ाांट्स 

पर बोलने का मौका तिया, इसके तलए आपको धन्यवाि िेिी ह ां। आज 87762 करोड़ रुपये की सप्लीमेंट्री 

तिमाांि्स फॉर ग्ाांट्स लाई गई हैं। ओरीतजनल बजट 48 लाख करोड़ रुपये का था और सप्लीमेंट्री तिमाांि 

इसका 1.8 परसेंट है। मझेु कहना ह ैतक इस तिमाांि में 203 पेजेज हैं और इन्हें पढ़ने के बाि लगिा ह ैतक 

यह सब खोखला है। परसों िेश के पांि प्रधान, प्रधान मांत्री जी का भाषण हुआ और भाषण िेिे समय कहा 

तक ‘मुांह को खून लगा ह।ै’ मैं कहना चाहिी ह ां तक एक और जमुला आया है तक खून मुांह को नहीं लगा ह ै

बतकक हमारा खून िेश की तमट् टी में शातमल होने का काम हुआ है। िेश की तमट् टी में हमारा खून है। इस 

िेश की एकिा, अखांििा के तलए और लोगों के तलए न्याय िेने का काम काांगे्स ने तकया है और हमारा खून 

इस िेश की तमट् टी में है। मझेु यहाां स ेकहना है तक स्विांत्रिा सांग्ाम से लेकर चाह ेझाांसी की रानी हो, चन्र 

शेखर आजाि हो, टीपू सकुिान हो, मांगल पाांिे हो, सभी ने िेश के तलए खून बहाने का काम तकया ह।ै मझेु 

इस बाि का गवव होिा है तक जब तकसी ने कहा था तक हम लाल आांखे तिखाएांग,े छप्पन इांच की छािी 

तिखाएांग,े सतजवकल स्ट्राइक करेंगे, लेतकन मेरा कहना ह ै तक इांतिरा जी ने सतजवकल स्ट्राइक करके भी 

तिखाई थी और पातकस्िान के िो टुकड़े करके बाांग्लािेश बनाया। 

 सभापति जी, मझेु कहना है तक लाल आांख तिखानी है, सतजवकल स्ट्राइक करनी है, छप्पन इांच की 

छािी ह ैिो बाांग्लािेश में जो तस्थति बनी हुई है, उसकी आप तजम्मेिारी लो और उसे कैसे बांि कर सकिे 

हैं, इसके तलए भी आपको आने वाले तिनों में काम करना पड़ेगा। मझेु एक और बाि कहनी है तक अतहांसा 

के पजुारी और सत्य के पजुारी महात्मा गाांधी जी की हत्या तकसने की? उनका खून इस धरिी में तमला है। 

तजन्होंने गाांधी जी का खून तकया, कुछ लोग उनका पिुला बनािे हैं। उनकी जयांिी को मनाने का काम 

करिे हैं। यह सबसे ज्यािा गलि काम है। फोटो में भी आया था तक कौन लोग उनकी सपोटव में खड़े थे। वह 

तकसकी-तकसकी फोटो थी, उसे भी िेश ने िेखा है। िेश सब जानिा है। हमने िेखा ह ैतक िेश में शाांति रहनी 

चातहए, ितमलनािु में शाांति रहनी चातहए, श्रीलांका में शाांति रहनी चातहए इसतलए टू्रप भजेने का काम स्वगीय 

राजीव गाांधी जी ने तकया। िेश में अमन रहना चातहए, इसमें उनकी भूतमका थी। वे स्वयां वहाां शाांति का सांिेश 

लेकर गए थे। मैं इसतलए ऐसा कह रही ह ां क्योंतक तपछल ेएक साल से मतणपरु जल रहा है, लेतकन िेश के 

प्रधान मांत्री जी को वक्त नहीं ह ैतक वे मतणपरु जाएां, क्योंतक मतणपरु भी हमार ेिेश का तहस्सा है। आज वहाां 

के लोग यहाां आकर बाि करिे हैं, यहाां आकर गहुार लगािे हैं लेतकन िेश के प्रधान मांत्री के पास वहाां जाने 

का समय नहीं ह।ै मैं आपस ेएक बाि और कहना चाहिी ह ां तक लोक सभा के इलके्शन के समय प्रधान 

मांत्री जी ममु्बई में प्रचार करने के तलए आए। तजस रास्िे से गए, उस रास्िे में घाटकोपर में एक घटना हुई 

थी और कुछ लोग घायल हुए थे। पास में ही राजवाड़ी अस्पिाल था लेतकन िेश के प्रधान मांत्री घायल 

लोगों को िेखने नहीं गए, मिृकों की फैमली को तमलने नहीं गए। यति इस िरह की सांवेिना प्रधान मांत्री जी 

में िेश के लोगों के तलए है िो क्या सांिेश जाएगा? 

(1905/RV/SMN) 

 सम् माननीय सभापति जी, परम पूजनीय महामानव ‘भारि रत्न’ िॉक्टर बाबा साहेब अम्बेिकर जी ने वषव 

1938 में बॉम्बे लेतजस्लेतटव असेम्बली के बजट भाषण में जो कहा था, उसे मैं यहाां पर कहना चाहिी ह ां - ‘एक 

अमीर आिमी सरकार के स्वाधीन या आत्मतनभवर होने की जोतखम उठा सकिा है।’ यह मैं जान-बूझ कर कहना 

चाहिी ह ां। उन्होंने कहा था – ‘… यह गरीब ही है, जो चाहिा है तक सरकार उसकी सहायिा कर।े यह गरीब ही 

है, तजसे अतधक सेवा की जरूरि है।’ यह बाबा साहेब ने भारि के बार ेमें सत्य तस्थति कहने का काम तकया। 
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लेतकन, िभुावग्यवश, मैं िेख रही ह ां तक आज उलटी पररतस्थतियाां हैं। गरीब आिमी सांघषव कर रहा है और अमीर 

तमत्रों को िेश में फायिा िेने का काम चल रहा है। गरीब आिमी रोजी-रोटी, कपड़ा, स्वास््य और ट्राांसपोटव के 

तलए तिन-ब-तिन िक़लीफ सहिा है और अमीरों के तलए, िोस्िों के तलए मनुाफे के फायिे बनाए जािे हैं, उनके 

तलए कॉन्टै्रक्ट्स बनाए जािे हैं। यह हम आजकल िेख रहे हैं। 

 सम्माननीय सभापति महोिय, मैं यहाां पर सप्लीमेंटरी तिमाांि्स फॉर ग्ाांट्स के नम्बर-42 पर बाि करना 

चाहिी ह ां। मैं ‘ट्राांसफर टू स्टेट्स’ के मुदे्द से शुरुआि करना चाह ांगी। मैं प्राथतमक स्वास््य के तलए बाि करना 

चाह ांगी। तपछले हफ्िे में मैंने महाराष्ट्ट्र में एक घटना िेखी, जो तिल िहला िेने वाली थी। वह घटना तहांगोली के एक 

सरकारी अस्पिाल की थी। वहाां पररवार-तनयोजन की शकय-तिया के तलए कुछ मतहलाएां गयीं थीं। शकय-तिया 

होने के बाि उनके तलए वहाां पर पयावप्त बेि्स की व्यवस्था नहीं थी। 43 मतहलाएां ठांि में ज़मीन पर सोयी थीं। क्या 

यही हमार ेराज्य की ‘लािली बहन’ योजना है, यह मैं यहाां से पूछना चाहिी ह ां। 

सम्माननीय सभापति महोिय, नीति आयोग के अनुसार जो वषव 2021 की ररपोटव आयी है, उसके 

मिुातबक 72 प्रतिशि अस्पिालों के बेि्स शहरी इलाकों में हैं और ग्ामीण भागों की अवस्था बहुि खराब है। 

आज मैं यह कहना चाहिी ह ां तक स्वास््य मांत्रालय द्वारा नेशनल हेकथ तमशन के तलए जो बजट तिया जािा है, 

उसका मात्र 40 प्रतिशि बजट ही आवांतटि तकया जािा है। 

 सम्माननीय सभापति महोिय, मेरे बहुि महत्वपूणव मुदे्द हैं। कृपया मझेु बोलने िीतजए।… (व्यवधान) 

  सम्माननीय सभापति महोिय, इस साल का हमार ेराज्य का स्वास््य का जो बजट है, वह कुल खचव का 

4.6 प्रतिशि है जबतक हमार ेराज्य में अभी ‘िबल इांजन की सरकार’ है, बहुि तवकतसि राज्य है और हमार ेराज्य 

में ये पररतस्थतियाां हैं तक मतहलाओ ां को इसके तलए िेढ़-िो मील चल कर जाना पड़िा है। मैंने िेखा तक उत्तर प्रिेश 

में एक आई.सी.यू. में बच्चे झुलस कर मर गए। 

माननीय सभापति (श्री कृष्ण प्रसषद टेन्नेटी) : मैिम, आप कृपया एक तमनट में अपना भाषण समाप्त कीतजए। 

प्रो. वर्षा एकनषथ गषयकवषड़ (मुम्बई उत्तर-मध्य) : सम्माननीय सभापति महोिय, मझेु िो तमनट बोलने का 

समय िीतजए क्योंतक मुझे एक महत्वपूणव मदेु्द ‘एतवएशन’ पर बाि करनी है। 

 सम्माननीय सभापति महोिय, मैं ‘उड़ान’ योजना के बार ेमें बाि करना चाह ांगी। जो साि नए एयरपोट्वस 

तिए गए हैं, उनमें लैंतिांग और पातकिं ग में तकिने पैसे ज्यािा बढ़ाए गए हैं, मैं चाहिी ह ां तक उसके बार ेमें कभी िो 

इस सभागहृ को जानकारी िी जाए। मैं बिाना चाहिी ह ां तक यह 350 प्रतिशि बढ़ा है। वे जो चाजव करिे हैं, वे 

एयरलाइन्स कां पनी को चाजव करिे हैं। एयरलाइन्स कां पतनयाां कोई चैररटी करने के तलए नहीं बैठी हैं। वे ग्ाहक को 

चाजव करिी हैं। आज आप तिकली िक के तटकट की कीमि िेख लीतजए, आप लखनऊ-ममु्बई के तटकट की 

कीमि िेख लीतजए। उसे बढ़ाकर 44,000 रुपये िक क्यों तकया गया है, क्योंतक ये एयरपोट्वस तकसी बड़े आिमी 

को तिए गए हैं, तजन्होंने वहाां पर लैंतिांग और पातकिं ग के पैसे बढ़ाने का काम तकया है।… (व्यवधान) 

(इति) 

माननीय सभापति : धन्यवाि। 

 माननीय श्री रतवन्र वायकर। 

… (व्यवधान) 
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(1910/GG/RP) 

1910 बजे 

श्री रवविंद्र दत्तषरषम वषयकर (मुम्बई उत्तर-पविम) : माननीय सभापति महोिय, आज मझुे 

सप्लीमेंट्री तिमाांि्स फॉर ग्ाांट्स वषव 2024-25 के तवषय में अपनी बाि रखने का अवसर तमला 

है। यह िेश की तवत्तीय प्राथतमकिाओ ां को िशावने का एक महत्वपूणव िस्िावेज है, तजसके िहि 

83 ग्ाांट्स और 3 एप्रोतप्रएशन्स के माध्यम से कुल 87,762.56 करोड़ रुपये के व्यय की मांजूरी 

माांगी गई है। इसमें से 44,142.87 करोड़ रुपये का व्यय नेट कैश आउटगो के रूप में है और 

43,618.43 करोड़ रुपये की धनरातश तवतभन्न मांत्रालयों और तवभागों की बचि और बढ़ी हुई 

प्रातप्तयों के माध्यम से पूरी की जाएगी। कृतष और तकसानों के ककयाण के तलए, कृतष के्षत्र के तलए 

7,691.81 करोड़ रुपये का प्रावधान तकया गया है। इसमें से प्रधानमांत्री तकसान सम्मान तनतध 

के तलए 3,132 करोड़ रुपये अनसूुतचि जाति और जनजाति उप-योजना के तलए प्रावधान तकया 

गया है। 

इसके साथ ही कृतष इांफ्रास्ट्रक्चर फां ि के िहि 4,000 करोड़ रुपये और चौधरी चरण 

तसांह राष्ट्ट्रीय कृतष तवपणन सांस्थान के तलए 12 करोड़ रुपये का प्रावधान तकया गया है।  

नागरी तवमानन के तलए, के्षत्रीय सांपकव  योजना (RCS-UDAN) के िहि 231.05 करोड़ 

रुपये का आवांटन तकया गया है। शहरी तवकास और पररवहन के तलए, मेट्रो पररयोजनाओ ां के 

तलए 2,201.92 करोड़ रुपये का प्रावधान है। इसके अलावा, सॉवरने ग्ीन फां ि में 2,201.92 

करोड़ रुपये और नेशनल कैतपटल रीजन ट्राांसपोटव  कॉपोरेशन (NCRTC) के तलए 108 करोड़ 

रुपये आवांतटि तकए गए हैं 

स्वास््य के तलए, इांतियन काउांतसल फॉर मेतिकल ररसचव (ICMR) के तलए 89.91 

करोड़ रुपये का प्रावधान तकया गया है।  

तवत्तीय सेवाओ ां के तलए, स्पेशल कोटव, मुांबई के तलए 1.78 करोड़ रुपये और िेब्ट 

ररकवरी तट्रब्यूनल (DRTs) के तलए 2.37 करोड़ रुपये का प्रावधान तकया गया है।  

महोिय, नरेंर मोिी जी के नेितृ्व में िेश की अथवव्यवस्था आज तवश्व में सबसे िेज़ी से 

तवकास रहा है। िस-12 साल पहले, भारि में बहुि कम स्टाटवअप थे। वस्ििुः तपछले समय में, 

2015 से 2022 िक, स्टाटवअप्स में तनवेश 15 गुना बढ़ गया है। तनवेश में इस उछाल ने एक 

गतिशील उद्यमी पाररतस्थतिकी िांत्र को बढ़ावा तिया है। 

पांि प्रधान आवास योजना-शहरी (पीएमएवाई-यू) के िहि, बजट में 10 लाख करोड़ 

रुपये का प्रावधान तकया गया था। उसके िहि 1.18 करोड़ से अतधक घरों को मांजूरी िी गई है, 

तजनमें से 87.25 लाख से अतधक का तनमावण और तविरण हो चकुा है।  

महोिय, िेश की जीिीपी तवत्त वषव 2024-25 में 7 पसेंट की मजबूि िर से बढ़ने का 

अनमुान है, जो ितुनया में सबसे िेजी से बढ़िी प्रमुख अथवव्यवस्था के रूप में इसकी तस्थति को 
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रखेाांतकि करिा है। तवकास की यह गति तनरांिर रही है, जीिीपी तवत्त वषव 2022-23 में 7.0% 

से बढ़कर तवत्त वषव 2023-24 में 8.2% हो गई है।  

महोिय, मैं सरकार और मांत्री जी को बधाई िेिा ह ूँ और इस supplementary 

demands for grants का समथवन करिा ह ूँ।  

महोिय, मैं अपने लोक सभा के्षत्र और मुांबई से सम्बांतधि कुछ माांगे आपके सामने रखना 

चाह ांगा। 

मुांबई एयरपोटव  के तवस्िार और नए रनवे के तलए तवशेष तनतध प्रिान की जाए। क्योंतक 

मुांबई एयरपोटव पर तसफव  एक ही रनवे है, जहाां से उड़ान भरी जािी है और तवमानों की लैंतिांग 

होिी है। तजसकी वजह से िेरी होिी है। मैं मुांबई एयरपोटव पर िो रनवे की माांग करिा ह ूां, उसके 

तलए प्रबांधि तकया जाए। महाराष्ट्ट्र के िूरिराज़ के्षत्रों में नेटवकव  कनेतक्टतवटी सतुनतिि करने के 

तलए फां ि तिया जाए। मुांबई पतुलस के तलए उन्नि हतथयार और उपकरणों की व्यवस्था की जाए। 

कोकण के बांिरगाहों के तवकास और मुांबई-गोवा हाइवे के तनमावण को प्राथतमकिा िी जाए। मुांबई 

और कोंकण के्षत्र में मछुआरों के तलए तवशेष अनुिान तिया जाए। कोकण रलेवे के स्टेशनों की 

मरम्मि और नवीनीकरण के तलए तनतध का आवांटन तकया जाए।  

महोिय, यह सरकार के तवकासवािी दृतिकोण और "सबका साथ, सबका तवकास" के 

वािे को साकार करने के तलए एक महत्वपूणव अवसर है। मझुे उम्मीि है तक ये प्रस्िाव सभी के्षत्रों 

और समिुायों को लाभातन्वि करेंगे।  

महोिय, पांि प्रधान आवास योजना-2 के माध्यम से िस लाख करोड़ रुपये की तनतध 

की उपलब्धिा की गई है। मेरी माांग है तक मुांबई के अांिर जो अनतधकृि झगु्गी-झोपतड़ याां बनिी 

हैं, उनको कम करना है िो सस्िे िामों में घर, पांि प्रधान आवास योजना-2 के माध्यम से तकया 

जाए। उसी प्रकार इांफ्रास्ट्रक्चर के तलए 11 लाख 11 हज़ार करोड़ रुपये के तलए तवत्त मांत्री के 

माध्यम से बजट में कहा गया है िो मुांबई की कनेतक्टतवटी के तलए, यातन मेट्रो और रलेवे की 

कनेतक्टतवटी के तलए मैं एक लाख करोड़ रुपये की माांग इस सतप्लमेंट्री बजट के माध्यम से 

करिा ह ूां। 

 धन्यवाि।  

(इति) 
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(1915/MY/NKL) 

1915 बजे 

एडवोकेट चन्द्र शेखर (नगीनष) : धन्यवाि, सभापति महोिय। आपने मुझ ेवषव 2024-2025 

की पूरक अनिुान मागों के प्रथम बैच पर बोलने का अवसर तिया, इसके तलए मैं आपका आभार 

व्यक्त करिा हैं। 

महोिय, पूांजीगि व्यय लगािार बढ़ रहा है, मुख्य रूप से ठेकों के माध्यम से तनष्ट्पातिि 

तकया जािा है। बड़े लाभ ठेकेिारों को तिये जािे हैं, जबतक सामातजक ककयाण योजनाओ ां के 

तलए बजट, जो प्रत्यक्ष लाभ हस्िाांिरण (िीबीटी) के माध्यम से पाररि तकया जािा है, वह घट 

रहा है। क्या सरकार पूांजीगि व्यय में वतृि के साथ आनपुातिक रूप से सामातजक ककयाण 

योजनाओ ां के तलए बजट बढ़ाने की योजना बना रही है? अनसूुतचि जाति के ककयाण के तलए 

आवांटन पर तववरण यह िशाविा है तक बजट अनुमान 2023-24 का 1,58,161 करोड़ रुपये 

और सांशोतधि अनमुान 2023-24 का 146861.08 करोड़ रुपये हैं। जबतक वषव 2024-25 का 

बजट अनमुान 165597.70 करोड़ रुपये है। बजट पररव्यय 47,65,768 करोड़ रुपये हैं, जो 

कुल बजट पररव्यय का लगभग 3% है। यति नहीं, िो अद्यिन आांकड़े क्या हैं? 

महोिय, AWSC/SCSP योजनाएां मुख्य रूप से आय सजृन योजनाओ ां, कौशल 

तवकास और बतुनयािी ढाांच ेके तवकास पर सकारात्मक कारववाई को लतक्षि करिी हैं, िातक 

लतक्षि आबािी के बीच गरीबी को कम तकया जा सके और उन्हें गरीबी रखेा से ऊपर लाया जा 

सके। 

सरकार अनसूुतचि जातियों और जनजातियों की आबािी के अनपुाि में समावेशी 

तवकास के तलए बजट आवांतटि करने के तलए जाति गणना के साथ रुकी हुई जनसांख्या 

जनगणना कब शरुू करगेी? 

क्या सरकार बिाएगी तक वषव 2014-15 से वषव 2023-24 िक प्रत्येक तवत्तीय वषव के 

अनसुार SCSP और TSP के िहि बजट की व्यय तस्थति क्या है? तवत्तीय वषव 2014-15 से 

तवत्तीय वषव 2023-24 िक SCSP और TSP बजट का लांतबि बैकलॉग क्या है? बैकलॉग को 

कम करने के तलए क्या योजना है? 

क्या महात्मा गाांधी राष्ट्ट्रीय ग्ामीण रोजगार गारांटी योजना कायविम पर मि 1 से पिा 

चलिा है तक वषव 2022-23 का वास्ितवक व्यय 90806 करोड़ रुपये था और वषव 2024-25 

का बजट अनमुान केवल 86000 करोड़ रुपये था, तजसमें ग्ामीण श्रतमकों को रोजगार की गारांटी 

िेने के तलए मनरगेा अतधतनयम 2005 के िहि 100 तिनों के काम को िेखिे हुए भारी कमी की 

गई है, क्यों?. 

 13.07 करोड़ सतिय श्रतमकों को िशाविा है, जबतक बजट आवांटन 92.56 करोड़ है। 

च 
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वषव 2024-25 में व्यतक्त तिवस सतृजि तकए गए, यानी अब िक 7 तिन का रोजगार सतृजि तकया 

गया। शायि, जी-20 तशखर सम्मेलन तिनाांक 7 फरवरी, 2024 के वक्तव्य में सांशोतधि अनमुान 

में 74524.29 करोड़ रुपये की खचव का सांकेि तिया गया है, जो बिल सकिा है। 

बजट अनुमान वषव 2024-25 के िहि सतिय जॉब कािव धारक श्रतमकों को तकिने तिनों 

की गारांटीकृि नौकरी की योजना बनाई गई है?  राष्ट्ट्रीय स्िर पर औसि िैतनक मजिूरी भुगिान 

क्या है? यति सभी सतिय कािव धारक श्रतमक 100 तिन काम करिे हैं िो तकिने बजट की 

आवश्यकिा होगी?  क्या मफु्ि अनाज िेने के साथ-साथ अतिररक्त नौकररयाां िेना उतचि नहीं 

है? 

 क्या यह वाांछनीय नहीं है तक सतिय कािवधारक श्रतमकों को कम से कम 6 महीने या 

180 तिन की आजीतवका रोजगार सतुनतिि करने के तलए मनरेगा तनतध में वृति की जाए, िातक 

उनमें अपनी रोटी कमाने पर गवव की भावना पैिा हो और सम्मान के साथ जीने के अतधकार को 

बढ़ावा तमले? 

 स्कूली तशक्षा और साक्षरिा तवभाग पर समग् तशक्षा का बजट अनुमान लगभग 10.5% 

की कमी िशाविा है। क्या समग् तशक्षा बजट अनुसूतचि जातियों और अनसूुतचि जनजातियों की 

जनसांख्या के अनरुूप है? सक्षम आांगनवाड़ी और पोषण आांगनवाड़ी सेवाएूँ पोषण अतभयान, 

तकशोररयों के तलए योजनाओ ां के तलए प्रावधान तपछले वषव की िलुना में कम है? जबतक एनईपी 

न ेप्रारांतभक बाल िेखभाल और तशक्षा (ईसीसीई) के पाठ्यिम की तसफाररश की है, तजसके 

कारण अतधक आांगनवाड़ी कायवकिावओ ां और उनके बजट की आवश्यकिा है। 

क्या अतधकाांश आांगनवाड़ी कायवकिाव एससी और एसटी समिुाय से है? कृपया सामान्य 

कमवचाररयों के साथ-साथ राज्यवार िैनाि अनसूुतचि जाति और अनसूुतचि जनजाति 

कमवचाररयों का तववरण साझा करें। आांगनवाड़ी कायवकिावओ ां में अनुसूतचि जाति और अनसूुतचि 

जनजाति की राज्यवार प्रभावी उपतस्थति का प्रतिशि क्या है? क्या प्रधानमांत्री आयषु्ट्मान भारि 

स्वास््य अवसांरचना तमशन तजसके तलए बजट अनमुान में लगभग 50% की कमी िशाविा है। 

जनसांख्या में वातषवक वतृि और अवसांरचना के कारण पूांजीगि व्यय में वृति के बावजूि बजट 

अनमुान वषव 2024-25 में भी कमी की गई है। आप स्वास््य पर व्यय को तकस प्रकार बढ़ाएांगे? 

क्या इसे जीिीपी के 6% के स्वीकायव स्िर पर लाने का प्रस्िाव रखिे हैं? 

अनसूुतचि जातियों की लगभग 80% आबािी सीमाांि तकसानों और तिहाड़ी मजिूरों से 

बनी है जो गाांवों में रहिे हैं, जबतक शेष आबािी शहरी के्षत्रों में रहिी है, इसतलए क्या बड़े पैमाने 

पर कृतष भूतम पर काम करने वाले तिहाड़ी/प्रवासी मजिूरों के तलए तकसान सम्मान तनतध 

स्वीकायव है?  यति हाूँ, िो अनसूुतचि जाति और अनुसूतचि जनजाति के अनुसूतचि जाति 

मजिूर और सीमाांि तकसानों को राज्यवार तकिनी तकसान सम्मान तनतध िी गई, क्योंतक योजना 

का नाम तकसान सम्मान तनतध है? 
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क्या प्रस्िातवि यूररया सतब्सिी अनसूुतचि जाति/अनसूुतचि जनजाति तकसानों की 

प्रतिशि जनसांख्या के अनरुूप है? क्या आप अनुसूतचि जाति/अनुसूतचि जनजाति तकसानों 

की राज्यवार लाभाथी जनसांख्या के बार ेमें जानकारी िेंगे? क्या तकसानों को लीगल एमएसपी 

िेने की कोई योजना है? 

 क्या तवत्त मांत्री यह बिाने की कृपा करेंगी तक प्रधानमांत्री फसल बीमा योजना के िहि 

अनसूुतचि जाति और अनसूुतचि जनजाति तकसानों के पास तकिनी भूतम है?  

(1920/CP/VR)  

माननीय कृतष मांत्री से अनरुोध है तक वे सामान्य समिुाय की भूतम के सापेक्ष अनसूुतचि 

जाति और जनजाति की भूतम का राज्यवार तववरण िें। उच्चिर तशक्षा प्रोत्साहन पीएम-यूएसपी 

लगभग 23 प्रतिशि की कमी िशाविा है। क्या पीएम-यूएसपी योजना के िहि एससी, एसटी की 

आबािी और ड्रॉप आउट योजना के अनुरूप है? यति हाां, िो प्री मैतट्रक, पोस्ट मैतट्रक, गे्जएुशन 

और पोस्ट गे्जएुशन के प्रत् येक स्िर पर एससी, एसटी, ओबीसी छात्रों की ड्रॉप आउट िर क्या 

है? इसे कैसे कम तकया जाएगा? उच्चिर तशक्षा प्रोत्साहन में राज्यवार अनसूुतचि जाति  और 

अनसूुतचि जनजाति  के लाभातथवयों का प्रतिशि तकिना है? प्रधान मांत्री आवास योजना, ग्ामीण 

बजट में कटौिी के बावजूि उच्च आबांटन के कारण एससी और एसटी के क्या अतधक घर 

बनाए गए हैं? सांशोतधि बजट 2023-24 में कटौिी का क्या प्रभाव पड़ा? वषव 2022-23 और 

2023-24 में  राज्यवार एससी, एसटी समिुायों के साथ-साथ सामान्य समिुाय को तकिने घर 

तिए गए? सरकार द्वारा एससी, एसटी और सामान्य समिुायों को राज्यवार तकिने घर आबांतटि 

है? क्या सरकार एससी और एसटी उम्मीिवारों को आबांतटि घरों की सूची पिे के साथ 

राज्यवार िे सकिी है? 

महोिय, सबसे ज्यािा जरूरी है, एससी, एसटी और ओबीसी वगव के जान की सरुक्षा। 

एनसीआरबी का िेटा यह कहिा है तक एससी, एसटी की मतहलाओ ां का रेप और हत्यायें होिी 

हैं, आज भी उन पर जकुम होिा है और कहीं कोई सनुवाई नहीं है। उनकी बाि राज् य नहीं सनुिा 

है। हम लोग कें र से जड़ेु हुए हैं, इसतलए हम कें र में कहिे हैं िो वे राज्य के ऊपर छोड़ िेिे हैं। 

क्या ितलि, आतिवासी और तपछड़ों को मरने के तलए छोड़ तिया जाए? क्या उनके जीवन का 

कोई मोल नहीं है? क्या उनकी बेतटयों का सम्मान नहीं है? क्या उनकी बेतटयाां िेश की बेतटयाां 

नहीं हैं? क्या उनकी माांओ ां को अपने बच्चों की सरुक्षा की गारांटी नहीं तमलनी चातहए?  

बजट का िो िब कुछ करेंगे, जब वे तजांिा रहेंगे। मैं लगािार इस पर आवाज उठा रहा ह ां। 

मझुे नहीं लगिा तक इस पर कोई ज्यािा उम्मीि बची है। मैं आपके माध्यम से प्रधान मांत्री जी से 

माांग करिा ह ां तक इन वगों की सरुक्षा की व्यवस्था सतुनतिि की जाए। जब तजएांगे, िभी िो कुछ 

आगे बढ़ेंगे। अभी 75 साल बाि कहाां खड़े हैं, यह तकसी से तछपा हुआ नहीं है। आपने मझुे अपनी 

बाि कहन ेका मौका तिया, बहुि-बहुि धन्यवाि।      (इति ) 
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1722 बजे  

श्री दशान वसिंह चौधरी (होशिंगषबषद) :  महोिय, मैं अनिुानों की अनपूुरक माांगों पर बोलने के तलए 

आज यहाां खड़ा हुआ ह ां। मैं होशांगाबाि, नरतसांहपरु लोक सभा की जनिा को धन्यवाि िेिा ह ां, तजसने 

मझेु यहाां पहुांचाया और मैं इस पर गवव महसूस करिा ह ां।  

मेर ेतवपक्षी तमत्र जो इस बजट का तवरोध कर रहे थे, मैं केवल इिना ही कहना चाह रहा ह ां तक 

उनकी बहुि सी व्यतक्तगि तिमाांि्स आ रही हैं, एक िरफ वे तिमाांि कर रहे हैं और िूसरी िरफ व े

बजट का तवरोध कर रहे हैं। िोनों में, हांसना और गाल फुलाना एक साथ सांभव नहीं हो सकिा है। इस 

बजट में जो अनपूुरक माांगें की गई हैं, वे 87,762 हजार करोड़ रुपये की हैं। उसमें भी 44,142 करोड़ 

रुपये की नेट कैश आउट गो की माांग की गई है। मैं इसका परुजोर िरीके से समथवन इसतलए करिा 

ह ां तक 102 तवभागों की प्रत्यक्ष माांग इसमें रखी गई है। तजससे हमारी योजनाएां कमिर न होने पाएां, 

उनका काम लगािार चलिा रहे और काम अतिशीघ्रिा से पूरा हो सके।  

जब हम इस बजट को िेखिे हैं िो बजट में हर वगव के तलए प्रावधान है। तकसानों की बाि 

हमार ेतमत्रगण बार-बार कह रहे हैं। मैं आपके माध्यम से यह कहना चाहिा ह ां, ‘जाके पाांव न फटे तबवाई 

सो क्या जाने पीर पराई।’ तकसानों की केवल बाि करने से तकसानों की समस्या का हल नहीं होगा। 

यह वही भारि है, तजस भारि में कोई तकसान का बेटा तकसान नहीं बनना चाह रहा था, लेतकन आज 

तस्थति उकटी हो गई है। आज आईआईटी तकए हुए बच्चे भी खेिी और तकसानी की ओर लौटने लगे 

हैं। आज तकसान अपने खेि में उत्साह के साथ काम करिा है। उसकी फसलों में अांिर आने लगा है। 

मैं तजस क्षेत्र से आिा ह ां, उसमें बमतुश्कल एक फसल पैिा होिी थी। जेनरटेर से खेिी होिी थी, 

लेतकन मैं ित्कालीन राज्य सरकार का और विवमान राज्य सरकार, िॉ. मोहन यािव और माननीय 

तशवराज तसांह जी को धन्यवाि िेिा ह ां तक उनके योगिान की वजह से, उनकी तियाशीलिा की वजह 

से और माननीय मोिी जी के आशीवावि से हमार ेयहाां तसांचाई की पररयोजना शरुू हुई । इसमें कें र का 

भी पयावप्त सहयोग रहा।   

(1925/NK/SAN) 

पहले साि लाख हेक्टेयर में तसांचाई हुआ करिी थी, अब यह 47 लाख हेक्टेयर हो गई है और इसे 

67 लाख हेक्टेयर िक करने का लक्ष्य तलया गया है। एक समय पर कैतपटा इनकम केवल ग्यारह 

हजार रुपय ेथी और यह शमव की बाि हुआ करिी थी। अब एक लाख चालीस हजार रुपये के ऊपर 

हमारी पर कैतपटा इनकम हो गई है। धीर-ेधीर ेमन: स्िर भी बिलिे जा रहा है, हर क्षेत्र में, खेिी, 

तकसानी से लेकर तजिने भी तवभाग हैं, चाहे तसांचाई की बाि हो, चाहे यवुाओ ां की बाि हो, खेलो की 

बाि हो, पयवटन मांत्रालय की बाि हो, आयषु मांत्रालय की बाि हो, परमाण ुऊजाव की बाि हो, माननीय 

तवत्त मांत्री जी ने नये बजट की माांग की है, हम उसका परुजोर समथवन कर रहे हैं। जो कुछ सहयोग हो 

सकिा है, यह एक प्रतिया है, लोक सभा में पाररि होकर ही आगे बढ़ सकिा है, हम परुजोर िरीके 

से उसका समथवन कर रहे हैं।  

 विवमान में इस बजट के अनसुार, ‘खरो कमावे, खोटो खावे’ हमार ेयहाां कहावि चलिी है, 

माननीय मोिी जी के नेिृत्व में एक आशा की तकरण जगी है। वषव 2014 के पहले िेश तनराशा से  
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गजुर रहा था, उस तनराशा को आशा में बिलने का काम तकया, भारि की अथवव्यवस्था पहले ग्यारहवीं 

नम्बर की थी, आज यह चौथे नम्बर की अथवव्यवस्था बन गई है। केवल चौथे नम्बर की अथवव्यवस्था 

ही नहीं बन गई,  वषव 2047 िक इस अथवव्यवस्था के माध्यम से भारि को तफर से तवश्व गरुू बनाएांग े

और स्वामी तववेकानन्ि के सपने को पूरा करेंगे।  

 नास्त्रेिमस की घोषणा, तजसे इांटरनेट पर िेखी जा सकिी है, वह भी पूरी होगी और भारि 

तवश्व गरुू बनेगा। हमार ेतवत्त मांत्री जी को हृिय से धन्यवाि िेना चाहिा ह ां। अभी एक माननीय सिस्य 

कह रहे थे तक एतवएशन तमतनस्ट्री में काम नहीं हुआ, आप ध्यान कीतजए। जब िॉक्टर मनमोहन तसांह 

जी की सरकार थी, उस समय िेश में केवल 74 हवाई अि्िे हुआ करिे थे, लेतकन अब 170 से 

ऊपर हैं, इससे उत्साह पयवटन के क्षेत्र में एक नया उत्साह आया है। 

मैं तजस लोक सभा क्षेत्र से आिा ह ां, पांचमांढ़ी हमारा एकमात्र तहल स्टेशन है, मईया नमविा की 

गोि में हम सब बसे हैं। माननीय तवत्त मांत्री जी हमार ेक्षेत्र को हमेशा कुछ न कुछ िेने का काम तकया 

है। हमने तपछली बार रले लाइन माांगी, उसे िे तिया। मेरा एक और तनवेिन है। हमार ेक्षेत्र में फोर लेन 

बहुि आवश्यक है, तवकास की दृति से और सामररक दृति से भी जरूरी है। हरिा-तटमरनी से 

नमविापरुम िक, नमविापरुम से तपपररया िक होिे हुए करलेी िक फोर लेन हो जाएगा िो हमार ेक्षेत्र 

का तवकास रिु गति से िौड़ जाएगा।  

 हमार ेक्षेत्र में गन्ने की खेिी होिी है, आप उस पर अनिुान िेने का काम करें। सामूतहक तमल 

बनाकर तकसानों को लाभ िेने का काम करें। मैं एमएसपी के तलए माननीय तवत्त मांत्री जी और माननीय 

प्रधानमांत्री जी को धन्यवाि िेना चाहिा ह ां। यति पूर ेिेश में समथवन मूकय पर सबसे ज्यािा खरीिी 

हुई है िो हमारी सरकार के कायवकाल में हुई है, बाकी फसलों की की भी समथवन मूकय में खरीिी हो। 

हमार ेक्षेत्र में बासमिी धान बहुि होिी है, जीआई टैग की माांग की गई है, इस पर प्रॉपर एमएसपी 

घोतषि की जाए, ऐसा मेरा तनवेिन है। इस बार बजट में प्राकृतिक कृषकों को अतिररक्त रातश िेने का 

काम तकया है। इन्फ्रास्ट्रक्चर के तलए एक लाख करोड़ रुपय े िेने का काम तकया है। एक करोड़ 

तकसानों को िो साल के अांिर नए प्राकृतिक कृषक बनाने का काम लक्ष्य तलया है। मेरा माननीय तवत्त 

मांत्री महोिय से तनवेिन है तक इसमें गऊ मािा को आधार बनाकर गऊ मािा के उत्पािों को बढ़ावा 

िेना चातहए।  

 गऊ मािा के उत्पािों को कोऑपरतेटव बैंकों के माध्यम से जीतवि करने का काम तकया जाए। 

माननीय मोिी जी ने लोकल फॉर वोकल की जो योजना िी है, आज गाांव का यवुा उत्साह से भर 

गया है, नरने्र मोिी जी भारि के तलए वरिान हैं। मैं उनके तलए कह ांगा,  

 “एक हजार बझेु हुए िीपक एक िीपक को नहीं जला सकिे, 

 लेतकन एक जला हुआ िीपक हजारों िीपक को जला सकिा है।” 

 

(इति) 
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(1930/SNT/SK) 

1930 hours 

DR. M. K. VISHNU PRASAD (CUDDALORE): Thank you, Chairperson Sir, for giving 

me an opportunity to speak on the Supplementary Demands for Grants. 

 1(Hon. Chairperson, Sir, vanakkam. Since our hon. Finance Minister 

understands Tamil, I wish to start my speech in Tamil. There is a big businessman in 

our country. He is in the good books of a big leader and hence he has been engaged 

in several businesses. But he had a doubt. He sought an answer for a question from 

God, “Oh my Lord, please say who is exploiting the people so much in India?”. God 

replied by saying “Adani”. In Tamil, “Athaan Nee” means, “That is you.”) 

 In Ramayan, when Sita was doubted by a common man, immediately Rama 

asked Sita to go for self-immolation. That is Rama. This is drama. This Government 

is very adamant in proving their honesty. It is a big opportunity for you to prove that 

you are honest. But this Government is very pragmatic in their approach. 

As far as Supplementary Demands for Grants is concerned, I would like to say 

that in the recent floods in Tamil Nadu, there was record rain. We never expected it. 

Our hon. Prime Minister always thumps his chest and says, ‘India has sent so many 

satellites. India is a very technically advanced country’. But unfortunately, we are 

ashamed to say that we cannot predict the weather because of the global warming 

and extreme climate condition. In future, it is going to be the order of the day. We do 

not know how we are going to manage. What has this Government been doing? They 

are not giving any warning. There is no preparedness, there is no restoration, there 

is no rescue, and there is no relief. There is nothing at all from this Government. 

Our Government has been pleading for many years, but there is no restoration and 

no relief package till now from the Government of India to the State of Tamil Nadu. 

This is a very bad state of affairs. This is only a bulldozer Government. As far as loan 

for agriculture, education, middle and small sectors, and small vendors is concerned, 

this Government is very, very biased. In spite of the uneven playing field, our students 

are able to clear the NEET exam. After the NEET exam, they are going for a loan. 

But unfortunately, they are not able to get the loan. This Government talks about 

Vishwakarma Scheme. Do whatever your forefathers have been doing. Does this 

Government not want a carpenter’s son to become a scientist? Does this 

Government not want a tailor’s son or daughter to become a judge? This is why this 

Government is only paper sarkar, a ... (Expunged as ordered by the Chair) and a 

 
1 Original in Tamil 
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double-engine sarkar. This Government has no concern about the future of India and 

future generations. This is a very clear display of Manu Dharma and Sanatana. In no 

way, Rahul ji and our CM Stalin ji will ever allow BJP to enter the State of Tamil Nadu. 

This is for sure. 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI): Please come to the 

Supplementary Demands for Grants. 

DR. M. K. VISHNU PRASAD (CUDDALORE): There is terrorism in this country. 

HON. CHAIRPERSON: Please listen to what I am saying. Please come to 

Supplementary Demands for Grants. You are talking about something else. We have 

very less time. 

DR. M. K. VISHNU PRASAD (CUDDALORE): This is regarding the loan, Sir. This 

Government has a new dimension for tax, terrorism tax. There is 18 per cent tax on 

almost everything. There is no five per cent tax. Almost 90 per cent of the products 

has got 18 per cent tax. Whereas civil aviation has got only five per cent. Anybody 

who wants to travel in the flight, they pay five per cent tax. But when a poor farmer 

or a poor weaver goes on a moped, he has to pay almost or more than 100 per cent 

tax. Excise duty was three per cent on petroleum products in 2015. Now, it is almost 

Rs. 40 per litre. Bangladesh takes our petrol. We are the second largest exporter of 

refined petroleum. They buy petrol from us. They give it for Rs. 80 whereas we are 

giving it for more than Rs. 105 rupees. This is a very sad story. 

(1935/AK/KDS) 

 Regarding toll plaza, it is a day-light robbery. In Tamil Nadu, more number of 

tolls are there, especially from Cuddalore to Chidambaram a new toll has been 

announced. Our bus association owners are pleading, but this Government is deaf 

and mute. 

 This Government is famous for naming ceremonies. … (Interruptions) Rajpath 

is a road, but nobody likes ‘Kings’ here. They immediately change it to Kartavya Path. 

Then, what will they do for Rajasthan? Will they name it as ‘Kartavyasthan’? 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KRISHNA PRASAD TENNETI): Please come to the 

Budget. 

… (Interruptions) 

DR. M. K. VISHNU PRASAD (CUDDALORE): Okay, Sir.  

 Regarding caste-based census, this Government should conduct a caste-

based census immediately. There is no mention about it in the Supplementary. 
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1936 hours   (Hon. Speaker in the Chair)  

 Regarding NLC, there is a Public Sector Undertaking in my Constituency 

called NLC, which is a Navaratna. They have promised to open a Ghatampur 

Thermal Station by 2020. Till now, they have not opened it. They have not given CoD 

and almost Rs. 6,000 crore escalation has taken place. What mechanism is this 

Government going to bring for the NLC issue? 

 Last but not least, this Government always talks big about everything, but in 

reality they are not bothered about the people. Poor people become poorer and rich 

become richer. There is economic divide and the economic divide is becoming 

broader. Unfortunately, this Government is mute towards the pleading and crying of 

the people. 

 Moreover, regarding my Constituency, we want a double track. My 

Constituency is Cuddalore. There is a double track from Chennai to Villupuram, there 

is a double track from Trichy to Kanyakumari, but in-between there is no double track. 

So, I would urge upon this Government to include the project. 

 We want a Vande Bharat train that should go from Chennai to Rameshwaram 

via Banruty, Cuddalore and Chidambaram. … (Interruptions) 

माननीय अयध्क्ष : यह तवषय तिमाांि फॉर ग्ाांट्स पर ह।ै 

DR. M. K. VISHNU PRASAD (CUDDALORE): But it is not included, Sir. My request 

is to kindly include those also as per demand, and we will be pleased to … 

(Interruptions) 

SHRI D. M. KATHIR ANAND (VELLORE): Sir, it is our demand for their Grant. … 

(Interruptions) 

माननीय अयध्क्ष : आप तवद्वान माननीय सिस्य हैं!  

… (व्यवधान) 

DR. M. K. VISHNU PRASAD (CUDDALORE): Yeah, that is not mentioned in the 

Demands. So, we are requesting it. Where else can we go for it? Whatever may be 

the differences, we have to ask our hon. Madam and she has to be kind enough to 

see Tamil Nadu with a motherly approach. Thank you very much, Sir. 

(ends) 

 

HON. SPEAKER: Thank you, Vishnu Prasad ji. 

Shri Jagdambika Pal. 
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1938 बजे 

श्री जगदवम्बकष पषल (डुमररयषगिंज) : अध्यक्ष महोिय, मैं आपका अत्यांि आभारी ह ां तक 

आपन ेअपने आसन से कहा तक यह First Batch of Supplementary Demands for 

Grants 2024-2025 का ह।ै स्वाभातवक है तक बजट की एक प्रतिया है और जब साल 

का वातषवक बजट प्रस्ििु होिा ह,ै िो उस बजट के बाि चाहे कोई सरकार हो, वह फस्टव 

सप्लीमेंट्री भी लािी ह,ै जरूरि पड़िी है िो सेकें ि सप्लीमेंट्री भी लािी है, थिव सप्लीमेंट्री 

भी लािी है। आतखर सरकार यह क्यों लािी है? तजस समय कोई बजट िैयार होिा है और 

उस समय तकसी चीज का उस बजट में प्रावधान नहीं तकया जािा है, उसका कोई 

एलोकेशन नहीं होिा ह ैऔर आगे चलकर िेश तहि में अति आवश्यक है तक बजट में 

प्रॉतवजन नहीं है, लेतकन उस बजट को इस पातलवयामेंट से सैंक्शन कराकर उस कायव के 

तलए खचव करना आवश्यक है, इसतलए हम सप्लीमेंट्री ग्ाांट्स लािे हैं। इसीतलए हम उस 

समय कोई चीज फोसव ही नहीं करिे हैं। उन पररतस्थतियों में हमारी तवत्त मांत्री आिरणीय 

श्रीमिी तनमवला सीिारमण जी हमारा First Batch of Supplementary Demands 

for Grants 2024-2025 लेकर आई हैं, जो फाइनेंतशयल एिजेस्टमेंट के तलए एसेंतशयल 

है। हमार ेिमाम सातथयों ने कहा तक इसमें एक िरह से जो ग्ॉस एिीशनल एक्पेंतिचर है, 

वह करीब 87 हजार 763 करोड़ रुपये का ह।ै हमारा जो सप्लीमेंट्री तिमाांि फॉर ग्ाांट्स 

आिा है, इसका काूँसेप्ट क्या ह?ै इसके िीन काूँसेप्ट हैं। एक िो cash supplementary 

होिा है, एक टेतक्नकल सप्लीमेंट्री होिा है, एक टोकन सप्लीमेंट्री होिा है। जब हम फस्टव 

सप्लीमेंट्री बैच को बनािे हैं, िो उसके मदे्दनजर उसके पैरातमटसव क्या हैं, िो कैश सप्लीमेंट्री 

में given total appropriation available in Budget Estimate is to be 

augmented through cash additionally and there are not enough savings 

available within the grants to meet additional fund requirement by way 

of reappropriation.  

(1940/UB/MK)  

 Provided the savings available within one section have to be 

utilised in another section. अगर हम इसे एक हेि से िूसरे हेि में लेकर जाएांगे, for 

instance, savings in the revenue voted section has to be utilised for the 

capital voted section. A technical supplementary is also provided when 

expenditure is to be made through an increase in recovery and receipts, 

तक ररकवरी क्या है, ररतसप्ट्स क्या है और एक्सपेंतिचर क्या ह।ै उसके बाि, टोकन 

सतप्लमेंट्री होिा है। टोकन सप्लीमेंट्री में, a provision of Rs. 1 lakh is made to seek 
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prior approval of Parliament on specific items attracting the financial 

limits of new services and new instrument of services. इन िीन हेि्स में जो 

मेजर आइटम्स हैं, चाहे वह कैश सप्लीमेंट्री हो, टेतक्नकल हो या टोकन हो, वह तकस-तकस 

हेि में हमने इसमें तलया है।  

आप िेतखए, सबसे पहले हम तवपक्ष की बाि करिे हैं। िेश के तकसानों की और 

तकसानों के तहिों की, लेतकन आज शायि व ेमहामतहम राष्ट्ट्रपति जी के अतभभाषण की 

िरह बोल रहे हैं। अन्यथा, आज हमारी सरकार को सबसे पहले, सत्तापक्ष का या प्रतिपक्ष 

का कोई भी माननीय सिस्य होिा, आज हमारा जो फस्टव बैच आया है, उसमें हमने सबस े

पहला प्रोतवजन Agriculture and Farmer’s Welfare के तलए तकया है। तकसानों के 

तलए और तकसानों की कृतष के तलए तकया है। उसमें प्रधानमांत्री तकसान सम्मान तनतध में 

3,500 करोड़ रुपये हमारी तवत्त मांत्री जी ने माांगे। पूर ेसिन को इसको सववसम्मि से कहना 

चातहए तक हम इसको करेंगे। हमने Agriculture and Farmer’s Welfare के तलए 

9,691.81 लाख करोड़ रुपये माांगें हैं। यह हमने जो 9.691 करोड़ रुपये माांगें हैं, इसमें 

3,500 करोड़ रुपये तकसान सम्मान तनतध ह ैऔर funds transfer to agricultural 

infrastructure and development fund. इसका मिलब हम तकसानों को प्रधानमांत्री 

तकसान सम्मान तनतध के अांिगवि इसे िेंगे। जब कोतवि के िौरान तकसानों के सामने समस्या 

आई िो लोग अपने घरों में कैि हो गए, लोगों के सामने ऐसी पररतस्थतियाां आई ां, 

कन्याकुमारी से कश्मीर िक खाद्यान की समस्या आई। तकस िरीके से पीएम स्वतनतध शरुू 

तकया गया, रहेड़ी-पटरी बांि हो गई, कोतवि के कारण लोगों को अपने घरों की िहलीज पर 

रहना पड़ा । उस समय तकसानों को प्रधानमांत्री जी न ेप्रधानमांत्री तकसान सम्मान तनतध की 

व्यवस्था की तक साल में 6,000 रुपए 2000 की िीन तकस्िों के रूप में तिए जाएां। लेतकन, 

आज उससे आगे बढ़कर हमारी सरकार न ेिय तकया तक जहाां िक प्रधानमांत्री सम्मान 

तनतध में तकसानों को बतुनयािी आवश्यकिा, जैसे खाि, तसांचाई, पेतस्टसाइि, कीटनाशक 

िवाओ ां की आवश्यकिा ह,ै उसके तलए हम 2,000 रुपये की िीन तकस्िें िे रहे हैं। जो 

एग्ीककचर इांफ्रास्ट्रक्चर िेवलपममेंट फां ि है, उसके तलए भी 6,000 करोड़ रुपये का 

प्रोतवजन तकया गया ह।ै मैं तनतिि िौर से अपनी सरकार को बधाई िेिा ह ां तक उसने 9,691 

करोड़ रुपये का प्रोतवजन एग्ीककचर और फॉमवसव के तलए तकया ह।ै  

अध्यक्ष महोिय, तिफें स सतववस की बाि कर लीतजए। आज तिफें स में इस सतप्लमेंट्री 

में एक्स-सतववस मैन के कां ट्रीब्यूशन के तलए 8044 करोड़ रुपये माांगे हैं। मैं ‘वन रैंक, वन 

पेंशन’ की बाि नहीं कर रहा ह ां। उसको हमारी सरकार न ेजो वषों से लांतबि था, उसको 

पूरा तकया। प्रधानमांत्री मोिी जी की पहली बार सरकार में आने के बाि यही प्रतिबििा थी। 
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वे हररयाणा में सैतनकों की रलैी में गए थे। उस समय उन्होंने कहा था तक हमार ेजो सैतनक 

वषों से िेश की सीमाओ ां की तहफाजि करिे हैं, उनके तलए हम यह करेंगे। एक्स-सतववस मैन 

के कां ट्रीब्यूट्री हैकथ स्कीम के तलए 1,500 करोड़ रुपये, इसी िरह से हमने उनके स्टोसव 

और ट्राांसपोटेंशन के तलए तकया। 

ये फतटवलाइजसव पर सतब्सिी की बाि कर रहे हैं। आतखर इस सप्लीमेंट्री में तवत्त 

मांत्री जी जो लेकर आई हैं, चाहे एग्ीककचर हो, फॉमवसव वेलफेयर हो, तिफें स हो या 

फतटवलाइजसव हों, फतटवलाइजसव में एतिशनल प्रोतवजन तकया गया है। पीएांिके फतटवलाइजर 

सतब्सिी स्कीम के तलए 6,593 करोड़ रुपये का प्रोतवजन तकया गया ह।ै  

महोिय, मैं आज रोि, ट्राांसपोटव एांि हाइवेज की बाि भी कहना चाहिा ह ां। मैं मेंटेनेंस 

ऑफ नशेनल हाइवेज, cashless treatment for victims of road accidents के बार े

में भी कह ांगा। अभी िक रोि पर एक्सीिेंट होिा था, अगर कोई उसके साथ नहीं है और 

वह अकेला है, िो उसकी िवा का इांिजाम तकसी हॉतस्पटल में नहीं होिा था। सरकार न े

पहली बार यह प्रोतवजन तकया ह ैतक अगर पूर ेहाइवेज पर कहीं भी कोई एक्सीिेंट होिा है, 

िो चाह ेवह कोई भी हो, चाहे उसके पास पसैा है या नहीं है, उसको साथ कोई है या नहीं 

ह,ै सरकार उसकी तजन्िगी बचाने के तलए अस्पिाल में कैशलेश ट्रीटमेंट करगेी। उसके 

तलए भी हमने प्रावधान तकया ह।ै 

(1945/SPS/PS) 

 मान्यवर, हम चाहे सप्लीमेंट्री की बाि करें या हम अपने बजट की बाि करें, आतखर 

तवपक्ष हो या सत्तापक्ष हो, हम कहीं िो ईमानिारी से बाि करें। टैगोर साहब, अगर आज 

हम ितुनया के पररप्रेक्ष्य में िेखें िो हम ितुनया के पररप्रेक्ष्य में कहाां खड़े हैं? तकसी िेश के 

तवकास के िीन पैरामीटसव मानिे हैं। एक इन्फ्लेशन रटे क्या है। आज इन्फ्लेशन रटे का 

मिलब होिा ह ैतक महांगाई, मरुास्फीति पर हमारी सरकार ने तकिना तनयांत्रण तकया ह।ै 

िूसरा िेश की जीिीपी क्या है, और िीसरा एफिीआई में ितुनया से फॉरने इन्वसे्टमेंट 

तकिना आ रहा ह?ै आज आप आलोचना कर रहे हैं। मैं बिाना चाहिा ह ां तक वषव 2014 में 

इस भारि में फॉरने इन्वसे्टमेंट 34.58 तबतलयन िॉलर था और आज वषव 2024 में 34.58 

तबतलयन िॉलर से बढ़कर 667.4 तबतलयन िॉलर हुआ है। इससे लगिा है तक भारि के 

तलए पूरी ितुनया का नजररया बिला है।  

 महोिय, कोतवि के बाि पूरी ितुनया का सबसे फेवरटे िेस्टीनेशन चाइना था। जब 

चाइना से कां पतनयों ने फॉरने इन्वेस्टमेंट और अपने तनवशे को तनकालना शरुू तकया िो 

लोग पूरी ितुनया में चाइना के बाि जापान नहीं गए, यूरोतपयन यूतनयन की कां ट्रीज में नहीं 

गए, अमेररका नहीं गए। आज हम फख्र के साथ कह सकिे हैं और मैं अपनी सरकार को 
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बधाई िूांगा तक ितुनया का सबस ेफेवरटे िेस्टीनशेन बनान ेका काम एफिीआई में तकया ह।ै 

आज उसी का निीजा है तक फॉरने इन्वेस्टमेंट 667.4 तबतलयन िॉलर हुआ है। आप 

जीिीपी की ग्ोथ रटे िेख लीतजए। आज 8.20 पर ग्ोथ रटे है। आप कम से कम इस बाि 

को स्वीकार कीतजए तक सस्टेन्ि इकोनॉतमक ग्ोथ ह ैwith an accelerated pace in 

2024 reflecting robust policies, innovation and global confidence in 

India’s economic framework. पूरी ितुनया में इतडिया इकोनॉतमक फे्रम वकव  में हमारी 

पॉतलसीज़, नीतियों, इनोवेशांस, इतनतशएतटव्स में पूर ेतवश्व का भारि में कॉतन्फिेंस बना ह।ै 

इसतलए आज हमारा ग्ोथ रथे 8.20 परसेंट है। इन्फ्लेशन रटे के बार ेमें आप याि कीतजए 

तक वषव 2014 में महांगाई क्या थी, िबल तितजट से कभी कम नहीं हुई। इसके बार ेमें तवत्त 

मांत्री जी भी कहेंगी। जब वषव 2012-13 में आपकी सरकार थी िो 10.02 परसेंट थी। महांगाई 

िायन खाए जाि ह,ै इसे शायि आप भूले नहीं होंगे। यह गाना उसी समय बना था। उस 

समय 10.02 परसेंट िेश की महांगाई िर थी। आज हमारी सरकार न ेउस महांगाई पर 

तनयांत्रण तकया है और वह महांगाई िर 10.02 परसेंट से घटकर 3.65 परसेंट पर रह गई ह।ै 

The inflation has been brought down to a historic low. पूरी ितुनया के सामन े

यह ऐतिहातसक तगरावट पर ह।ै And we are demonstrating the success of 

measures to ensure financial stability to protect the consumers’ 

purchasing power.  

इसका फकव  तकिना है। आप बाि करिे हैं। हम तिफें स में छोटी-छोटी चीजों के तलए 

बाहर िेखिे थे। मैं और तनतशकाांि जी पीएसी के मेंबर हैं। हमार ेतिफें स के तसपातहयों के 

तलए हाई ऑकटीट्यूि के तलए जूिे खरीिे जािे थे। हम हाई ऑकटीट्यूि के तलए जूिे भी 

बाहर से इम्पोटव करिे थे, कैप इम्पोटव करिे थे । इस िेश में तिफें स का प्रोिक्शन वषव 

2014-15 में 46,429 करोड़ रुपये था। प्रधान मांत्री ने यहीं पर खड़े होकर कहा था तक हम 

101 आइटम्स ितुनया से इम्पोटव नहीं करेंगे, हम खिु तिफें स में आत्मतनभवर बनेंगे और 

भारि में 101 चीजें बनाएांगे। वषव 2023-24 में उसका निीजा यह हुआ तक आज हमारा 

तिफें स प्रोिक्शन 1 लाख 27 हजार 265 करोड़ रुपये हुआ है, जो वषव 2014-15 में 46 

हजार करोड़ था। यह पूरी ितुनया के तलए एक तमसाल है, चमत्कार है। आज हमने एक्सपोटव 

तकिना तकया है? वषव 2013-14 में तिफें स में एक्सपोटव आस-पास के िेशों में 686 करोड़ 

रुपये का करिे थे। … (व्यवधान) मैं अपनी बाि एक-िो तमनट में खत्म कर िूांगा। आज वषव 

2023-24 में 686 करोड़ रुपये की जगह पर 21 हजार 83 करोड़ का एक्सपोटव हुआ ह।ै 

हमारा तिफें स का एक्सपोटव 30 गनुा बढ़ा ह।ै यह भारि की सक्सेस स्टोरी है, यह भारि 

की ग्ोथ स्टोरी है। मैं केवल सप्लीमेंट्री बजट िक ही सीतमि रहना चाहिा ह ां।  
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माननीय अध्क्यष : जगितम्बका पाल जी में इस उम्र में भी पूरा जोश है।  

श्री जगदवम्बकष पषल (डुमररयषगिंज) : जब आप बैठिे हैं िो मझुे और ऊजाव तमल 

जािी है।  

माननीय अध्क्यष : ऊजाव िो तमलिी है, लेतकन समय नहीं तमलिा है।  

श्री जगदवम्बकष पषल (डुमररयषगिंज) : मैं अपनी बाि अभी खत्म करिा ह ां। जैसा मैंने 

कहा तक वषव 2024 में हमारी ग्ोथ 8.20 है। चाइना, जो ितुनया का सबसे बड़ा पावर 

बन रहा था और मैं इस बाि को कह रहा ह ां िथा तवपक्ष के तकसी सिस्य को जवाब 

िेना ह ैिो िे िीतजए तक आज भारि की ग्ोथ रटे 8.20 परसेंट है। 

(1950/MM/SMN) 

चीन की ग्ोथ रटे पाांच परसेंट है। चीन हमारी ग्ोथ रटे से क्या मकुाबला करगेा? चीन 

की 2.8 परसेंट ग्ोथ रटे है। यूनाइटेि तकां गिम की 1.1 परसेंट है। आज इांतिया ितुनया 

में सबसे िेजी से बढ़ने वाली इकोनॉमी है। India is becoming one of the fastest 

growing economies. टैगोर जी, कम से कम आप िारीफ िो कीतजए। भारि की 

तवकास की कहानी नरेन्र मोिी जी के नेितृ्व में हो रही है।  

 महोिय, हमारी इांफ्लेशन आज 3.5 परसेंट है। एफिीआई में हम 26 परसेंट 

इांिीज कर रह ेहैं, जबतक चीन 29.8 परसेंट तिकरीज कर रहा है। यह भारि की 

सक्सैस स्टोरी है। हमने कृतष पर भी काम तकया है, मैं आपके सामने वह भी कहना 

चाहिा ह ां … (व्यवधान) 

माननीय अध्क्यष : कृपया, अपनी बाि समाप्त कीतजए। 

श्री जगदवम्बकष पषल (डुमररयषगिंज) : सर, मैं केवल िो-िीन बािें कहना चाहिा ह ां। 

 हमने इस सप्लीमेंटरी में तलया है – Cabinet approves seven major 

schemes for improving farmers lives and livelihoods with a total 

outlay of Rs. 14,235 crore. तितजटल एग्ीककचर तमशन को मैं एलोबरटे नहीं 

करूां गा। वह कृतष तितसजन सपोटव तसस्टम के तलए है और एग्ीककचर स्टॉक के तलए 

है। इसके बाि Crop science for food and nutrition तसक्योंररटी के तलए ह।ै 

उसके तलए 3979 करोड़ रुपये हैं जो वषव 2047 िक फूि तसक्योररटी का काम करगेा। 

यह पूर ेतवश्व को िेगा, हम जो तवश्व गरुू बनने की बाि कर रहे हैं।  
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िीसरा, स्ट्रैंथतनांग ऑफ एग्ीककचर एजकेुशन, मैनेजमेंट एांि सोशल साइांसेज- 

कभी क्या ककपना की थी तक हम एग्ीककचर में एजकेुशन करेंगे और  मैनेजमेंट करेंगे। 

एफपीओ का िस हजार का लक्ष्य था। आप लोग िो आांिोलन की बाि करेंगे। 

स्वामीनाथन कमेटी की ररपोटव को अगर तकसी ने लागू तकया िो नरने्र मोिी जी की 

सरकार ने लागू तकया है। स्वामीनाथन कमेटी की ररपोटव को आपने ठांिे बस्िे में िाल 

रखा था। मेर े पास ज्यािा समय नहीं है, इसतलए मैं ज्यािा नहीं कह रहा ह ां। … 

(व्यवधान) 

माननीय अध्क्यष : धन्यवाि। िॉ. अमर तसांह जी। 

श्री जगदवम्बकष पषल (डुमररयषगिंज) : हॉतटवककचर और सेररककचर की कोई बाि नहीं 

होिी थी, केवल रबी और खरीफ की बाि होिी थी। हमने कृतष तवज्ञान केन्र को भी 

1202 करोड़ रुपये तिए हैं। 

माननीय अध्क्यष : धन्यवाि।  

श्री जगदवम्बकष पषल (डुमररयषगिंज) : सर, मैं एक तमनट में अपनी बाि समाप्त कर 

रहा ह ां। मैं भारि माला प्रोजेक्ट और प्रधान मांत्री सड़क पररयोजना की बाि करूां गा। 

प्रधान मांत्री ग्ाम सड़क योजना में आज 765601 तकलोमीटर सड़क बनाने का काम 

तकया ह ैऔर गाांवों को जोड़ने का काम तकया है। 324186 करोड़ रुपये से िेश के गाांव, 

खेि-खतलहान और तकसान की तजांिगी को बिलने का काम तकया है। इसी के साथ मैं 

इसका समथवन करिा ह ां। धन्यवाि। 

(इति) 
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1952 बजे 

डॉ. अमर वसिंह (फतेहगढ़ सषवहब) : सर, मेर ेबहुि सीतनयर साथी कह रहे थे और यह बाि सही है 

तक सरकार को सप्लीमेंटरी बजट लाने का अतधकार है और मरेा उस पर कोई सवाल नहीं है। 

माननीय अध्क्यष : आपके रोकने से थोड़े ही न रुक जाएगा। 

डॉ. अमर वसिंह (फतहेगढ़ सषवहब) : सर, उनको अतधकार है, लेतकन एक ही सझुाव है तक कोतशश 

करनी चातहए तक जब बजट बनािे हैं िो इस बाि का ध्यान रखा जाए तक सप्लीमेंटरी तिमाांि न 

लानी पड़ें। तफर भी यह सरकार का अतधकार है और मैं इस पर नहीं जाना चाहिा ह ां। तपछली बार 

जब मैंने मैन तबल पर बोला था िो माननीय मांत्री जी ने, जो आज यहाां बैठी हुई हैं, कहा था तक अमर 

तसांह जी अगर इकोनॉतमक पॉतलसी पर बोलिे िो अच्छा होिा। आप मझेु पाांच-साि तमनट इकोनॉतमक 

पॉतलसी पर बोलने के तलए िीतजए। 

माननीय अध्क्यष : पाांच तमनट आपके हैं और िीन तमनट तनतशकाांि जी के हैं। 

डॉ. अमर वसिंह (फतहेगढ़ सषवहब) : स्पीकर साहब, आपके माध्यम से मैं माननीय तवत्त मांत्री जी से 

पूछना चाहिा ह ां तक तपछले क्वाटवर में जलुाई से तसिम्बर में जीिीपी 5.4 परसेंट रही, गवनवमेंट ने यह 

तफगर िी है, वह तपछले साल के 8.6 परसेंट से नीचे क्यों आ गयी है, इसके क्या कारण हैं? मैं यह 

जानना चाहिा ह ां। िूसरा, मेरा सवाल है तक ज्यािािर तफगसव ऑरगेनाइज्ि सेक्टर की हैं। 

ओरगेनाइज्ि सेक्टर 10-15 परसेंट ही होिा है, जबतक 90 परसेंट अनऑरगेनाइज्ि सेक्टर का 

िाटा नहीं है। इस बार ेमें मैं जानना चाहिा ह ां। िीसरा, यह अच्छी बाि है क्योंतक हम सब भारिीय हैं 

तक हमारी इकोनॉमी पाांच, आठ, िस या बीस तट्रतलयन की हो, यह अच्छी बाि है। अगर कां ट्री ऊपर 

की ओर जाएगी िो अच्छा लगेगा। 

(1955/YSH/RP) 

 मैिम, मरेा आपसे एक तनवेिन है तक जब भी आप जानकारी िेिी हैं, जब भी कां ट्री ऊपर 

बढ़िी है िो उसमें पर कैतपटा इनकम तकिनी बढ़ी, कृपया करके उसके बार ेमें बिा िीतजएगा। मेर े

पास लेटेस्ट तफगसव हैं, उन्हें मैं यहाां पर रखना चाहिा ह ूँ। वषव 2023 में हमार ेिेश की पर कैतपटा 

इनकम यूएस िॉलर में 2,540 थी। इसको वकिव बैंक और अन्य सारी एजेंसीज लोअर तमतिल इनकम 

मानिी है। अपर तमतिल इनकम 4,516 यूएस िॉलर से 14,000 िॉलर है। मेरा आपसे सवाल यह है 

तक हम 4,500 वाला तफगर कब िॉस करेंगे? जीिीपी बढ़े, टोटल इकोनॉमी बढ़े, यह सब िो अच्छा 

है, लेतकन हम उस तफगर िक कब पहुांचेंगे?  

 िूसरी बाि मैं यह पूछना चाहिा ह ूँ तक हाउसहोकि सेतवांग्स 5.1 परसेंट क्यों रह गई है? जब 

आप जवाब िें िो उसके कारण बिा िीतजएगा। ग्ॉस फाइनेंतशयल कैतपटल फामेशन, आपके 

कायवकाल में क्यों कम हुआ है? आप इसका भी जवाब िे िीतजएगा। मैं एक सवाल का जवाब जरूर 

िेना चाहिा ह ूँ, क्योंतक आपने बार-बार कहा है तक यूपीए ने इिना तिया और एनिीए ने इिना कर 

तिया। मैं िो-िीन तिपाटवमेंट्स का ब्यौरा िूांगा। मैं बजट की परसेंटेज लेकर आया ह ूँ। मेरा आपसे 

तनवेिन है तक कृपा करके जब आप जवाब िें िो आप बिाइएगा तक इस साल के बजट का इिना 

परसेंटेज हमने तिया है और यूपीए ने इिना तिया था।  
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 मैिम, वषव 2013-14 में यूपीए के समय एजुकेशन का बजट पूर ेबजट का 3.16 परसेंट था 

और आपने वषव 2024-25 में 1.5 परसेंट तिया है। आपने 50 परसेंट कम कर तिया है। हाूँ, ग्ॉस 

तफगसव में ज्यािा होगा, क्योंतक 10-12 साल हो चकेु हैं। हेकथ में भी वही हालि है। उस वक्त यूपीए 

के समय करीब 2.5 परसेंट था और आपने 1.9 परसेंट तिया है। नरगेा में भी वही हालि है। उस समय 

नरगेा के तलए करीब-करीब 1.9 से 2 परसेंट बजट था और आपने 1.3 परसेंट तिया है। मैं इस पर 

ज्यािा बाि नहीं करना चाहिा, चूूँतक बार-बार इस पर सवाल उठिा है इसतलए मैं आपसे यह सवाल 

पूछना चाहिा ह ूँ।  

 मैिम, मैं बहुि सारी बािें आपसे नहीं पूछ पाया, लेतकन मैं आपको तलखकर िे िूांगा। मैं पांजाब 

से श्री फिेहगढ़ सातह ब का एमपी ह ूँ। मैं बार-बार बोलिा ह ूँ तक पांजाब के बहुि सार ेइश्यूज़ हैं। पांजाब 

की इकोनॉमी तस्ट्र नजेंट है। आप बार-बार कहिे हैं तक िायवतस वतफकेशन कीतजए। यहाां पर फूि 

तमतनस्टर साहब भी साथ बैठे हैं।  

 मैिम, मेरा आपसे तनवेिन है तक आप िायवतसवतफकेशन के तलए 15 से 20 हजार करोड़ 

रुपये पाांच से साि साल पांजाब को िीतजए िो िायवतसवतफकेशन हो जाएगा। इसके अलावा तकसानों 

का एतजटेशन चल रहा है, चूूँतक बार-बार आपके लोग कहिे हैं, वह ठीक है, लेतकन मैं यह कहना 

चाहिा ह ूँ तक जब आपने स्वामीनाथन फामूवला बना ही तिया है िो एमएसपी का लॉ भी बनाकर ले 

आिे। आप उसे अगली बार कर िीतजए।  

माननीय अध्क्यष : डॉ. निनिकान्त दबेु जी। 

… (व्यवधान) 

डॉ. अमर वसिंह (फतेहगढ़ सषवहब) : सर, मझेु फिेहगढ़ की बाि िो कर लेने िीतजए। 

माननीय अध्क्यष : आठ बजे समय समाप्त होने वाला है िो उन्हें कम से कम एक तमनट िो बोलने 

िीतजए।  

… (व्यवधान) 

माननीय अध्क्यष : ठीक है, एक तमनट में आप फिेहगढ़ की बाि रख िीतजए।  

डॉ. अमर वसिंह (फतेहगढ़ सषवहब) : सर, मैं फिेहगढ़ सातहब के तलए बार-बार कहिा ह ूँ तक यह जो 

तिसम्बर का महीना है, वहाां छोटे सातह बजािें तजांिा चनुवा तिए गए थे। इस महीने में ही केन्र सरकार 

उसको इांटरनेशनल टूररस्ट सतकव ट में ले ले िो अच्छा रहेगा।  

(इति) 
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1959 बजे 

डॉ. वनवशकषन्त दुबे (गोड्डष) : अध्यक्ष महोिय, मैं हमेशा यह कहिा ह ूँ तक इस पातलवयामेंट में आपने 

जो एक नई िशा और तिशा िी है, वह मेर ेतलए एक नया अनभुव है तक अध्यक्ष के नािे आप पातलवयामेंट 

शरुू करिे हैं और हमेशा प्रयास करिे हैं तक इसकी समातप्त भी आप ही करें।  

 यह जो सप्लीमेंट्री तिमाांि्स फॉर ग्ाांट्स है, इस पर मैं केवल छ: पॉइट्स पर अपनी बाि कह ांगा। 

हम और आप साांसि बनें, आप राजस्थान में वषों िक राजनीति करिे रहे, लेतकन उस समय काांग्ेस न े

क्या हालाि पैिा कर तिए थे? उस समय तकसानों को सही समय पर खाि नहीं तमलिी थी। अगर खाि 

तमलिी भी थी िो उसकी ब्लैक माकेतटांग होिी थी। उन्हें लाठी खानी पड़िी थी, गोली खानी पड़िी थी। 

रकै नहीं पहुांचिी थी, क्योंतक वहाां रले नहीं पहुांचिी थी।  

(2000/RAJ/NKL) 

 इस बजट में, सतप्लमेंट्री फॉर तिमाांि्स फोर ग्ाांट्स में फतटवलाइजर सतब्सिी में माननीय प्रधान 

मांत्री जी ने यह िय कर तिया है तक तकसी कीमि पर…(व्यवधान) 

माननीय अध्क्यष : अब सिन का समय पाांच तमनट और बढ़ाया जािा है। 

…(व्यवधान) 

डॉ. वनवशकषन्त दुबे (गोड्डष) : सर, धन्यवाि।… (व्यवधान) 

माननीय अध्क्यष : सिन का समय आठ बजकर िस तमनट, पाांच-साि तमन ट, और िक के तलए बढ़ाया 

जािा है। 

…(व्यवधान) 

डॉ. वनवशकषन्त दुबे (गोड्डष) : सर, आप समझें तक उनकी जो की हुई कारगजुारी थी, उनका जो तकया 

हुआ भ्रिाचार था, उस पर लगाम लगाने के तलए माननीय प्रधान मांत्री जी ने नीम कोटेि यूररया और 

इसके बाि जो पूरी इांटरनेशनल लॉबी है, चाहे वह फास्फेट खरीिे, नाइटे्रट खरीि,े तजांक खरीिे, तजसकी 

हमार ेयहाां कमी है, उसके िाम नहीं बढ़े, उसके तलए माननीय प्रधान मांत्री जी आउट ऑफ ि वे जा कर 

तकसानों के तलए जो बाि करिे हैं, उनके तलए एक बड़ा सवाल है तक उन् होंन ेफतटवलाइजर पर सतब्सिी 

िी।  

 िूसरी बाि यह है तक जो जगितम्बका पाल जी कह रहे थे तक भारि वषव 1947 में स्विांत्र हुआ। 

काांग्ेस 55-60 सालों िक राज करिी रही। उसने तकसानों को केवल एक लॉलीपॉप तिया। जब तकसान 

मरने लगे, आत्महत्या करने लगे, िो उनके तलए कहा तक हम कृतष लोन माफ कर िेंगे, लेतकन माननीय 

प्रधान मांत्री जी ने ऐसा इतन तशएतटव तलया िातक तकसानों को आत्महत्या करने तलए मजबूर न होना पड़े, 

इसके तलए उन्होंने तकसान सम्मान तनतध  तिया, तजसके बार ेमें माननीय सिस्य कह रहे थे, इस बजट 

में इसका तजि भी है। 

 िीसरा जो महत्वपूणव है तक सभी लोग कहिे हैं तक जो तहमालयन स्टेट्स हैं, जम्मू-कश्मीर, 

उत्तराखांि, तहमाचल प्रिेश और नॉथव-ईस्ट का क्या होगा? इस बजट में मैं केवल सतप्लमेंट्री ऑफ ग्ाांट्स 

पर के बार ेमें कहना चाहिा ह ां। अनचु्छेि 370 और 35(ए) के कारण जम्मू-कश्मीर में हमारा कानून लागू 

नहीं होिा था। उसके कारण वहाां इांिस्ट्रीज नहीं आिी थी। तहमाचल प्रिेश और उत्तराखांि में इांिस्ट्रीज 

नहीं आिी थी। माननीय अटल तबहारी जी ने उसके तलए कुछ नीतियाां िय की। इस बजट के तलए मैं 
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तवत्त मांत्री जी और उनके माध्यम से माननीय प्रधान मांत्री जी को बधाई िेना चाहिा ह ां तक इस बजट में 

उन्होंन ेएक हजार करोड़ रुपए केवल इस तहमालयन राज्य के तलए तिया, तजसके कारण वहाां सतुवधाएां 

बढ़ेंगी। 

 सर, चौथा यह है तक बहुि बािें होिी हैं तक बहुि नक्सलवाि है, तवकास नहीं है। तकसी जमान े

में अटक से कटक िक भारि एक हुआ करिा था, लेतकन काांग्से की नीतियों के कारण पशपुति से 

लेकर तिरुपति िक नक्सलवाि का पूरा का पूरा कॉररिोर था। हम और ललन जी यहाां बैठे हुए हैं। हम 

सभी लोग नक्सलवाि से प्रभातवि रहे हैं।  

अध्यक्ष महोिय, 140 तजले ऐसे थे, तजसमें केवल और केवल नक्सलवाि था। वहाां लोग तिन 

में भी चल पान ेकी तस्थति में नहीं होिे थे। ठ केेिार हो,  बटे्टिार हो, इांफ्रास्ट्रक्चर हो, वहाां कुछ भी होिा 

था। मैं इस बजट के तलए माननीय गहृ मांत्री जी को बधाई िेना चाहिा ह ां तक वषव 2019 के बाि तजिन े

नक्सलवाि के तजले कम हुए, तजिना पतुलस का मॉिनावइजेशन हुआ, साइबर तसक्योररटी में वतृि हुई, 

आज 140 तजलों में से हािवली 25-30 तजले बच गए हैं। जैसे कल हम लोगों ने टीबी मकु्त भारि के तलए 

मैच खेला है, तजसका उद्घाटन करने तलए स्पीकर महोिय आप खिु गए थे, उसी िरह से माननीय प्रधान 

मांत्री जी का टारगेट है तक वषव 2025 के बाि एक भी तजला नक्सलवाि से प्रभातवि नहीं रहेगा। सार े

नक्सलवाति यों का सफाया हो जाएगा। उसके तलए इस बजट में िकरीबन चार हजार करोड़ रुपए का 

प्रावधान तकया गया है।  

आप बजट की बाि करिे हैं तक यह सतप्लमेंट्री तिमाांि्स आ गया। मैंने इसी हाउस में वषव 2009 

से वषव 2014 िक काांग्ेस की सरकार को िेखा है। बजट एतस्ट मेट कुछ होिा था, रीवाइज्ि एतस्टमेट 

कुछ होिा था और एक्चअुल एक्सपेंतिचर कुछ होिा था। बीई, आरई और एई में जमीन आसमान का 

फकव  था तक वे केवल लॉलीपॉप तिखािे थे। एक इन्फ्रास्ट्रक्चर का प्रोजेक्ट चलिा था। मैं अपने यहाां की 

बाि कर रहा ह ां तक मांिार तहल से हांसतिहा होिे हुए िमुका के तलए बन एक रले लाइन रही थी। वषव 

1995 में उसका तशलान्यास हुआ और उसका उद्घाटन माननीय प्रधान मांत्री जी ने वषव 2018 में तकया। 

जब वषव 2014 में वह माननीय प्रधान मांत्री बन गए िो उन्होंने उसका उद्घाटन तकया। उसके तलए चार 

साल पैसे तिए गए, लेतकन केवल लॉलीपॉप। इस साल हम लैंि एक्वायर कर रहे हैं, िूसरे साल हम 

पटरी तबछाएांगे, िीसर ेसाल एक-िो तकलोमीटर पटरी तबछाएांगे। इन चीजों से छुटकारा पान ेके तलए जो 

नीति आयोग बनी है और प्रधान मांत्री जी की जो मॉतनटररांग है, उसके तलए भी इस बजट में पैसा तिया 

गया है।  

(2005/KN/VR) 

सार ेप्रोजके्ट्स समय से पूर ेहों। भारि सरकार का पैसा उसमें खचव नहीं हो और जो लॉलीपॉप िेने की 

सांस्कृति काांग्ेस की थी, वह कैसे खत्म हो? इस बजट में प्रावधान है।  

स्पीकर महोिय, इसके बाि बड़ी चचाव चलिी है तक पड़ोतसयों के साथ हमार ेसांबांध कैसे हैं? 

काांग्ेस के लोग बार-बार इस पर क्वेिन उठािे रहिे हैं। सप्लीमेंट्री तिमाांि्स फोर ग्ाांट्स पर बाि करिे 

हुए यति यह बाि करिे हैं तक हम कर क्या रहे हैं? इस बजट में एक बड़ा तहस्सा हमने तकसको तिया है, 

मॉरीशस के साथ हमार ेसांबांध कैसे होंगे? हमने मॉरीशस को पैसा तिया है, मालिीव को पैसा तिया है, 

श्रीलांका को पैसा तिया है, भूटान को पैसा तिया है, नपेाल को पैसा तिया है। लैतटन अमेररकन कां ट्री, 
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तजसके साथ हमें व्यापार करना है। आप करांट एकाउांट िेतफतसट की बाि करिे हैं तक करांट एकाउांट 

िेतफतसट हो गया, टे्रि िेतफतसट हो गया। नई-नई माकेट, जो बािें जगिांतबका पाल जी न ेकही तक चाइना 

के हटन ेके बाि, कोरोना के बाि पूरी ितुनया, बांगलािेश में जो इस िरह का टरमोइल आया है, इसके 

बाि पूरी ितुनया मैन्यूफैक्चररांग के तलए भारि की िरफ आना चाहिी है। भारि की िरफ आना चाहिी 

है िो भारि का कैसे तवकास होगा? िो चीजों के कारण तवकास होगा तक उन लोगों के साथ हमारा सांबांध 

कैसे हो? यति श्रीलांका आज ऋण से परशेान है, ऋण के कारण पूरी ितुनया उसकी िरफ िेखने को 

िैयार नहीं है िो हम उसको पैसा िेंगे। हम उसको समथवन करेंगे, िब िो चाइना नहीं आएगा। मालिीव 

ने हमार ेसाथ सांबांध खराब तकए, लेतकन मालिीव के साथ हमने अच्छे सांबांध बनाए। उन सांबांधों का 

प्रतिफल यह है तक राष्ट्ट्रपति खिु आए और राष्ट्ट्रपति के आने के बाि उन्होंन ेकहा तक भारि के साथ 

हमारा सांबांध होना चातहए। इस बजट में, हमने इसके अलावा एक बड़ा खचाव तकया है। मैं आपको बिाऊां  

तक हमार ेयहाां गांगा पर बांिरगाह बना है। कभी लोगों ने ककपना की थी तक गांगा पर भी टे्रि हो सकिा है, 

गांगा पर बांिरगाह हो सकिा है, ब्रह्मपतु्र पर बांिरगाह हो सकिा है। आपको माकेट क्या चातहए? माकेट 

यह चातहए तक नॉथव ईस्ट जो आपसे अलग है, मेन लैंि से जो नॉथव ईस्ट अलग है, यति हमें तसांगापरु 

जाना है, मलेतशया जाना है, इांिोनतेशया जाना है, तफलीपींस िक जाना है िो भारि को मनीला के साथ 

रोि से जोड़ना पड़ेगा। कभी आपने सोचा है तक वषव 2014 के बाि माननीय प्रधान मांत्री जी ने क्या 

तकया? रक्सौल से हतकिया, अभी इस बजट में माननीय तवत्त मांत्री जी न ेअनाउांस तकया तक रक्सौल से 

हतकिया बनेगा और बक्सर से भागलपरु िक रोि बनेगा। आपने कभी यह सोचा है तक यह क्यों बना? 

यह स्टे्रटेतजक चीज है। यति रक्सौल से हतकिया बनेगा िो हम नेपाल को पोटव िेंगे। नेपाल को यति पोटव 

िेंगे िो नेपाल जो आज चाइना के साथ जाने की कोतशश कर रहा है, वह हमार ेसाथ जड़ेुगा। यति हम 

नॉथव ईस्ट में आगे बढ़ कर म्याांमार िक चार लने का रोि बनाएांगे िो यह पूर ेरोि से … (व्यवधान) सर, 

मैं बस िो तमनट में अपनी बाि समाप्त करूां गा। उसके तलए पैसा है।  

सर, मेरा यह कहना है तक माननीय प्रधान मांत्री जी के निेतृ्व में माननीय तवत्त मांत्री जी सप्लीमेंट्री 

तिमाांि्स फोर ग्ाांट्स लेकर आई हैं, यह ‘हरर अनांि हरर कथा अनांिा’ है। इसके बार ेमें हम तजिनी बाि 

करेंगे, उिना कम होगा। मैं अपनी सरकार को बधाई एवां धन्यवाि िेना चाहिा ह ां और मझेु गवव है तक हम 

भारिीय जनिा पाटी के उस वक्त सिस्य हैं, उस वक्त हम साांसि हैं, तजस वक्त इस िेश का नेितृ्व 

तवकतसि भारि बनान ेके तलए, वषव 2047 िक एक तवकतसि भारि बनाने के तलए माननीय मोिी जी 

काम कर रहे हैं। मोिी जी का कायवकिाव और साांसि होने का मझेु गवव है। मैं तवत्त मांत्री जी को बधाई और 

धन्यवाि िेना चाहिा ह ां तक आप बहुि अच्छा सप्लीमेंट्री तिमाांि्स फोर ग्ाांट्स लकेर आई हैं।  

सर, आपने मझेु वक्त तिया, उसके तलए मैं आपका धन्यवाि करिा ह ां। इन्हीं शब्िों के साथ जय 

तहन्ि, जय भारि। 

(इति) 

 

माननीय अध्क्यष : श्री हिमुाि बेिीवाल जी, आप सप्लीमेंट्री तिमाांि्स फोर ग्ाांट्स पर ही बोलना। तसफव  

िो तमनट है। 
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2008 बजे 

श्री हनुमषन बेनीवषल (नषगौर) : अध्यक्ष महोिय, मैं 700 तकलोमीटर चलकर आया ह ां। मझेु पिा है 

तक आप सब को बड़े मन से, आज आपका मूि भी अच्छा है। आप सब को मौका भी िे रहे हैं। … 

(व्यवधान) 

माननीय अध्क्यष : आपका समय खत्म हो जाएगा। 

श्री हनुमषन बेनीवषल (नषगौर) : अध्यक्ष महोिय, सिन में आज वषव 2024-25 के तलए प्रस्ििु 

अनिुान की अनपूुरक माांगों पर अपनी बाि रखूांगा।  

अध्यक्ष महोिय, तवतभन्न मांत्रालयों ने अतिररक्त रातश की माांग की है। मैं बिाना चाहिा ह ां तक 

राजस्थान सतहि कई राज्यों में तकसान िीएपी यूररया के तलए जूझ रहे हैं। समथवन मूकय पर खरीि 

के तलए टोकन कटवाने के बावजूि तकसानों की उपज की खरीि नहीं हो पा रही है। आप भी राजस्थान 

से ही आिे हैं। वषव 2023-24 के आवांतटि बजट का जब आठ माह बाि लेखा-जोखा िेखा िो हालाि 

सामने आए तक भारि सरकार के 15 मांत्रालयों का आवांतटि बजट का एक तिहाई भी खचव नहीं तकया। 

मैं तवत्त मांत्री जी को कहना चाहिा ह ां तक स्वास््य, तशक्षा और मतहला िथा बाल तवकास जैसे महकमों 

के तलए आवांतटि बजट लैप्स होना ही नहीं चातहए। इसके तलए तवशेष प्रयास करने की जरूरि है। 

अध्यक्ष महोिय, मैं तकसान का बेटा ह ां और मैंने तकसानों के तलए हमेशा लड़ाई लड़ी। मैं तवत्त 

मांत्री जी को एक बाि और कहना चाह ांगा। हम समथवन मूकय पर खरीि िो कर रहे हैं, लेतकन आपने 

एक राइिर लगा रखा है तक हम 25 तक्वांटल से ज्यािा खरीि नहीं करेंगे। आज भी राजस्थान के 

अांिर कई जगहों पर खरीि नहीं हो रही है। खरीि सेंटर बांि है। इसको आप तिखवाये। चूांतक आपने 

कह तिया है, इसतलए मैं राजस्थान और अपने सांसिीय क्षेत्र की छोटी-मोटी बाि आिा ह ां। राजस्थान 

को तवशेष राज्य के िजाव की बाि हमने हमेशा की है और हम सार ेमापिडि पूर ेकर रहे हैं। राजस्थान 

को तवशेष राज्य का िजाव तमले। हमारा मरुस्थल, चांबल के पहाड़, अरावली की पवविमालाएां, और 

एमएसपी को कानून के िायर ेमें लाने के तलए बड़ा आांिोलन िेश के अांिर चल रहा है। 

(2010/VB/SAN) 

 हमारी माांग है तक एमएसपी को कानूनी िायर ेके अन्िर लाया जाए। टै्रक्टर सतहि तकसान… 

(व्यवधान) 

(इति) 

 

माननीय अध्क्यष : सभा की कायववाही मांगलवार, तिनाांक 17 तिसम्बर, 2024 को प्राि: ग्यारह बजे 

िक के तलए स्थतगि की जािी है। 

2010 बजे 

ित्पिाि् लोक सभा मांगलवार, 17 तिसम्बर 2024/ 26 अग्हायण 1946 (शक) 

के ग्यारह बजे िक के तलए स्थतगि हुई। 

 

 


